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ПОЗНАТАТА, НО И ЗАБРАВЕНА 

/ЛЪВОВАТА ЧЕШМА В КАЗАНЛЪК/ 

 

Александра  Топчиева,  Салих Сали1 

                          

„Едно бижу, изключителна композиция.  

По-добре издържана от паметника на Цар Освободител ... нищо 

повече не мога да кажа за чешмата на Арнолдо Цоки.“ 

                                                                         Доко Доков, скулптор 

                                      

В един малък град, под сянката на липи и сред аромат на майски 

рози, се белее паметник, претърпял метаморфозите на времето и 

съхранил духа на отдавна отминали години. Той е уникален със своята 

изящна архитектура; с неповторимото място, което заема в живота на 

няколко поколения казанлъчани и с това, че е жив, истински извор на 

живот в центъра на града. Именно затова този малък паметник 

привлече нашето внимание и решихме да проучим  историята му. Това 

е един от знаковите символи на града, около който повече от век, тече 

историята на Казанлък. Не случайно, още в първия брой на 

всекидневника „Информационна Искра” от 05.01.1999 г.,  рубриката от 

последната му страница е наречена точно на него. И дори във Facebook 

си има профил с повече от 3000 почитатели, които ежедневно се 

увеличават.2  

Разположена в центъра на град Казанлък, чешмата е един от 

малкото паметници, носещи отпечатъка на преломните събития от 

миналия век и съхранили спомена за три коренно различни епохи от 

историята на България.  Построена в началото на XX в., тя живее 

сякаш едновременно в три исторически периода, които са оставили 

своите следи върху нея, но малцина днес го знаят. 

Младите хора в Казанлък не знаят нищо за нейното създаване – 

за всички тях това е просто място за срещи. Уговаря се някакъв час, а 

„Къде?”  - всеки знае…естествено „на Лъва”. За това решихме да се 

допитаме до по-възрастни хора с надеждата, че от тях ще научим 

повече. От импровизираната анкета, която проведохме по улиците на 

Казанлък се уверихме, че за Лъвовата чешма се знаят само две неща – 

строена е от цар Фердинанд; както и легендата, че който пие вода от 

нея, ще остане завинаги в града. Дори попаднахме на хора, които са се 

                                                 
1 Научен  ръководител: Станимира Вълчева /преподавател по история и  цивилизация   

в СОУ „Екзарх  Антим І” гр.Казанлък/. 
2 www.facebook.com/Лъвова чешма/. 
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убедили в истиннoстта на това поверие от личен опит. И именно това 

масово незнание ни мотивира още по-силно да открием отговорите на 

всичките си въпроси. 

В хода на проучването са използвани статии от местния и 

национален периодичен печат. Интерес представляват интервютата, 

проведени с П. Пенчева от ИМ „Искра” – гр. Казанлък и с  Доко Доков, 

реставрирал чешмата в края на миналия век. Източник на информация 

са още архивният фонд на музей „Искра”, сборникът „Казанлък в 

миналото и днес”, „Лисицата и лъвът”, „Кобурът” на Иван Йовков, том 

седми на „История на България” и др. За уточняването на някои 

детайли, както и за интересен снимков материал, са използвани и 

различни източници в интернет, официалните сайтове на община 

Казанлък и Общинския съвет, електронни издания на вестници и др. 

Самото име на чешмата носи отпечатъка на три различни епохи – 

времето на Третото българско царство от края на XIX до средата на 

XX в.; социалистическия период (1944 – 1989 г.) и годините на 

демокрацията след политическите промени от 10.11.1989 г. 

Днес хората я наричат Лъвова заради трите чучура във формата 

на лъвски глави. По-стари казанлъчани обаче  знаят, че  е строена по 

времето на Фердинанд и предпочитат името Царската чешма. 

Споменът за цар Фердинанд обаче целенасочено е заличаван по 

политически причини – след промяната от 09.09.1944 г. се оказва 

политически неудобно в НРБ да се споменава името на царя. Затова 

дори са правени промени във външния вид на чешмата. 

В пресата преди 1944 г.  обаче е наричана Княжеската, защото е 

строена през  1902–1903 г. – преди обявяването  на  Независимостта  на  

България.3 Константин Бозвелиев също я нарича така, тъй като по 

неговите думи е строена със средства, отпуснати от „князъ (отсетне 

царъ) Фердинандъ, на името на когото е наречена.”4 Най-точното 

название е Княжеската чешма – така както е наричана в първите 

десетилетия след изграждането й на „Княжеския площадъ” в центъра 

на града. Факт е обаче, че според Петър Топузов още по онова време 

„населението й е дало и название Лъвова чешма.”5 

И така, Княжеската, Царската или Лъвова чешма успява да 

премине през бурните събития на XX в. и въпреки промените по нея, 

тя все още раздава прохлада на централния градски площад – 

                                                 
3 в. Казанлъшка искра, бр. 25, 31 юли 1925.  
4 Казанлък в миналото и днес, т.3, С., 1928, с.236. 
5 в. Казанлъшка искра, бр. 25, 31 юли 1925.  
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„Кюлбоклук“ или „Княжески“ до 1944 г., площад „Свобода“  след 

09.09.1944 г., а днес вече – площад „Севтополис“. 

През 1925 г. - ремонтирана, оградена с каменни плочи, градинка 

и декоративна ограда, по думите на П. Топузов чешмата се превръща в 

паметник.6 А коренът на думата „паметник” е памет. За какво събитие 

трябва да напомня тази чешма на казанлъчани? Отговор на този въпрос 

отново ни дава Петър Топузов, основал Историческия музей в града 

през юли 1901 година.7 В статията си „Княжеската чешма” той цитира 

пълния текст на писмо, изпратено на 28.11.1893 г. до Двореца от 

казанлъчанина Иван Т. Патев. Оттам научаваме, че той подарява на 

княз Фердинанд и съпругата му Мария Луиза вода, която сам е докарал 

с водопровод до площад „Кюлбоклук”. Молбата му е да се построи 

чешма или фонтан за спомен от първото идване на княза в града и то 

само месец след сватбата му на 8/20.04.1893 г.   Определеното място не 

е случайно – тук, пред дома на заможния търговец Христо Христов, е 

слязъл князът при посещението си в Казанлък през лятото на 1893 г.8 

Кратката визита в Казанлък е в дните между 25 и 28.05.1893 г. 

През 1902 г. Градското общинско управление изпраща писмо до 

Двореца, в което моли княз Фердинанд да приеме подаръка на Иван 

Патев и да разреши строежа. Статията продължава: „Вместо 

разрешение беше командирован придворния архитект Фингов, който 

разпореди за сметка на Двореца да се построи княжеската  чешма, 

на която сега всички се радваме”. Поводът за тази инициатива е 

тържественото освещаване на манастира в с. Шипка и пристигането на 

руски генерали, участвали в Освободителната война (1877 – 1878). 9 

Друга история ни разказва Николай Труфешев. Заедно с 

гостуващите руски генерали, княз Фердинанд посещава Калофер, 

където местните власти му подаряват парче земя от градското 

землище. Казанлъчанин, присъствал на тържеството, се връща бързо и 

разказва за големия подарък, направен от калоферци. Кметът и 

общинарите решават да подарят на княза каменна чешма, която да се 

построи на площада.10 

Статията съдържа неточности. Объркано е името на тогавашния 

кмет и мястото на посрещане. 

                                                 
6 в. Казанлъшка искра, бр. 25, 31 юли 1925. 
7 Казанлък в миналото и днес, т.3, С., 1928, с. 497. 
8 в. Казанлъшка искра, бр. 25, 31 юли 1925.  
9 Пак там. 
10 в. Седмичен труд, бр. 19, 11-17.05.2000.  
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Възниква въпросът кога точно се е родила и чия е идеята за 

построяването на чешмата – на Иван Патев, във връзка със сватбата на 

княз Фердинанд и първото му идване в Казанлък през 1893 г.; на 

Градското общинско управление, по повод посещението на княза и 

руските генерали през 1902 г. или на самия Фердинанд?                  

Много вероятно е истината за построяването на чешмата да 

обединява и трите паметни за казанлъчани и всички българи събития – 

княжеската сватба и посещението в Казанлък от 1893 г., честванията на 

25-годишнината от Шипченската епопея /1877 г./ през 1902 г., както и 

15-годишнината от избора на Фердинанд за български княз.               

Едно обаче е сигурно – през 1902 г. княз Фердинанд решава да отпусне 

средства за строежа, а тържественото освещаване на чешмата е през 

1903 г. 

Поръчката за създаването на чешмата е възложена на 

италианския скулптор Арнолдо Цоки и този избор никак не е случаен. 

Арнолдо Цоки е роден през 1862 г. във Флоренция. Именно той през 

1901 г. е спечелил конкурса на комитета „Цар Освободител” за 

построяването на паметник на цар Александър ІІ  в София.11            

Оскъдните източници на информация дават противоречиви 

сведения за материала, от който е направена. Според К. Бозвелиев  

това е витошки полиран  гранит12, а според Кънчо Стоянов – врачански 

камък13. 

Основата на чешмата представлява куб със страна 1,35 м, като на 

трите му страни (северна, южна, западна) са закрепени три дъговидни 

корита. Над тази основа се издига паралелепипед висок 1,52 м. 

Колоните по четирите му ъгъла с височина 0,95 м., завършват с 

капители от карарски мрамор. Покритието върху тях е тип „саркофаг”, 

увенчан с корона. Височината на цялата постройка е 3,50 м. Трите 

бронзови чучура са изваяни във формата на лъвски глави. На западната 

стена е издълбан надпис: „ПОСТРОЕНА /ОТЪ/Н.Ц.В./ФЕРДИНАНДЪ I 

/ князъ български/ презъ 1903.” 

На източната стена няма корито и лъвска глава - факт, известен 

на всеки казанлъчанин, но единици са тези, които знаят защо. Дори се 

носи легенда за „източния лъв”. Според нея веднага след 

построяването на чешмата идва девойка с неповторима красота. Тя 

                                                 
11 Писмо от началника на канцеларията на Тайния кабинет на Двореца С. Добрович, 

София до дипломатическия агент в Петербург Д. Станчов от 26 ноември 1901 г.  В: 

Лисицата и Лъвът, т. 1, С., 1994, с. 255. 
12 Казанлък в миналото и днес, кн. 3, С., 1928, с. 236. 
13 в. Искра, N 2, 11 януари 1989.  
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решава да утоли жаждата си и тогава  източният лъв се влюбва в нея, 

съживява се и тръгва да я търси... И до ден днешен я търсел из 

широкия свят. Щом я намери, отново ще се върнат заедно в града.  

Истината е доста по-прозаична. Източната стена е просто врата за 

техническо обслужване на чешмата. Първоначално е била ламаринена, 

боядисана с бяла боя  и се заключвала с катинар. При реставрацията й, 

от естетическа гледна точка, Доко Доков заменя тенекиената врата с 

каменна плоча. 

Върху капителите на колоните първоначално има осем букви „Ф” 

– инициалът на княз Фердинанд. Именно оттук започва символичното 

преименуване на чешмата от „Царска“ или „Княжеска“ на 

„Отечественофронтовска“ в средата на ХХ в. 

В периода 1945 – 1948 г. започва павирането на градския 

площад14, който вече не е „Кюлбоклук“ или „Княжески“, а носи 

гръмкото име  „Свобода”.  Изцяло в духа на новата идеология е решено 

да се заличат всички символи от времето преди „победата на 

социалистическата революция”. През 1947 г., с решение на партийното  

и общинското ръководство на града, са премахнати всички царски 

символи и атрибути.15  На четири от общо  осемте букви „Ф” са 

изчукани чертичките по средата. Резултатът е четири инициала „ОФ”. 

„Постиганата е пълна адаптация към времето и събитията”. Тогава 

е махната и оригиналната плоча от западната стена с името на княза. За 

съжаление тя не е запазена и няма информация за нейната съдба – 

много вероятно е да е унищожена. 

По повод на тези събития Чудомир пише в дневника си за 1955 г.:  

„1 юни... След 9 септември буквите бяха изчукани през една като Ф 

стана О и се получи ОФ (Отечествен фронт), а надписът... от 

западната страна също бе махнат и дълго време стоя празно. Сега 

през май 1955 сложиха нов... – История!“16 

Новата плоча, поставена през 1955 г., е посветена на Стефан 

Дянков Орешков от Шипка и Христо Милев Янъков от Казанлък – 

четниците на Хаджи Димитър, обесени от турските власти на площад 

„Кюлбоклук“ на 28 юли 1868 г. В горния десен ъгъл на плочата е 

изписан стихът на Христо Ботев: „Тоз, който падне в бой за свобода, 

той не умира!”, а надписът по-долу гласи : „На този площад през 1868 

г./ загинаха на бесилото за / народна свобода Хаджи / Димитровите 

четници / Христо Янъков / и / Стефан Орешков / Слава на героите!”.     

                                                 
14 http://obs.kazanlak.bg.   
15 Труфешев,Н. Седмичен труд, бр. 19, 11-17.05.2000. 
16 http://liternet.bg/publish2/chudomir/dnevnik/1955.htm. 
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Подвигът на хаджидимитровите четници е наистина достоен и 

има своето собствено място в историческата памет  на казанлъчани и 

всички българи. Но пък тук идва проблемът между нас „малките хора” 

и Историята. Как ние самите си позволяваме едни нечестни игри без 

ясни правила и нагласяваме събитията така, че да паснат на 

настоящето време. Така паметта за четници измества тази за 

Фердинанд. И това води една дълга поредица от двусмислици и 

неразбории. Четниците всъщност са били обесени на 80-100 м северно 

от чешмата.17 Казанлъчанинът Доко Доков, прекарал детските си 

години в града (между 1925 и 1949 г.) ясно си спомня, че точното 

място е било оградено с вериги и вътре на един полегат камък е имало 

надпис с имената на двамата четници. В периода 1945 - 1948 г., когато 

е павиран площадът „камъкът пречеше на строителите... и го 

преместиха.” Какво означава, че „пречи” един исторически паметник? 

Та нали точно на това място са били дърветата, на които са обесени 

четниците?! Не се е вписвал в обикновеното монотонно битово 

ежедневие или просто не е бил нужен? Или според някой не е 

притежавал достатъчна историческа стойност? Не можем да знаем със 

сигурност, но пък открихме друго. За това преместване Кръстьо Попов, 

който в продължение на 20 години е главен архитект на Община 

Казанлък си спомня: „Заради смъртта на Сталин. Преместиха я, 

като на нейно място издигнаха бързо тухлен паметник на Сталин, 

който по-късно сам рухна.”18 

Йосиф В. Сталин умира на 05.03.1953 г., което означава, че 

паметникът с възпоменателната плоча е преместен през март 1953, а не 

както твърди  Доко Доков по време на павирането на площада в 

периода 1945 - 1948 г. 

Години наред след това градската управа не се заема да върне 

старата или да постави нова паметна плоча. Самият Кръстьо Попов 

оправдава бездействието на Общината с времето: „В онези времена не 

се честваше този подвиг. Толкова политически събития минаха, едни 

се забравиха, други се забраняваха, трети не се честваха! Времената 

бяха такива”, споделя той пред в. „Седмица”.19 

По наше мнение, опитът да се заличи споменът за княз 

Фердинанд  всъщност е до известна степен  обезличаване на четниците 

и техния подвиг. От 1955 г.  новата плоча на Лъвовата чешма говори, 

че обесването се случва някъде на площада, но на точното място няма 

                                                 
17 Стайнов, Г. Из моите туристически спомени, С., 1964, с. 1. 
18 http://sedmica.kazanlak.com  (online издание на в. “Седмица”, 15.07.2005). 
19 http://sedmica.kazanlak.com  (online издание на в. “Седмица”, 15.07.2005). 
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нищо. Дори след 10.11.1989 г., когато е възстановен оригиналният 

надпис на Лъвовата чешма и е решено да се постави нова 

възпоменателна плоча за хаджидимитровите четници, е допусната 

груба грешка – поставена е в градината на северния край на площада. 

За щастие от 2008 г. грешката е поправена и един оригинален паметник 

указва почти точно мястото, където през 1868 г. са обесени Христо 

Янъков и Стефан Орешков. 

В опита си да открием плочата с имената им, стояла на Лъвовата 

чешма от 1955 до 1990 г., случайно се натъкнахме на нещо друго. 

Оказа се, че камъкът, указвал десетилетия наред мястото на 

обесването, днес е потънал в бурени и храсти в парк „Розариум”. Ето 

къде са го премесили през 1953 г., за да не пречи. Преместили или по-

скоро захвърлили?!? Човек остава с впечатлението, че заличаването на 

спомена за Фердинанд и отбелязването на смъртта на Сталин са били 

по-важни от съхраняването на спомена за четниците. 

1989 г. бележи нов повратен момент в  политическия живот на 

голяма част от държавите в света. Пада Берлинската стена, рухват 

тоталитарните режими в Източна Европа, умират идеологии и се 

раждат нови. „Вятърът на промяната” достига до България, Казанлък и 

старата ни познайница - Лъвовата чешма. Именно в резултат от тези 

промени е възстановен първоначалният оригинален вид на чешмата - 

паметник. Идеята за нейната реставрация се ражда доста по-рано. 

Водата, която в продължение на осем десетилетия се стича по цокъла 

на чешмата, бавно, но сигурно го напуква и той се руши. В началото на 

80-те години на миналия век общинари предлагат на скулптора Доко 

Доков да се заеме с реставрацията. Той се съгласява. 

Специализираната държавна комисия за „Изящни и кавалетни 

изкуства” - състав за реставрация и консервация при Комитета за 

култура, Съюза на българските художници и Съюза на архитектите в 

България възлагат работата на Доко Доков и Найден Вулев. Според 

комисията чешмата има качествата да бъде обявена за паметник на 

културата и изпраща предложение до Националния институт за 

паметниците на културата.20 

И започва едно истинско ходене по мъките, едно безкрайно 

явяване пред комисията, която трябва да одобри проекта. Доков 

предлага 18-20 сантиметровия цокъл да бъде подменен с гранитен : 

„Сметнах, че ще бъдат очаровани... Можехме да го направим пак от 

врачански камък, но след 2-3 години пак щеше да се напука”.  Негова 

бивша състудентка, която е член на комисията отсича: „Не! Ти да не си 

                                                 
20 в. Искра, № 2, 11 януари 1989.  
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по-умен от Арнолдо Цоки. Седем години се влачих в този Институт 

за паметниците през месец – два, белким нея я няма.”, си спомня Д. 

Доков. След седемгодишно упорстване най-сетне проектът е одобрен – 

вероятно към края на 1988 г. 

През януари 1989 г. във в. „Искра“ излиза статията „Лъвовата 

чешма ще се възстанови”. Проектът предвижда подмяна на цокъла от 

врачански камък с гранитен. Всичко останало е трябвало да бъде 

запазено без каквито и да било промени.21 Човекът, върху чиито плещи 

ляга цялата организация и решаването на всички проблеми, е 

художникът към Градския съвет Стефан Янкулов. 

В хода на реставраторската работа се случва нещо наистина 

интересно, което доказва колко важна е чешмата за казанлъчани. Доко 

Доков си спомня за това през смях :  „... един ден свалям лъвовете да 

не стане нещо и си отивам в София... Стана голям гаф... Целият град 

гръмнал, че лъвовете ги няма... Цялата гара блокирана с полиция.” За 

подобна случка още от януари 1989 г.  свидетелства и Кънчо Стоянов, 

който пише във в. „Искра”: „Бързам да успокоя разтревожените 

граждани - бронзовата глава на лъва се намира в стаята на главния 

художник на ОбНС Стефан Янкулов.”22 

Друг слух за чешмата, неволно или не, пуска самият Доко Доков. 

Докато реставрират чешмата, той често се шегува и подхвърля на своя 

колега: „Найдене, знайш ли при проекта Фердинанд на кое кьоше е 

скрил алтъните?”  И не след дълго целият град говори, че скулпторът 

е взел златото, скрито някога в чешмата. 

В действителност за изработката на проекта и самата реставрация 

той не получава почти нищо. Докато настъпи момента за изплащане на 

предварително договорената сума, инфлацията е обезценила вече тези 

пари. 

Докато работата тече, настъпва 10.11.1989 г. Съвсем сам, на своя 

глава, скулпторът Доко Доков взема решението да възстанови чешмата 

в оригиналния й вид от началото на ХХ в.: „...без да питам 

чорбаджиите изтъпаних нов капител...с „Ф” за Фердинанд”. 

Секретарят на Градския комитет на БКП не одобрява това своеволие, 

принуждават го да изчука „Ф” от капителите и да върне 

„Отечественофронтовския” вид на чешмата. Но Доков е упорит,  

непреклонен в убеждението си и успява да го осъществи. По този 

повод Н. Труфешев пише:  „След време фалшификацията дразнела по-

разумните ръководители на града и те поискали да се освободят от 

                                                 
21 в. Искра, № 2, 11 януари 1989. 
22 Пак там. 
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конфузията.”23 Тогава възниква нов проблем: „Ама, няма камък пак 

да сменям капителите...бяха от карарски мрамор, крадох го от един 

колега...Кунчо Ковачев от Нова Загора. Ателиетата ни бяха едно до 

друго...” Стигнал чак до тук,  Доков не възнамерява да отстъпи и 

намира изход и от тази ситуация. „И един ден го измислих...една 

плочка, залепих “Ф-то” и сега там е залепена”, си спомня той. 

Най-сетне чешмата е възстановена. Цокълът вече е от гранит, 

вместо от врачански камък, а ламаринената врата с катинара е 

заменена от каменна плоча. По запазени в архивния фонд на ИМ 

„Искра” – гр. Казанлък  стари фотографии е изработена и нова плоча за 

западната стена, като в изписването на текста е спазен дори правописа 

от началото на ХХ в. 

През 1990 г. чешмата - паметник връща своя първообраз с някои 

малки подобрения. Единственото, а може би и най-важното нещо, 

което Доко Доков и екипът му не успяват да възстановят, е споменът за 

нейното създаване. Днес малцина, главно възрастни хора и 

специалистите знаят, че е била „Княжеска“, „Царска“, а не просто 

„Лъвова“ чешма. На пръсти се броят онези, които са чували за 

флорентинския майстор Арнолдо Цоки, създал това прекрасно и 

уникално произведение на изкуството. Споменът за височайшите 

посещения на Фердинанд от 1893 г. и 1902 г. е съхранен само по 

страниците на прашни вестници и в пожълтели снимки. 

Още след освещаването на чешмата през 1903 г. тя бързо се 

превръща в естествен център на града. Разположена на кален площад, 

не случайно наричан „Кюлбоклук“, чешмата носи духа на Флоренция, 

Италия, Европа. Точно тук, около нея, на 19.02.1908 г. казанлъчани 

празнуват 30-годишнината от Освобождението на България (днес, по 

нов стил – 3-ти март). Тази малка бяла чешма е олицетворение на 

възродената българска държавност, тя е пряката връзка на казанлъчани 

с Двореца и царя. Именно тя е била във фокуса на фотографите, 

правещи картички за Казанлък. 

И отново тя е избрана  за мястото, където ежегодно от началото 

на 90-те години на ХХ в. се отбелязва Денят на Независимостта – 22-ри 

септември. 

Преживяла промени, повлияни от политическата ситуация, 

съхранила спомени за бурните дни на динамичния ХХ в. Лъвовата 

чешма се е превърнала в паметник още през 1925 г. Факт, който не 

може да бъде отречен и след 09.09.1944 г. – и сякаш точно затова 

                                                 
23 в. „Седмичен труд”, бр. 19, 11-17.05. 2000. 
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новата власт не посмява да я разруши,  само се опитва да унищожи 

спомена за нейния „царски“ произход. 

Това е... историята на „Княжеската“, „Царската“ или просто 

„Лъвовата“ чешма, такава каквато я видяхме в оскъдните източници на 

информация за нея и в очите на нейните съграждани. Все още стоят 

отворени въпросите около нейното създаване. Съществува ли писмото 

на Иван Патев, доказващо, че той е инициатор за нейното построяване 

и докарал ли е водопровод до площада още в края на ХІХ в.? Сред 

служителите на Градския общински съвет ли се ражда идеята за 

създаването на чешмата като подарък за княз Фердинанд? Той самият 

ли решава да я построи? Кое историческо събитие е трябвало да 

увековечи в паметта на казанлъчани тази чешма – сватбата на княза и 

първото му идване в града през 1893 г. или тържествата по повод 25-та 

годишнина от Шипченските боеве и посещението на височайшата 

руска делегация през 1902 г., които съвпадат с две посещения на 

Фердинанд в града и с 15-годишнината от избирането му за български 

княз? Въпроси, чиито отговори се надяваме да бъдат намерени... 

Политически режими, идеологии, дори исторически епохи се раждат и 

отмират, а тя все още е тук, на централния градски площад -  

неизменна спирка в ежедневието на всеки казанлъчанин. Нейната 

уникалност е във възхитителната симбиоза на прагматизъм и изкуство, 

в изумителното съчетание на практичното с изящното; в събитията, за 

които трябва да напомня на казанлъчани и на всички българи. Извор на 

животворна прохлада в летните жеги, мястото за срещи на 

казанлъчани, паметник от една  отдавна отминала епоха и  център на 

ежегодните тържества за Деня на Независимостта; „едно бижу”, което 

според скулптора Д. Доков далеч превъзхожда по художествените си 

качества статуята на Цар Освободител в София – всичко това е 

Лъвовата чешма на Казанлък, за която дори се разказват легенди. Това 

е същата тази Лъвова чешма, която някои днес използват за лепене на 

обяви и плакати, „украсяват” с драсканиците си  и не забелязват  как се 

руши. Няма да крием факта, че за нас Лъвовата чешма също беше 

просто една странно красива частица от приказките, поставена в 

центъра на нашия град, която носи прохлада. Но когато започнахме да 

прелистваме прашните страници, да се вглеждаме в пожълтелите и 

наранени снимки, във вече избледняващите спомени на един скулптор 

и жителите на града, тази на вид чудновата чешма ни порази със своята 

107-годишна история. Тя не е просто паметник, а върховно съчетание 

на духовното и материалното по свой си магичен начин. Тя живее 

също като нас, съхранява и предава духа на безвъзвратно отминали 

дни. От нас зависи дали ще я запазим за бъдещите поколения 
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казанлъчани. Ако положим достатъчно усилия, в центъра на града ни 

ще продължи да живее тази приказна, изискана, внасяща красота и 

изящество в нашето практично и забързано ежедневие чешма - 

паметник. И смятаме, че популяризирайки нейната необичайна и 

динамична история, ние бихме могли да помогнем за съхраняването на 

„бижуто” на Казанлък.  

 

 

 

 

       
 

Лъвовата чешма днес, след възстановяването на 

нейния оригинален вид през 1989-90 г. и след 

ремонта на площад „Севтополис” през 2004-05 г. 
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ХРИСТО МИЛЕВ  -  ЕДИН ШИПЧЕНЕЦ 

 

Гина Хаджиева 

 

През 1886 г. в Пловдив излиза от печат книгата „Избиването на 

Хаджидимитровата чета и черти от живота на въстаниците Орешков и 

Патрев“. Неин автор е ученикът от областната гимназия Христо 

Милев. Той посвещава своя първи „трудец”  /както сам го назовава/ на 

въстаника от четата на Хаджи Димитър  - Ангел Обретенов. 

В предговора Милев пише, че всеки българин, който тачи 

паметта на народните борци, на Ботев, Левски, Хаджи Димитър, 

Караджата, Панайот и Филип Тотю, „то той с възторг посреща и 

чете всичко писано за техните подвизи, макар че да било написано то 

от учена и неучена глава.“ 

Той не се счита учена глава, но като съвременник изпълнява своя 

дълг да разкаже за станалото на Бузлуджа „като близък до фактите“. 

Признава, че настоящата малка книжка е плод на незряло и слабо перо, 

но „извънредната храброст и доблест на тези български герои го 

задължават да се яви на книжовното поле“. 

Христо Милев е роден на 3 април 1867 г. в с. Шипка. По майка е 

от Караджовия род - със заслуги не само към възрожденската история 

на България, но и участващ в изграждането на новата българска 

държава. 

Семейната атмосфера, в която расте и се възпитава Христо 

Милев, се определя от дядо му даскал Дянко Караджов, в чийто дом 

гостуват книжарите Христо Г. Данов и Драган Манчов, просветителите 

Йоаким Груев и Неофит Рилски. Единият му вуйчо е даскал Христо 

Караджов, основател на шипченското читалище, по-късно свещеник и 

архиерейски наместник в Казанлък. Другият му вуйчо, Григор 

Караджов, изучавал математически науки в Чехия, е директор на 

Пловдивската гимназия. Това е най-старата гимназия в България и по 

думите на Иван Вазов, възпитаник на това училище, е „най-ярката 

звезда в небосклона на българската просвета.“ В педагогическия екип 

на гимназията заедно с учителите чужденци Херман Шкорпил, Иван 

Мърквичка, Антон Безеншек са и Петко Р. Славейков, Петко 

Каравелов, Трайко Китанчев, Иван П. Славейков  -  личности с висока 

култура и обществен авторитет. 

Семейната среда определя интересите на младежа и неговото 

отношение към обществения живот в Шипка и в следосвобожденски 

Пловдив, където отива да учи. Какво съзнание има този 14-15- 

годишен ученик за значимостта на историческите събития, за да 
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започне да разпитва шипченските овчари, очевидци и участници, и да 

разкаже искрено и непретенциозно за тези героични люде. Той познава 

Захари Стоянов, приятел на големия му брат Мильо, и неговия труд 

„Четите в България“, появил се в Пловдив през 1885 г. По неговия 

пример той описва подробности от живота на Орешков и Патрев и 

трагичната Бузлуджанска битка, преживява мъченическата смърт на 

четниците в Балкана, обесването на Орешков и заточението на Патрев 

и другарите му. 

Като ученик в Пловдив, Христо Милев е непосредствен свидетел 

на Съединението, присъства на погребението на майор Райчо Николов 

и е сред посрещачите на княз Александър Батенберг. В края на живота 

си ще публикува своите спомени за тези събития и за Сръбско-

българската война, в която участва като доброволец от 15 септември 

1885 до 15 януари 1886 г. 

Огорчен от отказа на Пловдивската комисия да го запише 

доброволец, не се примирява и търси Чардафон, /Продан Тишков/, 

който също не го приема в четата си. Григор Караджов го изпраща в 

Казанлък, където се оказва, че почти всеки ден се изпращат 

доброволци за сформиращите се резервни полкове. Придумал майка си 

да го приготви, на 15 септември тръгват на път и на 18 септември са 

вече в Сливен. По време на усилените занятия там се среща със Захари 

Стоянов, който му казва: „Едва ли ще се бием с агите, но сърбите от 

братска завист сигурно ще ни нападнат.“ 

На 2 ноември пред гарнизона на площада е прочетен Манифестът 

за войната със сърбите, посрещнат с неописуемо въодушевление. 

В дъжд, сняг и кал, през Ямбол, Пловдив, София, Сливница, 

Цариброд стигат пешком до Пирот, където ги заварва примирието. 

Напускат сръбската територия, последвани от бежанци от Пирот и 

околните села, които бягат от сръбските власти. На 9 януари 1886 г. в 

София полкът е разформирован, на 15 януари в Пловдив доброволците 

са демобилизирани. На 27 януари Христо Милев започва учебни 

занятия в V б клас, с класен наставник Карел Шкорпил. 

Дейността му на служител и общественик продължава след 

завършване на гимназията. Работи като следовател и съдия, околийски 

началник  е на Стрямска околия, а след това контрольор и секретар на 

Пловдивската община. 

През октомври 1903 г., когато Общинският съвет е разтурен, е 

назначена временна тричленна комисия с председател Христо Милев, 

действала до приключване на изборите. 

Вестник „Конституция“ през 1903 г. отбелязва: „Относително 

председателя на комисията г. Хр. Милев, бивш съдия, околийски 
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началник и пр., комуто се поверява сега общинското управление до 

провеждането на новите избори, ние имаме да кажем, че през 

няколкогодишното му служение като контрольор и секретар на 

общинското управление той е познат на гражданите като добър и 

безпристрастен чиновник.“ 

След изборите през ноември 1903 г., вече като съветник от 

листата на Народно-либералната партия е избран от новия Общински 

съвет за кмет на Пловдив и заема тази длъжност от 3 декември 1903 г. 

до 19 септември 1905 г. 

По време на кметуването му започва строителството на първото 

основно училище в кв. „Кючюк Париж”, ремонтира се моста на 

Марица, водоснабден е новият южен квартал на града, отпуска се терен 

за построяване на колодрум край Станимашкото шосе1, започва 

озеленяване и хигиенизиране на градските улици. 

Като голям любител на театъра под негово въздействие за пръв 

път в бюджета на Общината за 1904 г. са гласувани 3 000 лева помощ 

на градската театрална трупа и тя става единствения субсидиран 

провинциален театър. Христо Милев настоява Роза Попова да се върне 

в трупата на театъра и по негова инициатива е назначена комисия, 

която да изработи проектоустав и правилник на трупата от новия сезон 

1904/05 г. 

Пловдивчани очакват той да бъде преизбран за кмет, но в 

последния ден на мандата му правителството го назначава Окръжен 

управител на Стара Загора. Неговата голяма заслуга в тези години са 

променените имена на 311 села в Старозагорско. 

Известният старозагорец Атанас Т. Илиев /съученик на Григор 

Караджов от гр. Табор, Чехия/ отбелязва в своите спомени: 

„Окръжният управител на Ст. Загора Хр. Милев се отличаваше по 

своя интерес към науката. Без да е по специалност картограф, той 

бе съставил по-рано една историческа карта на България и после я 

разшири на две. С него често говорехме за организиране на 

археологическо дружество, което да прибере в един местен музей 

всички старини и етнографски редкости, намерени в града и 

околията…“ 

На 28 май 1907 г. свиква първото събрание за основаване на 

археологическо дружество и създаване на музей. Освен архимандрит 

Йосиф и други известни старозагорци, участва и още един шипченец  -  

Георги Данов, учител в Девическото педагогическо училище. 

                                                 
1 Станимака – дн. гр. Асеновград. 
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Ще повторя казаното от Атанас Илиев, че Христо Милев дълги 

години се занимава сериозно с картография. Още през 1898 г. издава 

„Няколко думи като допълнение към историческата карта на 

България.” (От  VII – XIV столетие включително). Там той подчертава, 

„че от историята, археологията и географията ни се интересуват 

повече чужденците, които да ги попълват се скитат из отечеството 

ни, отколкото ние самите.“ Тази малка книжка е плод на тригодишен 

труд в библиотеките и музеите в София и Пловдив и в частни сбирки. 

Милев обикаля местата в Княжеството, свързани с историческите 

събития. Не се страхува да признае грешките и пропуските на своя 

труд. 

Обхванал най-важните събития от българската история, Христо 

Милев представя историческите карти на българските царства пред 

родолюбивите читатели за поддържане на патриотичните им чувства. 

В. „Сливница“ от 30 септември 1910 г. препоръчва двете исторически 

карти, отпечатани в отделни книжки в Пловдив през 1909 г.  -  „Карта 

на първото българско царство. 679 – 912 г.“ и „Карта на Търновското 

царство. 1185 – 1257“. 

В неговата разностранна дейност другар и помощник е съпругата 

му - пловдивчанката Смарагда Хр. Милева. Тя подпомага  

обществените му ангажименти, развива благотворителна дейност, член 

е на Настоятелството на Старозагорското благодетелно дружество 

„Добрий самарянин“, докато живеят в Стара Загора. В тези години 

Милев съставя карта на старозагорски окръг с местата със запазени 

старини. Принос към военната документалистика и към историята на 

рода му е написаното за ген.-майор Дечко Караджов /1859 – 1909/, 

публикувано във в. „Сливница“ през 1909 г. 

Като стамболовист и член на Народно-либералната партия 

Христо Милев е близък с Димитър Петков и след убийството му 

написва книга за него, отпечатана в Пловдив през 1910 г.  -  „Димитър 

Петков и Народната либерална партия“. С преклонение извайва образа 

на опълченеца, депутата, верния приятел на Стефан Стамболов, 

свидетел на нападението над него и останал до последната минута на 

живота му до него. Хр. Милев описва подробно нападението над 

Стамболов на 3 юли 1895 г. Като представител на стамболовото 

семейство той участва в огледа на местопроизшествието и разказва как 

са намерили хвърлените от наемните убийци два ятагана, прорязаната 

шапка на Стамболов, неговите револвери, а до локвата с кръв - 

отрязания показалец на лявата ръка. 

Уважението и възхищението си от личността на Димитър Петков 

Милев разкрива с много епизоди от неговата биография, от 
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журналистическата и партийно-политическата му дейност като един от 

най-изявените дейци на Народно-либералната партия. Пресъздава 

атмосферата на партизанщина и жестоки партийни борби в България в 

последните десетилетия на XIX и началото на XX в. 

Член на тази партия и много близък с Петков и Стамболов е и 

неговият брат Мильо Ив. Милев. Роден в 1858 г. в Шипка, завършил 

класното училище в Казанлък, учителствал, а след Освобождението 

заминал в Тула да изучава оръжейните науки. По здравословни 

причини се връща втората година и започва работа в съдебното 

ведомство в Пловдив, заедно със Захари Стоянов, където се ражда 

тяхното приятелство. Участник в Съединението, прокурор и адвокат, 

депутат в VI  ОНС и подпредседател на VII  ОНС. 

Самият Христо Милев активно помага на Димитър Петков в 

партийните дела, придружава го в предизборната агитация из цяла 

България, свидетел е на сблъсъците с правителствените поддръжници  

/Народна партия – К. Стоилов/ в много градове, в това число и в 

Казанлък. 

Като доброволец в Сръбско-българската война, Христо Милев 

членува в Софийското доброволческо дружество „Сливница“ и е в 

неговото ръководство. Настоятелството на това дружество съобщава в 

своя вестник „Сливница“ за смъртта му на 21 юли 1929 г. и за опелото 

на 22 юли в църквата „Свети седмочисленици“. 

Синът на Христо Милев  - Мильо Милев  /1902 – 1987/ завършва 

право в Софийския университет, защитава докторат в Сорбоната 

/Париж/ и се изявява като дипломат. Личен секретар на Георги 

Кьосеиванов /министър-председател на България и външен министър 

от 1935 до 1940 г./, посланик на страната ни в Швейцария до 1946 г., 

където остава да живее. Има една дъщеря Барбара. 

Другият син на Христо Милев, Ангел, умира рано, в детска 

възраст. 

Дъщеря му Лиляна /1915 – 1997/ завършва класическа филология, 

преподава чужди езици, омъжва се за юриста Александър Рачев от 

Плевен, председател на Окръжния съд. След създаването на Правния 

институт при БАН става един от сътрудниците  -  старши научен 

сътрудник II степен. Тяхна дъщеря е юристката, специалистът по 

конституционно право проф. Емилия Друмева, достоен продължител 

на делото  на един голям шипченски род и на една интересна, не много 

позната, но забележителна личност  -  Христо Иванов Милев. 
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Христо Милев 

 

 

 

    
 

отляво надясно – дипломатът Мильо Милев, министърът на външните работи 

Георги Кьосеиванов и дипломатът Евгени Силянов 
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РУСКАТА  КОЛОНИЯ В ШИПКА 

 

Гина Хаджиева 

 

По време на Гражданската война в Русия, още в 1919 г. и особено 

след края й, от пристанищата на Одеса, Севастопол и други градове в 

България пристигат десетки хиляди бежанци – директно или през 

Турция. За едни България е спирка по пътя на скиталчеството им към 

Югославия, Чехословакия, Германия, Франция. За други тя става втора 

родина и последен пристан. 

Независимо от много тежкото положение на страната ни след 

Световната война,  помощ на емигрантите, освен правителството, 

оказват църквата и много обществени организации. 

Пред 1921 г. към Министерство на външните работи и 

вероизповеданията е създаден Комитет за руските бежанци в България. 

Преди това, през декември 1920 г., в София е основан  Съюз на руските 

инвалиди с председател полковник Д. А. Абрамович. Той има за цел 

морална и материална поддръжка на инвалидите, изгубили своята 

трудоспособност в Първата световна война и в последвалата 

Гражданска война, устройва инвалидни домове и общежития, 

съдейства за трудовата им реализация чрез различни работилници. 

Между многото бежанци в България се оказват и ветерани от 

Освободителната война 1877-78 г., на които се отделя специално 

внимание и грижа. През 1923 г. те се обединяват в свой Съюз на 

ветераните, чийто пръв председател е генерал А. А. Смагин, участник в 

боевете при Плевен, Арабаконак, Етрополе, Пазарджик и Пловдив. 

Тези съюзи се грижат за руските бежанци и инвалиди, за инвалидните 

домове, един от които е в с. Шипка, в непосредствена близост до 

Руския храм-паметник.  

Храмът „Рождество Христово“, издигнат в памет на загиналите за 

Освобождението на България и станал символ на руско-българската 

бойна слава, е в комплекс от сгради, замислени и построени за духовна 

семинария. Триетажна сграда за семинаристите, дом за клира, дом за 

учителите, болница и много стопански постройки. Семинарията не се 

осъществява. През 1918 г. там са настанени сираци от войните. 

Обслужващите храм-паметника руски монаси също обитават тези 

сгради.  През януари 1920 г. за оглед и възможност за настаняване на 

бежанци идва генерал И. В. Новицкий /1869 – след 1934/. Пристигат и 

първите обитатели и през м. юни се открива руската колония от нейния 

организатор и завеждащ полковник  Сорокин /1882 - ? /. 
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В Казанлък вече е учреден Временен благотворителен комитет за 

подпомагане на руските бежанци /14 април 1920 г./, с председател д-р 

Баев. Освен няколко споменавания, досега не се среща информация за 

дейността на този комитет. 

Въпреки недоволството на шипченското население, на 11 

октомври 1921 г., е открита болница на Руския Червен кръст, която се 

ръководи от д-р Брунс /до Първата световна война ординатор в 

Петропавловската болница в Петербург/. 

Инвалидният дом е създаден в 1923 г. Пръв комендант е генерал-

лейтенант Иван Ветвеницкий /1862 – 1942/.1 Дълги години завеждащ е 

генерал-майор Фьодор Инютин /1870 – 1942/, негов помощник е 

полковник Виктор Простов /1881 – 1932/, лекар - Александър Худяков 

/1882 – 1955/. 

В началото на 1923 г. Руската дипломатическа мисия в София е 

ликвидирана. Интересите на емигрантите се защитават от Завеждащия 

Комитета за руските бежанци и представител на Съюза на руските 

посланици Борис Савич Серафимов /1882 – 1967/. От 1930 г. до 1940 г. 

хранител на Храм-паметника е неговият роден брат Семьон Савич 

/1872 -1940/.  

От 1924 г. до 1930 г. хранител е Александър Николаевич Павлов, 

роден в 1882 г. в Москва и починал в 1965 г. във Франция. Александър 

Николаевич живее шест години със семейството си в Шипка. Запазени 

са няколко документа в архива на отец Сергий /1884 – 1961/ от фонда 

на НПМ „Шипка – Бузлуджа“ за дейността на Александър Павлов.  

Това е внукът на участника в Освободителната руско-турска война, 

освободителят на Елена и Котел,  генерал от кавалерията Александър 

Александрович Пушкин /1833 – 1914/, правнук на великия руски поет. 

От ведомостите на Инвалидния дом се установява, че през 

различните месеци там живеят между 120 и 140 човека, заедно с 

персонала. 

През лятото на 1928 г. сиропиталището е преместено във Варна. 

На негово място идват инвалидите от манастира „Света Троица“, 

напуснали през август 1927 г. казармите в Нова Загора по искане на 

Военно министерство и приютени временно от Великотърновския 

митрополит в манастирската обител при съвсем неподходящи условия. 

Договор № 52 от 23 октомври 1928 г. между Съюза на руските 

инвалиди и Храм-паметника определя условията за ползване на 

                                                 
1 Не се откриха документи от тези ранни години нито за персонала, нито за самите 

инвалиди. От 1924 г. в Централния държавен архив се пазят ведомости и списъци и 

може да се проследи движението на емигрантите. 
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сградите от Инвалидния дом, завеждащ Пьотр Фокин. Договор № 56 от 

3 ноември 1928 г. е между Храма и Приюта на Червения кръст, 

завеждащ Фьодор Инютин. 

    До края на 1940 г. функционират едновременно Инвалидният 

дом към Съюза на руските инвалиди в България и Приютът на Руския 

Червен кръст за престарели и хронично болни. Всяко със свое 

ръководство и свой персонал. През 1941 г. са обединени в Държавен 

приют за хронично болни и недъгави чужденци към Главна дирекция 

на народното здраве. 

    След 1944 г. приютът съществува заедно с детския санаториум, 

учреден през 1948 г., като се премества в зданието на болницата и 

сградата за учителите, които са една до друга и освобождават 

триетажната сграда за децата. До март 1954 г. се ръководят от една 

администрация. През 1955 г. приютът става Дом за стари хора и 

преминава към Социални грижи. 

    Последните обитатели на този дом от руските бежанци са 

Семьон Суменков, починал в 1981 г. и Михаил Арефиев – Миша, 

починал в 1986 г. В средата на 90-те години Домът за стари хора, в 

който вече няма представители на Руската колония, е преместен в 

Казанлък. 

    Повечето от  живеещите в Инвалидния дом и Приюта са 

военни – офицери, войници, военни чиновници. Мнозинството са 

участници в Първата световна война и в Гражданската война, между 

тях има воювали в Руско-японската война 1904-05 г. и както вече бе 

споменато в Освободителната руско-турска война 1877-78 г.  

    Журналистът и писателят Вячеслав Бондаренко, който работи 

по темата в руските архиви и през септември 2015 г. гостува в Шипка, 

подчерта, че между шипченските военноинвалиди има десет кавалери 

на Златно оръжие „За храброст“2 и на орден „Св. Георги”  -  полк. 

Адасовский, барон Корф, ген.-майор и военен писател, полк. Захаров, 

полк. Левковец,  кап. Мейштович, кап. Селиванов, пор. Снипковский, 

полк. Телепньов, ген.майор Тюрморезов, полк. Чернов. Високите 

военни отличия те получават за заслуги през Първата световна война. 

    В Шипка живеят и свещенослужители, граждански чиновници, 

лекари, донски, кубански и терски казаци и много други от всички 

краища на необятна Русия  -  руснаци, белоруси, украинци, литовци, 

латвийци и поляци. Между тях има и българи. Един от тях е Дмитрий 

                                                 
2 Златно оръжие, сабя с надпис „За храброст“, с която са награждавани отличили се 

офицери. 
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Радкович /р. 1889/, син на генерал-лейтенант Радко Димитриев /1859 – 

1918/. 

    Независимо от грижите на българската държава и на Руския 

Червен кръст животът на руските бежанци е особено тежък. Тези, на 

които здравословното състояние  позволява, се трудят в  

работилниците  -  лепят кутии, правят играчки и сувенири. Някои 

помагат в шипченските занаятчийски работилници или в селското 

стопанство. Далече от родина и близки, самотни, нещастни  -  такава е 

тяхната  емигрантска участ. 

   Ще цитирам част от стихотворението3 на Сергей Макаренко 

/1887 – 1969/  подписано е: „Стихове на тежко ранения инвалид, 

Шипка“ и е написано в 20-те години. 

    

„СВЕЧА  ДОГОРАЕТ 

Светильник мой гаснет – свеча догорает и слабое пламя   

 дрожит… 

В печали глубокой душа замирает и сердце так тяжко болит… 

Свирепая буря в Балканах бушует и грозно стучится в окно… 

О чем же ты плачеш, о чем ты то скуеш, устало е сердце моë? 

 

Я плачу о доле суровой солдата, о жизни печальной своей, 

вдали от отчизны любимой, так свято душою солдатской моей. 

О том, что навеки в груди одинокой навеки разбиты мечты, 

что ломаны силы рукою жестокой, железной рукою войны…”  

    Стотици руски емигранти са свързали съдбата си с Шипка. 

Само починалите и погребани на четирите руски гробища са почти 

петстотин. Извън това число са починалите в болниците в София, 

Пловдив, Велико Търново, Стара Загора.  

    Първото погребение е през 1922 г. на малкото гробище над 

Храма. По-нагоре, в гората, има още едно, по-голямо. Тук са погребани 

ветераните от Освободителната война, които си отиват от живота през 

20-те и началото на 30-те години. 

    Генерал-майор Виктор Ал. Лишев /1854, Петербург – 1927/ - 

щабс-капитан в 8-а артилерийска бригада през Освободителната война. 

В емиграция е с жена си София Викторовна. В Шипка идват от 

френско-българския приют в Кюстендил на 2 август 1924 г. Генерал-

майор Павел Радецкий /1856 – дек. 1924 или ян. 1925/ - в 

Освободителната война прапорщик от 35-и пехотен Брянски полк. С  

жена си Олга Андреевна /1857 – 1942/ идват от приюта в Кюстендил. И 

                                                 
3 сп. „Първопроходник“, бр. 65, 1967. 
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тя е погребана в Шипка. Генерал-майор Николай Дм. Манойлов /1858 

– 1932/ - прапорщик от 60-и пехотен Замосцки полк, участва в отряда 

на генерал Ганецки. В Шипка живее от 1924 г. Полковник Ананий В. 

Максимович /1855 – 1929/ - подпоручик от 59-и пехотен Люблински 

полк. Идва в Шипка от Берковица през декември 1923 г. Неговият 

праправнук Вячеслав В. Бондаренко, известен журналист и писател, е 

автор на книгата “Русский некрополь на Шипке“. Полковник Василий 

В. Луговенко /1853 – 1935/ -  поручик от 60-и пехотен Замосцки полк. 

Участвали в сраженията заедно с ген. Манойлов, те са погребани един 

до друг на малкото руско гробище. Андрей Ф. Бояринов /1858 – 1926/ - 

служи в 35-и пехотен Брянски полк и участва в августовските 

шипченски боеве.  Казакът Алексей Т. Небиков /1853 – 1932/, сражавал 

се за българското освобождение, умира самотен в ръцете на 

санитарката баба Варвара, споменавайки родната станица, тихия Дон, 

богатото стопанство, децата и внуците, останали там. Съвсем скоро се 

обади наследник на Алексей Небиков от Волгоград с желанието да 

посети Шипка и руското гробище. И той не е единствен. От различни 

краища на Русия пишат наследници на емигрантите, зарадвани, че са 

научили къде са живели и къде са погребани техните родственици. 

Благодарни са за откриването на неизвестни за тях страници от 

историята на техните семейства.  

    Независимо от причините, поради които руснаците са 

напуснали родината си, въпреки тъжната си емигрантска участ, в 

мнозинството от тях е силно чувството на съпричастност със съдбата 

на отечеството им. То ги вълнува и обединява, особено след 

нападението на хитлеристка Германия над СССР. Те следят и се радват 

на победите на Съветската армия, дори организират акции за събиране 

на средства в нейна помощ. Запазени са документи в архива на 

предстоятеля на Храма отец Сергий за тези сборове. Когато започва 

набирането на доброволци за РОК /Руски охранителен корпус/, 

неразделна част от германската армия, действащ в Югославия, се 

записват само трима. Дори след големите победи на Съветската армия 

през 1943 г. се засилват просъветските чувства. 

    Историческите традиции на нашите два народа, православието, 

близостта на българския и руския език, величественият руски храм 

„Рождество Христово“ предпоставят добрите чувства и отношение на 

шипченци към руските емигранти. Още в началото на 20-те години се 

създават смесени семейства и се появяват децата от тези бракове  -  

Семьон и Мария Курлаеви, Иван Соколов и Велика Костадинова, 

Николай Триножкин и Деля Чомакова, Флор Валяков и Лала Пунгова, 

Яков Ананиев и Деля Станчева, Григорий Месяц и Тяна Духтева, 
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Александър Худяков и Дона Безлова.  И това не са всички -  Гладкови, 

Свеколкини, Горячкини, Шчебунаеви, Феценкови… 

    С особена почит и уважение местното население се отнася към 

руските лекари д-р Александър Нечаев /1875 – 1946/ и неговата 

съпруга Ксения Нечаева /1890 – 1944/, медицинска сестра, д-р 

Александър Худяков /1882 – 1955/, сестра Наталия Архангелская /1898 

– 1953/ и фелдшера Владимир Горячкин /1877 – 1944/. Специалисти с 

висока квалификация и особено висок морал, десетки години се грижат 

не само за руските инвалиди, но и за цялото шипченско население.  

    Много от руските емигранти се включват в обществения живот 

на Шипка, в театралната дейност на читалището и съвсем естествено в 

обслужването на храма „Рождество Христово“, в който от 

освещаването през 1902 г., монасите са руснаци. Създаденият храмов 

хор участва в службите и засилва тържествеността на тяхното 

внушение. 

    Александър Овсянников /1894 – 1966/, който великолепно 

рисува и дава уроци на местните художници, е оставил в много 

шипченски домове своите пейзажи и портрети. Участва в 

художествената украса на селото при честване на исторически дати и 

годишнини. Общителен и отзивчив към всички, въпреки че е инвалид 

без крака и се движи с количка.  

   В Шипка са живели и са намерили вечен покой много 

интересни, необикновени личности, оставили своя следа в руската 

история и култура. Святослав Башмаков /1861 – 1940/  принадлежи към 

известен дворянски род и е праправнук на пълководеца Александър 

Суворов. Неговият брат Александър Башмаков е секретар на 

Законодателната комисия в Източна Румелия и е първия директор на 

Народна библиотека в Пловдив. Член е на БАН. 

    Статският съветник Владимир Глазов /1862 – 1933/ се занимава 

с археология и постига големи успехи в тази област. 

    Полковник Владимир Андреев /1878 – 1940/ е потомствен 

дворянин, известен фехтовчик, участник в Олимпийските игри в 1912 

г., основател на руското и българското спортно фехтуване. 

    Александър Шлее /1859 – 1938/, потомък на известен род, е 

познат с голямата си обществена дейност в Симферопол и района, 

депутат, член на градската управа и заместник-кмет на този град в 

Крим от 1911 до 1918 г. Името му е останало в историята на 

Симферопол. 

    Пьотър Цирулников /1870 -1939/ инженер геодезист, депутат в 

Държавната Дума и кмет на Владикавказ. 
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    Трудно е да се споменат всички, чиято съдба обстоятелствата 

свързват с Шипка. Миша – Михаил Владимирович Арефиев /1896 – 

1986/ е последния от руската колония. Дълго време той беше 

единственият звънар на храма – виртуоз. Когато се натрупаха годините 

и започна трудно да се изкачва до камбанарията, той не се отказа. 

Звънът на камбаните се разнасяше все така звучно надлъж и шир в 

шипченското поле. Остави си достоен заместник – Дечко Гарбатулов, 

когото обучи. Мечтата му бе да види отново родния си град Петербург. 

Тя остана неосъществена. 

   Заради всички, които знаем и с които сме общували, заради 

непознатите и незнайните, които останаха завинаги в шипченската 

земя, ние  -  Инициативен комитет „Шипка“, възстановяваме руското 

гробище. И това, което ще се направи, а ние вярваме в това, ще 

напомня за този отрязък от общата ни история. За да не се срамуваме. 

И за да се помни! 

   Както се казва в едно стихотворение: 

                     „Не дайте память до конца разрушить,  

                      Жизнь не вернуть, верните имена!” 

 

 

 

 
 

          Семьон Фролович Курлаев 
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          Зданието на болницата 

 

 

 
 

                                                  Казаци пред фонтана 
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ПРОФ. ПЕНКА НИКОЛОВА ЯРЪМЛЪКОВА  

 
Денчо Бойчев 

 
Нашенка. От Казанлъшкия край. Родена е на 12 декември 1932 г. 

в село Черганово в семейството на бай Никола, издигнал труда в култ. 

Тук, от малко до голямо, от сутрин до късна вечер, знаят само труд и 

то - непосилен труд. Пенка от крехка детска възраст влиза в тази 

атмосфера и не се разделя с нея през целия си професионален живот. 

Завършва гимназиално образование в гр. Казанлък, а медицина - в 

столицата, с отличен успех през 1957 г. Същата година е назначена за 

участъков педиатър в Казанлък. Жизнена, организирана, винаги 

настроена за работа тя за 3 години успява да сниши детската 

заболеваемост и смъртност в своя участък.  Поради обстоятелството, 

че е омъжена за столичен адвокат, заминава за София и тук започва 

отначало - участъков терапевт в III поликлиника, ординатор в 

Обединена болница в София, ординатор в неврологична клиника към 

ВВМИ. В столицата придобива три специалности - вътрешни болести, 

неврология и кардиология. 

През 1967 г. спечелва конкурс в Националния център по 

Физикално лечение и рехабилитация за научен сътрудник. Първа 

въвежда в Бьлгария, през далечната 1968 г., велоергометрията, като 

високо специализирана дейност за диагностика и отчитане 

ефективността от лечението в клиничната медицина. С въведената 

методика се слага началото на диагностиката на кръвооросяването на 

сърдечния мускул. На тази тема защитава докторска дисертация през 

1991 г. 

Многобройни са научните приноси на проф. Яръмлъкова – 

публикации и членуване в научни дружества и специализирани съвети, 

членство в Съюза на учените в България, участие в международни и 

национални конгреси, конференции и симпозиуми, изнасяне на 

лекции, писане на рецензии и редактиране. 

През 1994 г. е избрана за директор на Националния център по 

физикално лечение и рехабилитация. Професионалните си задължения 

изпълнява в непрекъснато променящи се изисквания – преструктурира, 

променя правила, канализира приема на болни. По нейно настояване се 

развива електролечението и светлолечението. Подсилва 

рефлексотерапията – лазерната терапия, лазеропунктурата, 

електропунктурата, сериозно внимание обръща и на кинезитерапията. 

Слага ред в кадровата политика – въвежда конкурсното начало, 
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предоставя възможност за хабилитиране на научните сътрудници, 

стимулиране на дисертационните разработки и атестиране на научните 

кадри. Развива и подобрява организационно-методичната дейност чрез 

научни и научно-практични форуми, организиране курсове и 

индивидуални обучения, подпомагане на заведенията от периферията. 

Въпреки пречките, проф. Яръмлъкова се опитва да запази от 

насилствено отнемане на апетитни терени от поземления и сграден 

фонд на рехабилитационните комплекси в Овча купел и Горна баня. 

Сред научните приноси на проф. Яръмлъкова важно място заема 

разработването на диагнозата на болестта на Бехтерев, нейното 

лечението и рехабилитация. Това е самостоятелно заболяване с 

първично възпаление на гръбнака – сакроилиачните и периферните 

стави с вкостяване и анкилозиране, което обикновено води до 

инвалидизиране. 

Заслугите на проф. Яръмлъкова са и в областта на 

рехабилитационната кардиология и то след миокарден инфаркт при 

стационарни и амбулаторни условия в клиниката на Националния 

институт по курортология и физиотерапия и рехабилитация във Варна 

и среднопланинския филиал в Куртово. 

Особена признателност е възможността да рецензира трудове на 

проф. д-р Явор Въжаров, проф. Василка Часовникарова, проф. д-р 

Янка Дафинова, проф. д-р Тройчо Троев, проф. Светла Грънчарова и 

на проф. Иван Петков от Национална спортна академия. Действително 

тук има място за самочувствие - проф. Яръмлъкова, силно 

организирана работохоличка, умна и изключително прагматична, 

остава с множество национални и международни изяви в областта на 

физикалната терапия и рехабилитация.  
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КЪСНОХАЛКОЛИТЕН КЕРАМИЧЕН КОМПЛЕКС ОТ 

ПРАИСТОРИЧЕСКАТА СЕЛИЩНА МОГИЛА 

СТАРОЗАГОРСКИ МИНЕРАЛНИ БАНИ 

(ПО ДАННИ ОТ АРХЕОЛОГИЧЕСКИТЕ РАЗКОПКИ 

ПРЕЗ 2014 Г.) 
 

Десислава Андреева 

 

В памет на колегата Красимира Стефанова-Георгиева 

 

Селищната могила се намира в центъра на курортното селище 

Старозагорски минерални бани, на 15 км северозападно от Стара 

Загора. Диаметърът й е 100-110 м, а височината - 7 м. 

Археологическото проучване, проведено през 2014 г.1 представи нови 

данни за живота на обитателите на могилата през каменно-медната 

епоха (Калчев, Андреева 2014). На 3 км от могилата през втората 

половина на V хил. пр. Хр. е функционирал известният в научната 

литература меден рудник Ай бунар - един от първите рудници за  

добив на мед на Балканите (Калчев 2008b). 

Настоящото изследване представя пълна характеристика на 

керамичния комплекс, открит по време на разкопките в 

къснохалколитния културен пласт от финала на V хил. пр. Хр.2. 

Материалите принадлежат на култура Караново VI, която по това 

време е част от културния комплекс Коджадермен-Гумелница-

Караново VI с териториален обхват, разпространен извън пределите на 

страната. В днешните български земи развитието на културата 

обхваща периода 4600 - 4200 cal. BC. Проучването е провокирано от 

факта, че до момента няма подробна публикация на стратифициран 

керамичен комплекс от финала на каменно-медната епоха в селищна 

могила Старозагорски минерални бани3. 

                                                 
1 Разкопките са финансирани по договор между Регионалния исторически музей - 

Стара Загора и Института за археометалургични изследвания към Юнивърсити 

Колидж в Лондон с директор проф. Тило Ререн. Научен ръководител  е гл. ас. Петър 

Калчев от РИМ - Ст. Загора, заместник ръководител е Десислава Андреева от ИМ 

„Искра“ - Казанлък.  
2 Графичното документиране на реконструираните керамични съдове и изготвянето 

на таблата, приложени към текста, са извършени от автора на статията. 
3 Благодаря на научния ръководител на разкопките гл. ас. П. Калчев за възможността 

да публикувам материалите. 
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Керамичният материал, открит в зоната на проучената площ е 

изцяло фрагментиран. Реконструкцията на формите на съдовете е 

осъществена по утвърдена методика, базирана на цели или 

реставрирани съдове. Изследователският процес включва прилагането 

на три анализа: обособяване на технологични групи, анализ на формата 

и анализ на украсата. 

Технологичен анализ 

Основни критерии за определяне на технологичните групи са 

обработката и цветът на външната повърхност на съдовете. 

A. Излъскана сиво-черна външна повърхност. Вътрешната 

повърхност e загладена или излъскана. Ломът е едноделен кафяв или 

сив, в по-редки случаи се наблюдава триделен лом с две кафяви 

странични ивици и една сива лента по средата. Опостнителят в 

глиненото тесто е неорганичен с варовиков произход и големина на 

зърното 0,5 - 1 мм и фин органичен. Формите от тази технологична 

група са паници, купи и гърневидни съдове. Украсата е графитна. 

B. Излъскана кафява външна повърхност. Вътрешната 

повърхност на тези съдове е кафява и излъскана. В някои случаи тя е 

със сиво-черен цвят. Ломът е едноделен кафяв или двуделен - от сиво-

черна и кафява ленти. В глиненото тесто се съдържа фин неорганичен 

опостнител с варовиков произход. Формите са паници и купи. 

Украсата е графитна или комбинирана: графитна с тънки врязвания. 

C. Горна излъскана/загладена и долна груба външна повърхност 

със сиво-черен цвят. Вътрешната повърхност е сиво-черна и загладена. 

Ломът е едноделен сиво-черен или кафяв. В редки случаи се среща 

триделен лом от тъмна вътрешна ивица и две по-тънки кафяви 

странични ивици. Глиненото тесто съдържа фин неорганичен 

опостнител с варовиков и кварцов произход, и органичен. 

Технологичната група е представена със следните основни форми: 

гърневидни съдове с дръжки и биконични купи. Украсата е врязана. 

D. Горна излъскана/загладена и долна груба външна повърхност с 

кафяв цвят. Вътрешната повърхност е грубо загладена. Ломът е 

едноделен кафяв. Опостнителят в глиненото тесто е с неорганичен 

произход от дребни и по-едри примеси, и органичен. Основните форми 

на групата са купи, гърневидни купи и гърневидни съдове.Украсата е 

релефна или барботинна. Много често срещано явление за 

биконичните купи е излъскване на горната част на тялото, а долната 

след острия прелом е огрубена. 

E. Приустийна излъскана/загладена и долна груба външна 

повърхност със сиво-черен цвят. Вътрешната повърхност е сиво-черна 

и излъскана/загладена. Ломът е едноделен сиво-черен. Глиненото тесто 
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е с фин неорганичен опостнител с варовиков характер. Съдовете са 

гърневидни. Украсата е комбинирана. Излъсканата подустийна 

повърхност понякога е украсена с графитен орнамент, а тялото на 

съдовете е покрито с врязана, набодена и релефна украса. 

F. Груба кафява външна повърхност. Вътрешната повърхност е 

кафява и грубо загладена. Ломът е едноделен кафяв или триделен с 

една сива средна лента и две по-тънки кафяви странични ивици. 

Глиненото тесто е с голямо количество неорганичен опостнител с 

кварцов произход. Формите са представени от купи, гърневидни купи 

и гърневидни съдове. Украсата е барботинна, релефна и врязана. 

Формативен анализ 

Фина керамика: 

Паници със завит навътре устиен ръб. Устийният диаметър 

варира между 30 и 45 см, а някои съдове са с по-голям устиен 

диаметър. Eкземплярите от посочения вид са с плавно извито навътре 

устие, само на някои извивката отвън е подчертана с ръб. Принадлежат 

основно на групата на сиво-черната излъскана керамика (обр. 5 1). 

Украсата, когато е налична, е от графитен позитивен орнамент - 

успоредни лентовидни и триъгълни мотиви. В единичен случай паница 

от този вид е със светлокафява излъскана повърхност, като 

непосредствено под устието й е разположена релефна пъпка. 

Паници с удебелено отвътре устие. Керамичният вид е слабо 

представен в комплекса. Устийният диаметър на наличните 

екземпляри е между 30 и 35 см. Принадлежат на групите на кафявата и 

сиво-черна излъскана керамика (обр. 6 1). Паниците със сиво-черна 

повърхност са украсени с графитна позитивна орнаментация. 

Паници с прегъната приустийна част. Тялото е с 

обърнатоконична форма, а устийната част е подчертана, разграничена 

от тялото и извита навън. Устийният диаметър е между 35 - 40 см. 

Принадлежат на технологичните групи на излъсканата кафява и сиво-

черна керамика (обр. 5 2). Украсата, когато е налична е графитна. 

Паници с конична горна и обърнатоконична долна част 

(биконични паници). Устийният диаметър е 24 - 28 см. Принадлежат на 

групата на сивата излъскана керамика. Украсата е позитивна графитна 

(обр. 3 1). 

Цилиндрично-конични купи. В керамичния комплекс присъстват и 

купи с цилиндрична горна част и обърнатоконична долна част. 

Устийният диаметър е 24 см. Представеният в комплекса екземпляр е с 

горна излъскана външна повърхност с черен цвят, а долната част има 

кафяв цвят и е огрубена чрез нанасяне на барботинна украса. Двете 
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части са разграничени чрез лента от ямички, между които има релефни 

елипсовидни пъпки. 

Биконични купи. Устийният диаметър е 20 - 25 см. Принадлежат 

на технологичната група на сиво-черната излъскана керамика. 

Преломът е в по-високата или средна част на съда и разграничава двете 

конични части на тялото. Някои екземпляри са с подчертан и изострен 

отвън прелом. Украсата е позитивна графитна, нанесена по външната 

горна повърхност на съда. 

Заоблени полусферични купи. В единствения регистриран случай 

стените са дъговидно извити, устийният ръб е прав. Дъното вероятно е 

равно. Устийният диаметър е около 22 см. Външната повърхност е 

огрубена чрез нанасяне на организирана барботинна украса. 

Гърневидни съдове с две хоризонтални дръжки. Съдовете имат 

заоблено дълбоко тяло и цилиндрична шия. Преходът между шията и 

тялото е подчертан с плитка канелюра. Дъното е равно. 

Хоризонталните дръжки са разположени в горната част на тялото; те са 

сравнително малки с кръгло сечение. Наличният в комплекса 

екземпляр е с кафява загладена повърхност. 

Гърневидни съдове с две вертикални дръжки. Серия 1. Дълбоки 

съдове с биконична форма. Приустийните им части обикновено са 

украсени с графитни хоризонтални линии, а долните са орнаментирани 

с набодена украса чрез триъгълни, овални набождания  или 

набождания с мидена черупка. Серия 2. Дълбоки гърневидни съдове с 

цилиндрична шия и заоблено тяло. Представени са много добре в 

комплекса. Устийният диаметър е 18 - 22 см. Цилиндричната шия е 

ниска или по-висока. Върху външната повърхност на заобленото тяло 

са нанесени разнопосочно разположени насечки или барботинна 

украса. В някои случаи тялото е украсявано допълнително с релефни 

изпъкналости или релефни ленти с ямички. 

Гърневидни съдове със заоблена биконична форма. Отворени 

сравнително дълбоки гърневидни съдове с равно дъно. Устийният 

диаметър е около 30 см. Формата е заобленобиконична с прелом в най-

широката част на съда. Устийният ръб е прав. Стените на външната 

горна повърхност на тези съдове често са покрити с организирана 

барботинна украса, която понякога е комбинирана с четири релефни 

пъпки, разположени симетрично една спрямо друга, близо до устийния 

ръб или в зоната на прелома. Добър паралел на изцяло запазена форма 

има от разкопките, проведени през 2004 г. 

Съдове с чучур. В керамичния комплекс са налични два 

фрагмента от такива съдове (два чучура). Степента им на запазеност не 

позволява дори приблизителна реконструкция на формата (обр. 4 8) . 
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Добри екземпляри от съдовете с чучур са открити по време на 

разкопките на Минчо Димитров, затова спецификите на вида ще бъдат 

описани по наличните сигнификативни фрагменти, които дават 

възможност за реконструкция на формата. Съдовете от тази група са 

представени с две основни форми. Паници с чучур и купи с чучур. 

Повечето съдове са снабдени с един чучур, но по изключение се 

откриват съдове с два или три чучура. Обикновено отворите са 

пробити в горната част на стените на съдовете, близо до устийния ръб, 

а чучурите са моделирани под отворите и са оформени по различен 

начин за всеки отделен съд. Специфична особеност на вида е 

преградната къса хоризонтална стеничка, която е разположена 

перпендикулярно на вътрешната страна на съда, между отвора и 

устийния ръб.  Ролята й е функционална и трябва да пречи на 

изтичането на течността през устийния ръб, когато съдът е наклонен. 

Преградната стеничка е констатирана само на отделни екземпляри. 

Дъната на някои от тези съдове са оформени със столчета тип 

„фусбоден”. Принадлежат на групите на сивата и кафява излъскана 

керамика. Украса не е констатирана. 

Груба керамика 

 Към тази категория се отнасят дебелостенни съдове, чиито 

фрагменти са с груба външна повърхност или тези със загладена 

приустийна и груба долна част:  

Една от най-разпространените форми в тази група е дълбок 

гърневиден съд, чиято подустийна част е разграничена от тялото чрез 

релефна лента с ямички, прекъсната от две или четири релефни 

изпъкналости (обр. 1). Под релефната лента тялото на съда е покрито с 

организирана барботинна украса. 

Анализ на украсата 

Украсата върху съдовете е графитна, врязана, набодена и 

релефна. Много често е комбинирана – графитна/инкрустирана/боя; 

врязана/боя; графитна/набодена; врязана/релефна;барботинна/релефна. 

Графитната орнаментация е разполагана върху горната външна 

повърхност на затворените съдове и върху външната и вътрешна 

повърхност на паниците. Украсата с графит е позитивна, представена 

от праволинейни (хоризонтални, вертикални или наклонени линии), 

триъгълни  или овални мотиви. Врязаната орнаментация е добре 

представена, състои се от успоредни хоризонтални или наклонени 

линии. Набодената украса е от овални набождания, които в някои 

случаи покриват изцяло тялото на съдовете. Набожданията с мидена 

черупка са разположени в средната част на съда (обр. 4 7, 9). 

Релефният орнамент представя лента с ямички или 
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овални/елипсовидни изпъкналости, разположени в различни зони по 

тялото на съдовете. Върху външната повърхност на фрагментите от 

съдове много често е налична комбинирана украса. Червената пастозна 

боя присъства върху външната повърхност на съдовете в комбинация с 

врязани и инкрустирани линии, между които се редуват пояси, покрити 

с графитна и червена боя. 

Според съществуващата до момента периодизация на култура 

Караново VI в Тракия, целите керамични съдове от селищната могила 

са отнесени към нейната финалната фаза IIIc (Петрова 2004, 423). 

Добри паралели съдовете имат с цели керамични форми от Караново, 

Долнослав, Биково, Девебарган, Капитан Димитриево, Юнаците и 

Габарево. 

Детайлната характеристика на керамичния комплекс от 

последните проучвания потвърждава факта за хронологическата 

принадлежност на къснохалколитния пласт на могилата към една 

късна фаза на културния комплекс Коджадермен-Гумелница-Караново 

VI. Сред новите материали са регистрирани два  фрагмента от „нов“ 

вид съдове, които не са представени до момента в Тракия с 

цял/реставриран екземпляр. Това са съдовете с чучур, от които има 

сигнификативни фрагменти сред къснохалколитната керамика, открита 

по времето на предходни археологически разкопки4. Подробното 

проучване и графично реконструиране на разнообразните форми на 

керамичния вид предстои. Публикуването на тези съдове ще има  

приносен характер по отношение на прецизиране на периодизацията и 

хронологическа принадлежност на културния пласт от късната 

каменно-медна епоха в селищна могила Старозагорски минерални 

бани. 

 

 

 

                                                 
4 Фрагменти от съдове с чучур се съхраняват във фондохранилището на РИМ Ст. 

Загора в Малка Верея. Благодаря на П. Калчев за възможността да се запозная с 

непубликувани материали, както и за професионалните му съвети и подкрепа на 

проучването ми. 
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Oбр.1. Селищна могила Старозагорски минерални бани. Керамични съдове. 

Късен халколит. 
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Oбр. 2. Селищна могила Старозагорски минерални бани. Керамични съдове. 

Късен халколит. 
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Oбр. 3. Селищна могила Старозагорски минерални бани. Керамични съдове. 

Късен халколит. 
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Oбр. 4. Селищна могила Старозагорски минерални бани. Керамични съдове. 

Късен халколит. 
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КОЛЕДУВАНЕТО В КАЗАНЛЪШКИЯ КРАЙ  

(по материали от теренни дневници на Тодор Джиджев) 

 

Гл. ас. д-р Диана Данова-Дамянова 

Фолклористът Тодор Джиджев1 има сериозен принос в 

изследването на българската коледна песен. Задълбочени са неговите 

теренни проучвания, свързани с коледуването, в резултат на което през 

1998 година е публикувано фундаменталното му изследване, посветено 

на различни аспекти на българската коледна песен и обичая 

„Коледуване” – „Българската коледна песен в теоретичен и 

сравнителен план”2. 

В Музикалнофолклорния архив на Института за изследване на 

изкуствата се съхраняват много теренни записи на коледарски песни и 

интересни теренни бележки, съдържащи спомени за коледуването в 

Казанлъшкия край. Значителна част от тях са от две командировки на 

Тодор Джиджев в Казанлъшко. Първата е осъществена през ноември 

1963 година3 в селата Турия, Търничане, Манолово, Александрово и 

Асен4, а втората – няколко месеца по-късно, през февруари 1964 

година5, и обхваща селата Бузовград, Ръжена, Горно Изворово, Хаджи 

Димитрово, Копринка, Черганово, Шаново и град Казанлък6. Нито 

една от записаните тогава песни не е намерила място в посочения по-

горе монографичен труд, но те вероятно са послужили като база за 

анализите и обобщенията на учения. Показателно е, че единствено на 

коледарските песни от тези две командировки са запазени дешифрации 

на мелодиите (нотограми), правени от самия Тодор Джиджев, върху 

които личат негови анализи и коментари (ще поясня, че в практиката 

на Института за музика не е задължително записвачът сам да 

дешифрира материалите от командировките си, често и на други 

сътрудници е възлагана тази задача). Тъй като документите са 

изключително любопитни и в някаква степен кореспондират със 

спомените на Чудомир за коледуването в Казанлъшко, си позволявам 

да ги предоставя на Вашето внимание. 

                                                 
1 Проф. д-р Тодор Джиджев: 30 март 1927 – 3 август 2012. 
2 Джиджев, Т. Българската коледна песен в теоретичен и сравнителен план, С., 1998, 

Акад. издателство „Проф. Марин Дринов”, 184 с. 
3 В началото на първата тетрадка е отбелязана датата 20 ноември 1963 година, с. 

Турия, Казанлъшко, по-нататък не е посочвана датировката на записите. 
4 В този ред фигурират в теренните тетрадки. 
5 13 – 23 февруари 1964. 
6 По реда на обхождането им и датировките на записите в теренните тетрадки. 
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Преди това обаче ще се върна доста по-назад в годините с една 

тъжна констатация на Атанас Т. Илиев за коледуването в 

Старозагорско от края на 19. век, отпечатана в Предговора на 

издадения от него през 1889 година „Сборник от народни умотворения, 

обичаи и др., събирани из разни български покрайнини”: „... 

Обредните песни от ден на ден престават да се пеят с напущането 

[на] самите обичаи и обреди, с които са свързани. Това особено се 

забелязва от Освобождението насам. Новият живот, който настана 

за Българския народ скоро-бърже заличава много старовремски 

обичаи и обреди. Испитали сме, че в някои Старозагорски села по-

лани още се е коледвало, например, а лани е престанало вече и няма 

съмнение, че този старовремски обичай не ще се никога поднови 

занапред. Обредните песни обаче още се помнят от по-старите хора 

и в онези места, дето са изоставени самите обреди, свързани с тях. 

Любопитно е да видите с каква зачуденост ще ви погледнат някой 

такъв старец или старица, като ги распитвате за песни, които никой 

не ще и да чуе в мястото, където те живеят. За тях да се интересува 

човек с подобни песни е все едно като да отиде да събира хвърлените 

на бунището хърбели и щърбели. До толкова обредните песни са 

изгубили в повечето места стойността си между народа.7” 

Повече от 40 години след Атанас Т. Илиев, видният краевед и 

радетел за запазване и съхраняване на българския фолклор Димитър 

Чорбаджийски – Чудомир с тревога посочва, че обичаите постепенно 

изчезват. Изкушавам се да припомня и почти целия текст от статията 

му „Коледарски песни из Казанлъшко”, публикувана във вестник 

„Казанлъшка искра“ през декември 1931 година8: „Тук-там из 

балканските села на околията ни са останали народни обичаи и песни 

в техния първичен вид. Голяма част от обичаите с време са изменени, 

опростени, огражданени или съвсем изоставени, а песните, където 

още има такива, съдбата им е като тази на шевиците – жалки 

остатъци само. Рядко ще намериш вече човек в село, който да може 

да ти възпроизведе една цяла-целеничка стара песен. Някога, когато 

дойдеха коледарите например вкъщи, седнат, домакинята ги почерпи 

и тогава чак почват да пеят по една, по две, че по три песни, и то от 

край до край, а най-често по песен за всеки член на домакинството. А 

                                                 
7 Илиев, Ат. Т. Сборник от народни умотворения, обичаи и др., събирани из разни 

български покрайнини. Първи отдел „Народни песни”, кн. 1, С., 1889, Предговор, с. 

IV – V; запазен е автентичният правопис. 
8 Чудомир, Д. Чорбаджийски. Коледарски песни из Казанлъшко. 

Казанлъшка искра, VIII, бр. 179, 31 декември 1931. – Цит. по: Чудомир. Съчинения в 

три тома, т. 3, С., 1971, с. 466 – 473. 
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сега, нали сме век на рекордите на бързина, минат като хала из 

къщите, изпеят по един-два куплета от някоя песен, задигнат или 

килимите от колата, или въжето от герана и дигнат олелията 

нататък из махалата, та накарат кучетата да се разчекнат от лай. 

Предлаганите тук няколко коледарски песни са едни от най-

хубавите и най-пълните, които се пеят в западната част на околията 

ни. Варианти на една-две от тях срещнахме само в хубавия сборник 

от народни песни („От Тимок до Вита”), редактиран от професора 

при Музикалната академия г. Васил Стоин.”9. И накрая, загрижен за 

запазването на автентичните народни песни и обичаи от региона, 

Чудомир като главен редактор на в. „Казанлъшка Искра” призовава 

читателите да изпращат „още такива стари хубави коледарски или 

каквито и да било други народни песни”10. В края на статията са 

поместени текстовете на седем коледарски песни от три казанлъшки 

села – Турия, Търничане и Виден. 

В своите регулярни експедиции из страната, по време на които 

ревностно издирват и грижливо записват на магнетофонни ленти и в 

тетрадки народни песни и обичаи, фолклористите от тогавашния 

Институт за музика не пропускат и Казанлъшкия край. 

Гореспоменатите командировки на Тодор Джиджев в Казанлъшко са се 

състояли около 30 години след цитираната публикация на Чудомир. 

Теренните материали от селата Турия, Търничане, Манолово, 

Александрово и Асен са записани на три магнетофонни ленти, 

запазени са и две тетрадки с ръкописи, пълни дешифрации на 

текстовете и шест дешифрации на мелодиите – именно на 

коледарските песни. В Бузовград, Ръжена, Горно Изворово, Хаджи 

Димитрово, Копринка, Черганово, Шаново и Казанлък са записани пет 

магнетофонни ленти, текстовете на песните се съхраняват в три 

тетрадки, а на десет от коледарските песни Джиджев е направил 

дешифрации на мелодиите. Сред големия брой песни с различни 

функции от първата командировка има шест коледарски песни и една 

коледарска Благословия от Търничане – пет от тях е изпял родения 

през 1885 година Теньо Гьоргев Форьев, който е казал и 

Благословията, а една е недописана, изпята от жена (вероятно Величка 

Димитрова Патрикова, родена през 1930 година). През февруари 1964 

година Тодор Джиджев е записал в Ръжена, Казанлък и Копринка 

                                                 
9 Чудомир, Д. Чорбаджийски. Коледарски песни из Казанлъшко. – В: Чудомир. 

Съчинения в три тома, т. 3, С., 1971, с. 466. 
10 Чудомир, Димитър Чорбаджийски. Коледарски песни из Казанлъшко. – В: 

Чудомир. Съчинения в три тома, т. 3, С., 1971, с. 467. 
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тринайсет коледарски песни, една коледарска благословия и интересни 

разкази на изпълнителите. Информаторите на коледарските песни в 

тази командировка са няколко – Иван Иванов Недялков (роден през 

1905 година), Иван Иванов Костов (роден през 1912 година) и Слави 

Желев Мирчев (роден през 1909 година) в Ръжена, които заедно са 

изпяли „Замъчи се Божа майка”, Петър Джандаров в Казанлък и 

Христо Чуканов в Копринка. В една от тетрадките между песните от 

Ръжена присъства и текст на песен без номер „Коледарска” (на мома), 

не е посочено от кого е изпълнена, дори има ремарка от Джиджев „Не 

е записана!” (на магнетофонната лента). На една от кориците на 

третата тетрадка Тодор Джиджев е отбелязал и потенциален 

информатор – Гено Тодоров Чукурлиев, около 60 годишен от с. Ягода 

„знае стари коледарски песни”, но изглежда, че фолклористът в тази 

своя командировка не е стигнал до Ягода, защото в тетрадките няма 

песни от там. 

Във втората тетрадка има интересни сведения за суровакането в 

Хаджи Димитрово. Не става ясно кой ги е съобщил, записани са след 

„Лазарска” песен, изпята от Велика Кънева Чуканова (родена през 1915 

година от с. Хаджи Димитрово)11. Представям ги в оригиналния им 

вид, тъй като от тях разбираме, че по време на този ритуал в селото не 

са пели песни, а коледуването не само, че вече не се практикува, а не се 

пази дори като спомен през поколенията: 

„Суровакане 
Събират се младежите в полунощ; разделят селото на три 

„Кола”. Приготвят си торбите за даровете: пари, кравай (предимно 

от момите), сланина („котка”) – затова и суровакниците мяукат 

като котка, когато наближат къщата; месо, баница. Суровакницата 

е украсена дрянова тояга. Събраните [пари] са били предимно за 

читалището. 

Суровакниците песни не са пеели. 

50 – 60 годишни мъже не помнят и бащите им да са коледували 

или да са пяли коледарски песни”. 

Христо Тенев Чуканов е роден през 1891 година в Хаджи 

Димитрово, но през 1921 година се е преселил в Копринка. Той е и 

изкусен гайдар. Изсвирил е на Джиджев на гайда девет мелодии и е 

изпял 13 песни с различни функции „на хоро”, „на сватба”, „на 

моабет”, две от които са коледарски. След песента „Изгреяло йе, 

                                                 
11 Тодор Джиджев, командировка в Казанлъшко, МФА – ИИИзк, П. № 225, Инв. № 

3597, с. Хаджи Димитрово, 18 февруари 1964 г., след 16. песен „Лазарска” 

(Ученическа). 
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момни ле, ясно слънце” (на мома) е посочил, че „коледарските песни 

тук се пеят по Васильовден, когато ходят по суроваки – 

„суровакари”12. Оставям без коментар очевидното противоречие в 

двете информации. Вероятно казаното от Христо Чуканов се отнася за 

Копринка, въпреки че е роден в Хаджи Димитрово и дълго време е 

живял там. 

Роденият през 1904 година в Бургас Петър Иванов Джандаров, 

живеещ в Казанлък от 1928 година, е изпял на Тодор Джиджев девет 

коледарски песни с различни подфункции („на мома”, „на малко 

момче”, „на стопанина”, „на семейството”, „когато влизат в двора на 

къщата”, „когато си отиват от къщата”) и е казал коледарската 

„Благословия”, като е пояснил, че коледарите я изричат „когато вземат 

кравая от момата”. Съобщил е, че песните си е учил предимно от майка 

си и сестра си, която от своя страна ги е приела от нея. И двамата му 

родители не са от родом от Казанлък – баща му е от Мъглиж и е бил е 

опълченец, а майка му е от Чирпан13. Върху дешифрациите на 

мелодиите личи, че Джиджев е третирал неговите песни като 

чирпански. 

Под една от тях има подробно записана теренна бележка: 

„Коледувал е, когато е бил в Бургас. Ходили са по близките села, 

където са имали познати и близки. Една седмица преди това са се 

събирали да учат песните”. Под друга песен, изпята от Петър 

Джандаров, Джиджев е записал следната информация: „Една седмица 

преди Коледа се събират коледарите да учат песните (във едно 

кафене). На Бъдни вечер тръгват да коледуват – най-напред на 

бедните, а след това – на чорбаджиите. За да не се сърдят 

чорбаджиите им казват, че тях са ги оставили за после, за да могат 

да се наспят. 

Даряват ги със: винаги с кравай; освен това сланина, месо, вино, 

ракия... (сол, червен пипер)... 

Каквото съберат с магаретата (обикалят със две магарета, за 

да могат да смогнат – едното отива, другото се връща) [носят] в 

кафенето или кръчмата. Разделят [се] на няколко „кола” – според 

големината на селото. 

                                                 
12 21 февруари 1964 год., с. Копринка, Казанлъшко, МФА – ИИИзк, П. № 225, Инв. № 

3598, Трета тетрадка от командировката на Тодор Джиджев. 
13 22 февруари 1964 год., гр. Казанлък, МФА – ИИИзк, П. № 225, Инв. № 3600, Трета 

тетрадка от командировката на Тодор Джиджев. 
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На другия ден чорбаджиите се събират при кафенето 

(кръчмата) и откупуват краваите и месото за чираците и ратаите 

си. Ако са повече – наддават. 

Със събраните пари коледарите хващат свирачи – чалгаджии да 

свирят в селото от Коледа до Бабин ден и тези хорà се викат 

„Коледарски хорà”. На Бабин ден дават пари на бабите да си 

прекарат празника. Освен това каквото остане раздават на бедните, 

които нямат с какво да посрещнат празника”. 

Петър Джандаров е споделил и някои забавни и дори куриозни 

детайли от коледарската практика. Намирам аналог с Чудомировите 

впечатления, описани с присъщото му чувство за хумор, и затова се 

изкушавам да ги покажа изцяло, без съкращения: „Когато 

чорбаджията е „стипца” и не дава нищо, коледарите му вземат нещо 

отвънка – каквото им попадне (храна или друг предмет). После му го 

връщат, но да разбере, че не е сторил добре. 

През това време едните отвътре с песен питат другите, които 

са отвън дали са задигнали нещо и те също им отговарят с песен: 

8. песен. Коледарска 
- Задигни го, Коладе ле, 

Па изгилей*, Коладе ле, 

На магаритара, Коладе ле, 

Па изфейкай, Коладе ле! 

*изгилей = бягай, офейкай 

Отговор: 

Задигнах го, Коладе ле, 

На магаритара, Коладе ле, 

Пак замина , Коладе ле, 

Магаритара, Коладе ле! 

При един такъв стопанин, обаче, се случило нещо непредвидено и 

затова тогава те са пяли така: 

Не се дига, Коладе ле, 

Пърпари* го, Коладе ле! /2/ 

*Пари = горещо е 

Случаят бил следният:  

Стопанинът нагорещил едно желязо (йемиша от плуга) и го 

сложил навън и когато един посегнал да го вземе – изгорил се.  

А пък при един бозаджия – халваджия, който също не давал 

нищо, му задигнали тепсията с халвата. По този случай групата 

отвън на двора е отговорила: 

Не се дига, Коладе ле, 

Замръзнало, Коладе ле! /2/ 
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Другите Коледари от къщата им отговарят: 

Със тепсията, Коладе ле, 

На магаритара, Коладе ле! /2/”. 

 

Обръщам специално внимание на един на пръв поглед 

незначителен компонент от теренните бележки. Особено ценни са 

поясненията на диалектните думи, които Джиджев е искал и записвал 

от информаторите. Това е типично за неговата теренна практика, а 

стойността на този спонтанен импровизиран „речник” нараства с всеки 

изминал ден, защото за по-младите хора тези думи са все по-далечни и 

непознати и стават все по-непонятни без „превод”. 

В настоящото изложение целенасочено поставих акцента върху 

теренните сведения за коледуването, съпътстващи записаните от Тодор 

Джиджев през 1963 и 1964 година коледарски песни, тъй като 

разглежданите документи са единствени по рода си и считам, че е 

време да „излязат” от архива и да станат достояние на Казанлъшката 

аудитория. Запазените общо около 20 коледарски песни от изброените 

по-горе селища ще са обект на анализ в отделен текст. Някои от тях са 

сходни с публикуваните в статията на Чудомир и затова е необходимо 

да им бъде обърнато особено внимание, за да бъдат акуратно изведени 

приликите и различията. 
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„ЧУДОМИРОВИТЕ” КОЛЕДАРСКИ ПЕСНИ В ТЕРЕННИТЕ 

ЗАПИСИ НА 

ТОДОР ДЖИДЖЕВ ОТ КАЗАНЛЪШКО 

 

Гл. ас. д-р Диана Данова-Дамянова 

 

Отправна точка за този текст е статията на Чудомир „Коледарски 

песни из Казанлъшко”, отпечатана през декември 1931 година във 

вестник „Казанлъшка искра“1, която ме провокира да потърся 

записаните от автора й и публикувани там 7 коледарски песни, да видя 

дали и евентуално коя от тях съществува като теренен запис в 

Музикалнофолклорния архив на Института за изследване на 

изкуствата. Насочих се към автентичните материали на един от 

фолклористите, записвали „из Казанлъшко” – Тодор Джиджев, който в 

средата на 60-те години на миналия век е осъществил две 

командировки в няколко селища от този регион, включвайки и град 

Казанлък. Командировките са били в рамките на по-голяма 

експедиция, планирана и проведена от няколко сътрудници на 

тогавашния Институт за музика – Елена Стоин, Анна Илиева, Румяна 

Томалевска и др. Въпреки че някои от „Чудомировите” песни се 

откриват документирани и от други теренисти, в настоящото 

изложение ще се огранича единствено с наследството на Тодор 

Джиджев. Усилията ми бяха възнаградени и сега аз имам 

удоволствието да покажа своята „находка” – 4 от тези 7 песни. 

Текстовете на две от тях са почти еднакви, а другите две са с по-

съществени различия от поместените в статията. Разбира се, 

възможността за сравнение и съпоставка към днешния момент е само 

върху текста, но за щастие в архива са съхранени и музикалните 

записи, което позволява да се чуе регистрираното на магнетофонни 

ленти в края на 1963 и началото на 1964 година, т.е. около три 

десетилетия след публикацията на Димитър Чорбаджийски и 

констатацията му, че „рядко ще намериш вече човек в село, който да 

може да ти възпроизведе една цяла-целеничка стара песен”2. 

Съществуването на тези уникални теренни записи дори ме предизвиква 

да вляза в задочна полемика с твърдението на Чудомир, че е открил 

варианти на една-две от тези коледарски песни, определени от него 

                                                 
1 Чудомир. Коледарски песни из Казанлъшко. // Казанлъшка искра, VIII, бр. 179, 31 

декември 1931. – Цит по: Чудомир. Съчинения в три тома, т. 3, С., 1971, с. 466–473. 
2 Чудомир. Коледарски песни из Казанлъшко. – В: Чудомир. Съчинения в три тома, т. 

3, С., 1971, с. 466. 
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като „едни от най-хубавите и най-пълните, които се пеят в 

западната част на околията ни”, само в „хубавия сборник от народни 

песни („От Тимок до Вита”), редактиран от професора при 

Музикалната академия г. Васил Стоин.”3 Записването им по време на 

споменатата експедиция от фолклористи от Института за музика 

показва, че те са продължили да се помнят и пеят поне до началото на 

60-те години на 20. век. 

Песните, които публикува Чудомир в горепосочената статия са: 

„Похвалила се малка мома” от с. Турия (с. 467), „Снощи Рабрьо сърдит 

дойде” от с. Турия (с. 467–468), „Тръгнало е лудо-младо” от с. 

Търничене (с. 468–469), „Подкарал е Свети Иван” от с. Търничене (с. 

469–470), „Тук сме чули и разбрали” от с. Виден (с. 471), „Да не речеш, 

Дойне ле” от с. Турия (с. 471–472) и „Разсърди се лудо-младо” от с. 

Виден (с. 472–473)4. В различни тетрадки и магнетофонни ленти на 

Тодор Джиджев, притежание на Музикалнофолклорния архив, открих 

четири от тях: „Снощи Храбрьо сърдит дуйде”, „Пукарал е Свити 

Иван”, „Що са крииш, Донки ле” и „Разсърди се малко момче”. 

В статията на Чудомир са публикувани само текстовете на тези 

песни, но няма никаква информация за техните мелодии. 

Казанлъшкият краевед и радетел за запазване на местната традиционна 

култура е написал единствено селата, където ги е слушал, но без 

годината на записването им и техните изпълнители. Разбираемо, при 

Джиджев сведенията са доста по-подробни, дори максимално 

изчерпателни. Особено ценно е, че песните са регистрирани от 

фолклориста и съхранени в архива с текст и мелодия. Трябва да се 

подчертае, че той е осъществил тези записи по време на специална 

командировка в Казанлъшкия край и информаторите са анкетирани 

съобразно вече установените от практиката по това време критерии за 

документиране на фолклорното наследство. Посочени са също и 

специфичната функция и подфункция на всяка една от песните – 

всички те са коледарски, но се „наричат” на различни места и хòра и 

това е изрично упоменато под заглавието: „когато вървят из пътя или 

когато чакат в двора на стопанина да ги дарят“, „на ерген“, „на мома за 

женене“, „на малко момче“. 

Интересно е да се направи съпоставка по териториален признак – 

кои песни са записани от Чудомир и Джиджев в едни и същи селища и 

                                                 
3 Чудомир. Коледарски песни из Казанлъшко. – В: Чудомир. Съчинения в три тома, т. 

3, С., 1971, с. 466. 
4 Номерацията на страниците е от ползваното издание, където е препечатана 

статията: Чудомир. Съчинения в три тома, т. 3, С., 1971, с. 466–473. 



57 
 

кои – в различни. Съвпадение има само при една от тях: „Подкарал е 

Свети Иван“, записана и от двамата в с. Търничане. Сходното при 

останалите три песни е, че всички са записани в села, разположени 

западно от Казанлък. 

За съжаление информаторите в статията на Чудомир не са 

отбелязани и по този показател няма база за сравнение, защото би било 

любопитно да се проследи, например в Търничане, дали изпълнителят 

при Чудомир и Джиджев е същият, дали е някой негов наследник или 

друг член на общността. Певците при Джиджев са трима мъже, които 

към момента на записването им са над 60 годишни, знаят песните от 

времето, когато са коледували и все още ги помнят. Най-младият от 

тях е Петър Иванов Джандаров, роден през 1904 година в гр. Бургас, 

живеещ в гр. Казанлък. Той е казал на терениста, че е научил песните 

от своята майка, която от своя страна е от гр. Чирпан. Другите двама 

изпълнители са родени в края на 19 век: Христо Тенев Чуканов – през 

1891 год. в с. Хаджи Димитрово, но преселен в Копринка, и още по-

възрастният Теньо Гьоргев Форьев от с. Търничане – през далечната 

1885 год., в чийто „репертоар” се оказват дори две от търсените от мен 

песни. 

При съпоставката на текстовете на разглежданите в настоящото 

изложение образци личат някои различия, но те са по-скоро поетични 

нюанси отколкото текстови варианти, а смисълът, сюжетът определено 

е еднакъв. Впрочем, по време на изпълнението си певците често 

променят думите и понякога всяко следващо изпяване на една и съща 

песен е различно. По тази причина всяка от тези песни съществува в 

архива в два свои текстови подварианта – по начина, по който е изпята 

от информатора, и така както той е продиктувал текста, за да бъде 

записан в теренната тетрадка – в този смисъл няма пълно съвпадение 

на написания и изпятия текст дори при Джиджев. 

При единствената песен, при която се наблюдава абсолютно 

териториално съвпадение, записаната и от двамата в с. Търничане 

„Подкарал е Свети Иван“ (Чудомир), „Пукарал е Свити Иван”5 – 

„когато вървят из пътя или когато чакат в двора на стопанина да ги 

дарят“ (Джиджев), също няма пълно текстово сходство. Видно е, че 

при Джиджев текстът е малко по-богат, но съдържанието е същото 

както при песента на Чудомир. При някои думи обаче се забелязва 

смислова трансформация – например специално пояснената от 

Джиджев „дълги”, означаваща „вълни”, при Чудомир е „дъги”, която 

има съвсем друго значение. 

                                                 
5 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 224, Инв. № 3590. 
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Фолклористът от Института за музика е направил записа по 

време на първата си командировка в Казанлъшко през 1963 год., а 

информатор му е бил Теньо Гьоргев Фореьв. 

 

Чудомир, с.Търничене, 

около 1930 год. 

(непосочен информатор) 

 

 

Подкарал е Свети Иван  

 

 

 

 

Подкарал е, 

Коледо, Коладе ле, 

Свети Иван 

три гемии 

златно жито. 

Та ги кара 

в Цариграда, 

та да вземе 

бели пари. 

Разигра се 

Черно море, 

дъги хвърля 

в синьо небе. 

Свети Иван 

Бога моли: 

- Запри, Боже, 

буен вятър, 

да прекарам 

златно жито, 

та да взема 

бели пари. 

Ще направя 

три черкови: 

първа черква 

ситни звезди, 

втора черква 

ясно слънце, 

Тодор Джиджев, с.Търничане, 

1963 год.  

Теньо Гьоргев Форьев,  

род. 1885 год., от с. Търничане 

 

Пукарал е Кольедо, Коладеля 

Коледарска (когато вървят из 

пътя или когато чакат в двора 

на стопанина да ги дарят)  

 

Пукарал е Кольедо, Коладеля 

Свити Иван 

Три гимийки 

З бяло жито 

Да го кара  

В Цариграда. 

Разигра са Черно море – 

Дълги* хвърля в синьо небе. 

Свити Иван Бога моли: 

- Остани са йесен вятър 

Да прикарам три гимийки, 

Три гимийки з бяло жито, 

Да си продам бяло жито! 

Ще направя три черкови: 

Във първата  

Да кръщават 

Дребни дица, 

У втората 

Да винчават 

Млади булки, 

У третята 

Да опяват  

Стари баби! 

На първата 

На кубето 

Дребни дзвезди, 

На втората  
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трета черква 

ясен месец. 

В първа черква 

да кръщават, 

в втора черква 

да венчават, 

в трета черква 

да опяват.   

 

На кубето –  

Ясно слънце, 

На третята  

На кубе й – 

Йесен месец. 

Това е докато излезат 

стопаните да ги посрещнат. 

 

*дълги = вълни 

 

„Снощи Рабрьо сърдит дойде“ изглежда е по-специална за 

Чудомир. Макар и само с два стиха тя присъства и в разказа му 

„Коледари“6, където той споменава, че са я пели като деца в къща, в 

която има ерген. Цялата я е публикувал в горепосочената статия 

„Коледарски песни из Казанлъшко” като песен от родното си село 

Турия. Впрочем в своята книга „Китка босилек – елмазен пръстен” и 

Лилия Димитрова посочва, че песента е била сред любимите на 

Димитър Чорбаджийски7. Очевидно този песенен образец е бил 

широко разпространен в региона, тъй като през 1964 год., по време на 

втората си командировка, Тодор Джиджев е записал „Снощи Храбрьо 

сърдит дуйде”8 – „на ерген”, в с. Копринка, но от родения в с. Хаджи 

Димитрово Христо Чуканов. Въпреки видимите различия в текста, 

съдържанието е еднакво и е ясно, че това е същата песен.  

Чудомир, с.Турия, около 1930 год. 

(непосочен информатор) 

 

 

Снощи Рабрьо сърдит дойде 

 

Снощи Рабрьо сърдит дойде 

и конят му кален, мокър; 

кален, мокър, воден, потен. 

Мама Рабрьо проговаря: 

- А бре, Рабрьо, синко Рабрьо, 

защо снощи сърдит дойде 

Тодор Джиджев, с. Копринка, 

1964 год.  

Христо Тенев Чуканов,  

род. 1891 год.,  

от с. Хаджи Димитрово 

Коледарска (на ерген) 

 

Снощи Храбрьо сърдит дуйде, 

Сърдит дуйде, калян, мокър, 

Калян, мокър, водян, потян! 

И кончи му кално, мокро,  

Кално, мокро, водно, потно! 

                                                 
6 http://detstvoto.net/index.php?newsid=1122 (последно посетен на 5 декември 2014). 
7 Димитрова, Л. Китка босилек – елмазен пръстен. Принос към духовната култура на 

с. Турия, Казанлъшко – песни, обичаи, приказки, наричания, легенди и др. Любими 

песни на писателя Димитър Хр. Чорбаджийски–Чудомир, Казанлък, 2013, с. 192. 
8 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 225, Инв. № 3598. 

http://detstvoto.net/index.php?newsid=1122
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и конят ти кален, мокър, кален, 

мокър, воден, потен?  

Рабрьо мама отговаря: 

- Мари, мамо, стара мамо, 

га ме питаш, да ти кажа:  

аз отидох снощи вечер 

на кладенци, на изворци 

да пресрещна малка мома, 

да напия пъстри стомни. 

Че преварих малка мома, 

поисках й пъстри стомни. 

Тя издигна бели ръце, 

издрънчаха вити гривни, 

подплаши ми враня коня - 

затуй снощи сърдит дойдох 

и конят ми кален, мокър, 

кален, мокър, воден, потен. 

 

Мама Храбрьо утговаря: 

- Ой, ти, сине, Храбрю (мили), 

сине, 

Защо снощи сърдит дуйде, 

Сърдит дуйде, калян, мокър, 

Сърдит дуйде, калян, мокър, 

Калян, мокър, водян, потян? 

И кончиту кално, мокро, 

Кално, мокро, водно, потно? 

Храбрю мами утгуваря: 

- Кат ма питаш – да ти кажа, 

Защо снощи сърдит дуйдох, 

Калян, мокър, водян, потян! 

Аз утидох на чишмата 

Да напуя врана коня, 

Там зъварих малка мума 

Да налива пъстри стомни. 

Чи раздрънна вити гривни, 

Путплаши се врана коня, 

Затуй дойдох калян, мокър, 

Калян, мокър, водян, потян! 

 

Освен посочения пример Тодор Джиджев има още няколко 

регистрации на песента както в Казанлъшко, така и в по-далечни 

селища: „Похвали се Рабро юнак”, 1962 год. в с. Старосел, Хисарско; 

„Снощи си дойде Ребрьо юнак”, 1966 год. в с. Хрищени, 

Старозагорско; „Снощи дойде Храбрьо юнак”, 1967 год. в с. Орлов 

дол, Тополовградско. През 60-те години на миналия век тази песен в 

различни свои варианти е записвана и от други фолклористи от 

Института за музика. В теренното наследство на Тодор Тодоров 

фигурира „Снощи Рабрьо сърден дойде” – „на ерген”, от с. Турия, 

изпята през 1960 год. от 80 годишния информатор Димитър Дойчинов 

Чолаков. По-старо документиране на „Снощи Рабри сърдит дойде” е 

осъществено от Васил Стоин през 1937 год. в с. Габарево, Казанлъшко. 

Изброяването, разбира се, може да бъде продължено. 

При следващите две песни съвпаденията на пръв поглед са по-

малки. Вариантът на Джиджев на „Чудомировата” „Да не речеш, 

Дойне ле” от с. Турия е „Що са крииш, Донки ле”9 – „на мома за 

женене”, и при него текстът е по-разширен, много красив и поетичен. 

                                                 
9 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 224, Инв. № 3590. 
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Записан е през 1963 год. в с. Търничане от местния жител Теньо 

Гьоргев Фореьв. Лилия Димитрова отбелязва, че и тази песен е от 

любимите на Чудомир10.  

    Чудомир, с. Турия, около 1930 год.  

    (непосочен информатор) 

   

 

    Да не речеш, Дойне ле 

 

    Да не речеш, Дойне ле, че сме ние, 

    Дойне ле, момне ле, малка моме, 

    че сме ние, Дойне ле, годежници, 

    годежници, Дойне ле, палежници, 

    най сме ние, Дойне ле, твойте братя, 

    твойте братя, Дойне ле, деветина. 

    Отколе сме, Дойне ле, забегнали 

    и сега се, Дойне ле, завръщаме, 

    че ти носим, Дойне ле, армагани: 

    желта кърпа, Дойне ле, кован гердан, 

    кован гердан, Дойне ле, вити гривни. 
 

Тодор Джиджев, с. Търничане,  

1963 год. Теньо Гьоргев Форьев, 

род.1885 год., от с. Търничане 

 

Коледарска (на мома за женене) 

Що са крииш, Донки ле, 

Зад мама си? 

Донки ле, Добру льо,  

Малка моме, 

Да ни смяташ, Донки ле, 

Чи сми ние, 

Чи сми ние, Донки ле, 

Гудежници, 

Гудежници, палежници? 

Ние ни сме гудежници, 

Най сме ние твойти братя! 

Отдавна сме забягнали, 

Сега сми са завърнали 

И ти носим армагани: 

На бяла шийка – алтън гердан, 

На тънко кръсче – сърмен колан, 

На стройна снага – атлаз фистан! 

Примини са, уриди са 

И да идиш на хурото (у), 

Да са хваниш при момите (и), 

При момите (и), при булките (и)! 

Ако бъдеш най-хубава 

От момите и булките, 

Тогиз ще сме годежници! 

 

„Разсърди се малко момче, Коладе ле”11 – „на малко момче”, 

записана от Тодор Джиджев в Казанлък през 1964 година в изпълнение 

на Петър Джандаров, е доста далечен текстов вариант на 

                                                 
10 Димитрова, Л. Китка босилек – елмазен пръстен. Принос към духовната култура на 

с. Турия, Казанлъшко – песни, обичаи, приказки, наричания, легенди и др. Любими 

песни на писателя Димитър Хр. Чорбаджийски–Чудомир, Казанлък, 2013, с. 194. 
11 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 225, Инв. № 3600. 
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публикуваната от Чудомир „Разсърди се лудо-младо”, но смисълът е 

подобен.  

Чудомир, с. Виден, около 1930 г. 

непосочен информатор 

 

 

Разсърди се лудо-младо  

 

Разсърди се, 

Коледо, Коладеле, 

лудо-младо, 

че не рачат 

да го женат 

тази зима, 

таз година. 

Че си влезе 

във яхъри, 

извади си 

враня коня, 

назоби го 

със бял ориз, 

напои го 

с руйно вино, 

оседла го 

с синьо седло, 

обезди го 

с желти юзди. 

Че се качи 

лудо-младо, 

че забягна 

в друго село, 

в друго село, 

в Гюргюв града. 

След него тича 

милна му сестра, 

тичом тича, 

виком вика: 

- Стой, почакай, 

мой мил братец! 

Като бягаш 

в друго село, 

Тодор Джиджев, гр. Казанлък,  

1964 год. 

Петър Иванов Джандаров, род. 

1904 год. в гр. Бургас, майка му е 

от гр. Чирпан 

 

Коледарска (на малко момче) 

 

Разсърди се малко момче, Коладе 

ле, 

На майка си, на баща си, Коладе 

ле! 

На глава си сърмен калпак, 

На калпака – пеперуда. 

Па отиде долу-горе, 

Долу-горе, към обори. 

Па си зима врана коня, 

Па препусна долу-горе, 

Долу-горе към баири. 

Среща иде вакло агне, 

То на момче отговаря: 

- Ой, те тебе, малко момче, 

Заведи ме при майка ми,  

Да ме майка мен посрещне! 

То си зима малко агне, 

Занесе го при майка му,  

Па се върна с врана коня, 

Та замина (в) кални друми. 

Среща иде малка мома, 

Тя на момче отговаря: 

- Ой, те тебе, малко момче, 

Да ме земеш с врана коня, 

Занеси ме в ваши двори! 
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в друго село - 

Гюргюв града, 

че знаеш ли 

как да лъжеш, 

как да лъжеш, 

как да мамиш 

малки моми - 

гюргювчанки? 

Кога идеш 

в Гюргюв града, 

ще излязат 

до три моми. 

Коя тебе 

кон поеме, 

тя на тебе 

милна сестра; 

коя тебе 

чаша даде, 

тя на тебе 

посестрима; 

коя тебе 

китка даде, 

тя на тебе 

първо либе! 

 

Както споменах по-горе, някои от тези коледарски песни се 

срещат и в други материали от Музикалнофолклорния архив – 

например „Да не речеш, Дойни ле” фолклористката Елена Стоин е 

записала по време на една от посочените експедиции през ноември 

1963 година в Павел баня. Текстът на друга от седемте „Чудомирови” 

песни – „Похвалила се малка мома” от с. Турия, открих в проучването 

„Обичаят „Коледуване” и коледарски песни от с. Ерменикьой, 

Узункюприйско, Източна Тракия” на казанлъшкия учител Димитър 

Николов и др. Подобни паралели са доста интересни и ще продължат 

да бъдат обект на изследователския ми интерес и за в бъдеще.
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115 ГОДИНИ ЕСПЕРАНТСКО ДРУЖЕСТВО „РОЗА ВАЛО” 

 /„РОЗОВА ДОЛИНА”/ В ГРАД КАЗАНЛЪК И РАЙОНА 

 

Донка Данова 

 
Есперанто означава „Надежда”. Международният език е създаден 

преди 130 години /1884 г./ от д-р Лудвиг Заменхоф, за да служи за 

общуване и културен обмен между народите. С особена радост 

делегатите установили на Първия конгрес в Париж, че се разбират на 

един език без преводач. 

В Казанлък есперантското движение намира благодатна почва и 

още през 1902-03 г. се създава едно от първите есперантски дружества 

в България. От двете писма на есперантиста Стоян Мързев от 

11.12.1963 г. и 16.01.1964 г.1 става ясно, че есперантското дружество 

„Роза вало” в Казанлък е създадено на 21.07.1903 г. - „Крайно ви 

благодаря за поканата да присъствам на тържеството по случай 60 

години от основаването на  дружеството….- пише казанлъшкият 

есперантист. Колко трудно бе за нас на 20.07.1903 г., когато десетте 

души туряхме основата му.” Дружеството в Казанлък се основава по 

инициатива на Димитър Янков -  с председател Ботьо Иванов и 

членове: Стоян Кисьов, Стоян Мързев, Костадин Шипков, Стоян 

Гинев, Стефан Апостолов, Иван Енев, М. Едрев, Мирчо Николов. В 

писмото от 1967 г.  д-р В. Мързева съобщава за кончината на своя 

баща, Стоян Мързев, и един изключително ценен факт, че неговият 

архив по есперанто е предаден в Държавен исторически архив, а 

семейството дарява 2300 книги от  личната му  библиотека на 

библиотека „Искра”, Казанлък.2 

Дългогодишният председател на есперантското дружество „Роза 

вало” Димо Мартинов, в статията си във в. „Искра” - „Едно от 

първите”, във връзка с 60-тата годишнина от създаването му, 

потвърждава информацията.3 Във вестника е поместена снимка на 

основателите сложили началото. Повечето от първите есперантисти  

били учители, които след време за съжаление напускат града. Това се 

отразява на дейността на дружеството, а когато започват войните за 

национално обединение /Балканските – 1912-13 г. и Първата световна 

война 1915-18 г./, дейността съвсем замира. 

                                                 
1 МИК ни 4805 и 4818 д. 
2 МИК ни 4810 д. 
3 в. Искра, 13.12.1963. 
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През 1919 г. Наньо Ганчев, ученик от горните класове на 

Казанлъшкото педагогическо училище става инициатор на създаване 

на ново есперантско дружество в Казанлък, което е наречено със 

същото име - „Роза вало”, независимо от съществуващото. Особено 

активна дейност дружеството развива от 1922 до 1929 г., когато в него 

работят есперантистите Иван Сарафов, Иван Драганов, Исак и Буга 

Рубенови, Мишел Челебонов.  През учебната 1933/34 г.,  ученици-

есперантисти в  Казанлък изпълняват песента „Дружна песен” на 

есперанто. След Деветнадесетомайския преврат в България през 1934 г. 

и приетият Закон за защита на държавата се забранява и дейността на 

есперантските дружества. Въпреки всичко, дейността на Казанлъшкото 

дружество „Роза вало” продължава с откриване на курсове за 

изучаване на есперантския език,  организират се изложби. Това до 

голяма степен се реализира при конспиративни условия. След 1937 г. 

дружеството развива още по-активна дейност - сформират се курсове, 

есперантски вечери, изложби. Извършва се засилена кореспонденция с 

чуждестранни есперантисти и др. Особено активни са: Миньо Едрев, 

Иван Момчев, Петър Камбуров, Н. Кисьов, Иван Ноев, Буко Давидов.  

Активна и разностранна дейност дружеството развива след 1944 г. За 

няколко години то става много популярно, успява да си закупи  клуб. 

Така осигурява материална база за по-добра организационна работа. 

Само през 1963/64 г. са проведени 20 курса, от които 18 за ученици. 

Във всички по-важни национални и международни есперантистки 

събития  дружеството участва със свои представители. По-голямата 

част от есперантистите водят оживена кореспонденция със свои 

чуждестранни колеги. 

Във фонда на Музей „Искра” има запазени над 140 телеграми, 

писма и пощенски картички4, свързани с различни поводи: обръщения 

на председателя на Старозагорското есперантистко дружество Д. 

Недялков и секретар Ст. Янулов към есперантистите от окръга, писмо 

за лагера в с. Дружево от 12.07.1978 г., снимка на Асен Григоров - 

преводач и съставител на есперантски речници. Запазен е и документ, 

от който става ясно за провеждането на Световен детски есперантски 

конгрес в София на 3-10.08.1963 г. /VІІІ-ми конгрес на най-малките 

есперантисти в света/. В него вземат участие седем деца от град 

Казанлък и с. Крън - Снежка Петрова, Христинка Куцарова, Радинка 

Тишева, Маринка Захариева, Малинка Въглярова, Шукрие Юмерова и 

Марийка Кръстева5. В дописка до в. „Искра” от 13.12.1963 г. 

                                                 
4 МИК ни 4806. 
5 МИК ни 4813 д. 
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учениците есперантисти с голям възторг описват участието си в 

конгреса: „Ние се събрахме в София. Бяхме 55 млади сърца от 7 до 14 

годишна възраст. Тук се срещнаха децата на Атлантика и Балтика, 

на Франция и Полша, на Чехия и Америка. Макар че имаше толкова 

различни по език хора, ние не се уплашихме, защото и ние си служихме 

с международния език есперанто. Нашите зелени връзки ни 

отличаваха от другите и непрекъснато ни заснимаха. Ние участвахме 

и в 48 конгрес на есперантистите от цял свят. Бяхме и в неговия 

президиум. Пяхме, декламирахме, танцувахме и разисквахме по най-

важната тема от дневния ред - „Мир и дружба между децата от 

цял свят”. Сега ние имаме приятели от много държави, с които си 

разменяме писма. И всичко това стана благодарение на това, че 

научихме международният език – есперанто.” 

Съхранени са писмата на Анастасия Бакларова и на Паун 

Несторов за есперантското дружество в с. Габарево, писмо за 

есперантското дружество в с. Хаджи Димитрово. Интересна е 

информацията за събрание на есперантисти в гр. Севлиево и покана за 

Първи туристически есперантски събор на 17-18.09.1983 г., проведен в 

гр. Дряново. 

В родната си къща в с. Крън Димо Мартинов прави голяма 

сбирка от архивни материали, свързани с есперантското движение в 

казанлъшкия край и страната. Тя съдържа изключително голям брой 

писма, пощенски картички, пликове на есперантисти от страната и 

чужбина - Япония, Германия, Холандия - Ротердам /седалище на УЕА - 

Универсална есперантска организация/, Чехия - Карлови вари, Прага, 

Испания - Барселона, Югославия, Белгия, СССР, Франция, Англия - 

Лондон от проф. Лапена - известен есперантист, УНИЦЕФ, Австралия, 

Канада, Полша - Краков, Латвия, Италия, Швеция и др. Изключително 

е богата кореспонденцията и от активни есперантисти от района - 

Петър Едрев, Стефан Чирпанлиев, Андрей Пънчев - от Шипка, 

запазена е поканата  във връзка с юбилейното честване на изтъкнатия 

шипченски есперантист Атанас Данов Атанасов – Ада, Илия Посталов 

от Ветрен, Иван Василев от с. Скобелево, Иван Лесов от Мъглиж. 

Активна е кореспонденцията и от с. Тъжа и гр. Павел баня. 

Изключителен интерес представляват писмата на Анастасия Бакларева 

от февруари 1976 г. От тях става ясно, че родолюбивата българка 

подарява родната се къща и земя в с. Габарево за клуб на местното 

есперантско дружество. Впоследствие домът й е използван за детска 
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градина в селището, въпреки желанието на дарителката.6 /МИК ни 

Инв. № 4810 д/ 

Многобройна е кореспонденцията от градовете Габрово, Сливен, 

Стара Загора, Разград, Дряново, Велико Търново, Карлово, Враца, 

Пещера, Пловдив, Търговище, Попово, Павликени и др. От нея става 

ясно за разнообразния живот на местното есперантско дружество.  

Есперантистите получават покана от гр. Габрово за среща с известния 

есперантист Симеон Хесапчиев, свързана с 75-тата годишнина на 

Българския есперантски съюз – 25 и 26.12.1985 г.7 Получени са покани 

за участие на есперантски срещи в Беклемето /Троян/ на 13 и 14. 05. 

1972 г. и в гр. Враца на 15.09.1989 г.8 Получените покани информират 

за провеждани „Заменхови вечери” /свързани с годишнини на 

създателя на Есперантското движение/, организирани сказки, конкурси 

- например „Аз зная 1000 есперантски думи.” 

От многобройната кореспонденция между Димо Мартинов и 

Никола Алексиев също се изясняват моменти от организационния 

живот на есперантското движение. Проведени са множество сказки, на 

които той изнася доклади. В архива са запазени билкови рецепти. 

Става ясно, че се прави размяна на учебни помагала и обмяна на опит 

по организационни въпроси. За богатата организационна дейност 

съдим от множеството покани, делегатски карти, доклади.9 Запазена е 

и кореспонденцията на Иван Захариев и Иван Сарафов с Никола 

Алексиев. Тя информира за среща на есперантисти в Ямбол 

/„Бакаджиците”/ на 14.05.1978 г. Присъстват есперантисти от 

градовете Сливен, Бургас, Хасково, Пловдив, Стара Загора, Гълъбово и 

др.10 В  архива срещаме  покани за Празника на Розата в Казанлък, 

указания за Международния конгрес на UЕА – гр. Варна на 29.07.1978 

г. Запознаваме се с множество текстове на есперантски песни и 

стихотворения. 

Не можем да пропуснем и многобройната кореспонденция със 

138 пощенски картички и писма от СССР, Холандия, Англия, от 

есперантиста Иван Захариев за Нови Сад - 1958 г. и писмата, които 

свидетелстват за есперантски дружества в с. Ветрен, Скобелево и 

Шипка - от Захари Милев от 10.09.1974 г.11 От писмо на Иван Лесов / 

25.01.1982 г./ разбираме, че есперантското дружество „Септемврийско 

                                                 
6 МИК ни 4809. 
7 МИК ни 4816 д. 
8 МИК ни 4814 д. 
9 МИК ни 4814 д. 
10 МИК ни 4808. 
11 МИК ни 4815 д. 
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въстание” град Мъглиж е основано през 1964 г. За председател е 

избран Илия Добрев Цанев. Секретар на дружеството става Ст. 

Бакалова. В контролната комисия влизат Върбан Калчев, Димитър 

Александров и Танка Шюкюрлиева. Членове на Мъглижкото 

дружество са още Иван Лесов, Лев Попов, Съби Арабаджиев и др. 

Интерес представлява писмото на Петко Арнаудов до Никола 

Алексиев за клеветническата статия против България, която излиза по 

време на 60-тия конгрес на UEA в Копенхаген и за опровержението на 

Атанас Данов Атанасов по този въпрос.12 Събрани са и 91 писма и 

пощенски картички  с информация за 48-мия конгрес на UEA във 

Франция, кореспонденция от Швеция и  Чехословакия. Едно от 

писмата ни запознава с  основаването на шахматна секция към 

Есперантския съюз в Пловдив. В писмо е регистрирана и 

есперантската педагогическа конференция в гр. Казанлък на 9.06.1984 

г. 

В писмо на Димо Мартинов от 2.08.1982 г. четем предложението 

му голямата сбирка от есперантски материали в родната му къща да 

стане филиал на музея и библиотеката на Български есперантски съюз. 

Това не се осъществява и впоследствие голяма част от архива попада в 

музей „Искра” /разглежданият архив/.  

Казанлъшките есперантисти участват активно във всички изяви, 

конгреси, сбирки, провеждани в страната и чужбина. В Казанлък се 

провежда VIII есперантистки младежки фестивал, на който присъстват 

танцови и вокално-инструментални състави и индивидуални 

изпълнители от страната и чужбина.13 

През 1993 г. Казанлък е избран за домакин на 66-я конгрес на 

SAT /Наднационална световна асоциация/, създадена през 1921 г. в 

Прага. В него вземат участие 300 есперантисти от 21 страни. За 

доброто представяне на града ни като домакин на този голям форум 

допринасят инж. Свобода Дамянова, председател на организационния 

конгресен комитет и Ганчо Дамянов, секретар-касиер на същия. 66-ят 

конгрес на SAT се открива на 15 август в залата на Военния клуб. За 

едноседмичната работа на делегатите се използва и базата на СОУ 

„Екзарх Антим I”. В програмата са включени заседания на различни 

секции: „Екологична", „Туристическа", „Вегетарианска" и др. и 

еднодневни екскурзии до Велико Търново, Пловдив и Шипка. В 

културната програма са включени посещения на музей „Искра", 

Тракийска казанлъшка гробница, изпълнения на Софийския учителски 

                                                 
12 МИК ни 4800 д. 
13 МИК ни 4811. 
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хор на есперанто, есперантски театър към Български есперантски съюз 

и др. Ганчо Дамянов разказва: „Есперантист съм от 1928 г., когато 

бях ученик в търговската гимназия в Свищов. По това време влязох 

във връзка със SAT. След 10.11.1989 г. станах негов представител за 

нашата страна, отговарям за членството и абонамента на печатния 

орган на съюза.” 66-ят конгрес на SAT си поставя културни цели. 

Неговата амбициозна задача е да направи опит за превръщане на 

Есперанто в световен език за преодоляването на езиковите бариери.14 

В момента съществуват две световни есперантски организации -

Универсална есперантска организация /UEA/ и в която член е 

българският есперантски съюз и Наднационална световна есперантска 

асоциация /SAT/. Казанлък е домакин и на 59-ия конгрес на Българския 

есперантски съюз през септември 2007 г. По думите на неговия 

председател - Казанлък винаги е град с интензивна есперантска 

дейност, поради което е логичен избора му за домакин на конгреса. 

Делегати от близо 40 града на страната, гости от Сърбия и Германия се 

събират в Казанлък. Програмата на конгреса включва отчет на 

дейността през изминалите три години и избор на ново ръководство. 

Отслужена е панихида за починали есперантисти в църквата „Св. Йоан 

Предтеча". Поздравителен адрес по повод 100 години от 

организираното есперантистко движение в България получават 

българските есперантисти от големият български актьор Стефан 

Данаилов, по това време министър на културата. На конгреса всички са 

единодушни, че основната цел на Есперанто е да подпомага 

разбирателството между различните култури и благодарение на своята 

неутралност, да не омаловажава ценностите и културата на „малките" 

нации, а да ги прави достъпни и популярни. В Казанлък възниква 

идеята да се преведе на есперанто информация, свързана с Долината на 

розата и тракийските царе и някои от произведенията на Димитър 

Чорбаджийски - Чудомир, за да се популяризират по света.15 

От 9 до 15.08.2008 г. за втори път Казанлък е домакин на 81-я 

конгрес SAT. Казанлъшките есперантисти посрещат 96 делегати от 

целия свят - България, Белгия, Франция, Испания, Полша, Хърватия, 

Австрия, Англия, Япония, Швеция, Италия, Сърбия и др. начело с 

президента на SAT Якво Шрам, генералния секретар Крешимир 

Баркович и председателя на Българския есперантски съюз Петър 

Тодоров.  Есперантистите обсъждат много социални проблеми, 

свързани с безработицата, равноправието на жените и пр. Делегатите-

                                                 
14 в. „Искра“, бр. 30, 1993, П. Марков; в. „Искра“, 5-12.02.1993, Петър Марчев. 
15 в. „Розова долина”, бр. 35, 6.09.2007; в. „Искра”, бр. 31, 2010, П. Марчев. 
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есперантисти приемат декларация против употребата на касетъчни 

мини. Не е пропусната и културна програма за гостите на Казанлък. 

През 2010 г. председателят на казанлъшко дружество „Роза 

вало“- Свобода Дамянова и есперантистката Септемврина Иванова 

присъстват на конгреса на SAT в Милано - Италия и в Брашов - 

Румъния, където присъства и Петко Денев. На 95-я конгрес на UEA в 

Куба - Хавана, от Казанлък присъства есперантистката д-р Донка 

Данова. Основната тема на този конгрес е: „Ролята на културата за 

сближаването на народите“.  За бъдещето на езика Есперанто 

говори факта, че на конгреса присъстват много деца, 

ученици и младежи. Д. Данова е делегат и на 97-ят конгрес на UEA 

в Ханой – Виетнам. Представители на казанлъшкото 

есперантско дружество присъстват на конгресите на БЕА в 

Царево, Враца, Сопот, Ямбол.  

През 2012 г. есперантското дружество наброява 20 

члена. В ръководството участват Петко Петков, 

Септемврина Иванова, Димитър Николов, Димитър 

Говедаров. За  съжаление дружество „Роза вало”  няма свой 

клуб. То провежда сбирките си в залата на Профсъюзите.  

 

 
Приложение 1:  

Председатели на есперантско дружество „Роза вало” през 

годините:  

Стоян Мързев -1902 г .  

Ботьо Иванов - 1903 г.          

Наньо Ганчев -1919 г .  

Димо Мартинов - 1960 - 1978 г .  

Кирил Чиндин - 1978 - 1983 г.  

Димитър Николов -1983 -1989 г .        

Инж. Свобода Дамянова - 1989 до 22.07.2017 г.  

 
Приложение 2:  

Налични вестници  и списания в библиотека „Искра” - 

Казанлък:  

Сп. „Херолдо" - 1948 г. ,  сп.  „Есперанто” - 1926, 1946 г. ,  сп.  

„Интернацио култур” - 1945- 46 г. ,  в.  „Български еспера нтист”  

1947, 1979 г.  
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  Есперантисти - участници в 81-я конгрес на SAT в Казанлък 
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РОДОСЛОВНО ДЪРВО НА ДЕЧКО И ДОНА АНГЕЛОВИ 

ОТ ШИПКА 

 

Д. Данова и Хр. Ангелов 

     

В най-старите източници Шипка е споменавана като градец с 9 

хиляди жители, по-голям от Габрово. 

След опожаряването от кърджалиите в началото на XIX в., много 

от жителите се заселват в съседните сeла: Шейново, Секеречево /дн. Х. 

Димитрово/, Крън. При успокояване на обстановката, някои се връщат 

в Шипка, а други остават. 

Дядо Илия остава в Секеречево. Имал е тепавица /гюлап = долап/, 

и от там Гюлапчиеви  - Долапчиеви. Били са заможни хора, ползували 

се с уважение. Запазила се е поговорката: „На Долапчиевци и лошото 

им е хубаво.“ 

В началото на гробищата в Х. Димитрово са паметниците на 

Дочо Долапчиев-Големия /р. 1806 г./ и синът му Дочо /поч.1893 г. на 

87 г./. 

Баба Дона била много хубава жена, нейната дъщеря Дона – също 

- синеока, руса, много бяла, не много висока. Била голяма чистница - 

винаги прекрасно измазвала къщата, с черта, като цокъл, ухаело на 

прясно измазана вар, дюли и билки. След братята си Дочо и Илия, тя е 

третото дете /1861 г. - 03.02.1936 г./. Тя  се омъжила в Шипка за Дечко 

Дочев Ангелов /1848 г. - 03.08.1918 г./.  В рода им няма нито един 

Ангел, но понеже бил сладкогласен, като ангел, го именували Ангелов, 

оттам тръгнало фамилното му име. Дядо Дечко бил среден на ръст,  с 

живи, черни очи, много сръчен, владеел много занаяти, но най-много - 

коларо-железарство. Изковал и сложил веригите на големия руски 

паметник на връх Шипка. Правел врати и прозорци. Бил средно 

заможен. Бил е народен лечител и зъболекар. Изковал си сам 

универсални клещи за вадене  на зъби. Шипкалии с болни зъби, сядали 

на дръвника в двора му, зяпали, дядо Дечко с клещите вадел зъба. За 

дезинфекция давал на пациента да смукне ракия от павурчето със 

сламка, и го изпращал да си върви. Бил много трудолюбив, ходел с 

теслата, и все нещо чукал и правел.  

Къщата на Дечко Ангелов е била в Шипка на ул. „Христо 

Патрев“ 69-71 /от северната страна/. Продадена е на Добри Маринов 

Армейков.  

Родили им се 7 деца: Стефана /28.06.1881 г. - 21.12.1965 г./, Дона 

/1884 г. - 13.03.1963 г./, Дочо /15.01.1890 г. - 21.09.1945 г./, Христо 

/24.04.1892 г. - 24.05.1942 г./, Васил /06.08.1903 г. - 24.04.1953 г./.  
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Начко починал като дете, а Андрей - като ученик в търговската 

гимназия в Ст. Загора.  Когато Васил се родил, баща му бил на 54 г.,  

майка му на 42 г., а голямата му сестра Тана била сгодена. 

В последните 7 поколения най-разпространените имена са Дочо, 

Дона, Дечко, Илия, Теньо, Тана, Стефана, Дешка, Дарина, Христо. 

От 302 души в родословното дърво, 14 души са с еднакви имена. 

Имаме кръвни връзки с Бангееви, Чемширови, Мандови, Карадочеви, 

Пънчеви, Маринови, Теневи, Стоянови, Касабови, Стефанка Т. 

Йовчева се омъжила за руснака Бернер, а Ваня Йовчева Тенева - за 

италианеца Едмондо Венчели. 

Най-старите поколения са се занимавали със земеделие и занаяти 

/Дочо - тепавичар, Дечко - коларо-железар/. В следващите три 

поколения има трима търговци, двама гостилничари. В гостилница 

„Зора“ – северно от Царската чешма, е готвил Христо Дечков Ангелов, 

заедно с Тодор Бангеев. Учители са били Начо и Васил. Свирили са на 

цигулка. Васил е бил счетоводител. 

От четвъртото поколение повечето са с висше образование. 

Йовчо Тенев - учител по литература, д-р Начо Бангеев и д-р Донка 

Данова - зъболекари. Двама полковници - Илия Долапчиев - професор 

по политикономия и Дамян Демирев - адютант на военния министър 

Добри Джуров. От петото поколение има доктори на науките – Диана 

Данова - по музика и Момчил Маринов - по история, учители - Донка 

Вакльова, Велислава Ангелова, Маргарита Скачкова, икономисти - 

Милка Димитрова,  Джуни Камбурова, Даринка Мандова,  инженери - 

Илия Касабов, Христо Ангелов, Данчо Данов,  еколог - Кристина 

Данова, майстор на спорта и олиемпиец - Иван Мандов. От седмото 

поколение - учител и магистър по алпинизъм - Петя Ангелова, 

архитект - Нона Мандова, богослови - Илиан и Станислава Дамянова, 

компютърни специалисти  Емил Стоянов, Иво Касабов и Божидар 

Касабов. В Шотландия живеят Димитър Стоянов Иванов и  Деница 

Емилова Стоянова. 

Участници в I св. война:  Дочо Ангелов - ранен в ръката, Христо 

Ангелов - в прожекторна рота. Във II Св. война Васил Ангелов е ранен 

в крака. В опълчението е участвувал Иван Мандов. 

Баща ми Васил Дечков Ангелов – учител /завършил 

Казанлъшкото педагогическо училище/, свирел на цигулка, владеел 

турски, арабски, руски и френски езици. Бил е политемигрант. Работил 

като счетоводител в „Арсенал“ и фабрика „Роза“. Много сръчен - 

дърводелец, фотограф. 

От най-старите поколения са знаели турски, после руски, а  сега 

младите знаят немски и английски езици. 
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 Наследниците на рода са ученолюбиви, трудолюбиви, хора с 

много положителни качества и добродетели. 
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ОБЩО ЗАНАЯТЧИЙСКО СДРУЖЕНИЕ В С. КРЪН, 
СТАРОЗАГОРСКА ОБЛ. 

 

Йовчо Йовчев 
 

Това, че в с. Крън е образувано общо занаятчийско сдружение, 

допреди няколко години не ми беше известно. За такова не споменават 

нищо нито Милю Чаков и Бончо Милев в своята „История на село 

Крън”, нито Митьо Минев в оставените от него в чернови вид 

ръкописни спомени, озаглавени „Бит и душевност на старите 

крънчани" и „Забравените стари хасеии", без съмнение много 

любопитни и ценни източник на богата и прелюбопитна информация 

като факти и стил на изложение за онзи, който се интересува от 

миналото на селото, бита на неговото население и социалните и 

политически промени, които настъпват в него през първата половина 

на миналия век. 

Няма никаква пряка или косвена информация за това и в отдел 

,,Краезнание” в градската библиотека „Искра". Попаднах само едно 

кратичко съобщение за неговото учредяване на страниците на в. 

„Казанлъшка Искра“. 

Фактът щеше да остане неизвестен, ако при едно мое посещение 

на Народна библиотека „Кирил и Методий“ в София Цанка 

Константинова, тогава вече привършваща работата върху дисертацията 

си „Топонимията на Казанлъшко", като израз на благодарността си към 

мен за помощта, която съм й оказвал, ме изненада, подарявайки ми 

ксерокопие на открития от нея във фондовете на библиотеката ,,Устав 

на общото занаятчийско сдружение в с. Крън, околия Казанлъшка“. 

Направи това, въпреки че самата би могла да го използва в 

работата си по проблемите, свързани с появата, характеристиката и 

развитието на такива и подобни на него сдружения в Разложко, 

Брезнишко, Пловдивско и другаде. Направи това само с молба, която 

страшно ме задължи, да направя необходимото за неговата 

публикация. 

И днес, едва днес, когато вече я няма, като израз на уважение към 

нея и нейната светла памет правя това. 

В Крън, както навсякъде по нашите земи, от незапомнени 

времена е имало люде, които покрай основния селски поминък – 

земеделието, са били и дюлгери /зидари/, арабаджии /колари/, 

дерменджии /воденичари/, терзии /шивачи/ и др. 

Някои от тях са упражнявали и по два, видимо далече един от 

друг, занаята, напр. зидарство до есента и шивачество през зимата с 
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надеждата някак ,,да свържат двата края". Почти всички са били 

сравнително бедни, или поне от долните слоеве на социалната 

йерархия. 

Били се преселили  в Крън от Габровско, Средногорието, Шипка 

и другаде заради плодородната му земя, с надеждата, че закупувайки 

ниви от изселващите се турци, ще могат по-леко да изхранват 

семействата си. Не се е получило. 

Но занаятчиите винаги са имали особен статус сред населението 

и в някаква степен са били обгрижвани и покровителствани от властта 

и държавата, особено в онези далечни и не много далечни времена и 

години на икономически растеж, когато държавата е изпитвала нужда 

от произвежданото от тях. 

В такива времена те са придобили, по-скоро им е дадено, правото 

да имат и свои еснафски организации. Още през 1773 г. със специален 

ферман султан Мустафа I I I  гарантира това им право, като 

регламентира структурите на еснафите и техните права и задължения. 

Те имат относителна автономност и се превръщат и във важна 

обществена и стопанска структура със свои закони, устави и ред, 

благодарение на които имат възможност да се борят в защита на своите 

професионални и социални интереси. 

Същото внимание и грижа за развитието на занаятите от страна 

на държавата се вижда и след Освобождението, когато и на тях се 

разчита за ускорявяне на стопанското развитие и за икономическия 

просперитет на страната. С приетия от V II I  Обикновено народно 

събрание в края на 1894 г. закон, допълван два пъти през 1906 г. и 1926 

г., в Царството се създават и започват да действат Търговско-

индустриалните камари, съществена задача на които е подпомагането и 

защитата на интересите на занаятчиите и търговците, но и 

осъществяване на известен контрол над тяхната дейност. 

През 1898 г. е приет и Закон за уредба на еснафите, с който се 

признават 22 групи занаяти, които могат да сформират еснафски 

сдружения. 

През 1903 г. пък е приет, но започва да действа през 1905 г., 

Закон за организация на занаятите и еснафските сдружения. 

Така се изгражда законовата основа като предпоставка за 

разцвета на занаятчийството в условията на икономически подем в 

края на X IX  и началото на XX в. 

Н о  войните /1912 – 1919 г./ нанасят съкрушителен погром върху 

занаятите, въпреки че по тяхно време, през 1914 г., е приет Закон за 

организиране и подпомагане на занаятите. 
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След тях настъпва ново оживление. За пет години са били 

образувани и започнали да действат 10 занаятчийски сдружения в 

Казанлък и 3 такива – бучакчийско /ножарско/, стругарско и чехларо-

обущарско в Шипка. 

Появата и развитието на тези сдружения е продиктувано от 

осъзната от самите занаятчии необходимост да се използват чрез тях 

по-пълноценно възможностите за защита на професионалните и 

социалните им интереси в условията на засилващата се конкуренция от 

страна на увеличаващите обема си фабрични производства, също така 

и от страна на търговците, които продават материалите, които 

занаятчиите използват, на спекулативно високи цени. 

Създаването на занаятчийските сдружения е в най-пряка връзка с 

появата, развитието и усилията за реализия на кооперативната идея 

през последните на XIX и първите на XX в. години, която има същите 

цели - колективна социална защита на хората - бедни и средни 

земеделски труженици и занаятчии. 

За появата на такова сдружение в Крън през 1926 г. може да се 

предположи, че ролята на пример е изиграла образуваната в селото две 

десетилетия по-рано, в 1904 г. кредитна кооперация „Успех”, която е 

една от първите в Казанлъшка околия, и още по-рано, през 1885 г. като 

неин първоначален вариант „Ученолюбиво земеделческо дружество 

,,Орало“. И двете структури се появяват благодарение на инициативата 

на Недю Иванов Гюдюлев, бивш опълченец и дълги години учител в 

Крън, но и един от най-дейните апостоли на кооперативната идея в 

околията. 

Първоначалният замисъл на Недю Гюдюлев през 1885 г. е била 

да се учреди ,,икономическо взаимоспомагателно дружество“, като 

формулира и неговата задача така: „Да се поддържат и подкрепят 

земеделските стопани в селото ни както в материално отношение, 

така и в нравствено.“1 

Целите, за постигането на които се създава „Кредитна 

кооперация ,,Успех“ в  1904 г. пак по инициатива на Недю Гюдюлев, са 

много по-амбициозни и разнородни и в никакъв случай не се изчерпват 

с кредитното подпомагане на нейните членове. Тя ще „...организира за 

сметка на членовете и за своя сметка доставката на стопански 

потреби“, ще „..организира за сметка на членовете и за своя сметка 

обща продажба на произведенията на членовете и 

населението“, „...ще организира за сметка на членовете и за своя 

сметка преработване на отделни стопански произведения“, „...ще 

                                                 
1 Чаков, М. Бончо Милев. История на село Крън, 2003, с. 250. 
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набави за улеснение на членовете свой стопански инвентар, ...ще се 

грижи за умственото и нравствено повдигане на населението.“2 

Всички, и в т.ч. и занаятчиите, особено в ужасните години на 

войните, са усетили спасителната роля на кооперацията. Мнозина не 

биха могли да оцелеят, ако не е била нейната помощ. В кооперативните 

магазини те са намирали хранителни и други потребителски стоки на 

умерени цени, много по-ниски от цените в частните магазини. 

Кооперацията е раздавала нискокредитни, а на семействата на 

войниците, които са на фронта, и безлихвени заеми, грижила се и за 

крайно бедните крънчани.3 

Благодарение на тази изключителна по значение за селяните 

роля, която създадените и действащи в селата кооперации са изиграли, 

техният брой в околията бързо нараства. Ако през 1904 г. техният брой 

е бил само 4, през 1905 г. става 5, през 1908 г. става 10, а в края на 

войните броят им e  l 9, почти удвоен.4 

Кооперацията доставя различни стоки за потребление, нов, 

непознат до тогава, по-модерен инвентар за земеделието - плугове, 

брани и др, за овощарството - пръскачки и разнообразни препарати за 

растителна защита. По-голямата част него е произведен в страни с 

много по-развито земеделие и овощарство. Кооперацията доставя и 

самата тя организира производството на посадъчен материал за нови, 

по-добри овощни сортове, които се предлага на членовете на 

кооперацията, а този в повече се изнася на пазара, въвежда нови 

индустриални селскостопански култури, които са по-печеливши, 

доставя фураж за животните, изкупува от селските стопани 

произведената в повече продукция, прави се първата крачка за 

построяване и на селска кооперативна мандра.5 

Стимулираща за създаването на Общото занаятчийско дружество 

в Крън роля ще да са изиграли и Околийското „земледелческо“ 

дружество и основаваният на 06.04.1924 г. след 20-годишни усилия 

Районен кооперативен съюз, с активното участие на Българска 

земеделска кооперативна банка.6 

                                                 
2 „Устав на Кредитна кооперация „Успех“ в с. Крън, Казанлъшка околия“, издание 

1928 г.  
3 Чаков, М. Бончо Милев. История на Крън, с. 284. 
4 Гюдюлев, Н. Принос към кооперативното дело в Казанлъшка околия - реферат, 

четен на извънредното общо събрание на Околийския кооп. съюз, 29.08.1926 г., изд. 

1927 г., с. 16. 
5 Чаков, М. Бончо Милев. История на Крън, с. 289-291. 
6 Милю Чаков и Бончо Милев в своята „История на с. Крън“ пишат, че Районият 

кооперативен съюз е създаден на „състояла се“ в Казанлък обща кооперативна 
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Разнообразната дейност на Кредитна кооперация,а и на другите 

кооперации в околията макар и не в такава степен богата, с добрите си 

резултати естествено е станала пример и на по-будните крънски 

занаятчии и идея за това как и те с подобна своя организация, 

съобразена със спецификата на своите професии, биха могли в 

значителна степен да направят своя живот по-сигурен. 

Отделих внимание на появата, целите и средствата, които 

действуващите в околията кооперации използват, за да ги постигнат, 

защото те удивително съвпадат с тези на Крънското занаятчийско 

сдружение. Кооперациите са били предложени от живота и приети от 

групата крънски занаятчии.  

До този извод лесно се стига, като са сравнят клаузите на техните 

устави. Н а  12.04.1926 г. в селската община идват и пред кмета  слагат 

подписите си под ,,Устав на Общо Занаятчийско Сдружение в с. Крън“ 

избраните членове на настоятелството, на контролната комисия и 

членовете на новообразуваното сдружение, което е знак за неговото 

учредяване. 

Членовете на настоятелството са Д. А. Топалов - председател на 

сдружението, Коста Дюлгеров – подпредседател - зидар, Димитър 

Христов – касиер - зидар, Начо М. Минев - деловодител - сарач и 

обущар и Стефан Хр. Николов – съветник - железар; членовете на 

контролната комисия са Кою Качаков - зидар и дърводелец, Никола 

Димов Мартинов - зидар и шивач и Никола Калев - железар. Като 

членове на сдружението се подписали Тотьо Н .  Касев - ножар, Ст. 

Митев - железар, Никола Ст. Дзънов - зидар и Иван Иванов 

Каварджиков – зидар.  

                                                                                                                            
сбирка на 15.05.1921 г., по инициатива на Крънската кооперация, което не е вярно. 

Тази свикана по предложение на Крънската кооперация с писмо № 62 от 5.IV.1921 г., 

която според тях е била учредителна „се е провела, поради това, че болшинството 

кооперации не изпратили делегати“. 

     Недю Гюдюлев, не само свидетел, но и най-активен участник в 20-годишната 

усилна борба за създаване на този съюз, та може да му се има по-голямо доверие, 

пише, че след много неуспешни опити да се положат основите на РКС, това става на 

06.04.1924 г. на кооперативна конференция, свикана с позив от 15.03. от специално 

изградена от казанлъшкия клон на БЗБ /Българска земеделска банка/ комисия, в 

лицето на началника й Ив. Генев и инспектора на кооперациите К. Крачанов. В тази 

комисия, която трябвя „да изготви предварителните работи за основаването на 

този съюз“, са поканени да участвуват по един делегат от двете съседни - Енинската 

и Крънската кооперации. Гюдюлев, Н. Принос към кооперативното дело в 

Казанлъшка околия - реферат, четен в извънредното общо събрание на Околийския 

кооп.съюз, 29.08.1926 г., изд. 1927 г., с. 17. 
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Председателят не е крънчанин. В Крън такава фамилия не е 

позната. Това вероятно е Димитър Топалов от с. Енина. 

Повечето от подписалите се под Устава са с леви убеждения. 

Някои от тях - основатели на БСДП, а след разцеплението й - дейни 

членове на организацията и на тесните, и широките социалисти - Иван 

Ив. Каварджиков, Мачо Минев, Никола Димов и др., в което няма 

нищо странно - те са почти бедни, но будни, с отворени за новите идеи 

умове и сърца, каквито са били повечето занаятчии. 

Н а  30.04.1926 г. бр. 43 на в. „Казанлъшка Искра“ кратка дописка 

съобщава за събитието и че сдружението „e събрало в едно цяло всички 

самостоятелни майстори за задружно устояване правата, които 

ЗОПЗ [Закон за организация и подпомагане на занаятите] им дава“ и  

че ,,се подготвя почвата за образуване подобни сдружения в селата 

Габарево, Шипка u Шейново.“ 

Работата по образуването на сдружението е започнала u 

приключила преди тази дата, когато ще да е било проведено 

учредително събрание, а и подписите на членовете на настоятелството, 

на контролния съвет и на редовите членове са поставени три седмици 

преди пубикацията във вестника. 

Съдържанието, структурата, формата, езикът и стилът на 

уставния текст ми дават основание да предположа, че той е направен 

по образец, вероятно подготвен и разпространен от Пловдивската 

търговско-индустриална камара, под юрисдикцията на която по закона 

от 1894 г. са кооперациите и професионалните сдружения в 

Казанлъшка околия, и най-вече на устава на кредитната кооперация 

,,Успех“ в Крън. 

Според Устава /чл.2/ Сдружението включва всички 

самостоятелни майстори от онези, вписани в чл. 2 на ЗОПЗ занаяти, 

които се упражняват в с. Крън. Основната маса от тях са редовни 

членове, които внасят в касата месечни членски вноски, чийто размер 

се определя от Общото събрание. 

Сдружението ,,имало нужда“ от свое знаме, което трябвало да 

,,бъде трикольорен плат, на едната му страна с образа на св. Андрей, 

вероятно избран за патрон на сдружението, на другата - кръгъл 

надпис „Общо занаятчийско сдружение в с. Крън“ и в средата герб 

от ренде, пергел, чук и мистрия.“ То имало и свой печат със същия 

надпис. 

За патронен празник е провъзгласен денят 19 октомври, когато се 

отдава почит на св. Апостол Тома. Празнува се ,,по установения 

обичай“, което подсказва, че е вече утвърдена занаятчийска традиция в 

селото. „В  този ден /чл.7/ всички занаятчии, членове на сдружението, 
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са длъжни да не работят, работилниците затворени и да вземат 

участие в празненството.“7 Н а  отсъстващите не по уважителни 

причини се налага глоба 50 лв, а ако работилниците им са отворени – 

200 лв. в полза на сдружението. 

Целите на сдружението, подробно изброени в 11 точки на глава 

8 , са в пълно съзвучие със старите, от епохата на Възраждането 

традиции, но и ги доразвиват. То трябва „да поддържа и развива духа 

на сдружението и взаимното подпомагане между членовете, да се 

старае да поддържа добри взаимоотношения между майсторите и 

техните помощници в занаята и да защитава техните 

интереси“, „да  бди за добросъвестната изработка на предметите, 

като занаятчиите употребяват материали, отговарящи на средните 

изисквания за качество и трайност на предметите на техния труд.“ 

Това са грижи за повишаване престижа на занаятчийската 

професия, познати още от епохата на Възраждането, но сега, както се 

вижда, това вече става е участието и под контрола на държавен орган – 

Търговско-индустриалната камара. 

Пак във връзка с това, сдружението ще има за свой дълг 

„моралното и специалното образование на учениците и калфите и 

своите членове, чрез откриване на временни курсове, специални 

училища, читалища и пр. /чл.8, т.З/ и ,,ще се грижи щото учениците 

редовно да посещават училищата, което задължително им се налага 

по закона за организирване и подпомагане на занаятите“. /чл. 8 ,  т. 5/ 

Дълг на сдружението и на майсторите като негови членове е 

грижата за намиране на работа на калфите и настаняване на учениците 

за учене на занаята /чл. 8, т. 9/, а Специално бюро в сдружението „ще 

се грижи да намирва съответствуща работа на безработните калфи 

и ученици.“ /Забележка след чл. 8, т. 9/. ,,Сдружението ще подкрепя 

своите членове и техните семейства, както и калфите и учениците в 

случай на нужда, болест, смърт или поради други причини, като за 

тая цел основе взаимно - спомагателна каса.“ /чл.8, т. 11/  И това също 

е заимствано от кооперативните устави и практиката на Кредитната 

кооперация ,,Успех“ в селото, особено по време на войните. 

Върховен орган на управлението на сдружението е общото 

събрание, както е в Кредитна кооперация „Успех“,  където„... неговите 

                                                 
7 Не са ясни съображенията за този избор. Св. Андрей не е покровител на занаятите. 

Такъв на всички занаятчии е св. Спиридон. Но изглежда лобито на зидарите в 

сдружението ще да е било по-силно. Св. апостол Тома бил изкусен строител, та на 

повечето икони се изобразява с метър в ръка. През Възраждането дюлгерските 

еснафи са го избрали за свой патрон. И днес 6/19 декември се празнува като ден на 

архитектите, зидарите и строителите. 
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законни решения са задължителни за всички членове и дружествени 

органи.” 

В Устава в 17 точки на чл. 17 подробно са изброени въпросите, 

които се решават на редовното годишно събрание, провеждано веднъж 

в годината през януари, и на извънредните събрания, свиквани от 

настоятелството или от една четвърт от членовете на сдружението, 

събрания. Всеки редовен член на сдружението е длъжен да присъства 

на събранията, ако за това не му пречи болест или отсъствие от 

населеното място, а за отсъствие не по тези причини му се налагат 

санкции. 

Общото събрание избира 5-членния състав на настоятелството на 

кооперацията с 2-годишен мандат, на което се поверява управлението 

на сдружението, и тричления състав на контролната комисия, но с 

едногодишен мандат, гласува бюджета на сдружението, изработва 

наредби по чирашкия въпрос, избира Устава на сдружението и 

измененията в него, избира членовете на помирителния съд, решава 

въпросите относно общата доставка за покупка на инструменти, 

машини и материали, които са нужни за производствата на членовете 

на сдружението, и много други. 

    Настоятелството, чиито членове упражняват различни занаяти, 

от своя страна избира своя и на сдружението председател и 

подпредседателя. Членовете на настоятелството служат безплатно, 

длъжността им е почетна, като само общото събрание може да 

определи известно възнаграждение за някои негови членове за 

специално възложена им работа. Нещо повече – „...тe отговарят 

солидарно с имуществото си за всички вреди и загуби, които биха 

причинили на сдружението си, чрез незаконите си и недобросъвестни 

действия.“ /чл. 25/ Контролната комисия с тричленен състав има 

задача в границите на едногодишния си мандат да направи най-малко 

на всеки три месеца ревизия на касата, счетоводството, управлението 

на имотите на сдружението, фондовете и отделните предприятия, ако 

има такива. 

Активна роля за осъществяването на целите, които Сдружението 

си поставя, уставът възлага на така наречения Съвет на калфите. 

Изборът и действията му също стават „точно според указанията на чл. 

62 - 64 на ЗОПЗ“ /чл. 42/. Той се състои от 5 члена пълнолетни калфи и 

си избира свой председател. Правата и задълженията на Съвета на 

калфите уставът не посочва. Пак в съответствие с изискванията на 

Закона за организиране и подпомагане на занаятите уставът 

регламентира и ролята на Занаятчийски помирителен съд, който 

разрешава всеки спор, възникнал между майстори, калфи и ученици по 
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специален правилник, който е изработен от Министерството на 

търговията, промишлеността и труда, и неговия състав е в зависимост 

от статута на спорещите страни. Неговите членове също се избират от 

Общото събрание чрез тайно гласоподаване, но в организацията му по 

правилник, изработен от Министерството на търговията, 

промишлеността и труда, участвуват и квалифицирани юристи. 

Занятчийското сдружение във връзка с чл.8, т. 11 на устава си, за 

да има възможност да подпомага своите членове, основава или може 

да основе свой занаятчийски взаимоспомагателен фонд, чието 

управление става ,,според правилник, изработен от сдружението и 

утвърден от Пловдивската търговско-промишлена камара.“ /чл. 52/ 

     Глава V на устава от своя страна регламентира управлението 

на имуществото и бюджета /„ сметководството“/  на сдружението, 

който се проектира от Общото събрание, но се представя още в края на 

м. август предходната година в Пловдивската търговско-индустриална 

камара за одобрение. 

Всичко в съдържанието на Устава на сдружението, а вероятно и 

на уставите на другите сдружения от този тип показва, че със 

същността на целите, с които се образува и начина, по който то се 

управлява, са запазени, продължават и се развиват при новите условия 

някои от най-добрите възрожденски демократични традиции. 

Видими са обаче и някои нови моменти. Следосвобожденските 

занаятчийски сдружения, вече част от вертикално построена структура 

( сдружение>търговско-индустриална камара>държава), са изгубили 

част от почти пълната си преди автономия и са под контрола на 

стоящите над тях структури. Законово са регламентирани начините за 

тяхното подпомагане от държавата, но за това пък тя контролира 

дейността им и взема част от печалбата им - 5% от добитите приходи 

от недвижими имоти, сдруженията внасят на разположение на 

отделението за търговия и промишленост при Министерството на 

търговията /§54/, което по същество е аналогично с данъчното 

облагане на предосвобожденското облагане на еснафите. 
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В ИЗДИРВАНЕ НА БЛУДНИЯ СИН... 

 

Йорданка Трополова 

                        

Една справка, която ми се наложи да правя наскоро за 

българската диаспора1 в Чикаго ме учуди – оказа се, че там живеят 

вече около 120 - 150 хиляди наши сънародници! Но тя ми припомни и 

много стара история, която съм чувала от баща си. Реших да я разкажа, 

защото е доказателство, че както преди повече от век, така и днес, 

предприемчивостта и таланта на българите са оценявани по-високо в 

чужбина, отколкото в родината ни… 

И така… След Съединението на Княжество България с Източна 

Румелия (1885 г.), някъде около 1886-87 г., в с. Карагитлий (дн. с. 

Виден, община Павел баня) плъзва тревожна мълва, че младият Дечо 

Станев, който следвал във Военното училище в София, е полудял, а по-

късно изчезнал безследно. Ако е ставало дума за някое бедно и неуко 

селянче, може би случката щяла да мине незабелязана. Но Станьо, 

бащата на изчезналото момче, бил богат и влиятелен човек – имал 

кръчма и бакалница в центъра на селото, бил известен с либералните 

си убеждения и близък със самия Стефан Стамболов.2 Дечо пък бил 

„лично магаре”, както казвали в селото и около изчезването и 

издирването му се вдигнал голям шум, а случката се коментирала 

дълго и дори се предавала на поколенията. Така отзвук от нея стига и 

до баща ми, родом от същото село, който записал спомени на стари 

хора половин век по-късно. Според тях, Дечо Станев бил умно, 

любознателно и начетено момче, но „кибритлия”.3 Имал буен и 

сприхав характер, реагирал остро и понякога невъздържано на всяка 

нередност и несправедливост. Като ученик в класното училище на 

Казанлък4, по време на неделната служба в селската черква се качвал 

на амвона5 и произнасял пламенни бунтовни речи, които носели доста 

неприятности на родителите му. Неразделно приятелство свързвало 

                                                 
1 Диаспора – обособена етническа общност, живееща за постоянно време извън 

историческата си родина. 
2 Стефан Стамболов – министър-председател на България от 20 август 1887 до 18 май 

1894. 
3 Кибритлия – избухлив, сприхав, невъздържан, необуздан човек.  
4 Класното училище в Казанлък – става дума за Главно класно училище на Казанлък  

(днес СОУ „Екзарх Антим І”), открито в 1843 г.. Обучението в него е четирикласно 

мъжко и трикласно девическо. 
5 Амвон – издигнато място в храма откъдето свещеникът проповядва, чете 

Евангелието и др. 
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Дечо с още двама негови връстници от селото – Васил Велев, син на 

влиятелния и имотен Хаджи Вельо и Никола Попов, син на селския 

свещеник.6 След като завършили средното си образование в Казанлък, 

тримата приятели решили пак заедно да кандидатстват във Военното 

училище в София.7 Със завързани на кръста кундури,8 да не ги захабят 

в дългия път, тръгнали за столицата пеша, заредени с патриотичния 

хъс да служат в армията на свободна България. Дечо Станев и Васил 

Велев9 били приети, а Никола Попов – не. Разочарован, той се върнал в 

селото и според спомени на негови съвременници, по-късно бил 

ръкоположен за свещеник в с. Габарево, Казанлъшко… 

Когато випускът на Дечо и Васил завършил военното си 

обучение (вероятно около 1886-1887г.), специална комисия трябвало 

да се произнесе към кой род войски да служи като офицер всеки от 

младите юнкери. Дечо Станев останал недоволен от решението на 

комисията и дръзко настоял да бъде насочен към предпочитана от него 

военна част, но получил отказ. Особено категорична била позицията на 

главния лекар, а неговото мнение било решаващо. Вбесен от отказа му, 

Дечо най-напред го обсипал с невъздържани ругатни, сетне – изгубил 

самообладание – изул единия си ботуш и пред смаяните погледи на 

членовете на комисията, започнал да налага с него  ужасения доктор… 

Постъпката на Дечо била безпрецедентна и скандална. Очаквал 

го военен съд, а може би и разстрел! Някои от съселяните му си 

припомнили, че съкрушеният баща споделял: „Стамболов, като 

научи, че синът ми има мерак да става офицер и като знаеше що за 

луда глава е, няколко пъти ме предупреди приятелски да правя, да 

струвам, но да го отклоня към друга професия, ама нали Дечо е 

непокорен, не щя да ме чуе!”  Разтичал се той, използвал връзките и 

влиянието си, поохарчил се доста и наел опитен адвокат, с чиято 

помощ Дечо бил представен пред съда за невменяем и не отговарящ за 

действията си субект. Въдворили го в Петропавловския  (сега 

                                                 
6 Вероятно става дума за Хаджи поп Иван с мирското име Еню, роден през 1838 г. и 

служил като свещеник от 1865 - 1882 г. в с. Карагитлий, а после в други села в 

Казанлъшка околия до 1902 г., когато умира. 
7 Военното училище в София е открито на 26 ноември 1878 г. Първите години 

обучението е двугодишно и възпитаниците му се наричат юнкери, обучавани за 

офицери в следните родове войска: пехота, артилерия, кавалерия и пионери 

(инженерни войски). От 1881 г. обучението става четиригодишно, а възпитаниците на 

училището се наричат кадети. 
8 Кундури – обуща. 
9 Васил Велев по-късно стига до чин полковник от пехотата, починал е през 1947 г. в 

гр. Казанлък. 
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Лясковски) манастир край с. Лясковец,  Търновско, който тогава 

служел за лудница. Дечо наистина престоял там известно време, но 

един ден изчезнал. Полицията и следствието го потърсили най-напред 

в родното му село, след това го издирвали из цялата страна. Накрая 

попаднали на следа – до един кладенец край с. Градец10 била открита и 

разпозната захвърлената връхна дреха на Дечо. Пуснал се слух, че се е 

удавил – какво друго да очакват от луд човек?  Подлъгал се по този 

слух баща му, тръгнал да обикаля кладенците в Загорето, но като 

размислил, се прибрал в Карагитлий. Знаел много добре, че Дечо не е 

луд, а бил подучен да симулира лудост, за да не го осъдят. „Най-

вероятно е инсценирал самоубийството си, за да не попадне отново в 

ръцете на правосъдието, но се крие някъде около селото” – рекъл си 

Станьо и започнал да обикаля гори и долове из Средна гора. Викал 

името на сина си с цяло гърло, но напусто. В селото решили, че и той е 

луднал и оттогава на хора, които се държали смахнато, прикачвали 

прозвището „луд Станьо”. А Дечо така и не бил открит – ни жив, ни 

мъртъв… Майка му се поболяла от скръб и понеже била с крехка 

психика, не понесла мъката и се самоубила. След време Станьо се 

оженил повторно, родили му се две дъщери и, скътал дълбоко в душата 

си свидния спомен за блудния син, продължил живота си… 

Минали две десетилетия. През 1907 г. в училището на с. 

Карагитлий, преименувано година преди това на  с. Виден, бил 

назначен младият учител Петко Христов Кабакчиев (1887 - 1962), 

родом от същото село. Бил изключително ученолюбив – ровел се 

непрекъснато в художествената и научната литература и следял всички 

новости.11 В ръцете му попаднал нашумелия пътепис на Алеко 

Константинов „До Чикаго и назад”, в който авторът описва 

посещението си на Световното търговско изложение в Чикаго през 

лятото на 1893 г. Та в тази книга Кабакчиев се натъкнал на текст, който 

събудил интереса му. Разказвайки за запознанството си с българския 

студент Чакалов от Самоков, който следвал медицина във Филаделфия, 

Алеко пише за опасенията на момчето, че ако след дипломирането си 

се върне в България, Медицинският съвет там може би няма да признае 

за достатъчен американския атестат и ще го застави да иде да се 

                                                 
10 В България има няколко села с името Градец. Но ако се доверим на информацията, 

че бащата на Дечо го е търсил „в Загорето”, вероятно става дума за днешното село 

Полски Градец, община Раднево, област Стара Загора. 
11 Петко Христов Кабакчиев по-късно завършва право и става известен адвокат в гр. 

Казанлък. Баща е на народния артист Любомир Кабакчиев, на популярния столичен 

професор, д-р УНГ Георги Кабакчиев и на казанлъшкия адвокат Христо Кабакчиев – 

всичките вече покойници. 
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„доучва” в Цариград или Букурещ. „Нашето медицинско началство 

не е признало за лекар някого си д-ра Станева, който се върнал 

отново в Америка и сега живеел и практикувал в Чикаго…” – 

продължава Алеко разказа на Чакалов и споделя, че се е запознал 

лично с д-р Станев в българския павилион на изложението.12 

Презимето на доктора напомнило на Кабакчиев старата история за 

изчезналия безследно Дечо Станев. Амбициран, той издирил – 

вероятно чрез Националната библиотека – тогавашния печатен орган  

на лекарите в Чикаго и в него открил снимката и името на въпросния 

д-р Станев. Оказало се, че  това наистина е неговият земляк Дечо 

Станев – жив и здрав и с репутация на уважаван лекар в Чикаго!!! 

Зарадван, Петко Кабакчиев му написал дълго и емоционално писмо и 

го изпратил с обратна разписка. Тя се върнала надлежно оформена с 

подписа на получателя, но отговор на писмото си Кабакчиев така и не 

получил. Обяснил си го с голямото огорчение на доктора от порядките 

в родината му. Текстът в книгата на Алеко обаче накарал Кабакчиев да 

предположи, че след дипломирането си д-р Станев наистина се е 

върнал в България с намерението да практикува в родината си, но 

изискването на Софийската медицинска комисия да легализира 

лекарската си правоспособност в Цариград или Букурещ вероятно го е 

оскърбило и той се е върнал обратно и завинаги в Чикаго. Все пак със 

сигурност Дечо Станев е успял по някакъв начин да извести баща си, 

че е жив и къде се намира. Двете му сестри, родени от втората жена на 

Станьо, споделили с Кабакчиев, че знаят за съществуването на техен 

по-голям брат, който бил доктор в Америка… 

Петко Кабакчиев запознал с „откритието” си Йоаким Груев (1900 

- 1962) – друг казанлъшки адвокат, родом от с. Виден, който от своя 

страна се опитал чрез БАН и сп. „Литературна мисъл” да получи 

повече информация за д-р Станев. Двамата адвокати привлекли в 

издирването си и своя по-млад земляк – моят баща Илия Трополов 

(1908  - 1981) – възпитаник на Търговската академия във Варна, 

чиновник в БНБ - Казанлък и човек с широки интереси в областта на 

литературата. Странно ми се вижда обстоятелството, че в това 

проучване не са се доверили на изследователския нюх на Чудомир, с 

когото и тримата бяха близки приятели, но не намерих никакви 

доказателства, че видният писател, художник и краевед е бил запознат 

със случая. За съжаление, Груев и Кабакчиев заболяват и умират почти 

                                                 
12 Нямам представа кое по ред издание на книгата е попаднало у Кабакчиев. Този 

цитат е от 37-мо издание на „До Чикаго и назад” – пътни бележки, Алеко 

Константинов, стр. 69, Дамян Яков, С., 2004.  
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един след друг през 1962 г., а техните близки не успели да открият и да 

предадат на баща ми документи, удостоверяващи до къде са стигнали 

проучванията им за живота на д-р Станев. Успял само да възстанови по 

памет чутото от тях. 

През 1963 г. излиза романизираната биография на Алеко 

Константинов, озаглавена „Щастливецът”, с автор писателят Димитър 

Мантов. Като запален турист и почитател на Алеко, баща ми веднага 

си купил книгата, започнал да я чете с интерес и на с. 175 се натъкнал 

на почти същия текст от „До Чикаго и назад”. Цитирам: „…Чакалов му 

изказва опасенията си: в България Медицинският съвет може да не 

признае дипломата му и да го кара да „доучва” в Цариград и Букурещ. 

Така станало с един българин от Градец, който завършил 

медицина тук. Сега е лекар в Чикаго, има голяма клиентела, а в 

родината не го признали.”13 Няма никакво съмнение, че отново става 

дума за д-р Станев. С тази разлика, че за негово родно място е сочено 

не с. Карагитлий, а Градец (селото, където е намерена последната 

следа от Дечо Станев – захвърлената му край кладенец горна дреха). 

Очевидно самият той е представил това село за свое родно място, може 

би за да заличи окончателно следите към истинската си самоличност… 

До тук се  простряха моите възможности да сглобя пъзела с 

историята на д-р Дечо Станев – мъж с удивителна съдба. Но липсваха 

много важни късчета, за да я завърша. Например: как и от къде е успял 

да излезе от България  и да се озове в Америка; как и къде е завършил 

медицина; кога се е връщал в България и как се е свързал с баща си; 

оставил ли е потомство в Чикаго и пр. За съжаление, той сигурно 

отдавна не е между живите, за да отговори лично. Но, чувствайки свой 

дълг да продължа разследването на тримата видни интелектуалци от с. 

Виден, отправих молба до Държавна агенция за българите в чужбина 

да ме свържат с Българо-американската медицинска асоциация в 

Чикаго. За съжаление получих твърде лаконичния и според мен 

формален отговор, че Асоциацията вече е прекратила своята дейност. 

Обърнах се за съдействие и към Генералното консулство на България в 

Чикаго, но оттам въобще не получих отговор (прилагам копия от двете 

си писма – бел. а.) Въпреки това, реших да предложа тази история за 

публикация в някое от краеведческите издания на музей „Искра”, по 

повод 150-та годишнина от раждането на д-р Станев.14  Защото – 

независимо от скандалните си младежки прояви – той, макар и далеч 

                                                 
13 Мантов, Д. Щастливецът, С., 1963. Цитътът е от бележките на баща ми, но не 

намерих оригинала, на който той се позовава.  
14 Предполага се, че д-р Дечо Станев е роден в 1865 или 1866 г. 
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от родината и близките си, е намерил сили и воля да се изгради като 

зряла личност, да докаже способностите си в една високо хуманна 

професия и да представи в чужбина достойно българската нация. А 

това е важна информация, както за потомците от фамилията на д-р 

Станев, така и за днешните жители на с. Виден. 

 

Приложение: две писма 
До г-н Борис Вангелов 

Председател на Държавна агенция 

за българите в чужбина 

София 1000, бул. „Дондуков” № 2 А 

 

М  О  Л  Б  А 

От Йорданка Илиева Трополова, журналистка 

живуща на ул. „Христо Ботев” № 23, 

6155 – гр. Павел баня, обл. Стара Загора 

 

                                 Уважаеми г-н Вангелов, 

Във връзка с извършвано от мен краеведческо проучване и подготвяне на 

книга, свързана с историята на с. Виден, Казанлъшко и забележителни 

личности, родени в него, 

                     Моля за Вашето съдействие 

Да осъществя връзка или поне да получа адреса на Българо-американската 

медицинска асоциация в гр. Чикаго, САЩ. Молбата ми е провокирана от 

необходимостта да получа  информация за лекар, роден в с. Виден, емигрирал 

в Америка в края на 19 век, завършил медицина във Филаделфия и 

практикувал като известен лекар в гр. Чикаго. 

Ще Ви бъда изключително благодарна, ако ми помогнете в тази 

издирвателска мисия! 

Изписвам телефонните си номера в случай, че се появи нужда от някои мои 

пояснения: 0887/ 93-18-60; 04361/ 20-55; 

С уважение, Йорданка Трополова 

06.10.2015 г., гр. Павел баня 

 

До Генералното консулство 

На Република България 

Чикаго, САЩ 

Consulate General 

Of the Republic 

Of Bulgaria in Chicago 

737 N Michigan, 

Ave, suite 2105 

Chicago, II. 60611 

 U S A 
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                                                   М  О  Л  Б  А 

От Йорданка Илиева Трополова 

ул. „Христо Ботев” № 23 

6155 – гр. Павел баня 

 обл. Стара Загора 

                                               Уважаеми господа, 

Аз съм българска журналистка и в момента правя краеведческо проучване  за 

историята на с. Виден, Казанлъшко, изселено през 1962 г. заради попадането 

му в чашката на язовир „Копринка” (тогава „Георги Димитров”). Издирвам 

факти за събития и за известни личности, родени в селото. В полезрението ми 

попадна името на Дечо Станев, завършил медицина в САЩ (предполага се, 

че във Филаделфия) някъде около 1890 г. и останал да практикува 

професията са в Чикаго, където е бил лекар с престиж и с много пациенти. За 

него е писал Алеко Константинов в книгата си „До Чикаго и назад” (1893 г.), 

а по-късно писателят Димитър Мантов в „Щастливецът” (1963 г.) Някъде 

около 30-те години на миналия век, двама адвокати от Казанлък, родом от 

същото село Виден, успели чрез тогавашен печатен орган на лекарите в 

Чикаго да намерят снимка и данни за въпросния д-р Станев и се опитали с 

писмо да се свържат с него, но той не отговорил. Предположили, че е 

жестоко обиден на родината си заради унижение, на което бил подложен от 

Министерство на здравеопазването – когато се върнал в България не 

признали дипломата му и му препоръчали „да се доучи”   в Букурещ или 

Цариград. И той се върнал обратно в Чикаго без дори да се свърже с близките 

си от селото, които дълги години го смятали за изчезнал. (Дори в 

биографията си записал, че е родом от с. Градец, Старозагорско). За 

съжаление, близките на тези адвокати не можаха да ми предадат някаква 

документация за техните проучвания, тъй като след смъртта им през 1962 г. 

са предали книжата им на вторични суровини. Потърсих съдействие от 

Българо-американската медицинска асоциация в Чикаго, но получих отговор, 

че била закрита. 

                                 Уважаеми господа, 

Моята молба към вас е дали Консулството би могло да направи справка чрез 

Централната библиотека в Чикаго или чрез местните медицински органи за 

въпросния д-р Дечо Станев. В същност не са ми нужни много неща – снимка 

и кратки биографични данни. Те са нужни и на земляците му от с. Виден, 

които тази година се канят да честват 150 годишнината от неговото раждане. 

С дълбоко извинение за безпокойството, което ви създавам и с надежда, че 

ще получа от вас разбиране и помощ в моята издирвателска работа. 

                                                 

                                                       С уважение, Йорданка Трополова 

 

20 февруари, 2016 г. 

     гр. Павел баня 
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РЕКВИЕМ ВЪРХУ СНОПЧЕ ПОЖЪЛТЕЛИ ПИСМА 

 

Йорданка Трополова 

 

„Аз отивам, за да се не върна, 

                                                       дълг отечествен зове ме в бой…”1 

 

Гибелта на Къню 

Портретът на дядо Къню – увеличен и сложен в резбована 

дървена   рамка – висеше над леглото ми в собата на селската къща, в 

която се бе родил и отраснал баща ми. Когато в детството си ходех там 

през летните месеци, обичах да се вглеждам в този портрет. Интересен 

ми беше, защото дядо – с дългите си засукани руси мустаци – не 

приличаше на голобрадите мъже, които срещах тогава из селото. Беше  

с рано побелял кичур над челото и с благ поглед на светлите си очи. В 

същност, това беше единствената цивилна снимка на дядо.  На всички 

останали той беше с войнишки дрехи. Участвал бе в три войни – 

Балканската, Междусъюзническата и Първата световна война. Чувала 

съм баба да казва: „Не дадоха на Къня да се куртулиса и бял ден да 

види! Докат’ се зарадвам, че си е дошъл, че имам мъж, че децата 

имат баща и имотът стопанин – току пристигне повиквателна – пак 

го викат запас или на война…” Татко смътно си го спомняше –  бил 

едва шестгодишен, когато избухнала Първата световна война. Баща му, 

41-годишният запасен младши унтерофицер от 23-ти пехотен 

Шипченски полк Къню Груев Трополов от с. Виден (някогашното 

Карагитлий), Казанлъшко, бил мобилизиран през септември 1915 г., 

заминал на фронта и вече не се върнал. Загинал със смъртта на 

храбрите в една от най-кръвопролитните битки при завоя на р. Черна 

през октомври 1916 г. А жена му – достолепната 38-годишна Юрдана,  

получила от правителството на  Царство България вместо мъжа си 

двете му посмъртни награди – орден за храброст, придружен със 

Свидетелство за народна признателност. И останала сама, с непосилен 

земеделски труд и с вдовишката пенсия от 60 лева месечно, да 

отглежда невръстната си челяд. Родила беше пет деца, но две починали 

като малки. Останали й 14-годишният Грую, 12-годишната  Тодорка и 

най-малкият - Илийчо – бъдещият ми баща. Свидетелството, грижливо 

навито на руло, се пазеше в бабината ракла, където все още имаше 

                                                 
1 Цитатът е от стихотворението „Сине мой” на командира на 38-и пехотен полк, 

подпоручик Стамен Пенчев, загинал на 23 март 1913 г. в Балканската война. 
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остатъци от моминския й чеиз, а орденът висеше закачен до дядовия 

портрет, и баба, колкото пъти влезеше в собата, все се кръстеше като 

пред икона и проплакваше:  „Боже мили, що ми пратиха медал, ами не 

ми върнаха чиляка (човека – б.а.)?!”  

Годините минаваха, баба почина и споменът за портрета на дядо 

избледня в съзнанието ми. Още повече, че след принудителното 

изселване на повечето семейства от с. Виден заради предстоящото 

завиряване на язовир „Копринка” (тогава „Георги Димитров” – б.а.), в 

суматохата на почти пожарното преместване в съседното селище 

Павел баня, където набързо им построиха къщички, портретът и 

орденът се затриха някъде.2 Наскоро, ровейки се в семейни документи, 

съхранени от мой починал братовчед, открих с изненада военната 

книжка (Уволнителен билет) на дядо и 11 писма от ония, които беше 

изпращал до близките си от фронта, носещи адрес „55-и пеший 

(пехотен – б.а.) полк, І-ва дружина, 4-та рота”. Първото – от 26 

септември 1915 г., последните две – от 16 септември 1916 г. Написани 

на открити пощенски картички за военна поща с употребявания тогава 

„химически” молив, те едва се четяха – не само заради ситния почерк 

на дядо, но и поради полуизтрития текст. Колко ли пъти бяха четени и 

препрочитани, колко ли вдовишки и сирашки сълзи са попили?! 

Наложи се да ги разчитам с лупа, обзета от трепета на огромно 

вълнение, че тепърва ми предстои същинското запознанство с дядо. 

От тези писма не лъха мирис на барут, нито се чува ехо от 

оръдейната канонада на битките. Не би било възможно, защото върху 

всяка картичка има параф „Проверено!” и подпис на проверяващия, а в 

долния ляв ъгъл се чете следният подчертан печатен текст: „Да се 

пишат само частни работи. Картата ще бъде унищожена, ако 

съдържа военни новини.”  Помислих си, че може би заради 

нарушаване на този императив, от около двадесетината картички, за 

които дядо пише, че е изпратил, само 11 са стигнали до семейството 

му. Но и те бяха достатъчни да ме потопят в неговия свят. В света, 

ценностите и мечтите на един обикновен български селянин в началото 

на отминалия 20-ти век, изтръгнат насила от дом, семейство и мирен 

труд и запратен да воюва за не винаги справедливи каузи… Много 

пъти препрочитах тези оцелели като по чудо лаконични послания, 

писани навярно в минути на отдих между две сражения. Опитвах се да 

                                                 
2 Справката, която направих много по-късно по спомена как изглеждаше този орден 

(кръст и кръстосани саби) показа, че може би е бил войнишки кръст или офицерски 

орден за храброст.  
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вникна в душевността на човека, чиято кръв тече в моите вени и почти 

век след смъртта му да го опозная и обикна.  

Първото нещо, което безкрайно ме впечатли, бе респектът,  който 

е изпитвал към съпругата си и нейния род. Въпреки, че след брака си с 

него тя носи името Юрдана Илиева Трополова, писмата си до нея той 

адресира винаги на моминското й име: за Юрдана Хаджи Илиева. 

Може би от признателност и уважение за това, че тя, дъщерята на едни 

от най-личните хора в селото – Хаджи Илия Пондев и Пена Хаджийка 

– се опълчила срещу волята на баща си и пристанала на него – бедният 

и безимотен селски момък.  

С любов и тревога за непосилното бреме на Юрдана – останала 

сама да гледа деца, дом, ниви и добитък – са пропити съветите му към 

нея във всяко писмо: когато берат гюла от нивите по далечните 

средногорски баири да не се мори, а да наема берачи. И да не помисля 

да ходи сама по кърищата – да  води поне Груйчо или Тодорка, че 

„лоши и разпътни хора могат да я изплашат и да й навредят“. 

Огромна обич и загриженост за здравето и образованието на 

трите деца лъха от писмата му. „Юрдано, не продавайте кравата, ако 

и да сте в нужда! Давай на Илийчо да пие мляко, че е много слабичък.” 

„Юрдано, да ми пишеш за Тодорка даде ли добър изпит и ти, Юрдано, 

слушаше ли я, когато даваше изпита? Да ми пишете подробно и за 

Груйча, как е неговия успех в прогимназията.”3 

Дядо е бил грижовен земеделски стопанин – във всяко писмо 

освен за близките си се интересува за посевите, за животните, пита коя 

нива с какво са засели, паднал ли е дъжд, особено около Гергьовден, 

как вървят гюловите градини. Дава наставления как да варят гюла и 

предупреждава да не смесват новото гюлово масло със старото, 

съветва ги на каква цена да го продават. Нарежда и кой от семейството 

какво да върши: „Груйчо като се върне от школото, да гледа оранта 

и да пасе добитъка.” (Груйчо – едва 14-годишен – е поел бремето да е 

глава на войнишкото семейство!) „Пишете, че сте продали кравата. 

Зели сте нищо пари, ама щом сте били в нужда…” „Едно момче си 

беше дохождало и каза, че нивите вървяли добре, особено ечемиците, 

но как ще приберете жетвата, не знам…”  „Юрдано, виждам, че 

много са кахъриш, че биволицата умряла. То недей се придава толкоз, 

щото нека туй да е зарара на тъзи година…” 

Дали дядо е имал лоши предчувствия или пък надежди, че след 

настъпателната Леринска (край гр. Лерин, Югозападна Македония – б. 

                                                 
3 В цитатите от писмата са запазени оригиналният стил и правопис. 
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а.) операция на Първа и Втора българска армия може би се вижда 

успешния край на войната, не знам. Но в последните му писма, 

стигнали до семейството (две от една и съща дата – 16 септември 1916 

г.), които заедно са като трогателно, писано на един дъх писмо – има 

носталгия, оптимизъм и жажда да се върне най-после при семейството 

си. „Груйчо, Юрдано, Тодорке, Илийчо, само са молете на Дяда 

Господа да ни събере пак по живо и здраво. Приимите моя поздрав от 

вашия татко Къню.”  „Юрдано, гледай си дицата и теби си, гледай да 

сти здрави и дано Бог помогни да си дойда по живо и здраво и да си  

пригърна дицата и да си ги цалуна. Това моля Бога. Сега Юрдано, 

приими моя искрен поздрав и поздрави Груйчо, Тодорка, Илийчо и ги 

цалуни заради мен, щото жално ми е за вас…”  „Дано тъзи работа 

мини (вероятно става дума за войната, но думата е избягната заради 

цензурата – б.а.) и да си ида пак на къщата при жината и дицата…” 

Но вместо успешен край на войната идва контранастъплението на 

Антантата и преминаването на войските й през р. Черна, където в 

жестоката и неравна битка загива дядо. Някъде там е незнайният му и 

безкръстен гроб, който баба и децата й никога не намериха и не 

оплакаха…4 

Гледам снимката на дядо във военна униформа – хубав, снажен, 

спретнат войник. Как се прежалва такъв мъж и баща? От баба съм 

чувала, че бил веселяк и песнопоец. Нали според една от версиите, от 

неговия прадядо – личният селски хороводец Къню Тропала 

(Тропливия) – тръгнала фамилията им Трополови? Питам се дали след 

всяка спечелена битка дядо е повеждал войнишкото хоро, както го е 

правел по празниците на селския мегдан в село Виден? Дали в окопите 

е пял на другарите си „Дуйни ми, дуйни, бел ветре” – химнът на 55-и 

пехотен полк от Българската армия по време на Първата световна 

война? Няма кой да ми отговори. И аз, в безсилието си и с вината, че не 

съм питала когато и когото е трябвало – макар отдавна да бях 

забравила какво е плач – обливах със сълзи малката купчинка 

пожълтели писма. И може би едва сега и чрез тях успях да проумея 

напълно смисъла на четеното в юношеството ми последно писмо на 

Ботев до жена му Венета: „... Ако умра, то знай, че после отечеството 

си съм обичал най-много тебе…” Сигурно така умират само 

истинските мъже – родолюбци. Въпреки неистовото желание да се 

върне по-скоро при жената и децата си, дядо все пак ги бе подредил 

                                                 
4 Очаквам с нетърпение да бъдат публикувани в Интернет данните от изследванията 

за загиналите български бойци в Първата световна война, за да науча – макар и със 

столетно закъснение – подробности за гибелта на дядо. 
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„после Отечеството”. Не беше дезертирал от опротивялата му война, 

не беше се свивал страхливо в окопите, а без колебание се бе хвърлил с 

първите редици в атаката „На нож!” и загинал достойно… 

Голготата на Юрдана 

След грозната вест за гибелта на Къню, Юрдана забрадила 

вдовишка кърпа  и се затваряла в обора да плаче, за да не тревожи 

децата, още не осъзнали сполетялата ги беда. Но дълго време таяла в 

сърцето си искрица надежда, че е станала грешка, че мъжът й не може 

да е убит – или е ранен,  или попаднал в плен и ще се върне, както си  

дошъл жив и здрав от миналите войни. Като чуела, че някой войник от 

съседно село се е върнал, ходела и разпитвала знае ли нещо за нейния 

Къню. А в селото, вместо картичките на войнишката поща, се 

получавали все повече от „страшните” пликове и ту в единия, ту в 

другия му край, прокънтявал грозен женски писък, известяващ, че е 

загинал още нечий син, мъж или брат. После на осиротелите семейства 

започнали да изпращат оскъдните вещи на убитите. И баба получила 

своя тъжен и свиден колет от фронта, а по-късно – платените с кръв 

военни отличия на  дядо – сигурен знак, че надеждите й да го види жив 

са напразни. За месец-два се стопила като свещ от мъка, заприличала 

на сянка. Тогава двамата й братя, които също взели участие във 

войната – Васил, като полковник в Осми артилерийски полк, и 

Димитър – като лекар във военната болница в Скопие, й рекли: 

„Юрдано, вземи се в ръце! Не само Къню, над сто хиляди загинаха в 

тази война и около 150 хиляди се върнаха ранени и сакати. Сега гледай 

ти да си жива и здрава да си отгледаш децата!” И баба се 

примирила. Стиснала зъби, пресушила очи и запретнала ръкави, че 

много работа я чакала. И най-важната – да даде образование на децата 

си, че това била мечтата на баща им. А и трите й рожби били умни и 

паметливи. Груйчо вече учел в Образцовото мъжко педагогическо 

училище в Казанлък, Тодорка от отделенията прописала стихове и 

учителите съветвали майка й да я изучи поне за учителка, а Илийчо 

събрал очите на даскалицата – още докато пишела задачи на дъската, 

той ги решавал наум. Овдовялата майка скоро разбрала, че не може 

много-много да разчита на помощ от близките си, макар да били голям 

и задружен род. Вярно, че баща й бил заможен, но каквото имал 

скътано, похарчил го – още като млад изпълнил желанието си като 

благочестив християнин да посети Божи гроб и да се върне хаджия, 

пратил сина си Димитър да следва медицина в Женева, Василя пък – 

във Висшето военно училище. Дал щедър мераз от ниви при женитбата 

на всяка от петте си дъщери, а като грохнал съвсем, разделил 

останалата земя между тримата си синове – най-голям пай харизал на 
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Иван, който предпочел да си остане селянин. Сестрите и братята на 

Юрдана се опитвали да й помогнат с каквото могат, но и те били 

многодетни – най-напред за своята челяд мислели в тежките 

следвоенни години. И тръгнала баба наесен в гората – наред с мъжете 

сякла и свличала дърва за огрев, част от тях откарвала на сина си в 

Казанлък,  друга част продавала. Зиме предяла и тъкала платна и 

шарени черги. А пролет и лете от тъмно до тъмно сяла, копала и 

жънела и все носела от полето по нещо да сготви вкъщи – коприва и 

киселец, лапад и гъби, раци и охлюви. Край Сивото кладенче с 

лековита вода, от което наливала стомните си, беряла мокреш, но най-

много ловяла риба, че край селото текат три реки – Тунджа, Карадере и 

Турийската река. Най-напред ловяла с ръце, после с кошница, а накрая 

си изплела сак и вечер ходела „на варда” по реките. Станала най-

известната рибарка в оня край. Дори когато остаря, тази страст й 

остана. Последният й билет за риболовство е от май 1953 г. – била е на 

75 години! Но баба се прочула и с умения на лечителка – в селото 

нямало нито лекар, ни ветеринарен, и когато брат й Димитър се 

връщал през ваканциите, викали го я за болно дете, я за родилка или за 

пострадал добитък и тя, като най-сърцата и куражлия от сестрите, 

ходела с него да му помага. Гледала го какво прави, питала го за 

всичко и много неща научила. Обичала да общува с баби, които 

отбирали от билки. И голямото й щедро сърце се отворило за чуждата 

болка и мъка – тръгнала да помага на хората. Още помня как не само 

денем, но и нощем я търсеха изпаднали в беда. Чукаха припряно на 

прозорчето й, което гледаше към улицата: „Бабо Юрдано, тичай, че 

булката ражда!” Или: „Ела, че смок е сукал от кравата и е нещо 

нефелна.” И тя, макар и капнала от умора, никога не отказваше – 

ставаше, прекръстваше се пред божигробската икона, подарена от 

баща й, прошепваше „Помагай, Богородице!”, и тръгваше. В селото 

казваха, че където се е намесила няма починала родилка, дете или 

животно. Най-много помагаше на болни дечица, че беше изгубила две 

още невръстни, а от 15-те деца на майка й – баба Пена Хаджийка – 

бяха останали живи само осем. 

Бремето на баба постепенно олеквало. Не сварила да прати 

Тодорка в педагогическо училище – гиздосията се замомяла рано и 

пристанала на едно оправно момче, което отворило бръснарница в 

центъра на селото. Грую започнал сам да изкарва хляба си като учител. 

Мъжете в кръчмата шушукали, че бил станал  социалист – единствен в 

селото получавал вестник „Социалистическа младеж” и издавания от 

Димитър Благоев „Съвременен показател”. Ходел с дълга черна брада 

и жените питали майка му: „Ма Юрдано, ваш Грую да не е станал 
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поп?” „Ами, поп! Душманин на царщината решил да става” – рекъл 

веднъж кметът и предупредил баба: „Има да плачеш, ако ти го 

доведат с пранги, щото научих, че в Леново го арестували – чел на 

селяните някакъв вестник дето пишело, че в България уж имало 

кървав терор!” (В семейния ни архив още се пази този фамозен 

вестник – бр. 10 от 1 май 1923 г. на „Социалистическа младеж”, където 

в статия, озаглавена „Една позорна дата”, пише за терора по време на 

изборите за Народно събрание от 22 април 1923 г.) Разтреперила се 

майката, времената били смутни и наистина няколко пъти уволнявали 

Грую, считали го за бунтар и непокорник. 

Илия също постъпил в Казанлъшкото педагогическо училище. 

Продала баба теле, купила му цигулка. Учителят по музика рекъл, че е 

роден за музикант, а учителите по рисуване Мара и Димитър 

Чорбаджийски  - Чудомир му предричали бъдеще на художник. Но не 

станал нито едното, нито другото. Заминал да учителства из 

родопските села и да си събира пари за следване. Него също взели да 

го уволняват и местят от село на село – карал се с ходжите, защото 

подучвали родителите да не пущат децата си на училище. Накрая 

успял да изпълни мечтата си – завършил Търговската академия във 

Варна и до пенсионна възраст работеше в системата на БНБ. 

На селските първенци омръзнала честата смяна на приходящи 

свещеници и решили да пратят местен човек да се подготви за 

духовния сан. Постигнали съгласие, че трябва да е един от синовете на 

благочестивата вдовица Юрдана – учени, сладкодумни, снажни и с 

хубави гласове като покойния си баща. Илия отказал. Бил още ученик 

в Педагогическата гимназия и не пожелал да продължи в духовната 

семинария. Тогава двамата братя на Груйчовата жена Деля си рекли: 

„Че защо сестра ни да не стане попадийка? Хем Грую ще се озапти и 

няма да се занимава с политика.” Как са успели да го убедят, никой не 

знае, но темпераментният бунтовник-социалист Грую се преобразил в 

благонравния свещеник Георги и дълги години красноречивите му 

проповеди и благозвучни песнопения озвучавали храм „Св. Атанасий”, 

за радост на набожните миряни от с. Виден. 

Баба живя до дълбоки старини – беше съсухрена, но пъргава, 

жилава и яка. Не стоеше без работа и не помня да е боледувала. Със 

ставането си сутрин откъсваше и бодваше на забрадката си стрък 

здравец. Казваше, че той я зарежда с бодрост и сили. Беше добра 

християнка – ходеше редовно на черква, постеше и гладуваше преди 

Светото причастие, живееше скромно и аскетично. Хората в село я 

почитаха, почете я и държавата – с решение на Президиума на 

народното събрание на НРБ от 6 март 1954 г. беше наградена с медал 
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„За майчинство” ІІ степен. А когато в селото се заженеше някое момче 

или момиче, за което е бабувала, идваха да я калесват и да я даряват, а 

тя повеждаше сватбарското хоро. Жените, седнали на уличната пейка, 

я питали защо никога от нищо не се оплаква. „Че от какво да се 

оплаквам, всичко ми е наред – отвръщала. – Сама жена изучих поп и 

банков чиновник. Децата ми живи и здрави, внуци – бол – Тодора роди 

пет, Грую и Илия по две, трима Кънювци подновиха името на дяда си. 

Само моля Бог да удължи дните ми, та да дочакам и правнуци.”  

Наистина ги дочака! Когато ни се обадиха, че баба е на смъртно легло, 

отидох да я видя и се разплаках, а тя стисна ръката ми и пошушна: „Не 

плачи, чедо, дано по-скоро умра – откога чакам да ида при дяда ти 

Къня!” Бедната, за нея той бе останал единствената любов и 

единственият мъж в дългия й праведен живот… 

 

                                           
Къню като войник 
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                                      Къню и Юрдана с големия си син Грую 
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                                   Къню (вдясно) с приятели от полка 
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Факсимилета на две от пощенските картички (датите в десния долен ъгъл       

са нанесени от мен при подреждането им по хронология – б. а.) 

 



108 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                           
 

Грую – бунтарят-социалист (април, 1922 г.) 
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Факсимиле от фамозния брой на в.„Социалистическа младеж” 

 

 

 
 

Юрдана със синовете си протойерей Георги, банковият чиновник Илия и 

дъщеря си Тодора, майка на 5 деца (около 1960 г.) 
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Юрдана с рибарските си „такъми” – кошницата, сака и менчето 

за риба, „затъкната” с неизменния стрък здравец на забрадката 

 

 
 

Юрдана, седнала на прага на дома си, 

все още очаква завръщането на Къню 
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ПОЗНАВАТЕ ЛИ ЩАСТЛИВИ БЕЖАНЦИ? 

 

Костадинка Димитрова 
 

Когато говори за Балканските войни, академик Любомир 

Милетич ги нарича „Великите събития през 1912-1913 г.”. Да! 

Безспорно това е така, защото тези събития са продължение на борбата 

на българския народ да осъществи своето национално освобождение и 

обединение. 

Неизличими са загубите, които претърпяхме от злополучната 

Междусъюзническа война през 1913 г. Най-страшно бе разорението, 

което сполетя българите от Тракия. То дойде внезапно, с голяма сила и 

като мълния от корен помете всичко, що засегна. 

Ще се опитам да ви разкажа накратко за моите родители, 

свидетели на жестокостите в родното ми село Булгаркьой, Кешанска 

околия – Одринска Тракия и за последствията. 

На 5 юли 1913 г. селото осъмва блокирано от турски войски, 

които извеждат мъжете от селото край Бойдиновия мост и с два 

картечни изстрела покосяват като снопи 350 души. Ужасени от 

гледката деца, жени и старци бягат към гората. Скитат се гладни, 

убивани, безчестени 52 дни, а жертвите достигат 1130 души. 

Един ден в гората пристигнали пратеници на Кадри бей и извели 

всички бежанци с обещанието, че ще ги отведат в Дедеагач, където ги 

очакват консулите, за да решат техните проблеми. Проточил се дълъг 

керван от бежанци по най-кървавата пътека към Дедеагач. Баща ми на 

8 години, брат му, сестра му и клетата им майка вдовица били сред тия 

нещастници. В град Кешан спрели за почивка. Забелязал ги един грък, 

приятел на баща им. Като разбрал, че Стамо е убит, предложил на 

майка ми да остави Станка – 16-годишната  дъщеря при него, докато 

мине тая бъркотия. Дочул, че нещо лошо се готви от турците. Останала 

Станка при гърка и до края на Първата световна война за нея никой 

нищо не знаел. Към края на 1918 г. в Държавен вестник бил 

публикуван списък на издирените от Международния червен кръст 

деца от Тракия с призив, ако имат близки да си ги приберат. Късмет! 

Станка била между тях. 

Много години, пръснати като пилци с опърлени крила и наранени 

души, бежанците скитали из цяла България да намерят подслон, хляб и 

работа. Но... „Познаваш ли щастливи бежанци, под чужда стряха с 

песен да заспиват. Щастливи ще са техните души, когато към 

отвъдното отиват.” /Ел. Великова/ 
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Дълги години Станка ни разказваше за бедите, сполетели гърка, 

за да я опази от турците. Обичал я тъй както своята дъщеря Деспина – 

кръстница на Станка. 

Минаха много години. През 1942 г. баща ми беше командирован 

в Беломорска Тракия и ние - цялото семейство го последвахме. 

Настаниха ни в гр. Саръшабан. Бях на 10 години. Баща ми единствен в 

града знаеше гръцки и бързо се сприятели с местните жители, защото 

споделяше тяхната съдба, след като германците прегазиха Гърция. 

Един ден гостувахме на приятеля на татко Георгиос от близкото 

градче Керамоти. Беше Великден. Стопаните ни посрещнаха сърдечно 

и ни благодариха за големия подарък, един калъп сапун и шепа бучки 

захар. В разговора Георгиос попита татко откъде знае гръцкия език. 

Започна татко да разказва за трагедията на родното село, за приятелите 

гърци в Кешан. Като чу „Кешан” стопанинът каза, че до тях живее грък 

оттам, който често разказвал за своята съдба. Георгиос поръча на 

момчето си да повика съседа. Започна се приятен разговор. В един 

момент татко и гъркът се хванаха за ръце, станаха, прегърнаха се и 

заплакаха на глас. Изненадахме се всички! Защо, защо се питахме! 

Като се успокоиха разбрахме, че това е Димитриос от Кешан, който 

спасил сестра му Станка. Човекът избягал в Гърция със семейството 

си, защото турците издирвали и убивали всяко българско дете, всеки 

укрил се българин. Димитриос сподели, че има приятел от Кешан, 

който осиновил дете от Булгаркьой. Живеел в Ксанти. Ако иска, може 

да му гостуват. След известно време Димитриос и татко посещават 

кръчмата на гърка в Ксанти. Млад, висок и пъргав мъж обслужва 

приветливо клиентите. Сърцето на татко трепнало. Веднага го познал – 

Коста, синът на чичо му, убит заедно с баща му в Булгаркьой. Поръчал 

си татко кафе и го попитал как се казва. Помолил го да повика 

чорбаджията на тяхната маса. Състарен човек започнал разговор с 

двамата клиенти. В разговора става дума от къде са, бедите сполетели 

хората от Кешанско и съдбата на българите от село Булгаркьой. Баща 

ми попитал кой е сервитьора.  

„- Моят син Коста. Има си две деца. Много е добър и пъргав. 

- Слушай ме добре, приятелю! Коста е син на моя чичо. Ние сме 

първи братовчеди от село Булгаркьой. Семейството на чичо не се 

подчини доброволно да отидат мъжете на мегдана. Тогава турците 

запалиха къщата и убиха цялото семейство. Коста на 4-5 години 

оцеля по чудо, че беше у бабини си. Когато ни подкараха за Дедегач, 

баба му го дала на един познат грък – бездетен от Кешан. Баба му 

умря на път. Оттогава до сега нищо не знаем за Коста.“ 
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Разплакал се стареца и помолил да не казват нищо на сина му. –

„Може да ме изостави, а аз ще умра без него и внуците.” 

Непреклонен бил татко. Искал да каже истината и да прегърне 

своя братовчед. Дошъл Коста, внимателно изслушал разказа на татко, 

който обяснил, че благодарение на баща му той е жив, а благодарение 

на Димитриус аз имам сестра. Ние дължим живота си на тия добри 

хора. От очите на Коста бликнали сълзи. Прегърнал татко, после баща 

си и казал: „Чак сега разбирам защо когато играехме в Кешан децата 

често ми викаха „вургарус, вургарус” и ме пъдеха. Разплакан се 

прибирах вкъщи. Благодаря ти татко! Аз и децата ще те обичаме 

още повече.” 

След тази среща често си гостувахме като роднини, но след 9 

септември 1944 г. следите на Коста отново изчезнаха. 

Преди 15-20 години в гр. Русе се проведе национален тракийски 

събор. Трябваше и аз да разкажа съдбата на моето семейство. В 

притихналата зала една жена извика: 

„- Моля Ви, искам думата“ и се втурна към трибуната. 

 Прегърна ме просълзена и извика: 

„- Земляци, това е моята братовчедка, дъщеря на чичо ми Пейо, 

за когото бях чувала от чичо ми Коста от Гърция. Благодаря ти, 

Господи, че ни срещна след толкова години.“ 

Вечерта нашата делегация гостува на Иванка. До зори се 

опитвахме да разгадаем къде са другите ни близки. Спомени, сълзи, 

тъжни песни от бащиното огнище ни върнаха към корените. 

Ето такава е съдбата на много тракийци, дошли в Казанлък преди 

повече от столетие. Тракийците са хора с жилав корен. Горяха ги, не 

изгаряха. С ятаган ги клаха – живи са, за да съхранят българския дух и 

българщината. 
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ТРАКИЙЦИ ПО СТЪПКИТЕ НА 23-ти ПЕХОТЕН 

ШИПЧЕНСКИ ПОЛК  (19–22 СЕПТЕМВРИ 2015 г.) 

 

Костадинка Димитрова 

 

Кой е този полк? 23-ти Шипченски ли? Безсмъртен полк? Лъв 

Балкански? Лудият полк? Или венецът на българската бойна слава? 

Сякаш всяко име му приляга! Защо вече осем години тракийците от 

Казанлък минават по неговите стъпки с песента „Велик е нашият 

войник“? Може би, защото някога освободи родна Тракия, или защото 

е роден в Казанлък през 1889 г. А точно преди 100 години 23-ти 

пехотен Шипченски полк се включва в Първата световна война. 

Създаден е от ІІІ-та и ІV-та дружина на Пешеходен Балкански 

полк, или ІХ-та и  Х-та опълченска дружина. Отначало полкът се 

разполага при розотърговеца  Христо Христов: І-ва рота -  в Новенския 

квартал, ІІ-ра – в турски чифлик край Старата река и ІІІ-та – в 

училището на Калпакчийски квартал. 

Тази година казанлъшките тракийци отново тръгнаха по стъпките 

на Безсмъртния полк в Република Македония. В групата от 50 души се 

включиха много младежи, за да се поклонят пред подвига на храбрите 

войни, да усетят духа им, да прелеят разпилените им кости и да 

запалят свещичка в тяхна памет. Не забравят да положат цвете пред 

ледените им могили и да прошепнат тихо: „Не сте забравени, герои-

светци!“ 

Пристигаме в гр. Щип, където са намерили смъртта си стотици 

бойци, между които Мирчо Карабаджаков от с. Шейново. В църковния 

двор са погребани двама офицери. Почитаме паметта им, полагаме 

цветя и продължаваме пътя си към гр. Велес. В двора на храма някога 

имаше три паметника на командири от нашия полк. Бяхме 

разочаровани! На това място стърчаха други паметници…Питахме се 

кой ли е посегнал на мъртвите? Още ли се страхуват от силата и 

мъжеството на шипченските герои-орли? Пред олтара в църквата 

поставяме цветя и запалваме свещи. В групата пътуваха потомци на 

войници от нашия край, оставили завинаги младостта и живота си в 

чуждата земя. Оказа се, че учителката Елена Шивачева е родена във 

Велес. С голямо вълнение тя разказа спомени от нейните родители, 

които също са били учители в този град. Тя за първи път посещаваше 

родното си място и със сълзи на очи коленичи пред храма, в който е 

била кръстена. 

По време на пътуването екскурзоводът ни запозна с местата, 

където са воювали Шипченци и където има жертви от казанлъшки 
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фамилии: Касърови, Карагитлиеви, Колинкоеви, Клисурови, Скордеви, 

Хаджиеви, Топузови, Таралежкови, Крачинови, Едреви и  12 учители 

от Казанлъшкото педагогическо училище – всички от 23-ти пехотен 

Шипченски полк. Данчо Аданев рецитира стихотворението 

„Шипченски орли“: 

 

„Ний летиме от Балкана 

мощни Шипченски орли, 

там към чуждата закана, 

там към вражите стрели. 

Пътят наш е дълъг, труден, 

Де е Тунджа, де е Дрин? 

От Айвазбаба до Струга, 

скъпа кръв проляхме ний…“ 

Пред нас е Охрид – столица-светиня на българската просвета и 

култура. Разучаваме и пеем от сърце: „Помниш ли белите вълни, 

Биляна платно белеше…“ 

Винаги, когато човек посещава този град, се чувства още повече 

българин, още по-горд и със самочувствието за национална 

принадлежност към род и Родина с богато минало. Самуиловата 

крепост, Охридската школа, църквите и манастирите, са ехо от 

миналото, когато тук българската култура и просвета са в своя разцвет. 

Величествените паметници на Светите братя Кирил и Методий, на 

Климент Охридски, на Наум, църквите, ни напомнят за силата на 

християнството, борбата за съхраняване на вярата и достойнството ни 

още през онова далечно минало. Тук са запазени дори калдъръмените 

улици и шествековния чинар, старинните къщи, езика български и 

старинния театър. Като прибавим, че 23-ти полк освобождава града 

през Първата световна война и се настанява на дълга почивка, че тук 

край Охридското езеро, се ражда най-вълнуващият марш на 

Българската армия – „Велик е нашият войник“, чийто автор е 

казанлъчанинът Константин Попов, нашата гордост и самочувствие 

нарастват двойно. 

В полка служи и младият композитор от Габрово Михаил 

Шекерджиев. Двамата запасняци, наблюдавайки действията  на ІІ-ра 

армия от Одрин до Охрид, се убеждават в подвига на Шипченци при 

Лозенград, Одрин, Битоля, Кенали и Константин Попов тук в Охрид 

излива своя възторг, почуда, преклонение и вяра в българския войник 

възкликвайки: 

 

 



116 
 

„Велик е нашият войник, 

 велик, велик, велик! 

Измокрен, гладен, уморен, 

без отдих бий се ден и нощ, 

бърдата цепи разярен 

със страшния си вик : „На нож“! 

 

Седейки една вечер край езерото, Константин Попов подава това 

стихотворение на Шекерджиев. Точно това вълнувало и младия 

композитор и още с прочитането му, се ражда и музиката. Той създава 

малък хор и разучава песента като марш на 23-ти пехотен Шипченски 

полк. По-късно песента става марш на Българската армия и 

Константин Попов пише нов текст, само за нашия полк. 

Разхождайки се край брега на езерото, ние сякаш търсехме 

мястото, където двамата запасняци сътворяват този прекрасен марш, 

който вълнува и до днес сърцето на всеки българин. 

Песента „Биляна платно белеше“ ни отведе до „Билянините 

извори“, където четири девойки възпроизведоха ритуала „Белене на 

платно“. 

Туристическият комплекс „св. Наум“ е съхранил най-старата 

българска църква, в която са мощите на светеца и поверието, че ако 

чуеш пулса на сърцето на св. Наум, полегнал върху саркофага му, ще 

ти се случат три прекрасни събития. 

В този комплекс е и параклисът на св. Петка Българска. Ние я 

наричаме „тракийска“, защото е родена в Беломорска Тракия. Известна 

е със способността си да лекува слепота и кожни заболявания. Когато 

турците навлизат в Тракия, българският цар заповядва мощите й да 

бъдат пренесени в Търново. В малката църквичка на с. Енина 

светицата нощува. И сега тази църква носи името „св. Петка“. 

С голямо вълнение се насочваме към основната ни цел – завоя на 

р. Черна и Кенали, където са станали най-страшните битки и са дадени 

най-много жертви през септември 1916 г. Армията заема позиции на 

Кожух планина. Срещу нея настъпва цялата Сръбска армия, подсилена 

с френски дивизии. „Поради скалистата почва нашите части не 

могат да се окопаят, затова търпят големи загуби“ – разказват 

участници в битката. Слабо окопани, войниците са принудени да 

отстъпват и мнозина загиват. На Каймакчалан нашите имат 16 оръдия 

срещу 50 тежки оръдия и много минохвъргачки на сърби и французи. 

И двете страни дават много жертви. В спомените си офицерът Н. 

Кавлаков пише: „След седемдневен ожесточен бой, започна 

страшната борба от близки разстояния. Нашите войски се стопиха 
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наполовина. Останалите живи приличаха на сенки.“ Защитниците на 

Каймакчалан и Кенали започват да губят свяст, някои полудяват, други 

стават равнодушни към смъртта. „Не познаваха другарите си и 

отстъпваха назад. Това наложи Осма дивизия да се оттегли към 

р.Черна. Тук като истински светци умираха хиляди българи с една 

възвишена цел – България! При всяка неприятелска атака офицери и 

войници заставаха стоически върху окървавените си позиции и с 

върховно себеотрицание посрещаха противника и …смъртта.“  – 

пише в дневника си Ненчо Илиев.  А подпоручик Кавлаков пише в 

дневника си: „Ако в миналото Караджата беше един – тук всеки 

войник е повече от Караджата. Ако в миналото имаше само един 

Ботев, тук всеки офицер е нещо повече от Ботев. 

Майки и деца, ако в завоя на Черна имате мъртвец, утешете се 

и бъдете горди! Светец сте погребали там! Завоят на Черна беше  

превърнат във втора Шипка. Ще минат години. Майки, бащи и братя 

ще идват да търсят скъпите останки на своите близки и вместо 

сълзи, възторг ще гори в техните очи, защото в завоя на Черна има 

само светци.“ 

Тук някъде намира смъртта си братът на Мирчо от с. Шейново – 

Лальо, само на 23 години. С мъка и затаен дъх, застанали на моста над 

р. Черна, младежите спуснаха венец, обвит с трикольорна лента и 

надпис: „Не сте забравени, герои-светци!“ Тук днес е тихо, много тихо. 

Всички свеждат глави, а венецът се отдалечава, за да стигне духа на 

героите. Рецитира се стихотворението на Вазов „Завоят на Черна“: 

 

„Завоят на Черна! Безсмъртна пътека! 

Завоят на Черна – възторг безконечен 

на вяра и младост, на духове смели. 

Българийо, гордей се, увий венец вечен 

на твойте герои при Черна умрели!“ 

 

Мълчаливи и печални се разделяме с р.Черна, чието име сякаш 

съдбата й бе отредила да почерни няколко хиляди майки и бащи  в 

България.  

На границата между Република Македония и България в с. Ново 

село се намира българското военно гробище. Усещахме, че от белите 

паметници ни зоват покойниците, зоват ни на среща със своите 

родители и скъпа Родина. Тук направихме панихида пред големия 

гранитен паметник, където почиват костите на стотици войни с  

незнайни имена, но с име, издълбано в гранита: „Велик е нашият 

войник!“  По християнски, с хляб, вино, жито и свещички  почетохме 
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всеки паметник, приляхме с вино, оставихме късче хляб и търсихме 

имената на своите близки. При всеки гроб гореше свещичка. 

Останахме изненадани като видяхме, че големият паметник е отрупан с 

около петнайсетина  пресни венци. Това показва, че много българи са 

дошли през тези почивни дни, за да почетат паметта на героите-светци.  

И ние поставихме венец и с минута мълчание се преклонихме пред 

светлата им памет. Рецитира се стихотворението „Безсмъртен полк“: 

 

„Напред,  бойци! Не се огъвайте в атака! 

Врагът не може щурма ни да спре. 

Напред към Одрин, Лозенград и Драва, 

През огнен смерч, през люти боеве! 

Безсмъртен полк, безсмъртна слава, 

ний твои сме безсмъртни синове!“ 

 

Ние, тракийци, се чувстваме най-признателни на 23-ти пехотен 

Шипченски полк, защото освободи Източна Тракия, като превзе 

непревземаемата Одринска крепост. Това ни напомни при напускане 

на гробището стих от тракийския  марш: 

 

„На стража! Гробници светини блестят пред нас 

и ден и нощ завет са те на нашто племе, 

печат на страшната му мощ!“ 

 

Всеки от нас ще запомни и запази за поколенията спомена за 

героичния „Безсмъртен полк“. А скалите в завоя на река Черна стават 

твърде скъпи за нас. Те ще останат за вечни времена като един 

величествен монумент, който ще разказва за легендарната твърдост и 

безстрашие, безпримерен героизъм на българските титани, на бойците 

от 23-ти пехотен Шипченски полк. Нека всички ние заедно, млади и 

стари, съхраним и в бъдеще будна нашата памет и не забравяме това, 

което никога не се забравя! 
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ПЕРИОДЪТ НА ВОЙНИТЕ /1912 – 1947 Г./ В ЖИВОТА НА  

ЧУДОМИР И СЕМЕЙСТВОТО МУ 

 

Лилия Димитрова 

 

За всички тези събития е писано много, но те имат пряко 

отношение към живота на семейството на Чудомир, защото тези войни 

бележат три основни момента от живота му.  

На 5 октомври 1912 г. войната с Турция е обявена. Зимата на 

1912-13 г. се оказва много люта. Пролетта идва с призивите си за 

работа в полето. Мъжете ги няма, жените изнемогват от работа, 

храната не достига, започват болести – особено страшна и нелечима е 

туберкулозата. Отражението на войната се усеща и в Турия. Няма ги 

вече мъжете, които редовно посещавали дюкяна на дядо Хаджия и 

доходите спадат. Все повече черни забрадки забраждат турийки, 

плачейки за изгубените си съпрузи, братя и приятели, няма кой да 

впрегне каруците, да изоре земята, да иде на воденицата. 

Братът на Чудомир – Георги Чорбаджийски, преди да замине за 

фронта, се е преселил в Павел баня и е директор на училището там. 

Всички знаят, че той е причината Чудомир да отиде да учи в 

Рисувалното училище в София, като е поел част от финансовата му 

издръжка. Но Чудомир не е завършил в определения срок. Отлагал 

изпити, своеволничел, имал нисък успех. В дневника си Г. 

Чорбаджийски пише: „Наложи се да отида и да проверя как е. Оказа 

се, че издържал изпитите, че можел да учи, но не искал, че е 

непокорен, че рисува, но накрая окарикатурява рисунката си и 

излиза...“ Малко по-късно  Чудомир влиза в затвора заради бохемски 

лудории. „ Дадох 3000 лв гаранция да го освободят – пише брат му – 

но Митю си живее пак както си знае. От нередовност заболя от 

туберкулоза. Отвори се Балканската война, а Митко все следва, 

гладен, гол бос. Дими се в мръсни кафенета, дружи с бохеми. Тати 

свърши парите, моите също до никъде не стигнаха...“1 

На 18.09.1912 г. Георги Чорбаджийски е мобилизиран като 

редник в 13 рота на 52 полк, 8 Тунджанска дивизия и потегля за 

фронта, където взема участие  в превземането на Одринската крепост.2  

Но няколко месеца преди обявяването на войната, в Павел баня 

умира съпругата му, като оставя четири деца. Трагедията е 

непоносима. Четири деца без майка, няма учителска заплата, а нивите 

                                                 
1 Дневник на Г. Чорбаджийски – архив ЛХМ „Чудомир“ - Казанлък 
2 Пак там 
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са повечето в Турия и трудно се обработват, майка му е доста 

възрастна, за да може да помага, има ангажименти и към нейното 

семейство, храната не достига, парите – също. 

Тогава той и баща му предупреждават Чудомир, че не могат 

повече да го издържат. Тогава „Митко се опомни  – пише в дневника 

си брат му – стегна се набързо, издържа изпитите и завърши 

Рисувалното училище... Назначиха го за учител по рисуване в Трета 

Софийска гимназия, но се уплашил, че ще гладува в София и прие да 

стане учител в Казанлък, да е по-близо до мама, да му праща яйца, 

боб, извара...“   Това е първият период от живота на Чудомир, който се 

явява като резултат от войните. Пред тежкото финансово положение  

на баща му и брат му, стопанската разруха на държавата, моралните 

рани на хората, дълбоката човешка трагедия, той не е могъл да остане 

равнодушен и е побързал да поеме по собствения си път. 

През Първата световна война Георги не е мобилизиран, защото е 

навършил 40 години. Остава в Павел баня да лекува страшните си 

морални рани от войната, защото още по време на войната умира 

единият му син – Христо. Остават му три, без майка, разрушено 

стопанство, работа като учител от село на село, разболява се и умира и 

вторият му син.  

Двамата братя Димитър и Георги Чорбаджийски не прекъсват 

връзката си, но всеки е потънал в собствените си грижи, защото не 

само личните проблеми са много, но и положението в държавата не е 

цветущо.  

„През европейската война завърши курса на училището за 

запасни офицери в Скопие и излезе подпоручик – пише брат му. – 

Вразуми се най-после, доби вниманието на началството си.“3 Прибрал 

се в родния си край, Чудомир успява да излекува и наченките на 

туберкулозата си. 

Чудомир е мобилизиран, но доколкото зная, не е вземал участие в 

боеве. Според Стойко Стойков4, Чудомир е  бил в Охрид заедно с 

Константин Попов, когато Попов е съчинил марша „Велик е нашият 

войник“, мобилизирани в 8 тунджанска дивизия към 23 шипченски 

полк. Двамата са били приятели. По това време в Русувалното училище 

в София достига слух, че Чудомир е убит на фронта. Мара Нонова, 

негова състудентка и по-късно съпруга, пише в дневника си : „  Един 

ден проф. Антон Митов влезе в салона по история и каза: - Колеги, 

нашият колега Чудомир е бил убит на бойното поле. Съобщението 

                                                 
3 Дневник на Г. Чорбаджийски – архив ЛХМ „Чудомир“ - Казанлък 
4 Стойко Стойков – учител в Казанлък, писател 
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падна като бомба. Жалко – казаха по-големите, зашушукаха, 

заприказваха. Аз го познавах отдалеч. Не се поздравявахме даже, но 

ми стана мъчно. И като писах на един колега от академията му 

съобщих тъжната новина.  

- Има грешка, мила госпожице -  отговори познатият ми.  – Той 

е жив и здрав. Изпраща ви много здраве.  

Това даде повод да започнем една кореспонденция, която в 

последствие стана любов. Първото писмо което получих беше една 

отворена картичка с текст: „Много здраве от възкръсналия 

Чудомир.“5 

И така -  вторият период от живота на Чудомир се бележи от 

Първата световна война. Той започва любовната си връзка с 

художничката Мара Нонова, която през 1920 г. става негова съпруга, 

пръв критик и другар до края на живота му. Втората световна война 

бележи трети период в живота на Чудомир. 

След въстанието на 09.09.1944 г. старото патриархално семейство 

на чорбаджи Христо Дончев в Турия се разпилява по страната. 

Властите в града наричат Чудомир „буржуазен драскач“, а брат му е 

подгонен, защото за кратко е директор на казанлъшкия клон на Розова 

банка. Тогава Чудомир, заедно с д-р Биджеранов, го  спасяват от 

полицейския участък. Мара Чорбоджийска настоява да напуснат 

Казанлък и да избягат в голямата София, където има повече 

възможности за творчески изяви. Родното село коренно се променя – 

създават се земеделски стопанства, това внася смут и много тревога в 

живота на неговите нашенци. Те някак се затварят в себе си и 

постепенно загубват своята колоритност. Това Чудомир не може да 

разбере и приеме. Много му се натрупва. И той престава да пише 

своите весели разкази, не защото не може, а защото неговите съселяни 

– хората, с които живее, обича, общува, описва, загубват своята 

колоритност. ТКЗС–то ги поглъща и обезличава. Променя се целия бит 

на българина, мисленето му, народопсихологията му. 

Но  скоро и това време отмира. Раните от Втората световна война 

заздравяват бавно. Чудомир приключва с още един етап от живота си – 

писането на разкази - но продължава да рисува. И пише – безценни 

исторически материали и спомени, които оставят неповторими следи в 

съкровищницата на казанлъшката и националната ни история. 

 

 

 

                                                 
5  Из дневника на Мара Чорбаджийска, в. Искра, 14.12.1968 
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Чудомир, Охрид 1914 г.  

 

 
 

Чудомир, 1914 г. /изправеният на стъпалото вдясно/ 
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Георги Чорбаджийски, Одрин 1913 г. /в средата/ 
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Част от семейството в двора на родната къща в Турия 

 

 

 

 
 

Чудомир, 1918 г. /правият вдясно/ 
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ИМАЛО ЕДНО ВРЕМЕ ЕДИН ПОРУЧИК КАЙТАЗОВ… 

 

Лилия Димитрова 

 

В това мое експозе, ще се опитам чрез един спомен, да ви върна 

към бойните действия в края на Втората световна война, към епичните 

боеве около р. Драва. Това са мартенските боеве през 1945 г., които 

нанасят непоправим удар на хитлеристката армия. Но на каква цена? 

Разрушени са десетки градове, чифлици, унищожена е природата, 

загинали са стотици невинни хора… 

И така: войната започва на 1 септември 1939 г. Целта на 

Германия е да насочи ударите си срещу Съветска Русия, но преди това 

тя си осигурява тила, като за кратко време превзема Дания, Норвегия, 

Холандия, Белгия, Люксембург и Франция. Англия е подложена на 

непрекъснати въздушни бомбандировки. На 1 март 1941 г. българското 

правителство подписва договор за влизането на България в т.н. 

Тристранен пакт – военно обединение на трите държави – Германия, 

Италия и Япония за общи действия във войната срещу Съветския съюз, 

пакт, създаден още през есента на 1940 г. Хитлеристките войски 

навлизат в България и се отправят към Югославия и Гърция. България 

вече е въвлечена във Втората световната война. Междувременно 

хитлеристите нападат и Съветския съюз, но през зимата на 1941- 42 г. 

при Волгоград те претърпяват голямо поражение и войната променя 

своя ход. 

На 9.09.1944 г. в България чрез преврат е свалено царското 

правителство и е обявено т. нар. правителство на Отечествения фронт, 

което сключва примирие със Съветския съюз. България излиза от 

войната като съюзник на Германия и сега правителството на 

Отечествения фронт обявява война на Германия. Вследствие на това 

Българската армия е поставена под ръководството на Съветското 

главно командване и влиза в състава на III Украински фронт под 

командването на маршал Толбухин. Хората наричат тази война 

Отечествена. Тя се състои от два етапа, фази. Първата фаза обхваща 

военните действия в Македония, Сърбия, по долината на реките 

Вардар и Морава в резултат на което тези земи се освобождават от 

немците, които бягат от Гърция и островите на север, а други се 

предават.  

Втората фаза на войната обхваща военните действия в 

Северозападна Югославия и Унгария. За там тръгва Първа българска 

армия с командир ген. Стойчев и политически командир ген. Щерю 

Атанасов.  
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Дравската епопея е финалната част от войната и битките се водят 

в едно огромно пространство между езерото Балатон, река Драва, 

канала Фектевиз и селищата и чифлиците около градовете Драва, 

Полконя, Драва Соболч, Драва Чехи, Долни Михоляц и др. в Унгария. 

Казанлъшкият 23-ти Шипченски пехотен полк води боеве в 

Югославия, но част от неговия състав, който е бил трансформиран в 

други войскови единици, изпратени в Гърция, по-точно в даденото ни 

наскоро Беломорие, се влива в прочутата 16 пехотна дивизия, която 

малко по-късно взима дейно участие в боевете при р. Драва. 

Моят баща - подполковник Димитър Алексиев Подскочиев, 

години наред служи в 23-ти Шипченски пехотен полк в Казанлък /през 

1944 г. в един период е и командир на полка/. Командирован е на 

турската граница като офицер към 13 гранична рота от 30-и пехотен 

Шейновски полк. Малко по-късно е командир на 2-ра  дружина към 58 

пехотен полк в Беломорието със седалище с. Просечен, Драмско. С 

този полк заминава за Унгария, за да участва в боевете при р. Драва 

като част от прочутата 16 пехотна дивизия. 

Към Драва потегля и 57-и пехотен полк, а в него е и един млад 

поручик от с. Шипка, Казанлъшко /също служил преди това в 23 

Шипченски полк/. Това е поручик Кирил Петров Кайтазов. В книгата 

„23 пехотен Шипченски полк”1 е цитирано името на баща ми Димитър 

Подскочиев като част от командния състав на полка. Там е посочено и 

името на поручик Кирил Кайтазов2 от с. Шипка, в списъка на 

загиналите във Втората световна война под номер 114. Това 

потвърждава принадлежността му към 23-ти пехотен Шипченски полк. 

И така: баща ми и поручик Кирил Кайтазов се отзовават рамо до 

рамо в боевете при р. Драва. „При формирането на Първа българска 

армия  – пише в дневника си баща ми –  поручик Кирил Кайтазов беше 

назначен за командир на 5-та ударна рота, втора дружина от 57 

пехотен полк.” Баща ми е бил командир на втора дружина от 58 пех. 

полк. Заедно с 59 пех. Полк, те са в състава на прочутата 16-та пехотна 

дивизия, изнесла тежестта на мартенските боеве при р. Драва. 

Командир на тази дивизия е ген. Цоню Ганев. Ето какво пише той за 

тези боеве: „Всичко на фронта като че ли стана изведнъж, огънят на 

оръдията нарасна, стана неудържим, ушите ни гърмяха от тътена и 

от разбунения въздух. Атаката започна. Полето пред нас се покри със 

сиви фигури. Те като че ли извираха от земята… Виждах хората 

                                                 
1 Пенчева, П. П. Стефанов. 23 пехотен Шипченски полк, Форум, Ст. Загора, 1999, с. 

25, 27. 
2 Пак там, с. 60. 
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като тичаха срещу снарядните експлозии. Чувай мощния гръм на 

нашата артилерия… Беше страшен момент… „Юнаци, юнаци, 

българи!” – викаше генерал Артюшенко.”3 

Борис Чолпанов пише за тези събития: „Настъплението, което 

немско-фашистките войски предприемат на 6 март 1945 г. е било 

подготвяно дълго и грижливо. От Западния фронт била прехвърлена 

6-та СС танкова армия. В района на Долни Михоляц, южно от р. 

Драва хитлеристкото командване съсредоточава елитни части, 

въоръжени с ново пехотно оръжие… Особено устремена е контра 

атаката, насочена към с. Драва Соболч, което вече се е превърнало в 

огнен фокус на боевете. Настъплението /на българската войска – б. а./ 

започва още през нощта. Ракети прорязват черното небе и огряват с 

призрачна светлина бойното поле. От дулата на картечниците като 

искри от наковалня се изсипват куршуми със светеща следа. Над 

равнината разцъфтяват огнените смъртоносни цветя на 

пръскащите се снаряди. Адският тътен, на куршумите „дум-дум” 

заглушават ушите. Настръхналите силуети на настъпващите 

пехотинци се втурват срещу залегналия противник. Избухват 

хвърлените в движение ръчни гранати. Еква вик „ура”. Противникът 

обръща гръб…”4 

В тези боеве загиват много войници и офицери. Жестока е и 

смъртта на младия поручик Кирил Петров Кайтазов. Ето какво пише в 

дневника си моят баща, подполковник Д. Подскочиев: „На 12 март 

при първите боеве при Драва Полконя е убит командира на втора 

дружина от 57 пехотен полк майор Тодор Тодоров. Командването се 

поема от поручик Кайтазов, който излиза напред и повежда челните 

редици в атака. Към три часа след обед е ударен странично, очите му 

са отнесени и умира веднага. Противникът предприема контраатака 

и трупът на поручика остава неприбран, в германски ръце. На 13 

март отново българската дружина минава в настъпление и успява да 

възстанови положението от предишния ден. Тогава нашите санитари 

прибират останките на поручик Кайтазов и го погребват в отделен 

гроб в с. Ипач, /не се разчита добре/ околия Шклюшка. Мястото 

където е убит е на 200-300 крачки източно от село Драва Полконя.” 

Поручик Кайтазов е роден на 25 март 1916 г. в с. Сестримо, 

община Белово, окръг Пазарджишки. Предполагам, че след 

завършването на Военното училище, той е бил изпратен на служба в 

                                                 
3 Ганев, Ц. Сурови дни. Държавно военно издателство, С., 1965. 
4 Чолпанов, Б. Дравската епопея. Изд. „Националния съвет на Отечествения фронт”, 

С., 1965. 
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Казанлък в 23-ти пехотен Шипченски полк. Тук се запознава с 

учителката Мария Загорова от с. Шипка, за която се оженва и има 

момиченце на няколко месеца, когато го убиват. Баща му се е казвал 

Петър Кайтазов, а майка му Христина, на която е кръстена и дъщеря 

му. Вероятно семейството е живеело в Шипка, защото адресът на 

поручик Кайтазов е с. Шипка. 

Искаше ми се да науча повече за живота на този герой, за когото 

баща ми разказваше с толкова много болка… Останалите в Шипка от 

рода Загорови не знаеха нищо за жената на поручика и за него. От 

кметството в с. Сестримо отговориха, че старият архив е унищожен. 

Успях да се добера и до смъртния акт на поручика5, а също и да се 

свържа с дъщерята на поручик Кайтазов – Христина и предавам част от 

спомените й: „Не помня баща си. Родена съм през август 1944 г. Била 

съм на четири месеца, когато е заминал на фронта. Преди да замине 

му дали два дни отпуск, защото съм била много болна. Силно 

разтревожен баща ми ме водил в Казанлък при д-р Гюлмезов, който 

ме излекувал. Баща ми сякаш е предчувствал, че ще загине, защото 

преди сватбата казал на майка ми „не зная какво ще правиш толкова 

млада, сама, ако ме убият на фронта…” След гибелта му предали на 

майка ми неговата куртка и в джоба й моя снимка и иконичка на 

Света Богородица.” 

Пиша това с болка и си мисля как тази млада жена, Мария 

Загорова, красивата учителка, омъжена за офицер, е успяла да отгледа 

сама малкото си момиченце, да запази достойнството си, да скрие 

дълбоко в сърцето си неизлечимата мъка по несбъднатите мечти. 

Мисля си…, кои са героите по време на войните – дали загиналите на 

фронта в името на „велики каузи” мъже в разцвета на силите си, 

изпратени там по силата на някои политически игри, или ония 

нещастни жени, поели тежкия кръст на вдовишкия живот… 

Мария Кайтазова се преселва с дъщеря си в София, когато тя 

постъпва в университета – специалност „Българска филология”. 

Христина се омъжва за математика от Техническия университет доц. д-

р Любомир Петров. Имат две деца – Явор /завършил икономика/ и 

Мария /юрист/.   

                                                 
5 Акт № 54/41, 1945 г. за смъртта на поручик Кирил Кайтазов, издаден от 

шипченската община. Благодаря за любезното съдействие на Станислава Русева - 

служител в  кметството на гр. Шипка и на Гина Хаджиева, която помогна за 

уточняване на родословното дърво на Загорови и откри адреса на дъщерята на 

поручика – Христина. 
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Мария Загорова произхожда от интересен шипченски род на 

интелектуалци, предимно учители и не случайно се е омъжила за 

офицер. Сестра й е женена за летец. Христо Василев Загоров, който 

живее в момента в гр. Шипка, е братовчед на Христина Кайтазова, 

дъщерята на загиналия поручик-герой. Те са внуци на двама братя 

Христо Дамянов Загоров и Костадин Дамянов Загоров. Вероятно те са 

първите дошли в Шипка, защото става въпрос за годините около 1850 

г., когато са ставали преселения на хора, бягащи от зверствата на турци 

и грабители. „Загорци” са наричали преселилите се в Казанлъшко от 

Северна България, т. е. „зад гората”. Чудомир в своите изследвания 

също загатва, че може би част от населението на Шипка е дошло от 

Северна България: „Професор Милетич причислява казанлъшкия говор 

към групата Трявна – Казанлък - Шипка и отчасти Троян.” И: 

„Знаменосецът на Караджата е Иван Пеев. Неговият дядо Пеню 

Терзи е дошъл в Шипка някъде от Северна България.”6 

Името поручик Кайтазов го има написано на паметната плоча в 

града, споменава го и изследователят на селището - Пенчо 

Доксанлиев.7  

Посмъртно поручик Кайтазов е повишен в по-горен чин – 

капитан, със заповед № 55 за 57-и пехотен полк, това съобщава баща 

ми в дневника си. Питала съм го защо не се е свързал с вдовицата на 

поручика и да й разкаже за смъртта му, а той казваше, че в никакъв 

случай не би могъл да й говори за ужасната му, макар и героична, 

смърт. И въпреки, че години след това един братовчед на баща ми, 

Стоян Димитров Подскочиев, се оженва за Донка Загорова, вероятно 

братовчедка на Мария Кайтазова, от друг син на Дамян Загоров, той 

никога не заговори за това. Беше чувствителен човек, а спомените от 

войната го измъчваха цял живот като един едва поносим кошмар… 

Христина Кайтазова пази последното писмо на баща си от фронта 

в Унгария: „Майка ми почина рано, но тя цял живот пази това писмо, 

сега го пазя аз.” Писмото носи дата 12 март 1945 г., часове преди да го 

убият…  

А моят баща пише в дневника си: „Преди да започнат 

мартенските боеве при една обиколка се срещнах с поручик Кайтазов. 

Показа ми снимки на жена си и детето, които започна да целува и се 

просълзи. Аз употребих всичкото си умение да го успокоя и накарам да 

                                                 
6 Чудомир. Събрани съчинения. т. ІІІ, Български писател, 1971, с. 438, 285. 
7 Доксанлиев, П. Шипка. Отечествен фронт, С., 1971, с. 90. 
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не мисли за лоши работи. Той обаче не желаеше да ме слуша и каза, че 

един ден хората ще говорят:  

”Имало едно време един поручик Кайтазов…” 

    

 

 

 

 

 

                                                                 
    

Поручик Кирил Петров Кайтазов /25.03.1916  – 12.03.1945 / 
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СРЕД ЗЛОВЕЩАТА ПЕСЕН НА КУРШУМИТЕ 

 

Лилия Димитрова 

 

Под това  заглавие излезе новата ми книга,1 в която е включен и 

дневникът на баща ми -  подполковник Димитър Алексиев Подскочиев, 

командир на 2-ра дружина при 58 пехотен полк, 16-та дивизия, 

участвал в цялата втора фаза на Втората световна война /1939-1945/,  

преживял ужасите на страшните боеве край р. Драва в Унгария.2  Били 

са жестоки, мрачни времена, уроци,  които не трябва да се повтарят…   

Няма да се занимавам с историческите факти около обявяването 

на войните, за това е писано много. Ще се спра на един малко известен 

факт, свързан с живота на баща ми, подполковник Подскочиев.  

КОЙ Е ПОДПОЛКОВНИК ДИМИТЪР АЛЕКСИЕВ 

ПОДСКОЧИЕВ? 

Произхожда от многобройния род на Подскочиеви, част от който 

се преселва в Казанлък около 1730-1760 г. вероятно откъм 

Панагюрище.  Там в тези години са върлували кърджалиите, които 

ограбвали и избивали населението.  Цели семейства, заедно с някои 

родове от Копривщица, напускат родните си места. Найден Геров дава 

значение за думата ʹПодскочиевʹ като прякор за „юнашки скок”. Пак 

там четем и  част от народната песен: „ Стоян байряк забива, на връх 

сабя покачи. Който си тропнал, подскочил, сабята да откачи, той ще 

войвода да стане!” Явно е, че прякорът „подскочият” не е случаен, а е 

възможно и да е създаден за онзи Стоян, който се заселил в Казанлък, 

вероятно бягайки от кърджалиите след някакъв сблъсък. В Казанлък 

Подскочиевият род е владеел почти цялата Нова махала с тучните 

ливади около бистрата изворна вода в местността Кайнарджа3. Били са 

скотовъдци и богати бегликчии4. Не случайно известният казанлъшки 

чорбаджия Стоенчо Груйоолу е взел жена от  „Подскочият” – Тяна 

(Стояна). Правнукът на нейния брат Стефан е подполковник Димитър 

Подскочиев, за когото става дума тук, като участник и командир в 

Дравската епопея. Баща му Алекси Подскочиев е един от първите в 

града модни шивачи със собствено ателие.    

                                                 
1 Издадена във  Велико Търново, 2015. 
2 Дравска епопея - мартенските боеве край р. Драва през 1945 г., решаващи за края на 

войната и капитулацията на хитлерова Германия. 
3 Днес ул. „Хр. Ботев” до завод „България” 
4 Бегликчия –събирач, откупчик на данък преди Освобождението. 
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Родът на майка му - Рада (Лала) Недялкова сочи към 

старопланинските  махали, а по-късно към Мъглиж. Вероятно са 

живеели в някоя махала из Балкана, в района на град Гурково по 

посока на Търново. По баща е от рода на Кьорнедялкови. Наричали са 

ги така по прякора на прадядо й, който бил с едно око. Бил народен 

лечител и ходел по селата да лекува хората. Веднъж, след посещение 

при богат човек, му платили повече жълтици и той бил проследен от 

злодеи. Завалял дъжд и той успял да се скрие от преследвачите си в 

една голяма хралупа, въпреки това бил открит, взели  му парите, а от 

побоя останал с едно око.   

Дядото Недялко се преселил в Казанлък от Мъглиж. Знаят се 

петте му деца: Деню, Иван, Дечо, Христо и Атанас. Дъщеря на Христо 

е Лала Подскочиева, майката на полковник Димитър Подскочиев.  

Дъщерята  на Атанас, Ана (имала девет братя, които измрели още 

като деца), се оженила за Иван Сапунов, който правел сапун, и така 

родът Сапунови в Казанлък получил името си. Но дядото на Иван 

Сапунов, който също се казвал Иван, го наричали Иван „Мелемезли”, 

защото се преселил в Казанлък от село Турия. Малцина знаят, че 

турците наричали село Турия „Мелемез дере” поради това, че там 

имало много кози, чието блеене се чувало надалеч. Този прякор е 

почти единственото потвърждение. За това, че такова име е 

съществувало, бегло споменава Чудомир в историческите си 

изследвания за с. Турия.   

Димитър Алексиев Подскочиев е роден на 27.XI.1904 г. в 

Казанлък. Кръстник му е известният художник Дечко Узунов. За това 

как именно Дечко Узунов му е станал кръстник, си има цяла сага.  

Първото дете на Лала Алексиева, Райничка, е починало още като бебе. 

Тя се уплашила да не се случи същото и с второто й дете, сина й  

Димитър, и решила да потърси спасение в едно древно поверие. Когато 

синът й навършил 40 дни, тя го оставила така, както е повит в пелени, 

пред вратата на дома си и се скрила, като наблюдавала кой пръв ще се 

доближи до него. Според преданието, за да оживее дете, което преди 

това е имало починало братче или сестриче, би трябвало да се хвърли 

някъде и който го намери да му стане кръстник.  И тъй, по улицата 

минал художникът Дечко Узунов и се спрял, като видял повито бебе на 

земята. Лала Подскочиева това чакала, изскочила от прикритието си и 

ето, че известният художник-казанлъчанин станал кръстник на 

Димитър Подскочиев.  Впоследствие художникът се жени за богата 

софиянка и се премества в София. 

Малкият Димитър растял добро и умно дете, не притеснявал 

родителите си. Майка му и баща му успели да си купят дворно място и 
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скоро си построили къща. С големи икономии Димитър завършил 

Казанлъшкото педагогическо училище – най-големия просветен 

център за учителски кадри в Южна България. Завършва през 1923 г. На 

следващата година е назначен за учител в с. Бяга, Пещерска околия. 

След завършване на учебната година е уволнен със заповед № 525 от 

17 май, „понеже сте назначен за една година”. Не пожелал да 

поднови договора си, поискал да продължи учението си в София, в 

Свободния университет.    

Майка му приготвила куфарчето с нови дрехи. Дали му пари и го 

изпратили за столицата, като го посъветвали да се обади на кръстника 

си, за да го подпомогне в началото поне с квартира, но жената на 

кръстника не била очарована и не приема провинциалния гост. 

Димитър Подскочиев бил горд човек. Бил израснал в семейство, което 

го отгледало с много любов, отделяло от залъка си, за да го изучи. 

Затруднен финансово и без никаква подкрепа поне за квартира, 

Димитър Подскочиев решил да постъпи във Военното на Негово 

Височество училище, което било пълен пансион. Обаче за 

постъпването му във Военното училище трябвало да му бъде издаден 

специален документ, от който да е видно, че баща му няма 

противодържавни прояви.  Било издадено удостоверение № 1311 от 11 

юли 1924 г.5, в което е казано следното: „Давам настоящото 

удостоверение на жителя на град Казанлък Алекси Д. Подскочиев, в 

удостоверение на това, че той е честен, благонадежден и се ползва с 

добра репутация между гражданите. Същият не влиза в организации 

против държавния строй. Настоящето му се дава, за да послужи на 

сина му Димитър Алексиев Подскочиев за постъпването му във 

Военното на Н. В. училище.” 

Димитър Подскочиев завършил Военното училище с висок успех 

през 1927 г. После се върнал в Казанлък и станал офицер в 23-ти 

пехотен Шипченски полк, командир на рота и взвод. С офицерската си 

заплата той подпомага родителите си да довършат малката им, но 

много кокетна къща на един етаж, която се намира близо до Военния 

клуб в Казанлък.   

През 1932 г. поручик Димитър Подскочиев е вече известен в 

града – млад, красив офицер, в когото се влюбва едно от най-хубавите 

момичета, ученичка в гимназията и дъщеря на прочутия учител и 

общественик от Павел баня Георги Хр. Чорбаджийски.  

                                                 
5 Вероятно от кметството, печатът не се разчита. 
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Сватбата се извършва на 12.02.1933 г. във Военния клуб на 

Казанлък. От този брак се раждат две момичета – Лилия, родена в 1934 

г. (автор на тази книга), и Гергана, родена в 1939 г.  

През 1929 г., вече капитан, Димитър Подскочиев е командирован 

на турската граница като офицер към 13-та гранична рота от 30-ти 

пехотен Шейновски полк. Историята на този полк е много дълга и това 

е друга тема. Все пак ще спомена нещо по този въпрос. След 

Освободителната Руско-турска война 1877-78 г. и след определянето 

на границата ни с Турция, в началото, тя била опазвана от опълчението 

и полицаи от местното население, а постовете били малки землянки. 

След известно време там изпращали части от различни войскови 

поделения, докато през 1937 г. охраната на границата с Турция се 

поема от 30-ти пехотен Шейновски полк. Той бил създаден още през 

1900 г. в гр. Стара Загора под името „Шести резервен полк”. Взема 

участие в Балканската война при обсадата на Одрин, в 

Междусъюзническата война, като се сражава в Сърбия, през Първата 

световна война се бие при Гола чука и Добро поле. През 1937 г. част от 

него се преименува в 30-ти пехотен Шейновски полк. За по-лесна 

охрана границата била разделена на участъци и подучастъци със 

съответните войскови части и командири и със седалища в някое 

селище – Капитан Андреево, Елхово, Варник, Маточина, Свиленград и 

др. През 1939 г. майор Димитър Подскочиев е командирован на 

турската граница в 13-и граничен участък с център гр. Свиленград и 

по-точно в подучастък в с. Варник. Той бил началник на този 

подучастък.  Името на селото произхожда от турското „киречик”6. Там 

произвеждали вар и затова бързо побългарили името на Варник. В с. 

Варник Димитър Ал. Подскочиев извършил нещо, за което избягваше 

да се говори, защото тази му дейност бе в унисон с човешките му 

разбирания, но в разрез с дисциплината като граничен офицер. 

Започнало екстрадирането на евреите. В България цар Борис III, заедно 

с правителството, им разрешава да напуснат страната ни легално. Във 

Варник, в граничния участък пристигнало едно семейство – майка, 

баща и двете им дъщери, от които едната неомъжена, а другата - с 

бебе. Капитан Димитър Подскочиев получил заповед да допусне това 

семейство да премине през границата. Той ги изпратил в Турция. За 

изненада на всички обаче, още на другата сутрин, турският граничен 

пост ги върнал обратно. Разплакани от ужаса, изживян през нощта, че 

не били допуснати да продължат пътя си, хората от еврейското 

семейство молили капитан Подскочиев да не ги изпраща отново през 

                                                 
6 Киреч (тур.) – вар. 
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турската граница, а да ги укрие само няколко дни, за да могат през това 

време да получат от своя близка в София  специално разрешително за 

излизане от България по друг канал. Той решил да рискува. Жена му 

укрила семейството в една плевня, носела им тайно храна и след 

няколко дни съответното разрешително пристигнало от София, а 

еврейското семейство, спасено от унижения, успяло да напусне 

България през друг граничен пункт.             

Всичко това зная от откъслечните, тайно от нас, децата, 

провеждани разговори между моите родители, които криеха тези факти 

в размирните революционни години след 9 септември 1944 г.  Не зная 

и името на това семейство, бях дочула само, че едната от сестрите 

заминала за Америка и нищо повече, но е възможно това да не е вярно. 

Вярното е  обаче, че в архива си пазя едно удостоверение, издадено на 

3 септември 1947 г. под номер 48 от Еврейската народна община – гр. 

Казанлък, в което пише, че „….о.з. подполковник Димитър Алексиев 

Подскочиев през 1939 г. , като началник на граничен подучастък в с. 

Варник и Капитан Андреево, Свиленградско, „е услужил и 

подпомогнал наши сънародници, за които имало нареждане да бъдат 

екстрадирани като чужди поданици вън от пределите на страната. 

Същият им е дал възможност да кореспондират във вътрешността 

на страната със свои близки и по този начин им е дал възможност да 

заминат за Палестина.”   

Междувременно събитията на европейската политическа сцена се 

променят драстично. Започва Втората световна война с нападението на 

Германия над Полша на 1 септември 1939 г. България е въвлечена във 

войната и германски войски навлизат на територията й. В замяна на 

това, по дипломатически път тя разширява територията си, като към 

нея е присъединена част от земите край Беломорието и градовете 

Кавала, Гюмюрджина, Драма и др. За опазването на тези „нови земи”, 

както ги наричат всички, трябва да бъде изпратена българска войска. 

Така съдбата на капитан Димитър Подскочиев се вплита в тия събития.  

Според удостоверение № 1026 от 22.II.1944 г.7, „щабът  на 12-ти пех. 

Балкански полк удостоверява, че Димитър Подскочиев е бил  

мобилизиран в 58-ми пех. полк в Беломорието, като командир на 2-ра 

дружина от 5.XII.1942 година до 13 юни 1943 г.”  Седалището му било 

в село Просечен, Драмско, което доскоро било в гръцката територия.  

Благодарното население го удостоява със званието „почетен 

                                                 
7 Архив на автора. 
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гражданин” за цялостната му дейност  – строеж на читалище, баня и 

др.8  

В това време събитията на европейската сцена напълно се 

променят. На 9 септември 1944 г. в България с преврат е свалено 

царското правителство и е обявено т.н. правителство на Отечествения 

фронт, което сключва примирие със Съветския съюз. Сега 

правителството на Отечествения фронт обявява война на Германия и 

България от неин съюзник, става неин враг. Българската армия влиза в 

състава на III-ти Украински фронт, който се командва от маршал 

Толбухин. Майор Димитър Подскочиев заминава за фронта към 

Унгария като командир на 2 дружина от 58-и пехотен полк 16 дивизия, 

ръководена от генерал Цоню Ганев.  След много перипетии и битки 

войската стига до местност, заобиколена от р. Драва и канала 

Фектевиз. Отвсякъде са оградени с немска добре въоръжена войска и 

трябва на всяка цена да се измъкнат от този обръч. Така се достига до 

известните мартенски боеве, жестоки, страшни, огнени, адски…  

Българските войници нападат неустрашимо, гърмят оръдията, страшен 

тътен раздира въздуха, хвърчат ръчни гранати, водни гейзери извират 

от реката и тя сякаш ври. Край канала Фектевиз не може да се премине, 

защото там има минирана горичка и мините избухват още щом някой 

наближи до тях….А трябва да се премине….Тогава майор Димитър 

Подскочиев решава да предприеме по своя инициатива нощно 

настъпление.  Ето какво пише той в дневника си: „Бяха страшни 

битки, наистина епопея, в продължение  на 9 дни нашите  танкове 

събаряха стените и оградите на постройките в Драва Чехи, Драва 

Полконя и цялата област наоколо, а съветските катюши овъгляваха 

всичко. Германците отвръщаха с още по-страшни оръжия. 

Войниците изморени, измъчени падаха, ставаха и все вървяха, 

вървяха… В същото време командирът на полка подполковник 

Златанов беше ранен и на негово място назначиха мен да поема 

командването на полка, като ми се заповяда да продължа 

прочистването на гората и да достигна до с. Ореш. Надвечер 

противникът предприе нова атака за настъпление, но беше отбит. 

Така се замръкна в гората, обаче вземахме решение за кръгова 

отбрана, прегрупирахме се. Противникът продължи да ни обстрелва, 

но позициите ни бяха променени и огънят на противника беше 

безрезултатен. Тогава аз реших да предприема нощно настъпление. 

Към 20 часа изпратих свръзките да извикат командирите на ротите 

и тия на разузнавателния взвод, обаче те се върнаха бързо и казаха, че 

                                                 
8 Диплом - Протокол № 8 на Общинския съвет на с. Просечен, Драмско, 5. 07. 1949 г. 
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не могли да намерят никого. Войниците вече не можеха да издържат 

на непрекъснатото напрежение в боевете от 9 март до днес, 20 

март,  умората ги беше застигнала и всички спяха в бойния ред, кой 

както е застанал – легнали, полулегнали и подпрени прави. При 

толкова умора дори не можеха да преценят, че нямат охрана. И се 

принудих, въпреки че правилникът за нощния бой не разрешава това, 

да извикам:  „Дружина стани! Началниците  при мен.” Войниците се 

размърдаха, началниците дотичаха при мен. Дадох нареждане за 

настъпление, като се изпрати един охранителен патрул пред 

дружината, взеха се мерки за тихо движение. Целта ми беше да 

изведа дружината, като заобиколим минираната гора и се измъкнем 

между края на гората и дигата, която беше непосредствено до нея. 

Движехме  се в колона по двама, като ориентировъчен предмет ни 

служеше дигата на канала. Вървяхме бавно с ослушване и стигнахме 

ж.п. гарата, без да бъдем обстрелвани. 

На съмване достигнахме с. Ореш и така изпълнихме задачата, 

която беше поставена на полка. Денят е 20 март 1945 г. 

Заобиколихме минираната гора без нито една жертва. Напълно се 

ликвидира и последното предмостие на р. Драва. Германците 

напуснаха най-после тези места. Полкът се командваше от мен, а 

дружината от поручик Пенчев.” За тази си заслуга майор Димитър 

Алексиев Подскочиев е награден с руски орден за храброст лично от 

маршал Толбухин. Това са случва в град Надканижа – Унгария на 6 

май 1945г. За подготовката и ръководството на представителната 

военна част на тържествения парад по награждаването е назначен 

майор Димитър Алексиев Подскочиев. Ето какво пише той: 

„Сборната дружина, която трябваше да проведе парада се състоеше 

от храбреците офицери и войници, които трябваше да бъдат 

наградени, тъй наречената „представителна част”. Както казах в 

нея бяха събрани най-храбрите, отличили се в боевете офицери и 

войници от различни части на I-ва българска армия, всички наградени 

вече с български орден за храброст. 

Още на 4 май ме извикаха да започна репетициите с 

представителната част. Те се правеха в двора на щаба на армията, 

по два пъти на ден – сутрин и следобед. През свободното време стоях 

в канцеларията при заведущ орденската секция при щаба на армията. 

Един ден се бяхме събрали в двора на едно място, а полк. Мартинов 

вероятно не знаеше, че освен него от родния ни град има и други 

бойци, предложени за награждаване с руски орден, защото попита: 

-Ами Вие пък какво правите тук? 

- Какво и ти – отговорих му. 
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И ето го 6 май 1945 г. Светъл, пролетен ден. Знамена гордо се 

веят, звучат песни, чува се смях, всичко наоколо сякаш се възражда. 

Малкият унгарски град Надканижа, доскоро обезлюден и мъртъв, сега 

започва да се оживява. Хората, които са оцелели, бързат да се 

завърнат в родното  място и да започнат да възстановяват 

нормалния си живот. Те окичват къщите си, доколкото са опазени, 

със съветски, български и унгарски знамена, пеят, веселят се. 

Военната музика оглася околността и повишава настроението. 

Сборната представителна група е наречена „елитна”. Всеки ден 

бойците репетират тържествената маршировка сред радостните 

възгласи на хората. Войната е в края си. Всички от сърце се радват 

на първите светлинки на дългоочакваният с толкова болка мирен 

живот. 

Към десет часа в читалището на гр. Надканижа се събират 

всички офицери и помощник-командири. Те се оформят в малки 

групички разговарят, вълнуват се. Към 11 часа от северната страна 

на града се чува бученето на бронираната военна кола. То се усилва. 

Офицерите се раздвижват неспокойно, напрежението расте. 

Бронираната кола идва на площада и оттам до читалището, където 

спира. Вратичката се отваря и оттам излиза прославеният съветски 

маршал Фьодор Ив. Толбухин, командващ III-ти украински фронт. 

След него върви адютантът му. На лицето на маршала грее 

приветлива усмивка. Движи се умерено, тържествено.”  

Маршал Толбухин е с отлични впечатления от I-ва българска 

армия и с цялото си държание подчертава това. 

 „Никога няма да го забравя – споделя Д. Подскочиев – изправен 

по войнишки, горд, достъпен, приветлив, но сериозен, със сини като 

небето очи, той покоряваше с типичното си руско обаяние на 

откритост и обич към хората, и на човек, който знае защо е живял. 

Думите му бяха достъпни, затрогващи. И ние, бойците, преживели с 

мъжка сдържаност голяма част от ужасите на Втората световна 

война, сега се просълзихме. Маршал Толбухин извика на трибуната по 

имена всички наградени войни и лично им връчи съветските ордени и 

адреси. Маршалът лично подаваше ордена, поздравяваше боеца, като 

му честитеше и му стискаше ръката. Адютантът му подаваше 

грамотата (свидетелство за носене на ордена). 

След свършване на официалната част орденоносците се 

строяват на площада. Елитната дружина също е там. С ново огнено 

слово големият вожд поздравява всички. Мощно „ура” оглася 

околностите на Надканижа, из които още димят останките от 

пожарите на войната. Започва тържественият парад. Войниците 
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демонстрират стегнатата си маршировка. Унгарки и унгарци, млади 

и стари хвърлят цветя, трептят знамената в синевата на 

пролетното небе. 

На площада, където ръководех парада, имаше направена 

естрада, на която бяха ген. Владимир Стойчев, командир на I-ва 

българска армия, ген. Фердинанд Козовски, ген. Щерю Атанасов и 

маршал Толбухин с придружаващите ги лица. Сборната част, която 

подготвих за този празник с всичкото си старание, мина повече от 

отлично. 

Когато минавахме церемониалния марш, всички от трибуната, 

от балконите и от шпалира викаха: „Браво!”, скандираха: „Да живее 

българската армия!” Когато войниците удряха с крак паважа на 

улицата, тя се тресеше. След преминаването на церемониалния 

марш, отведох войниците с музиката в двора на щаба на армията да 

обядват, а след обяд се произведоха разни игри и състезания. За 

офицерите бяха определили няколко ресторанта да обядват, без да 

има някаква специална етикеция.” 

Димитър Подскочиев пише, че от Старозагорски окръг лично 

наградени от маршал Толбухин са няколко души: 

„Подп. Калчо Димитров Русев от гр. Мъглиж, помощник-

командир на 2-ра пехотна дивизия, по-късно един от техническите 

секретари на министър-председателя на НРБ Георги Димитров. 

Награден с орден „Красная звезда”. 

Полк. Пенчо Сарафов от гр. Казанлък, командир на 2-ра 

дружина от 58-ми пехотен полк, 16-та дивизия – орден 

„Отечествена война”, 2-ра степен. 

Подп. Димитър Подскочиев от гр. Казанлък, командир на 2-ра 

дружина от 58-ми пехотен полк, 16-та дивизия – орден 

„Отечествена война” 2-ра степен. 

Подп. Мартин Мартинов от гр. Казанлък, командир на 23-ти 

пех. полк, 8-ма дивизия – орден „Суворов” 3-та степен. 

Майор Стоян Найденов от гр. Казанлък, командир на 2-ра 

дружина от 10-ти Родопски пех. полк на 10-та дивизия – орден 

„Александър Невски” 2-ра степен. 

Кои бойци ще бъдат наградени с руски ордени се е знаело още 

преди връчването им в гр. Надканижа, защото в-к „Фронтовак” в 

броя си от 1 май 1945 г. публикува имената им и вида на отличието, 

като започва с думите: „По предложение на командващия войските 

на Трети украински фронт – маршал Толбухин, Върховният съвет на 

СССР, за примерно изпълнение на бойните задачи, поставени от 
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командването на бойния фронт срещу немските окупатори и за 

проявени за това доблест и мъжество награждава…” 

В края на войната майор Димитър Алексиев Подскочиев е 

повишен в звание подполковник. 

 

 

                                             

   

 

 

 

  

                                                                

               
 

Завръщане от фронта 

Подполковник Подскочиев /вдясно/ 
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На парада в Надканижа, 1945 г. 

 

 

                                      
 

Подполковник Димитър Алексиев Подскочиев 
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ЕНИНСКИТЕ БОГОМИЛИ 

Размисли на Петко Китипов /1893 – 1989/ 

 

Людмила Китипова – Попова 

  

Богомилството, като ерес, възниква веднага след покръстването 

на българите. Разпространява се между селячеството, на което вместо 

общините, каквито имало до тогава, се натрапват нови феодални 

форми на владеене и стопанисване на земята. Общото ползване на 

горите и мерите се прилага и до днес. Това са остатъци на запазени от 

миналото  форми на обществени отношения. 

Официално било трудно да се внедри христянската вяра в живота 

на новопокръстените. Нямало култови християнски сгради като 

храмове, нямало и подготвени свещенослужители. Възприетите от 

гърците литургии били сложни и трудни за разбиране. Вероятно е било 

по-лесно приелите християнството да се събират при някой местен 

стар дядо, който е поразбирал нещо от новата вяра, с цел той да им 

кръсти децата, да благослови нова брачна двойка или да прочете 

заупокойна молитва при смъртен случай. 

Обстоятелството, че богомилството се задържало до падането на 

България под османска власт, показва, че в страната са съществували 

обективни условия, на които се крепяло това  еретично отклонение от 

възприетия религиозен канон.  

По време на византийското владичество богомилството не е 

преследвано. По това време са написани енинският Стихирар и 

Савината книга. Известно е, че Асеневци, първите царе на Второто 

българско царство, са бранили селяните срещу прекаленото ограбване 

на труд и имот от болярите. Затова богомилите служели охотно във 

войската им и допринасяли за успешния изход на военните действия. 

Като превземането на  много силната крепост Варна от войската на цар 

Калоян /1201 г./ и в ръководената от цар Иван Асен ІІ победоносна 

битка над византийците при Клокотница през 1230 г. и др. 

Показателен е и фактът, че след Калоян /1197-1207/ на престола 

се качва сестриният му син – не обичаният от народа цар Борил /1207-

1218/. Новият цар свиква през 1211 г. в Търново събор срещу 

богомилите, което показва, че богомилството става опасно за царската 

власт. Но то остава да съществува през цялото време на Търновското 

царство под разни имена и форми, като адамити, исихасти и др. В 

някои случаи обхващало и цели села. Имената им са запазени и до 

днес. В тях съществува коренната сричка на богомилския жрец  „де” 

или „дя” /с променливо „е”/, от дядо или дедец. Например: Дедево, 
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Дядово, Дядончи и др. Интерес буди и фактът, че три села у нас са 

носили турското име Деделер, което е превод на българското 

наименование: Дядовци. Естествено е, че освен имена на цели села е 

имало и отделни местни наименования, каквито  са случаите с Енина, 

които дават основание да се търси връзка между тях и богомилството. 

Едното е местност, наричана „Дедьовото”, която се намира по 

коритото на Стара река, непосредстено до бента на ВЕЦ - Енина. Тя не 

може да се разграничи точно от една друга местност със загадачното 

име: „Иманто”. Над северния десен бряг на реката има надвесени 

скали.  Под тях може да се намерят места за подслоняване. Но пещери 

тук няма, за да се предположи, че са служили като постоянно 

обиталище на богомилски Дедец. Освен това самата местност не е 

далеч от селото. Има достъпна пътека и през всяко време на деня може 

лесно да се отиде там. Мястото е девствено и потайно. Левият бряг на 

реката е равен, обрасъл с леска, но има място и за стопанска дейност. 

Не е случайно, че в турско време тука се е намирала барутницата на 

Ахмед Карабоолу. Той имал колиба от вейки, покрита с папрат и шума. 

Не си ходел всеки ден в Енина, защото нощувал в колибата. Подобно 

временно жилище може да имал и богомилският Дедец, където е 

посрещал почитателите си за извършване на ритуални обреди. 

Когато тръгнеш от Енина към пасището в „Ръчиченския баир” и 

наближиш „Сечемекят” от лява страна на пътеката има една 

продълговата каменна стена, висока няколко метра, съставена е от 

варовик и е известна с името Дедьовта стена. Какво друго можем да 

мислим за тази стена, освен това, че някога е била приют на 

богомилски Дедец. Времето заличава спомените, но наименованията 

остават. 

На удобно място, край самата стена, лесно би могло да се 

направи временно или постоянно обиталище на един богомилски 

Дедец, който тук да приема съмишленици и почитатели. Но ако е 

работоспособен, то с помощта на брадва и други помощни средства е 

можел да се занимава и с дърводобив. 

След първата Световна война енинецът Петър Танев Дренчев, по 

тогавашния ред за добиване на полезни изкопаеми бил запазил 

периметър за добиване на вар от варовика на Дедьова стена. Но не 

можал да го осъществи, вероятно поради трудните там пътища.  
ЗАБЕЛЕЖКА: Горната разработка, посветена на енинските богомили 

и на свързаните с тях характерни топоними от енинското землище е с автор 

Петко Пр. Китипов. Той е датирал разработката съответно:  „Март, 1989 год. 

Варна.” Пет месеца преди кончината му  -  11 август 1989 г. 
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БЕЛЕЖНИКЪТ НА ПОДПОРУЧИК ПЕТКО 

КИТИПОВ – КРАТКА ХРОНИКА ОТ КОСОВО 

ПРЕЗ ПЪРВАТА СВЕТОВНА ВОЙНА 

 

Людмила Китипова - Попова 

 
Начало на войната 

 

Първата световна война е един кървав военен конфликт,  който 

продължава от 1914 г. до 1918 г. България се намесва във военните 

действия през 1915 г., когато българското правителство се 

присъединява към Тройния съюз. Тогава започват тежки години за 

българския народ. На фронта гинат много народни синове. Това налага 

свикването на нови набори, от които се правят необходимите 

попълнения за армията. В казармите e прибрано почти цялото мъжко 

население на страната, включително неслужилите и неподлежащите на 

набор. Събирането на новобранците ставало ускорено. Дори младежи, 

едва навършили 18 години,  влизали в казармите. 

Обстановката се отразявала във всяко отношение на обществения 

живот. От фронта се получавали тревожни съобщения за убити и 

ранени. В страната възниквали различни стопански проблеми във 

връзка с изхранването на населението. Между тях съществено място 

заемали нарастващите цени на хранителните стоки и на други 

продукти от първа необходимост.   

Проблеми се появили и в училищната работа. Младите, годни за 

преподавателска работа учители, били мобилизирани. В училищата   

останали неподходящи за ползотворна работа преподаватели. 

Учебните занятия не винаги се водели редовно. Заедно с другите 

проблеми в обществото битувало и усещане за несигурност, което 

също потискало учениците и се отразявало негативно на учебния 

процес. 

Петко Китипов1 участва в Първата световна война. Кратки 

спомени от този период отразяват някои събития и негови 

преживявания: „Взеха ме войник в телеграфна дружина в София. 

Войната вземаше много жертви. В пехотата трябваха офицери. 

Събраха завършилите средно и висше образование и заедно с един от 

                                                 
1 Петко Китипов - роден /7.ІХ.1893 г./ и израснал в с. Енина, Казанлъшко. Учи в 

Казанлък, там завършва Класното /1907г./ и Педагогическото  училище /1911г./. До 

1923 г. работи като основен учител в Габровско, Старозагорско и др. места. 
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редовните набори ни прибраха да служим в Школата за запасни 

офицери в Княжево. Двегодишният курс на обучение проведохме за 

шест месеца. Произведоха ни и веднага се отправихме към военните 

действия на фронта. По разпределение попаднах в Македонската 

дивизия. Върви ми на македонци. Във взвода си имах букет запасняци 

от всички краища на Македония. С тях бях в много добри отношения 

на разбирателство и взаимно  уважение.” 

 

КОСОВО 1917 г. 

ВОЕННИЯТ БЕЛЕЖНИК НА ПОДПОРУЧИК П. КИТИПОВ 

На първата страница на бележника се чете: 

„Подпоручик Китипов П. 

7 р. Доп. М.полк 

с . Енина, Казанлъшко“ 

Малкият формат на бележника, притежание на подпоручик  

Петко Китипов, ротен командир през Първата световна война, е 

източник на някои факти, които предизвикват размисъл. Това се 

провокира допълнително от изминалите години, предизвикали 

забравата на някои исторически събития, които трудно можем днес да 

възстановим. 

Бележникът, с големина приблизително 10 /15 см, има твърди, но 

гъвкави корици и не съдържа голям брой листове за писане.  Вероятно 

е предвиден да се носи удобно и да се съхранява във вътрешни 

джобове на дрехите. Произведен е в Германия. Това личи от 

публикуваните календари за 1917 г. и 1918 г., също и от някои други 

данни, които могат да се прочетат на немски върху страниците на 

листовете, съседни на кориците на бележника.  

Тези първи страници са запълнени с разнообразна и актуална за 

военното време информация. Например, изяснени са някои финансови 

въпроси, засягащи пощенските услуги и съответно изисквания при 

получаване или изпращане на писма, колети и други пратки. 

На добре откроено място, в центъра на страницата, е отбелязан и 

рожденият ден на кайзера /27.І./. Кайзер на Германия и Прусия тогава e 

Wilhelm ІІ /1859 – 1941/. 

Буди интерес фактът, че освен календарите в отделни колонки  

фигурират и датите на основни християнски празници през годината, 

като паралелно с тях са посочени и датите на някои израелски 

празници /вероятно по името на древното Израилско царство/. Със 

ситен шрифт са изредени шестнадесет дати на почитани в Германия от 

протестанти и католици християнски празници. И съответно са 
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посочени осем дати на по-забележителни израелски празнични дни, 

които зачитали живеещите тогава в държавата евреи. 

За Германия тези интересни факти на толерантност силно 

впечатляват с тяхната демократичност, религиозна и етническа 

търпимост, още повече че това става само 15 години преди идването на 

нацистите на власт и зловещите последствия от това! 

ВЪТРЕШНИ СТРАНИЦИ НА БЕЛЕЖНИКА 

Ръкописно на вътрешните страници на бележника са написани 

наименованията на някои косовски села от Приморавския район, както 

и личните имена на  кметове, а заедно с тях и на отборници и други 

бележки, понякога само с една дума. 

„Село Станчич 

1/ Кмет - Демир Исмаил 

2/ Синан Али  -  отборник 

3/ Байрам Чахилов – видял .... 

4/ Укшин Агуш - отборник  

 Село Дунав 

1/ Кмет - Караман Рамаданов 

2/ Джемаил Хамидов..... 

3/ Исак Асланов 

Село  Жегра   2. 7. 918г. 

Село Гуден 

Шакир Халитов, качак 

Бежет от с. Руница /Кумановско/ 

От Курбалис /гиневско/ двама  ???? 

С. Станчич  

Абдула Етемов банд.? 

Село Костадинци 

Младен Весов 

Драго Живков 

Сюлеман Касъл 

Отборник в албанската махала в 

С. Костадинци 

Село Копорница 

Реджо Джамаилов“ 

Тази кратка информация навежда на мисълта, че местната 

администрация има връзка със задачите на българската войскова част. 

Предизвиква интерес  длъжността отборник, която често фигурира в 

бележника. Обикновено името на отборника е записано след това на 

кмета и вероятно също е свързано с поддържането на реда в района. 

Може да се предположи, че отборниците са  имали конкретни 
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задължения в помощ на кмета, основното длъжностното лице в 

местната администрация.  

Предвид на демографските промени  в този район, следствие на 

историческите събития в предходните по-далечни или по-близки 

години от историята на Косово, изпълнени с военни действия, 

последвани от миграционни процеси, историците сочат наличие на 

славянски говори и техни диалекти в този район. Това се отнася за 

сръбския език, съответно и за български език, с неговите македонски и 

торлашки диалекти, роден език тогава на част от местното население 

от тази част на Косово. Според историците, през първите десетилетия 

на ХХ в., двата български диалекта – македонски и торлашки, все още 

са преобладаващи в източната част на Косово като матерен говор на 

част от населението.    

Заедно с това, поради териториалната близост с Албания, 

албанският език е практикуван от заселеното отдавна тук албанско 

население. Преобладаващият славянски говор, независимо от 

произхода си, в района не е създавал проблеми, а дори е улеснявал 

комуникацията между нашата войскова част и населението. 

Следва, че българската  войскова част не се намирала в чужда 

етническа среда. Това отговаря на въпроса за ангажираността на 

кметовете и местното население към задачите на ротата. Независимо 

от мюсюлманското вероизповедание, което личи от имената на 

кметовете и другите местни жители, те са съпричастни към действията 

на ротата. Единствено село с кмет и негов помощник, също българин, е 

с. Костадинци. 

Борба с криминални екстремистки формирования 

Историята на Косово поле има богато военно минало, свързано с 

важни за Балканския полуостров битки. Към значимите сражения е 

това през 1915 г. между българската и сръбската войска, което е 

победоносно за българската армия. Следствие на това в планинските 

местности на Поморавието от разбитите сръбски части са останали 

враждебно настроени военизирани формирования. Техни участници се 

укривали и поддържали с действията си в неспокойна, дори 

криминална обстановка, съпроводена от анархия и страх в 

населението.  

През февруари 1918 г. е обявено от сръбски националисти 

Топлишкото или Моравското антибългарско въстание. То започва на 

12.ІІ. и приключва на 25.ІІ.1918 г. Във въстанието активно участие 

взема сръбският воевода Коста Пекянец /1879-1944/ За целта той е 

доведен със самолет от Солун, където участвал във военните действия. 
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По тази причина през 1918 г., когато Косово и съответно 

Поморавието по решение на Великите сили е със статут на временно 

българско управление, формираната рота към извънредния македонски 

полк е със задача да стабилизира района, като  поддържа мирна 

обстановка в съответствие със създадената следвоенна конюнктура.  

 

„ДВИЖЕНИЕ И ОСНОВНИ МЕСТА НА ПРЕБИВАВАНЕ  НА 

РОТАТА  ПРЕЗ   /1918г..27т.?/ 

1. ПЪТУВАНЕ от ЕНИНА до СКОПИЕ – от 11 до 13 ноември 

1918 г. 

14 .11.18 г. – във ФЕРИЗОВО -  административен център в 

Косово 

15.11.18 г. до  17.декември – ГИЛЯНИ 

17 декември до 5 януари – КАМЕНИЩКО 

 5 януари до 10 януари - ГИЛЯНИ 

10 януари до 1 февруари - КАМЕНИЩКО  

1 февруари до 25 февруари – ГИЛЯНИ 

25 февруари до 19 март – КАМЕНИЩКО 

19 март до 8 април – отпуска до СКОПИЕ 

8 м до 10 м СКОПИЕ - ГИЛЯНИ    

10 до 13 - ГИЛЯНИ 

13 до15 - КАМЕНИЩКО 

15 до 19 – ГИЛЯНИ 

19 до 22 – ПРИЩИНА 

22 до 7 май – ГИЛЯНИ 

 7  до 14 май – ДО ФРОНТА И НАЗАД 

14 до 19 май – ГИЛЯНИ 

19 май до 27 май – КАМЕНИЩКО  

27 май до 14 юни – ГИЛЯНИ 

14 до 16 юни – до ФЕРИЗОВО и назад 

16 до 30 юни ГИЛЯНИ 

1 до 2 юли ГИЛЯНИ – ЖЕГРА – СТАНЧИЧ – ДРАТНО 

2 до 26 юли – ГИЛЯНИ 

26 юли – СРАЖЕНИЕ С ЕКСТРЕМИСТИТЕ.  РАНЯВАНЕ на 

подпоручик ПЕТКО КИТИПОВ и следващото му придвижване: 

26 юли ГИЛЯНИ 

27 юли пътуване от ГИЛЯНИ до ФЕРИЗОВО и след това за 

СКОПИЕ,  с композиран в Ниш военен санитарен влак за ранените 

войници и офицери.“ 

    Подпоручик Петко Китипов е настанен за лечение в Скопие 

във военна немска болница за офицери. Намирала се под Калето до 
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река Вардар. За ранените се грижели един немски лекар /д-р Краус/ и 

една медицинска сестра /Гертруде/, също немкиня. Санитарите били от 

местното население. 

    Горната  хроника дава известна ориентация за придвижването 

на ротата в Косово поле в продължение на девет месеца. Прави 

впечатление, че основен обект за пребиваване е гр. Гиляни, както и 

Каменищко, а по-рядко градовете Прищина и Феризово /старото име 

на град Урошевац/. Тези изводи създават известна яснота не само за 

местопребиваването, но и за действията на вражеските формирования. 

    По този повод е допълнението, с което П. Китипов кратко 

пояснява посоката и причината на движението на ротата от 19 до 27 

май от Гиляни, на съответната страница от военния бележник след 

Каменищко е написано дословно: „по следите на Пекянеца!” 

                    

ЛИТЕРАТУРА: 

Вълков: М .Вълков. Автореферат на дисертация: Военноадминистра-

тивно управление в Поморавието,  Косово и Вардарска Македония  

/1915 – 1918 г./ 

Китипов 1968: П. Китипов. Миналото на с. Енина. С., 1968. 

Нонов: Ст. Нонов. Спомени. Ръкопис. 

          Китипова-Попова 2001:  Л. Китипова-Попова. Из живота на 

стара Енина. Списък на загинали енинци през Първата световна 

война.  /По материали на П. Китипов/ Пл, 2001.   
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Вътрешни страници във военния бележник, списък на ротата. 
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Вътрешни страници на бележника. Косово: села, имена на кметове 

и отборници. 

 

 

 
Страници с календарни дати за 1917 г. и 1918 г., съответно на 

немски и израелски празнични дни 



152 
 

 
 

Площадът на Гиляни /Гниляне/ 1918 г. и част от  българската рота 

с местни жители 

 

 
 

П. Китипов, Княжево, школник в ШЗО, 1917 г. 
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ПЕСНИ И ИНСТРУМЕНТАЛНИ МЕЛОДИИ ОТ СВАТБЕНИЯ 

ОБРЕДЕН ЦИКЪЛ, ЗАПИСАНИ НА НАДПЯВАНЕТО В ШИПКА 

ПРЕЗ 1963 ГОДИНА 

(по материали от музикалнофолклорния архив на ИИИзк) 

Мария Кумичин 

Обредът възниква в началото на човешката култура, когато 

човекът в съзнанието си е представял света като постоянна борба 

между доброто и злото. В онази далечна епоха митът и обреда са 

неотделими и заемат важно място в човешката култура. Митът е този, 

който показва началото на света, докато обредът възпроизвежда 

сътворението. Всичко, което се извършва извън обреда и не е 

осмислено от човека не съществува като културен факт. То се осмисля 

като хаос, който трябва да бъде преодолян чрез ритуализацията.  

Обредните действия са свързани преди всичко с 

възстановяването на равновесието между доброто и злото. Те са 

свещени и притежават магическа сила, с която човек въздейства върху 

заобикалящия свят. Самият обред е насочен към непрекъснатото 

циклично възпроизвеждане на едни и същи митове, което разкрива 

неговата консервативност.  

В структурата и подредбата на обредните действия съществуват 

две фази – на зареждане (подготовка) за извършване на обредното 

действие и фаза на разреждане, в смисъл на освобождаване на 

напрежението след извършване на обреда.  

Обредната система в традиционната култура е начин за 

използването на натрупания опит в обществото. Предаването на 

обредното знание от поколение на поколение е основна грижа на 

обществото. Обредите са средство за социална реализация на човек, 

като чрез тях личността показва усвоения и натрупан опит. „Чрез 

обредната система индивидът и семейството се  интегрират със 

селищния колектив, с цялата човешка общност.”1 Самата традиционна 

култура е отворена до определена степен и позволява навлизането на 

нови ценности и знания. По този начин в културата старото преминава 

в новото. 

Музиката в обредите е важен компонент от изграждане на 

действието. Тя показва върховите моменти на емоционалното 

                                                 
1 Живков, Т. Обредност и обредно изкуство. В: Обреди и обреден фолклор, С., 1981, 

с. 18. 
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напрежение в обреда. Музическите дейности са незаменима част от 

обредните и не трябва да бъдат отделяни. При жива фолклорна 

традиция всяка песен или инструментална мелодия се изпълнява по 

определен повод, с определна цел, на определно място, в определено 

време и от определени членове на селищната група. Обредната система 

е система на повели и забрани. Обредите задължително имат свое 

драматургично изграждане според редуването на обредните и 

музическите дейности в него, които имат точно регламентирано място 

и време. 

Но да се върнем към конкретната тема за песните и 

инструменталните мелодии от сватбения цикъл, записани на 

надпяването в Шипка през 1963 година. Преди известно време ви 

запознах с това събитие и показах записи на трима български 

фолклористи – Николай Кауфман, Тодор Тодоров и Михаил 

Букурещлиев. Информаторите са изпълнили мелодиите със 

съзнанието, че показват най-хубавите образци от местния музикален и 

обреден фолклор. Насочих се конкретно към сватбения обред и 

изпълняваните песни и свирни след като ги прослушах. Считам, че 

тези образци са много интересни, макар и да не разкриват цялостно 

обреда. Не бива да забравяме, че са изпълнявани по време, когато 

фолклорната култура вече е променена и на път да изчезне. Поради 

тази причина и самите информатори са преценили, че показват  най-

хубавото, което е останало в тяхното съзнание и е наследено от 

техните предци, участници в истинските обреди. 

Сватбените песни записани на надпяването са общо девет и са от 

селата Крън, Долно Сахране и Морозово. Регистрирани са от Николай 

Кауфман и Михаил Букурещлиев. Тези песни съпровождат отделни 

епизоди от сватбения ритуал – на „засевки”, у момковата къща, 

прибулването на невестата, на кума, по „пътя” и на „дрехите” като дар 

за булката, прощаването  на невестата с родата й, посрещането в новия 

й дом. Инструменталните мелодии са три и са от село Морозово. 

Изпълнявани са „по пътя“, когато отиват да вземат булката; по време 

на извеждането на невестата и „на благата“ ракия.  

Българската традиционна култура е структурирана около три 

основни цикъла – годишния аграрен, индивидуалния жизнен и 

епическия. В тази моя разработка ще се спра на жизнения цикъл и то 

само на една от най-важните негови фази – тази на сватбата. Сватбата 

заема особено място във фолклорната патриархална култура като 

представителен обред на земеделеца производител, чиято основна 

водеща ценност е идеята за плодородие „по хора, стока и нива”. 

Семейните песенни цикли са в пряка връзка с природата, но са 
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съсредоточени около връзката човек (като отделна единица) – 

общество (съвкупност от хора). Самият обред е ритуализирана форма 

на социалните отношения. Сватбата като обред е посветена на 

социалното развитие на личността и в същото време е насочена към 

съществуването на цялата общност. 

Жизненият цикъл на човека е свързан с трите основни момента – 

раждане, сватба и погребение. През целия жизнен път на човека, от 

раждането до смъртта, заключени в една пространствено-времева 

рамка, се извършват и съответните обреди. В народната традиция 

винаги съществува строга последователност при изпълняването им. По 

този начин се съхранява цялостта на системата. Както казва Радост 

Иванова „... животът на човека се счита за пълноценно изживян, ако 

индивидуалното му съществуване е осмислено от социалното битие 

на микро колектива: семейството, селището. Отношенията между 

обществото и човека се регулират от традицията, която проявява 

вътрешна гъвкавост и се изменя в зависимост от всеки конкретен 

случай, съотнася се с живота на всеки индивид.”2  

Всяка личност има специфичен статус в обществото и участието 

му в различните обреди е начин на неговата социализация. Човек се 

приобщава към обществото посредством натрупания колективен опит, 

който се получава от възприемането и създаването на нови ценности. 

Социалната информация се унаследява като всяко ново поколение я 

възприема от предишното. Според Тодор Иванов Живков „Традицията 

е процес на унаследяване.”3 

Човешкият живот в традиционната култура се разделя на две 

половини.  Първата е от раждането до сватбата. Всяка личност 

преминава през обучение, натрупване на знания и преодоляване на 

изпитания чрез изпълняването на определени музически дейности, 

които в този период на младостта са най-активни. Това са 

коледуването, лазаруването и пр. В този отрязък от време индивидът се 

социализира и посвещава в обществото. Горица Найденова го определя 

като „посланик – ученик – посвещаван.“4 През втората половина, след 

сватбата до смъртта, пак според нея, „човек се явява посветен – 

посветител – пазител – посланик“. Сватбата е кулминация и преломен 

                                                 
2 Иванова, Р. Единство на семейната обредност. В: Обреди и обреден фолклор, С., 

1981, с. 33. 
3 Живков, Т. Обредност и обредно изкуство. В: Обреди и обреден фолклор, С., 1981, 

с. 8. 
4 Найденова, Г. Година – живот – история. Битие и разпад на една традиционна 

култура през погледа на етномузиколога. Изд. на Институт за изкуствознание, С., 

2006, с. 107. 
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момент в човешкия живот. В нея се показва всичко научено до този 

момент. След нея вече като социализирани и пълноправни членове на 

това общество младоженците се явяват пазители, посветители и 

обучители на онези, които идват след тях. „Тогава позицията на 

отделния човек спрямо музическите активности от предишните 

етапи се променя и той навлиза в сферата на друг музически 

репертоар.”5  

Сватбата е разгърнат обреден цикъл, който е с много по-сложна 

структура от другите обреди и в народното съзнание се възприема 

винаги като най-представителния празник във фолклорната традиция. 

В нея се съдържа част от информацията на културната система. Тя е 

повратната точка в музическите активности. Светлана Захариева 

определя сватбения обред като „триелементна звуко-музикална 

система”6, която е изградена от женското колективно пеене, 

инструменталната музика и мъжката трапезна песен с инструментален 

съпровод. „Всяка една от тези три вида музикални дейности изразява 

различна културна позиция, има отделна ценностна ориентация и 

адрес, и само тяхното единство рисува пълната музикална картина 

на сватбата.”7 

Структурата на семейните обреди се състои в три задължителни 

момента – отделяне, преминаване и приобщаване. Сватбата се 

причислява към преходните обреди. Тя се представя като кражба на 

девойката, отделянето й от нейния род и присъединяването й към 

новото семейство. 

Отделянето е свързано преди всичко с невестата. Това е 

моментът на  разделянето й от семейството и е съпроводен от различни 

ритуали на съпротива на нейната рода, свързани с посрещането на 

младоженеца и сватбеното шествие.  

Музическите дейности са свързани с определени ритуализирани 

моменти – „засевки” и замесване на обредните хлябове, приготвянето 

на сватбеното знаме, прибулването на булката и пр. „Засевките” се 

извършват в домовете и на младоженеца, и на невестата. Целият 

обреден процес се изпълнява в ритъма на специални песни, които 

Николай Кауфман нарича „протоколни” и имат заклинателна функция.  

                                                 
5 Найденова, Г. Година – живот – история. Битие и разпад на една традиционна 

култура през погледа на етномузиколога. Изд. на Институт за изкуствознание, С., 

2006, с. 107. 
6 Захариева, Св. Свирачът във фолклорната култура. С., 1987, с. 119. 
7 Пак там. 
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Регистрираните песни на надпяването в Шипка са две. Едната е 

от село Морозово „Засяваме за момата“8. Изпълнена е от Бойка 

Милчева Узунова, родена 1914 г. и записана от Михаил Букурещлиев. 

Песента е с равномерна ритмична пулсация в размер 2/4.  

Засяваме за момата (2), Елено моме (2), 

За момата, за ергена (2), Елено моме (2). 

Другият образец е от село Долно Сахране, изпълнен е от шест 

певици, които пеят антифонно, т.е. по три в група последователно. Нея 

ще рагледам по-долу, тъй като тя се е изпълнявала и по време на 

прибулване. 

Важна особеност при сватбения обред е инструменталното 

изпълнение, в повечето случаи на гайда. Инструменталистът, 

инструментът и самият звук имат свещени роли, които няма да 

изброявам. С тези “протоколни” (задължителни) мелодии се ръководят 

ритуалните действия на “засевки”, прибулването, въвеждането на 

младоженеца и пр. Свирачът в сватбата има ритуална роля с точно 

определена функция. В родово-семейната структура 

инструменталистът е външен, „чужд” от позицията „свое–чуждо”. Но 

винаги е от страната на момчето. 

Един от основните моменти, свързан с отделянето на невестата, е 

сплитането на косите й в невестинска прическа. В традиционната 

култура това сплитане символизира преминаването на девойката от 

един социален статус в друг – този на омъжените жени. Песните 

изпълнявани в този ритуал са тъжни и в тях присъстват мотиви на 

противопоставянето на „свое–чуждо”, на раздялата с моминството и 

приобщаването/подчиняването й към новото семейство.   

При младоженеца се извършва сходен обред, наречен „бръснене 

на зетя”. Но тук песните, съпътстващи ритуала са в пълна 

противоположност на моминските – те са радостни. За съжаление при 

надпяването в Шипка няма регистрирани песни нито на сплитането, 

нито на бръсненето. 

Вторият задължителен момент е преминаването и е свързан с 

двамата основни участника – момъкът и невестата. Младоженецът 

тръгва от своя дом за булката и се връща в света на рода и родителите 

си, но вече издигнат в социалната йерархия. Основните моменти 

свързани с младоженеца са обредното изпращане на сватовете за 

невестата и посрещането на новото семейство. Песните от 

Шипченското надпяване придружаващи тези ритуали са от село Крън 

и са изпълнени от една и съща певица – Велика Кръстева, родена 1921 

                                                 
8 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 212, Инв. № 3400. 
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г. Записани са от Николай Кауфман. Първата се изпълнява у момковата 

къща, когато сватовете се приготвят да тръгнат за кума. 

 

 

„У момини двори 

Две мъгли паднаа, 

У момкови двори  

две слънца огряа. 

Изляс (3), ти млада свекърво, 

Ти да видиш (2) 

Твоите равни двори 

Две слънца ограя9.“ 

Следващите две песни имат една и съща функция – когато 

сватовете отиват да вземат булката. Това са: „Калино, висока Калино“ 

и „Я изляс, мамо, на двори.“10  

„Калино (2), висока Калино (2), 

Я изляс на двори, 

Погледай надоле, 

Надоле и нагоре.  

Кумови, сватови 

Двори напълнили (2) 

Куля напускали (2), 

Кони навързали (2) 

Под жълтите дюли, 

Дреи намятали 

Под червен трендафел.“ 

 

„Я изляс, мамо, на двори 

Погледай доле–нагоре 

Какво ми момче минава, 

Алено конче яздеше. 

Изляс го, мамо, попитай 

Дъли е момче женяно, 

Ако е момче женяно 

Жена си да си остави, 

Мене за бульчи да вземи.“ 

 

При невестата преминаването или преходът се състои в 

отделянето й от бащиния дом и въвеждането й в новия, който от тук 

нататък се превръща в неин.  

В момента на извършването на сватбения ритуал младоженците 

се намират в гранична ситуация. Те нямат музически активности. 

Последните са пренесени върху обредните им двойници – деверът и 

зълвите.   

Същинският сватбен ритуал е в неделя, когато се събират 

роднините на младоженеца и с песни и свирни се отправят към дома на 

кума – един от най-важните обредни персонажи. Песента посветена на 

него е записана от Михаил Букурещлиев и е от село Морозово – 

                                                 
9 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 200 а, Инв. № 3041. 
10 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 200 а, Инв. № 3041. 
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„Юткраднахме кума”11. Певицата, която я изпълнява е Пена Иванова. 

Тази песен има строг адресат, безмензурна е, не много разпята, с 

кратък текст и малка мелодична редица. 

Особено важна роля имат музическите дейности „по пътя”. 

Песните и свирните изпълнявани “по път” са при тръгването от кума за 

вземане на невестата. Те са радостни и в тях се разкрива настроението 

в двата дома – момковите са огряни от „ясно слънце”, а в момините 

„тъмна мъгла” е припаднала.  

В Казанлъшкия край има специални песни посветени „на 

дрехите”. Всъщност това са даровете, които родата на момчето дарява 

на невестата. На надпяването в Шипка е записан само един такъв 

образец от село Морозово12. Това е песен в ръченичен размер и е 

изпълнена от Пена Иванова.  

„Израснало йе, леле, дърво високо, (3) 

И под дървото, леле, 500 моми, 

500 моми, 600 момци. 

Те си плетяха телена мрежа 

Да си уловят мрена риба. 

Не уловиха мрена риба, 

Най-уловиха малката мома.“ 

Изпълняваната от гайдаря “по пътя” ръченица (обикновено 

изигравана от девера) има апотропейна (защитна) функция като 

момент на извършване на преход, преминаване, на надмощие на 

мъжкото над женското. Такава инструментална мелодия е записана от 

Михаил Букурещлиев в село Дъбово и е изпълнена от Станю Петков 

Стойков, роден 1926 година13.    

При пристигането на сватовете пред дома на невестата вратите са 

здраво затворени и момковата дружина, в частност младоженецът, 

трябва да преодолее някакво препятствие, за да влезне. Ролята на 

гайдаря е водеща. Именно той е този, който завежда младоженеца до 

стаята на булката. 

Прибулването на невястата от кумата е важен момент от 

"преминаването" на булката. В традиционната култура по този начин 

тя се предпазва от злите сили, като например лошите очи и уроките. 

Песните, изпълнявани по време на ритуала, са с характер на плач и 

разкриват нейната съпротива от раздялата с родителите й. Една от 

споменатите песни "на засевки" от село Долно Сахране, се изпълнява и 

                                                 
11 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 212, Инв. № 3400. 
12 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 212, Инв. № 3400. 
13 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 212, Инв. № 3395. 
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"на прибулване". Това е уточнено от самите певици, а фолклористът 

Николай Кауфман го е отразил в теренните дневници14.  

„Зъсяваме у момата (2), 

У момата, у ергеня. (2) 

Мър, Севданка, вярна айко15, 

Що прибърза да са жениш? 

Айки ли ти омръзнаха 

Или майчин [...], 

Или люби ти домиля.“ 

Раздялата на невестата с роднините е кулминационен момент. 

Задължително е редуването на музическите дейности – женското пеене 

и инструменталното изпълнение. При извеждането на булката 

музикантът е водещият, той ръководи процесията по излизането й от 

дома до двора. Такъв пример има от село Дъбово, изпълнен от 

споменатия Станю Петков Стойков и записан от Михаил 

Букурещлиев16. Мелодията е тъжна и е безмензурна.  

Въпреки, че булката не пее и няма никакви музически 

активности, нейните дружки пресъздават мъката и тъгата й чрез 

определени песни. Те са монотонни и съдържат молба тя да не бъде 

забравена. Обикновено се пеят в момента, когато невястата тръгва към 

портата. На надпяването са записани две такива песни. „Иленка, мамо, 

Иленка”, изпята от Велика Кръстева от село Крън, записана от 

Николай Кауфман17. 

„Иленка, мамо, Иленка, 

Иленка, булка хубава! 

Иленка прошка удзима 

Ют нейната майка е баща. 

Иленка мама думаше: 

- Дай ръка, мамо, дай ръка, 

дай ръка да са простиме! 

До сега бяхме заедно,  

От сега нататък оставаш, 

Оставаш, майко, без мене! 

Иленка тейки думаше: 

- Дай ръка, тейко, дай ръка, 

дай ръка да са простиме! 

                                                 
14 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 200 а, Инв. № 3042. 
15 Айка - дружка. 
16 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 212, Инв. № 3395. 
17 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 200 а, Инв. № 3041. 
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Иленка прошка удзима 

Ют нейни двори шъроки: 

- Простете цветя сякъкви!“ 

 

Другата е от село Долно Сахране, регистрирана от Николай 

Кауфман „Я върви, върви, момичънце малко”18. 

„Я, върви, върви, момичънце малко, 

Я върви, върви, назат не поглеждай. 

У момини двори тъмна мъгла падна, 

У момкови двори ясно слънце грее.“ 

След тези тъжни напеви всички се отправят или към черквата, 

или към дома на младоженеца отново под звуците на гайдата.  

Приобщаването на новото семейството е важен момент в 

обреда.  

При сватбата се извършват едновременно два вида приобщаване 

– едното е на самите младоженци един към друг, а другото – към 

момковия род. Ще цитирам отново Радост Иванова „Тази дуална 

система в митологичен план показва нарушаването на хармонията в 

социалния живот и възстановяването й след това, настъпването на 

хаоса и възстановяването на космоса”19. 

Навлизането на невестата в новия род е свързано с 

продължението му и подобряване на материалното му състояние. 

Представата за невястата в народното съзнание е като материална 

ценност и плодородие. 

Българската обредност има две изразени подсистеми – мъжка и 

женска. Сватбата е един двубой между двата рода – тези на момчето и 

момичето. Тя е диалог между мъжкото и женскотото начало. В 

бинарността "чуждо–свое", мястото на булката е на чуждата в 

момковото семейство и е необходимо да бъде приобщена. След като се 

свали булото тя вече е преминала в новия си социален статус на 

омъжена жена. В митилогичен план тя има ролята на земята, която ще 

бъде оплодена.  

Диалогът между мъжкото и женското начало е на всички нива на 

сватбения ритуал – моминското групово пеене се противопоставя на 

мъжкото инструментално изпълнение. Макар невестата да не пее, тя е 

представена от нейните дружки. Музическата й активност е 

ограничена, като вид изпитание в нейния жизнен път.  

                                                 
18 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 200 а, Инв. № 3042. 
19 Иванова, Р. Единство на семейната обредност. В: Обреди и обреден фолклор, С., 

1981, с. 46. 
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Младоженецът има повече активност от булката в сватбения 

обред. Неговото лично изпитание е свождането, като начин на 

продължаването на рода, след което той преминава в друга социална 

група – тази на мъжете. С пушечен гърмеж той известява 

консумирания брак. Следва проверката на невестинската риза и 

приготвянето на „благата” ракия. Свирачът е този, който оповестява на 

цяло село дали „свождането” е благополучно и ще се пие блага ракия, 

т.е. дали момичето е честно. Инструменталът изпълняван в този 

момент има продуцираща функция. Тя притежава ритуално-сакрална 

връзка с честността на невестата. Гайдарят Станю Петков Стойков от 

село Дъбово е записан от Михаил Букурещлиев в изпълнение на 

мелодията „На ракия“20. 

Последващите песни от сватбения обред разкриват пред 

обществото приобщаването на новата двойка както един към друг, така 

и към рода на младоженеца.  

Тук само ще спомена, че музическите дейности, свързани с 

веселбата и сватбената трапеза като основен център, са друг вид. 

Изпълняваните песни и инструментални мелодии са различни от 

строго ритуалните до този момент. За съжаление на надпяването в село 

Шипка няма записани образци от сватбената трапеза. 

За да завърша цикъла само ще посоча останалите ритуали. В 

понеделника невестата се води за вода придружена от сватбарите и е 

задължително съпътствана от свирача. С налятата вода младоженката 

полива на роднините си да се измият, като символ на приобщаването й 

към новия род.  

Сватбеният обред завършва с разбулването на невестата след 

една неделя – сваля се булото и на главата й се поставя бяла кърпа като 

символ на омъжена жена. Следват т. нар. „повратки” – посещения у 

кума, родителите на булката, сватбарите и пр.  

След сватбата младоженците са достигнали своя последен етап на 

социализация.  

В заключение ще отбележа, че традиционната култура вече не 

съществува в чистия си вид. Тя няма реално битие, но се пазят голямо 

количество образци съхранили част от историята й, макар и вече да не 

са в обръщение в бита. Те се пазят само в музикалните архиви и са 

особено ценни, защото вече не можем да видим и чуем в 

действителността онова, на което нашите баби и дядовци са държали и 

което е било неизменна част от техния живот. 

 

                                                 
20 Музикалнофолклорен архив, ИИИзк, П. 212, Инв. № 3395. 
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„МАЙСТОР НЕ СЕ СТАВА ЗА ЕДИН ДЕН” 

 

М. Ибришимова – Петрова 

Венелина Илиева 
 

Етнографски комплекс „Кулата” - гр.Казанлък е част от 

Исторически музей „Искра”. Намира се в най-стария квартал на града, 

където има запазили традиционния си облик сгради. През 1965 г. по 

предложение на Исторически музей „Искра” и с решение на 

Изпълкома на Об НС - гр. Казанлък е възложено на специалисти от 

НИПК - София да изработят Квартално-застроителен план за 

изграждане на Историко-етнографски комплекс „Кулата”. Планът е 

разработен от арх. Петър Дикиджиев от Института за паметници на 

културата в гр. Пловдив. Предвижда се  възраждане на чаршията с 

работилнички за занаяти - калпакчийство, златарство, гайтанджийство, 

казанджийство, калайджийство, розоварна. При реализацията му се 

оформят само две действащи работилници – бакърджийска и 

дърводелска, от които до днес оцелява само бакърджийската. 

Началото на медникарския занаят търсим в предвъзрожденския 

период и процеса на замяна на дървените и пръстени съдове в 

домакинствата с медни и оловно-калаени. С развитие на 

розопроизводството и необходимостта от съдове за розовата 

дестилация се разширява търсенето на казани, бакъри и конкуми за 

съхранение и пренос на розово масло. Това довежда до бързо развитие, 

налага и промяна в наименованието на занаята – „казанджийство или 

бакърджийство”. През Възраждането /макар и да не достига бурния 

разцвет на медникарските центрове - Стара Загора, Шумен, Самоков, 

Пловдив, Устово/ Казанлък, заедно с Карлово, е сред водещите в 

занаята подбалкански градчета. Подбалканските майстори са 

неповторими със старинните форми на своите произведения. В 

периода 1870-77 г. в Казанлък работят до 10 казанджийски 

работилници с около 50 работника. Те се помещават в обособена 

чаршия – „Казанджийска чаршия”1. Заможни казанджии и калайджии 

през 70-те години са С. Тодоров, Петко Теньов, Иван Симеонов, Тодор 

Иванов и др.2 Основна отличителна черта на българския меден съд 

остава неговата практичност и функционална опростеност. В годините  

 

                                                 
1 Павлов, А. Икономическото развитие и състояние на град Казанлък. - Казанлък в 

миналото и днес, кн. І. С., 1912, с. 295. 
2 Пенчев, П. Казанлъшкият край през Възраждането. С., 2005, с. 62. 
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на Възраждането българските майстори - бакърджии се отърсват от 

източните мотиви - украсата по съдовете е алегорично представяне на 

мечти и представи, на национални отличителни белези и религиозни 

християнски мотиви3.  

В края на ХІХ век западането на дребното занаятчийско 

производство и разорението на еснафския Казанлък, наред с 

общоикономическите причини, е обусловено и от факта, че градът е 

близо до решителни военни действия през Освободителната Руско-

турска война. Запазени преписи от архива на кметството дават данни за 

западането на града: „Преди войната (1876 г.) – 5, 392 семейства с 2, 

372 къщи.  След войната (1881 г.) – 3, 718 семейства с 1, 747 къщи.” 4 

Вносът на европейски стоки измества от пазара голяма част и от 

продукцията на казанджийския занаят. Различните прибори за 

домакинствата, които някога са правени за града и околията, са 

заменени с фабрични стоки и в началото на ХХ век на чаршията са 

оцелели 5 дюкяна с 8 работника. Най-голямата работилница е на братя 

Казанджиеви – в нея освен тримата братя има и четири наемника. 

Техният опит да развият казанджийството като модерно производство 

е успешен – на пазара се появяват елегантни медни съдове - тяхно 

производство, самовари, конкуми, котли и дори пръскачки за лозя, 

които успешно съперничат на европейските. 5 

Оформянето на бакърджийска работилница в комплекса е 

продължаване на традицията, за да бъде звукът на чукчето  

демонстрация на отминалото време. За майстор в работилницата е 

поканен Петко Байков. Той е роден в гр. Казанлък през 1950 г. Заради 

работата на баща му, който е шивач - семейството се мести в Калофер 

и живее в дома  на Христо Вълев Ненкин, майстор - бакърджия. 

Детското любопитство го отвежда в работилницата и искрата на 

майстора пламва в душата му. Минава през всички степени на 

обучение в занаят – чирак, калфа, майстор. Явява се на  изпит пред 

Задругата на майсторите през 1977 г. 

Един ден през 1979 г. в дюкяна влиза добре облечен човек, който 

проявява интерес към изделията. След дълъг разговор с бай Петко, той 

си купува сервиз за кафе и прави неочаквано предложение на 

майстора. Кани го да работи в Казанлък,  в Етнографския комплекс.  

                                                 
3 Константинов, П. Времето на майсторите. С., 1979, с. 120. 
4 Павлов, А. Икономическото развитие и състояние на град Казанлък. - Казанлък в 

миналото и днес, кн. І. С., 1912, с. 310. 
5 Павлов, А. Икономическото развитие и състояние на град Казанлък. - Казанлък в 

миналото и днес, кн. І. С., 1912, с. 322. 
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Оказва се, че това е кметът на града – Станчо Коев. Осигуряват 

му общинско жилище, „готово до ключ”, както сам казва. По това 

време бай Петко вече има семейство, две малки дъщери,  но не се  

колебае изобщо дали да се премести – за него  „камъкът си тежи на 

мястото”. Става част от колектива на ИМ „Искра”, който напуска през 

1988 г.  Предметите, които изработва по това време, се продават като 

сувенири в универсалния магазин в града. 

Работилницата е обзаведена с инструменти от фонд 

„Етнография” на музея, специално е намерен и автентичен 

бакърджийски „кютюк” от Пазарджик. През годините постоянно 

допълва инструментите, с които работи, появява се дори и бормашина. 

„Кютюкът” пък е разрязан на отделни парчета, според мястото в 

работилницата. Днес използва над 20 вида чукове – дървени и метални, 

мухлия, циция, максадан – различни видове наковални, клещи и др. 

Според бай Петко  бакърджийството е много труден занаят – 

физически и като вложени умения, трябва много търпение. Това 

отблъсква днес младите хора да се занимават с него – не им се работи, 

бързо искат да видят резултата.  В миналото най-буйните деца са 

давани като чираци на бакърджиите, за да ги дисциплинират.6 

Майсторлъкът си влага в кухия съд – той е и най-труден за 

работа. Изработва различни съдове -  котлета, кафеници, сервизи за 

вино и ракия, кафе, пепелници - винаги се съобразява с пазарното 

търсене. Вкъщи има само кафеници и вази - подарък за съпругата му. 

Изработва и по-нестандартни съдове – сервиз за вино от рог, 

облицован отвътре с мед – подарен на Тодор Живков; паница, 

оформена като две длани – подарък за побратимените градове на 

Казанлък – тези поръчки са от градската управа по онова време. 

Нетрадиционните съдове – негова запазена марка са други. Бай Петко 

се прекланя пред майсторството и магията на траките  - не само защото 

живее в Долината на тракийските царе. Той гледа на произведенията 

им от позицията на майстор-занаятчия. И при съвременните 

технологии и инструменти някои тракийски предмети като изящност и 

красота са непостижими. Копира елементи от съдовете и създава 

съвременни от мед. Изработва киликс, различни фиали, ритони. 

Първият му киликс е подарен в Египет. А тракийският ритон е съдът  - 

предизвикателство за него. Единствен майстор е и на триизмерната 

медна роза, отнесена като подарък по различни краища на света. Тази 

роза и е една от наградите на ежегодния национален конкурс „Магията 

- любов”, провеждан в Казанлък.  Най-малкият кух съд, който прави е 

                                                 
6 Хаджийски, Ив. Бит и душевност на нашия народ, т. 2, С., 1974, с. 189. 
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казан за ракия – 8 л.,  като поръчка – подарък, днес в Афганистан. Най-

големият: казан – 500 л. Днес слабост  са му конкумите от 20 грама, 

които украсява с рози или тракийки. Често сънува съдовете  и след 

това бързо ги създава.  Работи и църковна утвар – основно ремонтира – 

потири, звездички, полилеи, свещници, купели.  Предметите са в 

храмовете на Г. Черковище, Смолян, Казанлък, за българската църква в 

Испания по поръка на Лъчезар Тонев също изработва утвар. 

Специфичното за съвременните му съдове е лакирането.  

Регистрирал е и собствена занаятчийска марка – печат. Говори с 

много любов за всички свои изделия, в които е вложил и майсторлъка, 

и фантазията, и сърцето си. Когато са приготвени за подарък и той е от 

сърце, стойността е огромна. Не случайно в традиционната култура 

първите съдове, които получавало младото семейство  са медните – 

белег за имотност, носят светлина и топлина, послание за уют.       

Освен нови съдове, майстор Петко извършва и поправки – на 

казани за ракия, на менчета, използвани в сватбените ритуали, дори и 

на листенцата и жълъдчетата на тракийския венец на паметника на 

Европа в центъра на града. 

Най-голямата му болка е, че няма на кого да предаде уменията си. 

Обучавал е различни желаещи, но никой не е имал търпението да стане 

майстор. Всички искат за 2 дни да  се научат  и да изработват най-

сложните съдове. В бакърджийството 90 % от уменията се получават в 

практиката. Всичко в занаята е свързано с много труд, любов и емоция, 

защото това, което правиш, излиза от сърцето и душата ти.  

Създадената красота не може да се реализира, не можеш да се 

изхранваш, това също обрича занаята на замиране. Бай Петко – Бакъра 

споделя и мнението, че занаятите замират, защото запада и 

самочувствието на българина.  Счита себе си за „последния мохикан в 

медникарството”. През 2002 г. японски екип журналисти снимат 

филм за него. 

Правил е различни изложби през годините -  преди 1989 г. почти 

ежегодно участва в Орешака и експозицията на Задругата на 

майсторите на художествени занаяти. Участва и в международни 

изложби – в Куба, Финландия,  Япония, Европа, където съдовете му са 

откупувани. През 1994 г. участва в четвъртия по ред конкурс за 

майстори - бакърджии от страната, участници в Задругата -  в  АЕК 

„Етър” - Габрово. Печели първа награда. Той единствен от всички 
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участници изработва, освен задължителния съд, още два – кана и 

фруктиера.7 

През  м. юни 2014 г.  Исторически музей „Искра” бе домакин на 

юбилейната му изложба. Тя бе посветена на неговия 50-годишен 

творчески път.  
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БРАДВА ТИП „КЕЛТ” ОТ АНТИЧНИЯ ФОНД 

НА ИСТОРИЧЕСКИ МУЗЕЙ „ИСКРА” 

 

Меглена Първин 

 

Находката е заведена под сигнатура МИКА II 1638 (обр.1) в 

инвентарната книга на античния отдел на музея като откупка с 

неизвестно местонамиране. Липсата на тази информация  в значителна 

степен затруднява  интерпретацията, но поради факта, че броят на 

откритите бронзови кухи брадви /”келт”/ в Южна България е 

сравнително малък, нейното въвеждане в научно обръщение е важно. 

Брадвата (обр.2) е с втулка с овално сечение, с удебелен ръб. 

Двете фаски са трапецовидни, с прави ръбове, които в посока на 

острието постепенно се извиват навън. Формата на сечението на тялото 

е шестостен.  Ръбовете на фаските започват от удебелението на 

втулката и завършват при острието. То е слабо дъговидно извито и от 

двете страни ясно личат следите от обработка чрез коване, чиято цел е 

да увеличи дължината на работния ръб. Върху всяка от фаските е 

нанесена украса от шест успоредни прави нервюри, започващи на 0,5 

см под долния ръб на втулката и заемащи 2/3 от височината на тялото. 

Следи от такива нервюри личат и по  страничните стени на тялото. На 

1,6 см под ръба на  втулката личи хоризонтална нервюра, нанесена 

върху цялото тяло.  Запазени са двата надлъжни странични ръба, 

свидетелстващи за отливането в двуделен калъп. 

Размери: вис. 8,8 см; макс. шир. тяло 3,5 см; шир. острие 3,8 см; 

външни р-ри втулка 3 х 3,8 см; дълб. втулка 6,8 см; тегло 194,67 гр. 

Брадвата принадлежи към тип Върбица Т1А по типологията на 

Дергачëв на келтите от Долен Дунав1 . Това са кухи брадви с дълги 

трапецовидни фаски и украса от нервюри.  Групата е представена 

както от готови изделия /от съкровищата Върбица 1, Върбица 2, Горско 

Косово, Овча могила и Агатово; и няколко единични находки/, така и 

от калъпи за тяхното изработване  /от Сокол, Желю войвода, от РИМ – 

Ямбол, от съкровището Есеница и една случайна находка/2.  

В технологично отношение повечето брадви от тази група се 

изработват чрез отливане в калъп с два канала за леене в краищата на 

овалната втулка.  Запазеният калъп от с. Желю войвода свидетелства, 

че е ползван и по-ранният способ за леене чрез разширение предвидено 

                                                 
1 Дергачëв 2011, 108-110, рис. 59. 
2 Дергачëв 2011, 108. 
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за удебеления ръб на втулката3, като в калъпите се поставя т.н. леярско 

сърце4. 

В метрично отношение брадвата от античния фонд на музея се 

вмества в общите параметри на типа Върбица Т1А, които са 

сравнително широки /височина от 6,5 до 10 см и тегло от 98 до 216 

гр./5. Анализът на метричните данни на този тип и съпоставянето с 

данните на  някои от другите типове водят до заключението, че 

брадвите тип Върбица Т1А са по-късни от вариант Дичево, частично 

синхронни с вариант Ойнаку и едновременни с тип Върбица А. 

Това означава, че хронологически те по-скоро са свързани с 

ранния Халщат, а не с късната бронзова епоха6. Този извод се 

потвърждава и от датировката на съкровищата, от които произхождат 

предметите от типа /НаА-НаВ по централноевропейската хронология/7. 

Териториалното разпространение на типа е в централна Северна 

България, на запад от поречието на р. Янтра, което попада в ареала на 

Върбишкия металургичен център8 . Единствената  до момента 

публикувана находка от този тип брадви „келт” на юг от Стара 

планина е тази от с. Книжовник, Хасковско9.  Същевременно е 

интересен фактът, че всички калъпи за производството на този тип 

брадви са именно от Южна България10. 

 

ЛИТЕРАТУРА: 

Дергачëв 2011: В. Дергачëв. Кельты и серпы Нижнего Подуная 

(Топоры-кельты поздней бронзы Карпато-Подунаяр выпуск 2)., 

Кишинеу, 2011. 

Нехризов, Иванова,  Лесигярски 2012: Г. Нехризов, С. Иванова, Д. 

Лесигярски. Бронзова куха брадва от Хасковско. – Бе-Са. Българско Е-

списание за Археология (http:/be-ja.org), 1, 2012, 73-78. 

Черных 1978: Е. Черных. Горное дело и металургия в древнейшей 

Болгарии., София, 1978. 

                                                 
3 Дергачëв 2011, 110. 
4 Нехризов, Иванова, Лесигярски 2012, 76. 
5 Дергачëв 2011, 110. 
6 Дергачëв 2011, 112 -113. 
7 Дергачëв 2011, 113. 
8 Черных 1978, рис. 100.34; Дергачëв 2011, 114, рис. 64. 
9 Нехризов, Иванова, Лесигярски 2012. 
10 Нехризов, Иванова, Лесигярски 2012, 75 и цит. там литература. 



 

 

 

  
 

                                           Обр.1. Бронзова брадва „келт” 

 

                              
 
                                               Обр.2. Графично изображение 
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ОТ ПРАХА НА ВРЕМЕТО: 70 ГОДИНИ ОТ СМЪРТТА НА 

БОТЕВИЯ ЧЕТНИК ЦАНКО МИНКОВ – КОМИТАТА 

 

Недялко Несторов, Румен Скрински 

 

В Павел баня е прекарал живота си един от най-младите ботеви 

четници – Цанко Минков – Комитата. Неговите потомци все още пазят 

жив завета му и затова на 2 юни, когато почитаме делото на загиналите 

за свободата и независимостта на България, си спомняме и четниците 

на гения на българската литература. 

Цанко Минков Дечев – Комитата е роден в село Турия. Науката 

спори за точната година на рождението му. От малък той остава сирак 

- баща му умира, когато е съвсем невръстно дете. До около 

деветнадесетгодишен Цанко е чиракувал, за да изкарва прехраната си. 

От ранните си години той е имал една съкровена мечта – да събере 

пари, за да си купи пушка. 

През 1875 г. със двадесетина свои съселяни, водени от Станчо 

Кавръков, тръгва да търси препитание във Влашко. Там започва работа 

в тухларница. Според историите, които се разказват в рода на Цанко, 

един ден, докато работел със своите приятели, покрай тях минал висок, 

снажен млад господин, представил им се, запитал ги: „Кой ще дойде с 

мен да освободим Майка България?” Всички се прегърбили и 

изпокрили, все едно не го виждат. Единствено младият Цанко се 

изправил и с гордост извикал „Аз, господин Ботев!” 

Така Цанко Минков попада на стр. 44 в личния бележник - 

тефтерчето на Ботев. Тъй като Цанко имал само цървули, неговите 

събратя по неволя посъбрали някой грош, за да му купят обувки. Никак 

си не вървяло да тръгне на освобождение по цървули. По-късно Цанко 

споделя още една прелюбопитна история. Тъкмо като се качвали на 

кораба и от четата хвърлили в Дунав жив петел. Той с плясканията си 

във водата успял да създаде достатъчна суматоха, за да могат 

четниците да качат незабелязано сандъците с оръжията си на 

„Радецки“. Цанко бил и много впечатлен от написаното от Ботев 

послание до собствениците на кораба, че поема отговорността за 

отклоняването на курса на парахода.  

По време на сраженията на четата при Милин камък, Цанко е 

ранен в ръката. След гибелта на Ботев и разтурянето на четата, той 

тръгва заедно с даскал Димитър Икономов по течението на р. Искър. 

След седмица е заловен край воденица около с. Лютиково. След процес 

е осъден на смърт чрез обесване. За негов късмет по това време в 
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България е имало международна делегация във връзка с Баташкото 

клане. По тяхно настояване той е освободен с официален документ. 

При завръщането му в родното село Турия, той не е допуснат от 

съселяните си. Принуждава се да се засели там, където по-късно се 

изгражда с. Павел – днешния град Павел баня. Цанко води скромен и 

достоен живот. Достига до 90-годишна възраст и умира на 5 октомври 

1944 г.  

Неяснотите около рождението му са повод той да бъде сочен като 

най-младия Ботев четник. Сигурно обаче е едно – той е най-дълго 

доживелият от четата.  

В Павел баня и в Казанлък са кръстени улици на негово име. Той 

е обявен за почетен гражданин на Павел баня. Единствената снимка на 

Цанко Комитата от четническия период е запазена във фонда на 

Исторически музей „Искра” – Казанлък. С подкрепата на директора на 

музея – Момчил Маринов, тя става обществено достояние.  

През 2008 г. по инициатива на кмета на общината – Станимир 

Радевски в центъра на Павел баня е издигнат гранитен бюст - паметник 

на Цанко – Комитата. На откриването специлно присъстват неговите 

правнучки – Тинка и Гена.  

През 2014 г., по повод 70-годишнината от смъртта на Комитата се 

отслужи възпоменателна церемония в църквата „Рождество 

Богородично“ в Павел баня. Неговите родственици и признателни 

павелбанци поднесоха и цветя на гроба и на паметника на Цанко – 

Комитата в центъра на курортния град. Към момента се работи и по 

документален филм за най-дълго живелия Ботев четник. 

 

 

ЛИТЕРАТУРА: 
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Искра”. Казанлък, 2009. 

Жерговски 1880: Д. Жерговски. Какво разказва един жив Ботев 

четник: Принос към миналото ни. Казанлък, Гутенберг, 1880.  
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СТЕФАН ПОЧЕКОВ – ГЕРОЙ ОТ АПРИЛСКОТО ВЪСТАНИЕ 

 

Недялко Пъков 

 

Корените на родословното дърво Почекови са изследвани от 

нашият публицист, писател и художник Димитър Чорбаджийски-

Чудомир в началото на ХХ век.  

Родът Почекови идва от гр. Копривщица и се заселва в Казанлък 

през 1803 г. В края на ХVІІІ и началото на ХІХ в. кърджалии 

кръстосват земите на Турската империя, нападат и опожаряват села и 

градове, грабят търговски кервани, ограбват турската хазна.  

Историческите сведения потвърждават за над три нападения в 

Клисура и Копривщица. Това принуждава  част от населението на тези 

градове да потърси убежище в по-защитено място за живеене. Такъв се 

оказва гр. Казанлък поради стратегическото  си разположение и 

изградената вече стена, наименувана „Шарампол”. От това 

отбранително съоръжение казанлъчани успяват да отблъснат 

кърджлийските нападения с оръжие в ръка. 

Родовете от Копривщица и Клисура се заселват в една махала, 

разположена северно от днешния булевард  „Розова долина”, 

продължаваща на запад до училище „Паисий Хилендарски”. Старите 

къщи от тази махала се намират днес на ул. „Ангел Кънчев”, а къщата 

на Стефан Почеков е била № 9. Признателните казанлъчани са 

поставили  паметна плоча с текст: „В тази къща се роди и живя 

Стефан  Почеков. Виден революционер загинал по време на 

Априлското въстание. 1850 – 1876.” Родният дом на героя е съборен 

прз 2006 г. За него днес свидетелстват оцелелите три стъпала.     

Стефан, най-големият син на гайтанджията Стоян Почеков, е 

роден през 1850 г.  Семейството не било заможно - нерадостно било 

детството на Стефан Почеков. Макар и за училище да не остава много 

време, Стефан се проявява като добър ученик и бързо се научава да 

чете и пише. Заради хубавия му глас е включен в църковният хор на 

храм „Св. Троица”. 

Времето, в което израства  Почеков, е бурно и неспокойно. 

Казанлъчани водят борба с гръцкото духовенство. Стефан, заедно със 

своите другари, изпълняват църковна служба на български език, 

вместо на гръцки, както е било дотогава. 

През 1868 г. появата в Балкана на четата на Хаджи Димитър 

разбужда духовете. След жестоки сражения с турците е разбита на 

връх Бузлуджа на 18 юли. Стефан присъства на обесването на 

четниците Христо Милев Янъков и Стефан Дянков Орешков.  Техният 
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светъл пример пробужда искрата на революцията в душата на младежа. 

Дружи със сподвижника на Васил Левски  -  зографа  Петьо Ганин, 

сина на ханджийката баба Ганка, при която Апостола се приютява в 

Казанлък.  

Работейки като начален учител, Стефан Почеков се проявява и 

като добър общественик, обичан от младежите в Казанлък. Заедно с 

Йордан Стателов основават през март 1873 г. Ученическо дружество за 

самообразование „Искра”.  За председател е избран Йордан Стателов. 

През следващата - 1874 г. Стефан Почеков е председател, развива 

оживена културно-просветна дейност и пропагандира идеите за 

национална революция сред мадежите. Подразнени, казанлъшките  

чорбаджии го лишават от учителското място през 1875 г. Турската 

управа също търси повод да го арестува. Това принуждава Стефан 

Почеков да напусне  Казанлък. През есента на същата година, с 

помощта на Тодор Каблешков, започва работа като начален учител в 

гр. Клисура.  

Започва подготовката на Априлското въстание. През 1876 г. в  

Клисура е създаден първия революционен комитет под тайното име 

„Братя Самуилови”. На първото заседание на комитета поканват 

Стефан Почеков да стане член на комитета и той приема. Започва 

трескава подготовка: събират се пари за закупуване на оръжие, барут, 

облекло, храна. Обучават се четници. Стефан Почеков е записан като 

въстаник под номер 922 в Четвърти  пловдивски  революционен окръг. 

В списъка на Клисурската  въстаническа войска същият е записан под 

номер 84.  

Въстанието в Клисура е вдигнато, радостта и възторгът са  

неописуеми.  Четниците целуват кръста и знамето и отиват на 

позициите. През това време богат турчин от Карлово, Тусун Бей, 

събира турците от карловските села и ги повежда към Клисура за 

свещена война.  Започва се люта битка при  позициите на Зли дол - от 

изток напада Тусун Бей, а от запад - многобройните златишки турци. 

Тук, на най-трудната позиция, се сражава и Стефан Почеков. 

Въстаниците са разбити. Клисурци са подложени на сеч и палеж.  

Група, водена от войводата Тодор Каблешков, в която е и Стефан 

Почеков, се  изкачва осем дни по стръмните урви на Троянския балкан, 

преследвани от потерята. На осми май достигат близко до с. Чифлик и 

изнемощели се приютяват в овчарска колиба. Виждат до близката 

кошара българин с калпак, това ги успокоява, че няма да бъдат 

предадени и   уморени заспиват. Овчарят отива в селото и ги предава. 

В полунощ са обградени - първи излизат от колибата Стефан Почеков 

и Георги Търнев, стрелят и се мъчат да пробият обръча, но са убити и 
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обезглавени. Тодор Каблешков и Найден Попстоянов са заловени 

живи.  

Паметник на четиримата герои има в с. Чифлик. На 8 май всяка 

година има честване в местността Голямата скала с възстановка на 

събитията.  

През 2016 г. в Казанлък се сформира Инициативен  комитет за  

поставяне на паметна плоча на Стефан Почеков на бул. „Розова 

Долина”  № 3, в близост до мястото на родната му къща. Плочата е 

тържествено открита на 1 ноември 2016 година, по случай 140 години 

от Априлското въстание. Засадено е вековно дърво, американски дъб, в 

квартал „Васил Левски” в памет на героя. Всяка година при честване 

на Априлското въстание пред паметната плоча на Стефан Почеков се 

поставят венци и цветя. Текстът: „Стефан Стоянов Почеков. Роден 

през 1850 г. в град Казанлък. Учител и общественик. Участник в 

Априлското въстание - член на Клисурския революционен комитет. 

Убит на 8 май 1876 г. до с. Чифлик в Троянския балкан. Вечна слава на 

героя!”, напомня на казанлъчани за подвига на техния съгражданин. 

 

ЛИТЕРАТУРА: 
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КРАЕВЕДСКАТА ДЕЙНОСТ В КАЗАНЛЪК 

 

Пепа Коскина 

 

На Петровден на 29.06.1901 г. съвсем по любителски се отварят 

вратите на музея. „Поверих на тогавашния председател на 

Ученолюбива дружинка „Искра” Петър Минев и на домакина Тодор 

Мирчев проекта си. Те ми дадоха една стая, един малък шкаф, един 

ятаган от реквизита на театъра, черното знаме от връх Бузлуджа 

/използвано по време на почитане паметта на Хаджидимитровите 

четници/. От дружествената градина взех кестенява тиква, тежка 

28 кг. Брат ми Стефан ми даде една сребърна българска монета 

Светослав Тертер, турих при нея и една малка стрела. А над вратата 

на стаята Иван Енчев - Видю написа  „Музей за старини и изкуства”. 

Разсилният Христо Левендов се изправи на вратата за музеен пазач. 

Това е стаята, която по-късно се намира огнището, където се вари  

кафе и чай. Същият ден градският глашатай обяви из целия град, че 

при Ученолюбива дружина „Искра” е основан Музей за старини и 

изкуства и е открит за гости всекидневно.”1 Като член на 

Настоятелството на Ученолюбива дружина „Искра”, основната 

дейност за която  отговаря Петър Топузов, е  уреждането на музея.2 

Още с основаването си музеят разчита основно на местните граждани 

да обогатяват неговия фонд, т.е. от самото начало е налице работа с 

местните краеведи, та до наши дни. На първите любознателни 

граждани се дава да прочетат ръкописната програма, където са 

посочени старините и предметите на изкуството, които музеят събира 

за обогатяване на бъдещите фондове.3  Иван Енчев – Видю, който от 

самото начало е пръв помощник на Петър Топузов, изказва мнение за 

основаване на Туристическо дружество при музея на Ученолюбивата 

дружинка “Искра”, което да го подпомага в събирателската работа. 

Оръжейният майстор от 23-ти пехотен Шипченски полк обещава на 

Петър Топузов да подари на музея лента с патрони 4. Прави се 

програма за старини и изкуства, която се раздава на посетителите. В 

нея са описани материалите, които представляват интерес за музея. 

Така много скоро той започва да се обогатява с даренията на 

казанлъшките граждани. „След един месец - пише П. Топузов - два 

шкафа бяха вече пълни с подарени ценни старини и изкуства“.  Петър 

                                                 
1 Топузов, П. Спомени. МИК ни Инв. № 3 036, д. 
2 МИК ни Инв. № 3476, Пр. № 1- 7.10.1901 г., с. 18. 
3 Известие, МИК ни Инв. № 3429. 
4 Пак там, л. 91. 
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Топузов оглавява музея при „Искра” от създаването му до кончината 

си през 1930 г.  В първите години  тази работа той я извършва  напълно 

безплатно и за да изхранва семейството си, работи и на други места, 

поради което дава предложение през 1904 г. за избиране на музеен 

комитет, който да го подпомага в просперирането на музейното дело. В 

комитета влизат Иван Стоянов, Иван Енчев - Видю, Александър Едрев 

- Вердела, Еньо Бончев, Ст. Кильов, Почаков, Карасимеонов и Петко и 

Стефан Топузови.  

„Заселилите се в София казанлъчани, на 5.12.1904 г. туриха 

основите на Казанлъшката дружба „Розова долина”, чрез която се 

пазят спомените и връзките с родния град и която трябва да се 

притичва с материална помощ на попадналите в столицата 

нуждаещи се наши граждани. Тя не се спира до тук. Още в края на 

тази година - 19.12.1904 г. при изработване на устава, към чл. 2 

дружбата вписва на първо място между своите цели и: Да се грижи и 

подпомага за изучаването на град Казанлък в историческо, 

етнографско и езиково отношение. Тази висококултурна роля, която 

Казанлъшката дружба си е задала още в началото на своето 

съществуване се реализира с решението й ежегодно издаване на 

сборници с исторически материали свързани с културата, военното 

дело, етнографията и икономиката на Казанлъшкия край.”      

Казанлъшката дружба „Розова долина” не успява в амбициозната 

си задача ежегодно да издава своите краеведчески сборници. От 

предоставените ни отчети на дружбата става ясно, че това е 

невъзможно и по финансови причини. И това което дружбата прави в 

продължение на близо 30 години от съществуването си е изключителен 

принос в краеведческата литература за Казанлък и района. 

В годините краеведската дейност в музей „Искра“ се осъществява 

и чрез Дружество „Приятели на музей „Искра”. В един план за 

честване на седмицата на музеите и паметниците на културата, която 

се провежда от 18 до 24 май 1984 г. се посочва, че музеят, съвместно с 

дружеството, организира вечер, посветена на Седмицата със слово за 

значението на музеите и паметниците на културата и поетичен 

рецитал. Връзката с това дружество се поддържаше от председателя - 

музейният уредник, завеждащ тогава Културно-масов отдел Маргарита 

Хаджиганева. Организираха се съвместни събрания по повод на 

бележити годишнини и празници. Приятелите на музея, както и днес, 

обогатяваха фондовете с дарените от тях предмети, проучваха 

исторически събития, родословия, историите на родните си селища, 

като търсеха съдействие от библиотека и музей „Искра” . 
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В програма за съвместната работа на музеите и училищата в 

Старозагорски окръг от 1979 г. четем: 

„т.4 В училищата да се създаде масово движение „Приятели 

на музеите и паметниците на културата, което има следните 

задачи:  

а/ Опознаване на историческото минало, културното 

наследство и социалистическото настояще с оглед съдействието им 

за естетическото, патриотичното и интернационално възпитание.    

б/ Издирване, събиране и предаване в музеите и държавните 

архиви на веществени и документални свидетелства за миналото. 

в/ Поемане на шефство, поддържане и опазване на 

недвижимите паметници на културата в окръга. 

г/ Уреждане на временни изложби със събраните от учениците 

експонати.“ 

Този план намираме в архива на председателя на дружеството на 

„Приятели на музей „Искра” Маргарита Хаджиганева. 

Тази връзка с нашите млади краеведи- ученици не е прекъсвала и 

до наши дни.    

Наследниците на дружеството на „Приятелите на музея” е 

продължено от Краеведското дружество, което  слага началото си на 

18.09.1995 г. в ИМ „Искра” с представители от музей „Искра” д-р 

Косьо Зарев, уредниците Стефка Дончева - почетен председател, Радка 

Инджиева - организационен председател на дружеството, Анна 

Кожухарова - завеждащ отдел „Краезнание” в библиотека „Искра” и 

изявени краеведи от Казанлък: д-р Денчо Бойчев5, Кънчо Стоянов6, 

Иван Събчев7, Лилия Димитрова8, Атанас Гърков, Стойко Стойков, 

                                                 
5 Д-р Денчо Бойчев (1928 – 2017)  е роден в с. Голямо Дряново, обл. Старозагорска. 

Лекар, специализира Социална медицина в София и Москва. Работи в Шуменско, в 

Районна болница Казанлък и Обединена Работническа болница в Усогорск - Коми. 

Изявен краевед. Издава книгите: „Народните лечители в Казанлък и казанлъшко”, 

„100 години медицинско дело”, По стъпките на здравеопазването 1857-1980 г., 

„Гнездо под Балкана”- история на с. Голямо Дряново. Награден с орден „ Св.св. 

Кирил и Методий“ І ст., Народен орден на труда - златен, медали и други отличия.  
6 Кънчо Стоянов  (1934  - 2016) е роден в с. Недялско, Ямболско. Завършил 

философско-исторически факултет в СУ „Св .Климент Охридски”. Работил като 

учител, уредник в ИМ „Искра”, журналист към в. „Искра”. Издава 7 стихосбирки. 

Прави краеведски проучвания и издава книгите: „Следобедно кафе с Чудомир” и 

„Хайдути и поборници”. 
7 Иван Събчев – завършил е Юридически факултет на СУ „Св. Климент Охридски” и 

Държавно стопански науки. Публикува краеведски материали във вестници и 

списания. Автор е на литературни произведения: „Чешит парад от стария град 

Казанлък“ и „Хайде на Стъргалото”. 
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Иван Папукчиев, Петър Калайджиев, Христо Кожухаров. Основната 

цел на дружеството бе да се съберат, изследват и публикуват 

материали, свързани с краеведската история на Казанлък и района.9 На 

29.10.1995 г. му беше дадено името „Иван Енчев - Видю”. Днес 

Краеведско дружество „Иван Енчев - Видю” навършва точно 20 

години.  

Изключително плодотворна е дейността на дружеството под 

ръководството на горепосочените негови активни членове. В 

организираните два пъти в годината Краеведски четения - в 

навечерието на 24 май – Денят на българската писменост и култура и 

Денят на будителите – 1 ноември, в първите 10 години са изнесени 201 

доклада от 38 краеведи, които са свързани с историята на Казанлък и 

казанлъшкия край. Проучват се известни казанлъшки родове - Иван 

Вълков, Захари Желев и др. Възстановява се празникът „Св. Макавей”, 

организиран в миналото в навечерието на учебната година, около 

Чоревата кръчма и с не малкото участие на Емануил Манолов - 

композитор. Издадени са два свитъка с краеведски проучвания - през  

2005 и 2006 г.10 От 10.05.2007 г. за председател на Краеведско 

дружество „Иван Енчев - Видю” е избрана Пепа Коскина, за секретар – 

Мариана Маринова. 

Организационната дейност на дружеството продължава във 

всички гореспоменати направления. Институциите - Общинска 

библиотека и музей „Искра” са в непрекъсната връзка с местните 

краеведи. Тук те търсят и намират необходимите материали - архиви, 

литература и онези разговори, така необходими при творческия 

процес.  

От друга страна нашите краеведи правеха много за обогатяване 

фондовете и експозициите. Тук е мястото да спомена имената на д-р 

Денчо Бойчев и д-р Донка Данова, които предоставиха на музея 

снимки, документи и отличия, свързани с медицинските институти в 

града - болница и зъболечение. Материалите постъпиха в отдел „Нова 

история”. В този фонд постъпиха и чашите от фин порцелан, дарени от 

                                                                                                                            
8 Лилия Димитрова е родена през 1934 г. Тя е дългогодишна детска учителка. Един от 

най-активните краеведи в Казанлък. Ценни са публикациите в местните краеведски 

издания. Написва и издава над 20 детски и краеведски книги: „Остатъци от езически 

елементи от коледната обредна система в Казанлъшко”, „Звезда се стреля по небето” 

- за Ботевия четник Цанко Минков от Турия, „Живителни корени”, „Една древна 

приказна реалност”, „С лице към изгрялото слънце”, „Китка босилек - елмазен 

пръстен”, „България над всичко”, „Неспокоен ритъм” и др. 
9 Зарев, К. Краеведски четения, св. ІІ, 2006,  с. 21. 
10 Инджиева, Р. Краеведски четения, св. ІІ, 2006,  с. 31-36.  
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Евелина Райнова, изработени от Керемидената фабрика  на нейния 

дядо Стефан Патев. Дарените от Лилия Димитрова - детски дрешки, 

ученически пособия и на Кънчо Кънев - ямурлук  обогатиха фонда на 

отдел „Етнография“. 

Основната изява на краеведите от дружеството бяха 

Краеведските четения. Взето беше решение краеведските четения да се 

провеждат един път в годината. До 2009 г. четенията се провеждат през 

месец май, а от 2010 г.  събираме нашите краеведи в навечерието на 

Деня на будителя. Винаги в края на м. октомври нашата казанлъшка 

общественост може да чуе съобщенията им, свързани с Казанлък и 

Казанлъшкия край.  Те се посвещават на бележити годишнини, на 

събития от регионален и национален мащаб, както това стана в 

последните години - 100 години от войните за национално обединение. 

В тези години казанлъшките краеведи ни запознаха с 85 материала в 

областта на историята, етнографията, фолклора, еко и природознание. 

Голяма част от тези материали са публикувани в сборника „Казанлък в 

миналото и днес”-  кн. VІІІ, излязъл през 2011 г. по повод 110 

годишнина на ИМ „Искра”.  В него са включени материалите на 

Людмила  Китипова, д-р Денчо Бойчев, Лилия Димитрова, д-р Донка 

Данова, Иван и Стефан Папукчиеви и Цвятко Цветков. Май е месецът, 

в който се представят по-големите краеведски проучвания, излезли 

като книги - истории за селища, училища, родове, казанлъшки 

личности.  В случая не мога да пропусна краеведските издания на 

Витана Добрева - дългогодишен учител и директор на училище от 

Горно Сахране - издава краеведските книги „С нами бог”, „За бащин 

край  положили живот”, „Саранка”;  д-р Денчо Бойчев, Лилия 

Димитрова, Янка Ташева,  Лъчезар Стоянов, Стойко Стойков, Ганка 

Стойчева, Иван и Стефан Папукчиеви, Цвятко Цветков, Стефан 

Саранеделчев и др.  

Много често нашите краеведи публикуват своите материали в 

местната преса. Интересни и ценни са публикациите на Лилия 

Димитрова, Стефка Бойчева  и др. 

Краеведските  четения в годините 2012 - 2013 минават под знака 

на 100 години Балканска и Междусъюзническа войни и заслугите на 

23-ти пехотен Шипченски полк. В четенията вземат участие и 

представителите на БАН д-р Диана Данова и Мария Кумичин и колеги 

– уредници от РИМ - Стара Загора и ИМ – Казанлък. В него вземат 

участие  и краеведите: д-р Радина Нанчева, Йорданка Трополова, 

Христо Христов, Костадинка Димитрова, Иван и Стефан Папукчиеви. 

Краеведско дружество „Иван Енчев - Видю” традиционно 

продължава и дейността си с младите краеведи от местните училища. 
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Целогодишно поддържаните връзки с тях обикновено завършват с 

презентации на различни теми по време на краеведските четения - ПГ 

по лека промишленост и туризъм, ПМГ „Н. Обрешков”- ученици 

Александра Драголова и Ивелина Петрова, преподавател Пенка Кутева 

- „И Одрин падна”, СОУ „Екзарх Антим І”- За Балканската война, ПГ 

„Иван Хаджиенов”- „Балканската война през погледа на инж. Генчо 

Стайнов от Казанлък”. 

В последните три години се активизираха връзките с  краеведи от 

град Павел баня. Материалите на Йорданка Трополова, Румен 

Скрински и Недялко Несторов разширяват кръгозора на краеведската 

дейност с материали. Направеното от тях дарение - книгата с 

журналистическите публикации на Йорданка Трополова, допълва 

краеведската ни литература в годините. 
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В „БОЗУКОВОТО КАФЕНЕ" 

 

Росен Георгиев 

 

В „Бозуковото кафене" стоим на узо и шопска салата. Говорим 

глупости - да се намираме на лаф. За жени, политика, за орехи, за диви 

прасета. Узото върви, приказката - също. 

Идват две млади дами - поръчват си кафе, пушат, след това 

минават на водка. Говорят за бизнес, за пари, за коли, за прически, 

мода. Хубави са, нахакани, от нищо не им пука, плащат и се качват на 

чисто нов джип. 

Ние пак си пием узото и си говорим за диви прасета. Все едно, че 

не са били младите дами. Но нещо се е променило - ние сме по-

различни - не от узото - ставаме разсеяни, омърлушени, без хъс и без 

мерак. Като че ли са ни ударили по един шамар или са ни заплюли в 

лицето. 

Синдром на възрастта или някаква носталгия по онова време, 

когато младите дами си стояха в къщи, гледаха си децата, не караха 

коли, не пушеха, не въртяха бизнес. Да се чудиш кое е по-хубаво. 

След малко идват две баби. Интелигентни на вид - едната с 

бастун, другата с патерица. Поръчват си кафе, гледат менюто - сигурно 

им се яде нещо, но броят стотинките и си поръчват по една минерална 

вода. Говорят тихо, културно. Но става ясно, че не за бизнес, не за 

пари, не за коли, не за мода, а за някаква интересна книга. Не се 

прекъсват, едната изслушва другата, след това другата говори още по-

интересно и почвам да им завиждам - не за патерицата и бастуна, а за 

интелекта, за културата. 

Идват някакви млади момчета – 30-40-годишни най-много. С 

дънки, с модни прически, т.е. остригани. Поръчват смело всичко, пият 

бира, водка, вино, говорят на висок глас за пари, за бизнес, за жени, за 

пиене, за коли, за Европа (Италия, Англия, Франция, Германия). Има 

нещо нахакано в тях, самонадеяни, не им пука от нищо, имат пари, 

видели са всичко и искат и могат всичко. 

Пак сме умърлушени, пием си узото и си мислим кое е по-хубаво 

и кое лошото на днешното време. На младите и да им завиждаме, и да 

ги упрекваме - каква полза. И да искаме, не можем да променим нищо, 

не можем да върнем лентата. А дали трябва? 

И така неусетно узото е свършило и сервитьорката отива отсреща 

при Дундака да вземе нова бутилка. 

 

 



187 
 

ЙОСИФ СОКОЛСКИ И КАЗАНЛЪШКИЯ ДЕВИЧЕСКИ 

МАНАСТИР „ВЪВЕДЕНИЕ БОГОРОДИЧНО“ 

 

Стефан Папукчиев 

 

На страница 203 на в. „Дунавска зора“, бр. 51 от 24 декември 

1869 година четем „ ...Дядо Йосиф отколе е познат на много наши 

българи. Соколский манастир в Габрово, който от ден на ден става 

по-известен и други още женски манастири в Габрово и Казанлък, 

които днес за днес се намират в едно много добро състояние, ... към 

от материална страна, свидетелстват за неуморната и енергична 

деятелност на дядя Йосифа, защото той, дяда Йосифа, без пара, без 

пул е направил тези манастири, хем в такова време, когато много 

трудно е било да се издаде ферман за направение на една каква да е 

малчва (така е в ръкописа – бел. С. П.) черквица. ...“ 

В кн. 43 на сп. „Духовна култура“ от 1930 година видният 

биограф на архиепископ Йосиф Соколски, Станимир Стоилов, пише на 

страница 180: „... А че и случайно минаващите през Киев българи не 

пропущали да посетят Соколски, като при това някои от тях 

успявали да вземат от него по някоя рубла. Така взели пари и две 

монахини – Капитолина и Зиновия, кооито били от казанлъшкия 

девически монастир Въведение в храм на Св. Богородица,за който се 

твърди, че е основан от Соколски.“ Под черта е цитиран в. „Дунавска 

зора“, брой 51 от 24 декември 1869 г. 

Както е известно казанлъшкия девически манастир е основан от 

сестра Сусана, монахиня в Калоферския манастир „Въведение 

Богородично“, след като й се е присънила Света Богородица, която й е 

дала поръчение да се завърне в Казанлък и да основе манастир. По това 

време архимандрит Йосиф Соколски е игумен на мъжкия манастир в 

Калофер. Явно двамата са се познавали добре. И не е странно, защо 

през 1867 г. казанлъшки монахини посещават дядо Йосиф в Киев.  

От запазените документи научаваме, че с разрешение на Царя 

Освободител (така пише в изследването на Ст. Станимиров1 – бел. С. 

П.) Капитолина и Зиновия пристигат в Русия да събират милостиня за 

украсяване на манастира и за построяване на девическо училище към 

него. По пътя за Москва те се отбиват в Киев, където посещават 

Соколски и вземат от него назаем 70 рубли. Срещу получената сума 

двете дават следната разписка: 

                                                 
1 Сп. „Духовна култура“ 1930 г. 
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„Ний долуподписаните земами от Негово Преосвященство 

Господину Йосифа (прежде бившаго Архимандрита на Габровский 

монастир Соколово) на заем седемдесет (70) рубли, които се 

обещавами да върнем тогава, когато святиня му (Преосвящинй 

Йосиф) ги поиска. За уверение даваме му тая записка, на коя се 

собственоручно подписвами. 10 октября 1867 г. Киевско-Печерская 

Лавра. Капитолина и Зиновия дивичи монастир Оазаннлик“  (Чети въ 

Казанлък – бел. Ст. Станимиров). 

След като вземат от дядо Йосиф сумата, двете монахини отиват в 

Москва, където събират дарения за манастира си. През лятото на 1869 

г. те се завръщат в Киев. Понеже събраните в Москва пари, според 

съществуващите наредби, са им взети и изпратени в Светия Синод в 

Петербург за препращане на манастира в Казанлък, те остават без пари 

за път. Поради тази причина при завръщането си в Киев подават молба 

до митрополит Арсений да ги снабди със средства за завръщането им в 

Казанлък. Заедно с това те молят да им се дадат и богослужебни книги. 

Ето текста на молбата им: 

„Его Високопреосвященству 

Святейшаго Правителствующаго Синода Члену Високопреосвя-

щенейшему Арсению Митрополиту Киевскому и Галицкому, Киево-

Печерская Успенская Лавры священно Архимандриту и разных ордену 

кавалеру. 

Терновской епархии в Болгарии города Казанлыка, 

Обители Введения во храм Пресвятыя Богородицы, болгарских 

инокин Зиновий и Капитолины 

Прошение 

С Высочайшаго Государя императора разрешения и с 

благословения Св. Синода мы собирали доброволныя пожертвования в 

Москве на украшение обители Введения во храм Пресватыя 

Богородицы, города Казанлыка в Болгарии и на построения при ней 

девическаго училища. Денги, собранныя нами в Москве, отосланы Св. 

Синоду для отправления в Болгарию, а на имеющияся у нас денги не 

возможно возвратится на родину. – Кроме того наша Казанлыкская 

обител нуждается в священных богослужебниых книгах. По сему мы 

обращаемся к Вашему Высокопреосвященству и покорнейше просим 

Вас, Милостивый Архипастир, благоволите кроме пособия нам на 

дорогу, милостивейше пожертвоват для нашей бедной обители еще 

необходимейшия священныя богослежебныя книги. 5 Юля 1869 года 

Киев  

Подписала монахиня Капитолина“. 
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Митрополит Арсений изпраща молбата с резолюция до духовния 

събор на Лаврата. В резолюцията той  приканва споменатия духовен 

събор да разгледа молбата и  лавърското братство да отпусне парична 

помощ на волителките. Съборът намира за уместно да се удовлетвори 

молбата на двете казанлъшки монахини и затова с писмо № 4178 от 9 

юли 1869 г. предписва на лавърския благочинен – йеромонах Пахомий 

– да призове лавърското братство всеки да пожертва нещо от себе си. 

Събраните пари да се всенат в събора за по-нататъшно разпореждане. 

Ето текста на писмото: 

„Киево-Печерския 

Успенския Лавры 

Духовньй Собор 

Иуля 9 дня 1869 г. 

№ 4178 

Киев 

  Благочинному Лавры Иеромонаху Пахомию, 

Казанлыкскаго Введенскаго монастиря (Терновской епархии в 

Болгарии)  монахини Зиновия и Капитолина, собирающия с 

Высочайшего разрешения добровольныя пожертвования на украшение 

означеной обители и на устройство девичаго училища, прошением 5-

го Йюля, поданным Высокопреосвященейшему Арсению, Митрополиту 

Ниевскому и Галицкому, испрашивают Архипастирскаго 

разпоряжения в ползу монастрыря богослужебных книг; на каковом 

прошении последовала Его Высокопреосвященства резолюция 

таковая: „В Лаврский Собор на расмотрение с приглашением брати к 

оказанию денежнаго пособиа просителницам“. 

Во исполнение сей Архипастырской резолюции Духовный Собор 

предписывает Вам пригласит Лаврскую братию оказат 

пожертвование, на означенный благотворителный предмет и 

собрания денги представит в Духовный Собор для далнейшаго 

распоряжения. Подписали: Член Собора Йеромонах Иларион, 

Правител дела, Йеромонах Венедикт и Столоначалник рясофорный 

послушник Николай.“ 

Йеромонах Пахомий съвестно си свършва работата и внася 

събраната сума в Духовния Лавърски Събор. Вероятно дядо Соколски 

е узнал както за събирането на сумата, така и за вписването й в Събора. 

И след като се убедил, че монахините Зиновия и Капитолина нямат 

намерение да си върнат дълга от 70 рубли, през м. август на същата 

година подава молба до Митрополит Арсений да му върнат парите от 

внесената от Йеромонах Пахомий  сума в Духовния Лавърски събор. 
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Към молбата той прилага и дадената от двете монахини разписка. Ето 

текста на тази молба: 

„Его Высокопреосвященству Святейшаго Правителствующаго 

Синода Члену, Высопреосвященнейшему Арсению, Митрополиту 

Киевскому и Галицкому, Успенския Лавры Священно Архимандриту и 

разных орденов Кавалеру  

Состоящего в  Киево-Печерской Лавре на покое Архиепископа 

Йосифа Соколскаго 

    Прошение   

 Казанлыкскаго Введенскаго девическаго монастыря 

(Терновской Епархии) монахини Зиновия и Капитолина, прибывшия в 

Росию дла сбора, с Высочайшаго разрешения, доброволных 

пожертвований, в октябр месяц 1867 года получили заимообразно от 

меня 70 рублей серебром с обязателством возвратит по моему 

вытребованию. – Имя в виду, что вследствие прошения означеных 

инокин, по резолюции Вашего Высокопреосвященства собраны в ползу 

их от лаврской монашествущей братии пожертвования, чест имею 

покорнейше просит Ваше Высокопреосвещенсто, сделат 

Архипастирское распоряжение, об удовлетворении меня, по 

представленной при сем разписке, из суммы, которая собрана по 

подписке и хранится в Духовном Соборе Лавры. Августа дня 1869 г. 

 (п.) Архиепископ Йосиф Соколский“. 

Не става ясно дали молбата на Архиепископа е била 

удовлетворена. Знае се само, че двете монахини са ходили до Русия 

осем пъти, като при последното им пътуване с тях е била и Мария 

Иванова, бъдещата игуменка на манастира, Зиновия II. Не става ясно 

от намерените до момента документи какво е дало основание на 

Дринов да напише в брой 51 на списвания от него вестник „Дунавска 

зора“, че Йосиф Соколски е основател на казанлъшкия девически 

манастир. От копията на писма от Архиепископ Соколски до сестра 

Елисавета от габровския девически манастир се вижда с каква 

бащинска грижа заточеникът в Киевско-Печорската Лавра ги 

наставлява в духовните им дела. Явно сестра Сусана е споделила с 

дядо Йосиф своя сън и е получила одобрение и благословията му да се 

завърне в родния Казанлък и след като е „възревнувала“ („История на 

Калоферския девически манастир „Свето Въведение Богородично“ и 

на метосите в Калофер“, събрана от монахиня Валентина Друмева, с. 

336) да основе девически манастир. Не е изключено да е дал и някаква 

минимална парична помощ, защото е известно, че Соколски не е бил 

скъперник. Винаги се е стремил на помогне някому в нужда.  
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Къщата на Иван Клатната, където сестра Сусана основава манастира. 

Снимката е от фонда на ИМ „Искра“ - Казанлък 

 

                                   
 

Архиепископ Йосиф Соколски 

Снимката е от фонда на ДА Габрово 
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НАЧАЛА НА ФОТОГРАФИЯТА В КАЗАНЛЪК 

ДО 1944 ГОДИНА 

 
Стефан Папукчиев 

 
Официалното обявяване на фотографията се случва във Франция 

след откритието на двамата учени експериментатори Ниепс и Дагер. 
Когато на 19 август 1939 г. във Френската академия пред камарата на 
депутатите именитият френски физик Франсоа Араго докладва за 
изобретението фотография, той предвижда, че „ако изобретението се 
приложи за изследване на природата, то надеждите, които те му 
възлагат, ще бъдат нищожни в сравнение с всички следващи 
открития, свързани с използването му”. Тези дръзки за времето си 
думи са многократно препотвърдени от развитието на фотографията: 
от етапа на механичното копиране на природата до следващите я етапи 
в артистичното развитие на визуалните процеси в киното, телевизията, 
мобилните и комуникационните технологии, раждането на 3D 
пространствата. Тези постижения социализираха и демократизираха 
фотографията, извеждайки я на първите места в културния и 
техническия напредък на технологичните общества през ХХ в. 

За късмет на българската фотографска гилдия, само четири 
години след откритието на фотографията Петър Берон се установява в 
Париж, където остава близо трийсет години от живота си.  

Освен издадените 20 тома разноезична литература, той издава и 
седемтомна „Панепистемия” (всеобща наука, написана и отпечатана на 
френски език между 1861–1867). Във втория том на „Панепистемията” 
(глава „Фотостатика”) се разглеждат въпроси, свързани с оптиката, 
фотохимията, фотографията и науката за цветовете. Авторът ни 
запознава с теорията за светлината, теорията на цветовете, 
геометричната оптика, камера обскура, латерна магика, както и със 
законите на перспективата.  

Появата на фотографията в България става постепенно с 
навлизането на пътуващите фотографи по два пътя: през Дунава – от 
Австрия, Чехия, Сърбия и Румъния, и през Пловдив – от Цариград. В 
България – по очаквана логика – фотографията се появява най-късно. 
Причините за това закъснение може да се търсят и в нелепите 
вярвания, свързани с религията, че фотографирането е вредно и ти 
взима душата. По-важните причини са в ниската степен на 
образованост. Възприемането на всички технически новости е 
свързано с минимални познания в областта на физиката, химията и 
математиката. Не на последно място трябва да се сложи и 
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подозрителността на турските власти по отношение на техническия 
напредък. И тук трябва да се припомнят думите на основателя на 
Българския фотоклуб Георги Ст. Георгиев: „По своето естество 
фотографията е културна проява, която не е присъща на народите с 
ниско стъпало на материално и духовно развите.” 

До 1969 г. се считало, че основите на фотографията в Казанлък са 
положени от Борис Шнее. Не е ясно защо и как точно се е стигнало до 
този „неоспорим“ извод.  

Пруският пътешественик Хермут Молтке, посетил Розовата 
долина в началото на XIX в., пише, че тогавашния игумен на 
Мъглижкия манастир Хрисант бил високо интелигентен човек –
алхимик1, който между другото се занимавал и с фотографиране. В 
писмо до Найден Геров основателят на библиотеката в Мъглижкия 
манастир Захари Княжески пише: „ ...казанлъчани, след като махнаха 
отец Рафаил, изплатил 35 хиляди гроша борчове на манастира и 
придобил големи права за него, взеха че туриха за игумен отец 
Хрисант, който и себе си не можеше да управлява. Намислил беше без 
пари семинария да прави. Сетне събори стаи, яхъри, изсече плодни 
дръвчета, па направи отново 40 хиляди гроша борчове. Като видя 
накъде отиват работите, отиде пак в Казанлък да прави портрети 
фотографически ...“. Писмото е датирано 13 януари 1872 г. Хаджи 
Захари потвърждава, че първите снимки, правени в Казанлък още 
преди Освобождението,  са на  отец Хрисант. Предполага се, че отецът 
е пренесъл фотографията от Русия, където е завършил духовна 
семинария. Явно той е бил известен на тогавашната „фотографска 
гилдия“, защото Георги Данчов - Зографина пише в едно от писмата 
си: „... Правилата на фотографията съм написал сам от Хрисанди 
фотограф Казанлъчки.“2  

През 1867 г. в Чирпан пристига пътуващият фотограф отец 
Хрисант Рашович от Казанлък. Цялото му фотографско оборудване се 
придвижва върху гърба на един кон.  

Според „Български алманах“ от 1909 г. в Казанлък фотографът 
Борис Шнее работи в съдружие със Салоников. С това се доказва 
твърдението на Петър Хлебаров, че Борис Шнее продължава да работи 
и след 1900 г. в ателието на А. Д. Попов. Попов фигурира в алманаха 
до 1900 г., но не е регистриран като фирма, а вместо него са 
регистрирани фирмите „Апостолов и Арнаудов” и „Георги Пенков – 
книжар”.  

                                                 
1 Хлебаров, П. сп. „Българско фото“ бр. 7, 1969. 
2 Боев, П. Ранното фотолюбителство в България. сп. „Българско фото“, бр. 10, 1979.  
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Георги Пенков също се занимава с фотография. Той е един от 
основоположниците на фотоиздателската дейност в България, макар че 
за илюстровани картички говорим от времето на Първото изложение в 
Пловдив (1892), когато за първи път са били издадени. Георги Пенков 
ни представя вече оцветени фотокартички с изгледи от Казанлък, храм-
паметника в с. Шипка, изгледи от околностите с р. Тунджа и др. 
Интересно е, че освен подписите на авторите на фотографиите стоят и 
имената на техните спомоществователи – Фратев и Георгиев.  

Руснакът Никифор Салоников е другият фотограф в Казанлък, 
който работи в началото на ХХ в. Ателието му се намирало в центъра 
на града, недалеч от площада. Неговото ателие е посочено в 
„Български алманах“ от 1893 г. като едно от трите ателиета в Казанлък. 
Съществуват и други, за които няма информация, както е с ателието на 
Александър Попов, разположено в днешния квартал „Кулата”, на ул. 
„Княз Святополк Мирски”3. 

Другото, регистрирано около Балканската война фотоателие, е 
на съдружниците Стефан Апостолов и Петър Арнаудов (1880 – 1960). 
„Тук престана да почива Петър Арнаудов” – това е епитаф, който 
фотографът пожелава приятелите му да сложат на надгробната му 
плоча. Това не е пародокс за хората, които го познават и знаят за 
неговия пословичен работохолизъм. Роден в Казанлък, той остава от 
малък сирак и се нагърбва да изхранва цялото си семейство. Голямото 
му любопитство и влечението му към изкуството го довеждат до 
фотографията. На фотографски занаят се учи при чичо си Арам от 
Хасково, когато е едва на 13-14 години, като си плаща за обучението. 
За един от своите учители, Костадин Тачев от Пазарджик, Арнаудов се 
изказва така: „Тачев е човекът, който направи от нашия занаят 
изкуство.”  

Последните години на столетието Арнаудов вече чиракува и при 
казанлъшкия фотограф Борис Шнее. По това време във фотоателиетата 
се снимат основно портрети. За неспокойния Арнаудов и стените на 
ателието му са ограничаващи, влече го големият свят и събитията в 
него. Любовта му към фотографията го кара да заснеме всички 
забележителности в родния си град и околностите. Той вече не се 
задоволява само с портретните снимки при естествено осветление. 
Известността му го прави търсен и за различни обичаи и събития. 
Освен сватби и погребения, Арнаудов снима и розопроизводителите. 
Негови са старите снимки на примитивните розоварни, старите улички 
и дюкяните в града, както и на майсторите бакърджии и кожухари, 
заснема и обществените и културни празници в Казанлък. Участва в 

                                                 
3 Запазени снимки в Историческия музей от това ателие. 
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Първата световна война на Южния фронт като фотограф на 23-ти 
пехотен Шипченски полк. Арнаудов снима и в бой, и в почивка, 
снимките му са дълбоко социални. Така в неговия архив се оформя 
една голяма панорама на войната: войници перат край рекичка, 
товаренето на ранени във влака, зимно погребение на войнишките 
гробища. По своята сила и простота снимките му напомнят стихове на 
Димчо Дебелянов. Сюжетите и уловените мигове са изпълнени с 
емоционално въздействие – почивка на войници край Охридското 
езеро, необичайна позиция на батарея, показваща едновременно 
красотата на природата и ужасите на войната, моменти от потеглянето 
на ешелоните към фронта и много други.  

Творческата натура на Петър Арнаудов го прави неподражаем 
фоторепортажист и един от първите български военни фоторепортери. 
За съжаление, по това време леките репортажни фотокамери все още 
не са на въоръжение. Арнаудов снима с тежка, дървена камера, формат 
18/24 см, с дървени касети, заредени със сухи желатинови плаки и 
тежък статив. Фотоматериалите са били плаки на фирмата “Capeli” 
(Ferrania), “Agfa”, а фотохартията ”Sidi” и “Bradux”. Оборудване, 
подходящо повече за студио, отколкото за репортажни снимки. 
Обективите, с които е разполагал, са с фокусно разстояние от 16 до 32 
см.  

Колкото акуратен и мобилизиран е Арнаудов по време на 
войната, толкова незаинтересован е след войната по отношение на 
богатия си собствен архив, препълнен за всичките над четирийсет 
години, но неподреден и захвърлен във влажното му ателие. Част от 
тези снимки са събрани през 60-те години във фотоалбум, посветен на 
23-ти пехотен Шипченски полк (1916 – 1918) и подарен на музея 
„Искра” в Казанлък.  

Активен читалищен деец, Петър Арнаудов участва в театралната 
самодейност на казанлъшкия любителски театър, основан от народния 
артист Матей Икономов. В повечето от пиесите, в които участва, нему 
е поверявана централната роля – критиците смятат, че при други 
условия Арнаудов би станал голям театрален актьор. Членува във 
фотографската потребителна кооперация „Братство” и Популярната 
банка в Казанлък, участва в обществения и културен живот на града. В 
ателието му, след дълги обсъждания, се раждат някои от Чудомировите 
герои, претворени преди това от Арнаудов в снимки. „И сега, когато 
годините нанасят своя неумолим отпечатък върху спомените за него, 
на нас, които ги преживяхме, ни е трудно да преценим къде тежеше 
повече нашият любим бай Петър – дали като фотограф, дали като 
общественик.” 
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На невръстна възраст Иван Хлебаров (1896 – 1960) изучава 
фотографията при своя по-голям братовчед Стефан Апостолов. 
Чиракува и при Никифор Салоников, но основно изучава фотография 
при фотографи от градовете Горна Оряховица, Лом и Бургас. Първото 
си фотоателие Хлебаров открива в Габрово. По-късно, когато се връща 
в Казанлък, открива ателие срещу Педагогическото училище. За кратко 
време ателието на Иван Хлебаров се превръща в любимо място за 
възпитаниците на казанлъшкото Педагогическо училище. За периода 
между 1922 – 1934 г. в Казанлък работят само две фотоателиета: на 
Петър Арнаудов и на Иван Хлебаров. След дванайсетгодишна работа, 
през 1932 г., Иван Хлебаров открива първата си самостоятелна 
фотографска изложба с портретни симки. В изложбата основно 
присъстват образите на неговите съграждани, между които можем да 
открием дори портрет на младия Чудомир. Иван Хлебаров посвещава 
повече от петдесет години на фотографията в родния си град. 

Не е ясно кога се преселва в Казанлък ломчанинът Владимир 
Савов Лечев. Ателието му се намира южно от днешната Народна 
банка. Броят на ателиетата в Казанлък започва да расте след 1939 г. 
Търговецът парфюмерист Никола Ненов открива през 1940 г. ателие 
„Художник”. Той привлича Донка Георгиева, която е първата 
правоспособна жена - фотограф в Казанлък с майсторско свидетелство.  

Първата студийна снимка с електрическо осветление е направена 
в ателие „Художник” през 1940 г. от постъпилия на работа през същата 
тази година Аршак Тиракян, ученик на известния пловдивски 
фотограф Вацлав Велебни. С откриването на ателие „Колумбия” броят 
на ателиетата, които съществуват до 9 септември 1944 г., стават 
четири. 

Интересен и малко известен факт е, че Георги Кирков се 
занимавал с фотография. Той пише в периода 1897–1898 г. 
„Ръководство по фотография“, но не го издава, поради прекомерната 
си ангажираност със социалистическата  дейност в града.4  

Известен казанлъчанин, занимавал се любителски с фотография, 
е епископ Епифаний Шанов. Снимал е в Солун и Кукуш - от 
назначаването му като свещеник в Македония, след това,  епископ - до 
освобождаването му от гръцки плен на островите Наксос и Трикери. 
Донесъл е в Казанлък „една кутия стъкла“ /по спомени на Иван 
Папукчиев/, които за съжаление след 1953 г. са безвъзвратно загубени.

                                                 
4 Кирков, Ев. сп. „Българско фото“, бр. 4, 1968. 
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ФАКТИ ЗА ПРЕИМЕНУВАНЕТО НА ВРЪХ  „ГЕН.  СТОЛЕТОВ“ 

НА ВРЪХ „СВ. НИКОЛА“ 

 

Стефан Саранеделчев 
 

Всеизвестно е, че решаваща  роля за изхода на Руско-турската 
война (1877–1878), която за българите е Освободителна, има защитата 
на Шипченския проход през втората половина на 1877 г. 

 В това  свое изложение няма да се спирам на какво се дължи тази 
решаваща роля, как се е стигнало до тази защита, нито за 
безпримерния  героизъм на българските опълченци и руските войни,  
неща известни на всеки родолюбив българин. За тях нито едно 
управление на българската държава през периода от 1879 г. до днес не 
си е позволило да подмени историческите факти. 

Ще се спра само на някои от онези факти, които през последните 
64 години бяха така преиначени, че вече трето поколение българи се 
ражда и расте, без да ги познава. По идеологически причини 
познанията може би на милиони българи бяха изключително ловко 
манипулирани и се забравиха факти, добре познати на техните майки и 
бащи, на дедите им. 

Ето за какво става дума. 
Защитата на Шипченския проход се осъществява на широк 

няколкокилометров фронт. На този фронт се открояват ПРЕДНАТА 
ПОЗИЦИЯ, която е разположена на и около  ВРЪХ СВЕТИ НИКОЛА, 
както и ГЛАВНАТА ПОЗИЦИЯ с щаба на ген. Столетов и Кръглата 
батарея, разположени на и около ВРЪХ ШИПКА. Това е на около 1000 
метра по права линия, северозападно от връх св. Никола. 

 Посочените два върха носят своите наименования векове преди 
боевете през 1877 г. Така те са отразени в географски и военни карти 
от онова време, така са известни и на населението, обитаващо нашите  
земи, включително и на османския завоевател. Той не им сменя 
наименованията с турско-арабски, за разлика от околни върхове 
(например Бузлуджа, Узункуш, Бедек, Акри Джебел, Кючук 
Йешиптене, Коруджа, Чифут и др.) 

 Първата идея за построяване „Паметник за възраждането и 
освобождението на българския народ“, който да бъде в Шипченския 
проход, е  дадена по време на Учредителното народно събрание на 13 
април 1879 г. във Велико Търново от Петко Славейков, Петко 
Каравелов и други народни представители. През 1920 г. конгресът на 
Дружеството на опълченците взема решение за построяване на 
паметника. За място е избран най-високия връх в Шипченския  проход 
- връх св. Никола. Паметникът е тържествено осветен и открит на 26 
август 1934 г. в присъствието на цар Бориc III и министър-
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председателя Кимон Георгиев. През периода от 1878 г. до 1951 г. 
включително, върхът в географски и исторически  карти, в 
исторически  сведения за боевете през 1877 г., в научни и популярни 
статии, в пощенски картички, документи, литературни  произведения, 
в съзнанието и разговорите на живелите през същия  период, 
включително и за участниците в боевете - опълченци и руски войни е: 
СВЕТИ НИКОЛА. Той,  заедно със съседния връх Шипка, където е  
била главната позиция и щабът на ген. Столетов, са се почитали от 
всички. Иван Вазов и в одата си „Опълченците на Шипка“, в която 
възпява героизма на защитниците на Шипченския проход, и в пътеписа 
си „На връх „Свети Никола“ се придържа към историческата истина и  
не поставя под съмнение наименованията на двата върха. През този 
период никой, никога и никъде не е поставял въпрос да се преименува 
връх св. Никола. 

В брой № 94/23.11.1951 г. в. „Известия на Президиума на 
Народното събрание“ е обнародван Указ № 557/17.11.1951 г. , с който 
връх св. Никола се преименува на Столетов връх. 

За всеки запознат с атеистичната идеология на тогавашната 
тоталитарна власт не буди съмнения какви са били мотивите за това 
преименуване. Още повече, че и  преди, и след посочената дата са 
преименувани и други географски и исторически обекти с 
наименования, свързани с християнството. Дори със същия  указ са 
преименувани новозагорските села Попово - на Камено, а Калугерово  
– на Графитово. 

Че атеизмът е в основата за преименуване на връх св. Никола се 
установява от съдържанието на Протокол № 4/26.10.1951 г. на 
Околийската комисия по наименованията с народностно и обществено 
значение – гр. Казанлък. Тази  комисия в състав: председател Минчо 
Иванов, секретар - Динка Александрова и  членове: Петър Калайджиев, 
Васил Тонев, Илия Танев и Димитър Чорбаджийски – Чудомир според 
протокола се събрала на заседание в канцеларията на служба  „Наука, 
изкуство и култура“ /НИК/ при Околийския народен съвет - Казанлък с 
единствена  точка в дневния ред – Преименуване на връх Свети 
Никола на Стара планина. Според протокола „референтът /завеждащ 
службата - б. м./ другарят Петър Калайджиев докладва, че ВРЪХ 
„СВЕТИ НИКОЛА“ Е СВЪРЗАН С ВОЙНАТА ЗА НАШЕТО 
ОСВОБОЖДЕНИЕ И НЕ БИВА ДА НОСИ  ПОВЕЧЕ ТОВА 
РЕЛИГИОЗНО ИМЕ….След направена кратка историческа справка 
другарят Петър Калайджиев предложи връх „Свети Никола“ да се 
преименува на Столетов връх. Членовете на комисията се изказаха 
накратко, след което комисията  реши:….. Околийската комисия на 
наименованията при Околийския народен съвет – Казанлък предлага 
на комисията по наименованията и преименуванията при Президиума 
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на Народното събрание връх „Свети Никола“ занапред да носи името 
на генерал Столетов, като се нарича „Столетов връх“….Възлага на 
референта НИК при ОНС - Казанлък да изпрати препис от 
настоящия протокол на комисията по наименованията…при 
Президиума на Народното събрание“. Протоколът е подписан само от 
председателя Минчо Иванов и секретаря Динка Александрова, а 
преписът е заверен саморъчно от Петър Калайджиев. 

Видно от съдържанието на протокола, основно действащо лице 
при подготовката за „приемане“ решение за преименуване на връх 
Свети Никола е Петър Калайджиев - завеждащ служба НИК при ОНС -
Казанлък. Като се има предвид какви бяха механизмите за приемане на 
решения от органите на местна власт по онова време, не може да буди 
съмнение предположението, че това не  е станало без одобрението на 
Околийския комитет на управляващата Българска комунистическа 
партия. Обичайна практика обаче е било подобни одобрения да не се 
протоколират. 

Няма да се спирам на биографични данни за Петър Калайджиев. 
Ще се задоволя само с някои бележки за него, дадени от Чудомир в 
неговия „Дневник 1947-1967 г.“, издание на фондация „Чудомир“, 1994 
г. В него той на 09.10.1951 г. (17 дни  преди датата на посочения  
протокол) пише:„ Калайджиев е изключен от партията и иска на 
всяка цена да се реалибитира, като проявява максимална дейност, без 
да държи на качеството. Има  признаци на главозамайване.“ 

Що се отнася до подписалите протокола Минчо Иванов и Динка 
Александрова, то първият е председател на Околийския народен съвет 
в Казанлък, а втората - секретар на този съвет. За тях Чудомир в 
дневника си на 14.11.1951 г. (19 дни след датата на протокола) пише: 
„…Ето председателят на Околийския народен съвет какви бисери ни 
даде: в свой доклад на една сесия на съвета: „Агротехническа 
техника“, „Той  трябваше да бъде тук, въпреки че му казах да бъде 
тук“…и други „такива, такива, такива“, „Мене ми се струва, пита  
се сега, питам и вас“ /повторения, повторения всяка минута/, 
„Памукя“ и целият доклад набъчкан  със „значи, значи, значи.“ 

А секретарят на ОНС - Динка Александрова пък говори така: „ 
Ний не можими да се събиреми, за да решими …“ , „Сега значи 
предлагам да решим, значи.“ 

За останалите членове на комисията, чийто имена са отразени в 
протокола - Васил Тонев и Илия Танев, нямам данни какво са 
представлявали. За Никола Шинков знам, че по онова време е бил 
началник на отдел „Народна просвета“ при Околийския народен съвет. 
Помня този човек, защото по време на моето ученичество през 50-те и 
60-те години на миналия век, а и по-късно бе много години началник 
отдел „Просвета“ при Градския народен съвет - Казанлък. Оставил е в 
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мене добри впечатления на скромен и възпитан човек. Що се отнася до 
участието на Чудомир специално при вземане на решение за 
преименуване на връх Свети Никола аз много се съмнявам дали 
действително е станало това и дали изписването на  имената на 
членовете на комисията е станало без действителното им участие в 
заседание на 26.10.1951 г. До този извод стигам, защото в дневника си 
Чудомир не е отразил нищо за това събитие. Нещо повече - на 1 
ноември 1951 г. (5 дни след датата на протокола),  в дневника си пише: 
„Редовната инфлуенца, която ми гостува всяка есен не ме напуща от 
десет дни. Трябва да си стоя вкъщи…“ 

Но дори и да се предположи, че Чудомир е участвал в 
заседанието на комисията с дневен ред „ Преименуване на връх „Свети 
Никола“, ето какво засвидетелства той на друго място по друг повод в 
своя  дневник:  21 февруари 1962 г. „…Тия дивотии са рожба на 
Петър Калайджиев. Той обикновено свиква комисия по въпроса /и аз 
бях в нея/, изслушва я и след това прави каквото си иска. И винаги, 
разбира се е глупост. Аз се противопоставих енергично, но нищо не 
помогна…“ 

Действително какво би могъл да направи не само Чудомир, но и  
всеки буден, добросъвестен и интелигентен гражданин, който по онова 
време не разполага с властови правомощия.  

Тук накратко описах казанлъшкия генезис за преименуване на 
историческия връх Свети Никола през 1951 г. 

Друг е генезисът на повторното преименуване на същия връх с 
Указ № 1454/30.09.1977 г. на Държавния съвет на Народна република 
България, приет и обнародван /ДВ., бр.78/07.10.1977 г./ не по време на 
тържественото честване 100-годишнината от боевете за защита на 
Шипченския проход, а чак месец и половина след това. За този генезис 
ще се спра в друго свое изложение. Тук само ще се огранича да 
отбележа, че с този указ връх Столетов се преименува на връх Шипка, 
без да се държи сметка, че исторически връх Шипка има. Той е този, на 
който е била Главната позиция за защита на прохода, където е  бил и 
щабът на ген. Столетов. Така вече 38 години в Шипченския проход 
има два върха с еднакви наименования. Един парадокс, който е време 
да бъде отстранен, като се възстанови историческата истина и на 
върха, където е построен Паметника на свободата да се върне името, 
дадено му от нашите предци – ВРЪХ СВЕТИ НИКОЛА. 
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СПОМЕНИ ЗА ХОТЕЛ „МОСКВА“ В ШИПКА 

Стефка Бойчева 

Все още пазя спомените за хотел „Москва“ в с. Шипка, за баба и 

дядо и за всички от фамилията, които не са вече между живите. 

Мислех, че това не е достатъчно, затова се запътих за Шипка. Къщата 

на баба Денка, която бе закупена след отчуждения хотел „Москва“, по 

нейно желание, остана да наследи вуйчо Тончо. От него приживе 

разбрах някои неща, свързани с историята на хотела. 

Хотел „Москва“ е създаден преди построяването на манастира 

през 1886 г. Хотелът построява бащата на дядо Димитър - дядо Къньо. 

Оставен е като наследство на дядо Димитър и баба Денка. Прадядо 

Къньо е бил нисък на ръст. Като бил дете едната му ръка е била силно 

обгорена и остава инвалид. Заради ниския си ръст е получил прякора 

„късук“. 

Дена Христова Чолакова (по мъж) е родена през 1891 г. в с. 

Водици /Габровско/, близо до Етъра. Произхожда от многодетно 

семейство, десето дете в семейството. Земният й път свършва през 

1975 г., на 84 години. 

Димитър Кънев Чолаков е роден в с. Шипка през 1884 г. 

Родителите му са се занимавали със земеделие. Имали са около 30-40 

декара земя. И той от многолюден род. Има двама братя - Тончо и 

Димитър, както и три сестри - Пепа, Мина и Пенка. 

Дядо Димитър е бил участник в Балканската война през 1912 г., 

взел е участие в превземането на Одрин през 1913 г. Сражава се и в 

Първата световна война. През 1919 г. брат му Тончо е убит. Земният 

път на дядо Димитър свършва през 1958 г., когато той е на 74 години. 

Семейството на баба Денка и дядо Димитър има четири дъщери и 

един син - Пенка, Стефанка, Минка, Иванка и Тончо. Пенка се омъжва 

в с. Дъбово. Тя остава вдовица на 35 г. Има две деца - Кънчо и Шонка. 

Стефанка се омъжва в с. Шипка. Завършва земния си път едва на 23 

години, оставяйки сирак своя 3-годишен син Павел. Павел напуска 

този свят на 60 години. Минка е омъжена в с. Шейново и има две 

дъщери - Стефка и Лилия. Минка умира през 1999 г., когато е на 77 г. 

И до сега пазим нейните ученически гимназиални книжки. В тях има 

само петици и шестици, а през 1937 г. има вписана оценка седмица - 

единицата в повече е по повод рождението на цар Симеон. Иванка се 

омъжва в с. Шипка. Има две деца - Димитър и Надежда. Умира в 

Пловдив. Тончо, който е роден в с. Шипка е единственият, който 

успява да завърши висше образование - френска филология. Той 
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работи като инспектор на учителите по френски език в гр. Стара Загора 

и окръга. Има двама синове -  Димитър и Васил. Тончо напуска този 

свят през 2006 г., на 86-годишна възраст. Една седмица преди да 

почине той дойде на посещение в Шипка. Навярно е усещал, че идва 

краят му и за това на раздяла ме прегърна и целуна. Баба Денка имала 

още един син -  Кънчо. Той умира по време на раждането си, а руският 

лекар Ничаев едва спасява баба Денка.  

Прадядо Къньо не е бил богат човек, но при започване на строежа 

на хотел „Москва“ откриват злато и така успяват да построят тази 

уникална сграда: хотел и кръчма. Стаите на хотела бяха 14 на брой. В 

първата част на хотела имаше осем стаи, а във втората - шест 

допълнителни постройки. В двора имаше място за животни и една 

голяма чешма с каменно корито. Баба Денка беше определила една 

стая за готвене, пране и поставен стан, където тъчеше хасърените 

черги. Намираше време за всичко. Ние спяхме, а тя ставаше в 2 часа, да 

готви и да подвари прясното мляко, което да подкваси в купички. 

Много го харесвахме. Понякога обръщаше обратно купичките с 

млякото, за да демонстрира колко е гъсто. Ходеше и в ТКЗС-то, за да 

направи някой трудов ден. Когато й отпуснаха 20 лв. пенсия, тя се 

зарадва и казваше: „Стигат ми“. Имаше физическа и душевна 

красота, притежаваше голямо трудолюбие, наследно от нейните деца. 

Не си спомням да е прилагала „Макаренковския метод”, а винаги е 

била пример и е всявала респект у внуците си. Имаше чувство за 

хумор. Веднъж един от внуците й проявил каприз при хранене. Тогава 

баба Денка се ядосала и му казала: „ Слушай, ако не ядеш ще те сложа 

в един кош, само главата ти да се показва. После ще те изпратя като 

колет на баща ти.” 

Внукът й като си представил картинката казал: „Бабо ще ям!”  

Друг път един съсед набрал една кошница гъби и отишъл при 

баба.  

„Виж какви хубави гъби съм набрал.” Баба ги погледнала и 

отсякла: „Гъбите са хубави, но ако беше ги изял нямаше да осъмнеш.” 

И той ги изхвърлил. 

Имах бяла кобила Вихра - не можеше човек да се доближи до нея. 

Хапеше и риташе с крака, но бяхме привързани към Вихра. Един ден 

тя се разболя. Коремът й беше подут. Извикаха ветеринарен доктор, но 

той не можа да помогне. Баба счукала дървени въглища и ги дала с 

вода на кобилата. Когато тя се изправила на крака, баба се пошегувала: 

„Нямам диплом за доктор, но излекувах Вихра.”  

Родителите й не са имали възможност да я пращат на училище, 

била е неграмотна, когато се е омъжила за дядо. Веднъж дядо я 
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помолил да претегли 100 грама кашкавал, но тя не познавала грамовете 

и се разплакала. Когато разбрал това, дядо казал: „Боже как изгорях с 

тази жена“, изглежда много са й тежали тези думи. 

Настъпва мобилизация за фронта. Дядо заминава, а баба останала 

с невръстни деца, свекър и много работа, но най-напред баба наема 

белогвардеец да я обучи да смята и чете. И тогава тя написва първото 

писмо до дядо на фронта. Когато той се връща, децата са отраснали, 

нивите - удвоени, а работата в хотела - потръгнала. Какво ли не е 

преживяла баба Денка! Изпраща дъщеря, син, внук, съпруг, но високия 

си дух и хумора никога не загубва.  

Много хора са пренощували в хотел „Москва“. Не зная дали е 

достоверна информацията, че тук са пренощували Олга Скобелевска, 

майка на ген. Скобелев и граф Игнатиев - инициатори за построяването 

на храма. Понякога сме имали толкова посетители, че баба ме слагаше 

да спя като дете в малкото килерче на земята. Не оставяше пътник 

неподслонен.  

Отец Борис от Шипченския манастир ми разказа много неща за 

историята му. Между другото беше така любезен да ми предостави 

Почетната книга за впечатления на посетителите. От къде ли не са 

идвали в манастира и в с. Шипка - Израел, Бразилия, Аржентина, 

Холандия, Франция, Австрия, Молдова, Узбекистан и много други. А 

хотелът бе разположен под манастира, от всички страни се виждаше.  

През 1960 г., по заповед на кмета на  Казанлък Станчо Коев и 

управата по това време, бяха отчуждени 13 имота, включително и 

хотела, а по-късно съборени. На кого са пречили - не знаем. Веднъж 

придружавах Станчо Коев, по това време той вече беше болен. 

Разказах му за хотела, а той ми каза: „Аз ли го съборих, платиха ли 

го?“ Да, платиха като се наложи втори път да го оценяват, но от хотел 

„Москва“ няма и следа. Остана едно празно място, обрасло с храсти. 

Когато споделих с кмета на гр. Шипка Стоян Иванов, че ще пиша 

за хотел „Москва“, той каза: „Това /събарянето/ е било една голяма 

грешка.“ 

Къщата, която наследи вуйчо, е на централно място. Остави я на 

д-р Васил Чолаков, малкия син. Той я реставрира и напълно я 

преобрази. Стана за образец, но колкото пъти отида в гр. Шипка, я 

намирам заключена и празна. Няма го живота, който кипеше преди 

там. Няма я баба Денка - обединителката, която събираше през 

годините своите деца и внуци на печено агне или кокошка. 

Веднъж, когато отново отидох в гр. Шипка, една съседка излезе и 

ми каза: „Всичко опустя и се обезлюди. Не е същото както преди.” 
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Братовчедите ми са пръснати по различни места. Димитър и 

Васил Чолакови са в Стара Загора. Стефка и Лилия са в Казанлък, а 

Надежда с дъщеря си Ваня и съпруга си Димитър в Калифорния. Като 

че ли се отдалечихме и отчуждихме и всеки живее със своите 

проблеми. 

Вече от хотел „Москва“ няма и следа… 

Годините като мъниста се нижат една след друга. А времето, 

времето просто със светкавична бързина лети. Човешкият живот не се 

измерва с годините, а с делата си и оставените следи по време на 

житейския си път. 
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МИТРОПОЛИТ МЕТОДИЙ КУСЕВ (1838 – 1922) 

 

Стойко Стойков 

 

На една среща с Димитър Талев през 1952 г. на мой въпрос за 

Методий Кусев, той се замисли малко и отговори: „Това е най-

великият българин, когото е раждала македонската земя!” Не 

случайно Симеон Радев започва своите „Строители на съвременна 

България” с предупрежденията и предложенията на дядо Методий 

Кусев веднага след подписването на Санстефанския мирен договор - за 

да не се случи нещо, той предлага да се осигури една комисия, която да 

обходи Великите сили и им благодари, защото те са освободителите на 

България, Русия само е изпълнила  тяхната воля. Изкарват го едва ли 

не ненормален. Как може да се съмнява в могъществото на Русия. Той 

все пак съставя такава делегация, но заминаването ѝ за Европа е 

провалено.  

М. Кусев е роден през 1838 г. в Прилеп. Ученик на Димитър 

Миладинов. Още юноша застава начело на основания в Прилеп кръжок 

от любознателни младежи, урежда църковната община, основава 

народно читалище и неделно училище, ръководи борбата срещу 

фанариотите. През 1871 г. е избран делегат за Църковно-народния 

събор от Пелагонийска епархия за избор на Екзарх и изработване на 

Устав на Българската екзархия. Представителите на другите краища не 

били съгласни да допуснат тия от Македония, защото не били 

упоменати във Фермана. М. Кусев произнася такава реч, че просълзява 

всички -  заявява, че не може да се върне в родното си място с вестта, 

че братята му от останалите кътища на България не ги приемат в 

Народния събор и затова ще събере на брега на морето 30 000 българи, 

ще заяви пред всички, че не ги признават за българи и затова ще се 

хвърли и удави.  

Особено силно се изявява дейността му след потушаване на 

Априлското въстание. За този период черпим сведения от 

автобиографията му и написаното от негови съвременници: 

Пловдивский митрополит Максим, Ст. Панаретов, Благой Димитров и 

особено Константин Величков. Масовите турски кланета по 

Средногорието и Родопите покъртили душата на архимандрита 

Методия, тогава протосингел на Пловдивската епархия. К. Величков 

бележи, че той не намира мир на душата си, докато не разкрие тия 

ужаси пред света. Независимо, че е заподозрян, бързо и умело събира 

точни сведения за турските зверства. С риск за живота си през май, 
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придружавайки своя митрополит Панарет в Цариград, той навил под 

чорапите си събраните сведения за турските жестокости и така ги 

занесъл в Цариград. Тук застава начело на образувания от него таен 

комитет, в който влизали К. Величков, Тишев, Стефан Панаретов, 

Славейков, Максим Пелов, поставил си за задача да разкрие чрез 

печата и по друг начин целия ужас от турските зверства и събуди 

европейската съвест. Той дава информация на делегатите за Западна 

Европа – Драган Цанков и Марко Балабанов. Изнася сведенията пред 

преподавателите на Роберт Колеж и ги разплаква всички, особено д-р 

Уошбърн и д-р Лонг. Те са разтърсени от онова, което им разказва за 

Перущица, Батак и Брацигово. Негова е заслугата да загърми 

западноевропейският печат, да се развълнува английското общество и 

Уилям Гладстоун да вдигне глас за по-скорошното освобождение на 

България. Негови са сведенията за Европейската комисия, която 

определя етническите граници на България. По време на заседанията 

на тази комисия, той си разрязва ръката и с кръвта си пише писмо, като 

заявява в него, че то е написано от кръвта на невинно изкланите  

дечица в Батак. Той е, който възпрепятства Екзарх Антим I да се яви в 

защита на турското правителство. 

По време на Освободителната война се озовава в лагера на 

руската войска. Бди за развоя на освободителното дело. Когато 

Александър II решил да предложи примирие и България да бъде 

освободена само до Балкана, М. Кусев прави подробно изложение, с 

което доказва, че целият български народ трябва да бъде освободен. 

След Освобождението екзарх Йосиф е изгонен от Цариград -  

княз Дондуков, турската власт, Цариградската патриаршия и  Великите 

сили смятат, че той няма място там. Методий Кусев организира 

комитет в Цариград, в който влизат Кузман Шапкарев, Наум 

Спространов и други видни дейци от Македония, които вземат 

следното решение: да се моли писмено Негово Блаженство -  Екзарх 

Йосиф да се завърне в Цариград и възстанови Екзархията и, ако в 

двумесечен срок той това не направи, то цяла Македония ще мине под 

ведомството на папата, като прегърне унията. Тази акция дава своя 

ефект. Княз Дондуков прави всичко възможно и Екзарх Йосиф се 

връща в Цариград и възстановява Екзархията със седалище Цариград. 

М. Кусев под покровителството на Екзархията открива 1 340 училища, 

84 прогимназии, 9 гимназии – в това число Солунската и Одринската, 

две духовни семинарии, едната от които в Цариград, преместена през 

1913 г. в Пловдив и през 1950 г. закрита от демократичното 

правителство /през 1992 г. отново отворена/.   
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През 1886 г., на 48-годишна възраст,  Методий Кусев заминава за 

Русия да получи по-високо духовно образование. За две години 

завършва Киевската духовна семинария и четири години учи в 

Петербургската духовна академия. Тук той е в неспирно общение с 

публицисти, писатели, общественици - славянофили. Когато сръбският 

посланик говори за Македония като за Южна Сърбия, дядо Методий го 

срязва - държи двучасова реч под наслов: „В Македония само сърби 

нема”. Тая реч той издава през 1898 г. в Чирпан. От тоя момент 

сърбите са прогонени от Славянофилския комитет. 

През 1894 г. е назначен за временно управляващ Старозагорската 

епархия, а през 1896 г. е избран за неин пръв митрополит и служи като 

такъв до 1922 г. /до кончината си/.  Очертава се като идеален народен 

пастир. Веднага схваща, че новото време с рационализма си, 

съмненията и сложните социални отношения, изисква друг подход от 

страна на черквата, за да остане тя жив организъм, а не отвлечено 

съзерцание, да бъде висша преобразователна сила в живота. Освен 

пряката си архипастирска дейност - да поучава  паството си с 

християнските истини, той смята за свой дълг да му дава познание и за 

материалното благоденствие и го привиква на труд. Основава комитет 

„Св. Ив. Милостивий”, чрез който организира курсове по 

градинарство, пчеларство и др. Води война срещу безбожници – 

социалисти, срещу католически пропагандатори.  

Методий Кусев е непресушим извор на идеи и планове. Решава 

да превърне „Ахмак-баир” край Стара Загора в парк. Никой не вярва, 

че това може да стане, особено социалистите. Те настройват мало и 

голямо срещу митрополита. Изкарват го за ненормален, луд. Образуват 

групи и онова, което дядо Методий с хората си през деня е засадил, те 

през нощта унищожават - изкореняват дръвчетата и ги засаждат с 

върховете. След дългогодишни усилия и тежък труд „Ахмак-баир” се 

превръща в разкошен парк, който променя климата на Стара Загора и 

днес, като корона, краси града. „Ахмак-баир” със своите заблатени 

места, комари, чукари, камънаци със змии и гущери се превръща в 

„Аязмото” - с китни дървета, цветя, ручеи, с красиви алеи за разходка с 

над двадесет хиляди дка парк. 

През 1902 г. по случай 25 год. от Освободителната война 

пристига голяма руска делегация с духовници да осветят храма в 

Шипка. Дядо Методий е неотстъпчив. Храмът е в неговия диоцез и той 

ще го освети. Настъпва смут. Фердинанд го моли, Св. Синод на БПЦ – 

също. Намесва се и руският Св. Синод и императорът, но той е 

неотстъпчив. В края на краищата по каноните той има право и му се 

извиняват, както и двата синода. Княз Фердинанд  му праща специална 
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телеграма. Руският император го награждава със златни одежди, които 

през 1913 г. дядо Методий връща на императора, като провъзгласява, 

че не може да приеме подарък от човека, който не защитил родината 

му и е допуснал нейния погром. Нещо повече, той му пише, че след 

като Русия не си е изпълнила дълга, Бог ще я накаже и за нея ще 

настъпят смутни и тежки времена, а самият император ще загуби трона 

и живота си. Той пише и книга „Погромът”, в която обвинява за 

сполетелите нещастия българските русофили и ги нарича „жумящи 

русофили“, а себе си „окат русофил“. 

М. Кусев е една от изключителните личности в българската 

летопис. Той е пример на голям народен будител и пламенен патриот.  

След смъртта му в неговата каса има само един лев. Стара Загора 

изпраща своя духовен пастир с почести. Градът не помни такова 

погребение. Стекли са се не само всички старозагорци и епархиоти, но 

и хора от всички краища, където живеят българи. 

 

                      
 

Митрополит Методий Кусев 
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ДОСТОЛЕПНИТЕ   СТАРЦИ 

 

Стойко  Стойков 

 

Моят дядо - Стойко Драгнев и дядо Христо Костадинов от с. 

Запалня  бяха достолепни  старци, почитани извънредно много в село и 

уважавани в цялата околност. От 1895 г. до 1930 г., те общо са 

кметували 24 години. Дядо Христо Костадинов е кметувал най-дълго 

преди 9. IX. 1944 г. Цели 17 години, от които 15 - избиран от селото и 2 

- назначаван. Всъщност той е кметувал повече, защото, когато Стойко 

Драгнев е бил избиран за кмет, не рядко е давал печата на дядо Христо 

- той да кметува, а Стойко Драгнев да си гледа джелепчийството. Не 

един път съм чувал как дядо Христо укорява дядо ми: „Воле, има да ми 

плащаш за 11 месеца, дето ти аргатувах и кметувах вместо тебя!”. 

На което, дядо отговаряше: „А бе, говедце, с говедо, като съм намерил 

един будала да ми чиракува, защо да си блъскам главата?” Никога не 

са оставяли печата в общината - винаги го носели в пояса си и без 

тяхно съгласие и разрешение през тяхното кметуване не е издаден ни 

един документ. На стари години бяха известни с едни такива мили 

обръщения: единият, ако каже „теле”, другият ще отвърне: „Кажи, 

воле!”, ако каже: „воле”, другият: „Какво, говедо?”. От сутрин до 

вечер бяха заедно. Минавали ли край черквата или гробищата, 

хващали се за ръце и гледали никой даже с една стъпка да не бъде пред 

другия. Бяха малджии. Най-вече търсеха златото на Филип Тотя и 

Димовското злато. Не знам защо и мен ме водеха нощно време, когато 

търсеха злато.  

Веднъж копаха не знам колко си крачки от горуна на 

Николаевския път, до кладенчето. По едно време дядо седна и вика: 

„Ристо, той Тотю след мурабето идвал да си търси златото и не го 

намерил, че ний ли ще го намерим!”. Коджа Драгни – бащата на дядо 

ми и Филип Тотю били големи приятели. Щом се съберели и почвали 

да си мерят мустаците - „На тетя бяха по-големи от Тотювите” – 

казваше дядо ми. 

Преди 9.IX.1944 г. само дядо ми и дядо Христо получаваха 

пенсии. Щом получеха пенсиите и водеха всички стари мъже в 

кръчмата да ги черпят. Дядо Христо ги събираше и казваше: „Айде, 

говедца, да Ви водим на водопой!”. Понеже имаше четири кръчми, на 

които казваха дюгени, изреждаха ги, за да няма сръдни.  

Първата и най-силна партия в село е Народно-либералната партия 

на Ст. Стамболов и Д. Петков. И двамата членуват в нея. Още ергени, 

Стойко Драгнев много харесвал най-малката дъщеря на Ангел 
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Франсъза. Тя била най-красивата мома в село и най-голямата 

миразчийка – със зестра 120 дка ниви и 20 дка дворни места. Хванал се 

на хорото до нея. Председателят на стамболовистите в село – Атанас 

Ненов, го дръпнал настрани, ударил му два шамара с думите: „Голтак 

с голтак! Да не мислиш, че на теб ще дам бълдъза си!”. Докачил се 

страшно Стойко Драгнев и заедно с приятеля си Христо Костадинов 

напускат партията на Стамболов и образуват клон на Прогресивно-

либералната партия на Драган Цанков. Тогава партиите в село се 

образуват и крепят на роднински и приятелски начала. Дядо Христо и 

на стари години кодошеше дядо ми: „Говедце, с говедце, мислеше ей 

тъй - и хубава жена да вземеш и голям имот да налапаш!” 

Хората по онова време живеят дружно, помагат си, услужват си, 

единни са. Устройват си големи празници и веселби - имат си приятели 

от по-близки и далечни села, взаимно се уважават и гостуват. Факт е, 

че учителите комунисти Иван Пашов и Неделчо Попов дружат и са в 

една компания с върлите противници на комунизма Стойко Драгнев и 

Христо Костадинов. Иван Пашов е научил баща ми да чете още 4-5 

годишен и дразнел дядо ми: „Хубавият Данча ще го изучим, ще го 

направим комунист и първия комунистически министър-

председател!”. Дядо ми ядосано отвръщал: „Махай се татък. 

Комунистите не вярват в Бога, не зачитат баща и майка!”. А дядо 

Христо допълвал: „Както табанлиите  развалят пътищата, тъй и 

комунистите света!”. И с усмивка добавял: „Иване, от вашите 

работи най-харесвам, че жените ще са общи”. Дядо Христо беше 

ненадминат шегаджия. Точно те като тогавашни кметове се заемат със 

задачата да се наберат средства за издръжката по следването на 

комунистите Иван Пашов и Неделчо Попов. Може би, определена роля 

изиграва и обстоятелството, че Кольо Пашата е кмет на Атлари1 и 

приятел. Мисля, че в набирането на средства се включва и козаревския 

кмет Кара Георги. Това е през 1908-10 г. Прескачам 20 години. 

През 1924-29 г. в село учителстват Иван Нанчев от Дъбово и 

големият музикант от Казанлък Стоян Василев. Същите кметове и за 

тях набират средства за следване. Иван Нанчев завършва ветеринарна 

медицина в Табор, а Василев - Музикалната академия в София. И 

четиримата винаги са изказвали своята голяма благодарност и 

признателност. През 1945 г. Иван Пашов организира в село голямо 

общоселско събрание. Той лично предложи двамата старци в деловия 

президиум: „Нищо, че са реакционери!“ Дядо Христо отговаря:„Ти си 

реакционер, че ако не бяхме ний, още щеше да гониш кравите по 

                                                 
1 Атлари (Атларе) - Жребчево 
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атларските баири!” Веднага след събранието дойде на гости в нашата 

къща. 

Иван Нанчев стана областен ветеринарен лекар. Отпуската си той 

винаги прекарваше в село и скопяваше всички прасета - и женски и 

мъжки безплатно. Със Стоян Василев винаги присъстваха на запалския 

сбор  на 1 ноември. 

При обявяването на Балканската война един от двамата е кмет. 

Не подлежат на мобилизация. Записват се доброволци в Македоно-

одринското опълчение. Увличат още неколцина и много се гордееха, 

че 700 човека са пленили 15 000 армия на Енвер паша. Редовно ходеха 

в Нова Загора на събиранията на опълчението. 

Превратът на 9.06.1923 г. се приема съвсем спокойно, идва 

отгоре. За тричленка са назначени: Христо Костадинов – кмет, Стойко 

Драгнев и Неделчо Балкански – членове. Не знам дали в цяла България 

е имало такава благоразумна и благородна тричленка. На 19. IX. 1923 

г. в 23 часа една група, ръководена от даскал Дочо Христов – 

комендант на Николаевския въстанически район /един от 10-те 

революционни въстанически комитета, обхващащ 6 села/, влиза в 

общината. Там ги очаква тричленката. Даскал Дочо пита: „Ще се бием 

или доброволно ще предадете общината?” Кметът Христо Костадинов 

отговаря: „Като ти трябва община, ей я, земи си я! Да не съм я 

задянал на гърба си.” Правят протокол за приемане и предаване. 

Правят и договорка, че ако метежът не успее, то в село нищо не е 

ставало - „Защото, ако не спечелите, оня Черния чака в Твърдица  

(става въпрос за капитан Янев и неговата рота, които са в Твърдица да 

всяват респект в околностите). Отидохте по орли и гарвани. Ако нищо 

не излезе, нито вий сте идвали, нито ний сме ви виждали.” 

Иван Петков Колев – Лазара бе син на баджанака му Петка. 

Дворовете съседни. Портите една срещу друга. Всеки ден си бяхме на 

гости. Не знам защо вместо свако и леля те казваха чичо и чина. 

„Иване, - обръща се към председателя на комунистите в село – 

Ст. Драгнев. – имаш ли вино? 

- Нямам, чичо! 

- Тогава иди у нас и кажи на чина си Руса да ти наточи един 

бакър и отрежи една фаша пастърма от тази дето закла кравата 

лятос.” 

    Бе традиция в село при предаване и приемане на общината 

новата и старата управа да черпят всички мъже в селото. И сега това 

става за последен път. След това вече няма черпни. Така се образува 

първата комуна в село.  
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След потушаване на Септемврийското въстание капитан Янев се 

явява в село да се справи със запалските комунисти. Тричленката се 

прави „на ударена” и казва, че в село нищо е нямало и всичко е мирно 

и тихо. Околийският началник в Нова Загора с писмо № 8210 от 

1.X.1923 г. до председателите на тричленните комисии нарежда да му 

донесат с обстоен рапорт кои лица са подтикнали към метеж 

комунисти и дружбаши, кои са взели общината и са вършели арести. 

Отговорите трябва да бъдат ясни, точни, изчерпателни и се представят 

до 3.X.1923 г. до 12 ч. Неделчо Балкански е склонен да пишат 

истината. Стойко Драгнев и Христо Костадинов против. Известни са 

думите на Хр. Костадинов: „По-добре да паднат 3 бели глави, 

отколкото 70 млади!” Тричленката скъсва приемателно-

предавателните протоколи и изпраща следното писмо: „В Запалня 

комунисти има млогу, но метеж не е имало и метежници  няма.” 

Нареждат на комуниста Иван Горския да занесе писмото и да го 

предаде лично на околийския управител, който го прочита и казва: 

„Знам всичко, ама тъй трябва да се пише! Искам да го видя тоя 

кмет! Да дойде да се запознаем!” 

Това е въстанието в село, което възрастните наричаха „метеж”. 

За събитията от онова време те казваха: „Преди метежа”, „Подир 

метежа”. След време нещата се поразнищват, властта разбира за 

активната роля на Дочо Христов, но не от запалските власти, а от 

странични източници. Тъй като е излязъл Законът за помилването, той 

не е арестуван, а уволнен на 4.XII.1923 г. не само като учител в 

Запалня, а от всички училища в България. Намира си работа като 

чиновник в Старозагорския затвор, за което след 9. IX. 1944 г. е съден 

от Народния съд и третиран като фашист. След 1923 год. той повече не 

е стъпвал в Запалня. 

Участниците от Македоно-одринското  опълчение твърде често 

бяха викани в Нова Загора. През великите пости отново ги канят на 

някакво събрание. Те пазарят Тодор Атанасов  за кираджия. Кара ги 

съпругата му Неделя. Пътят в Сарпа е много тесен и е до самата 

Тунджа. Там някакъв рибар се надига от камънаците, конят се 

подплашва и каруцата, заедно с коня и всички пътници, се сгромолясва 

от високото върху камънаците. Някои от опълченците са поломени 

много сериозно. Сред тях е и дядо Христо. Цяла година, още щом 

съмне, дядо ми Стойко слагаше в единия джоб шише с ракия, в другия 

- вино, суджук или друго нещо за ядене и се отправяше към приятеля 

си. Близо година той го посещаваше. Преди да почине дядо Христо 

казва на дядо ми: „Воле, без тебя на оня свят не мога прекара и 

година. До годината ще дойда да те прибера!” Почина на 25.I.1949 г. 
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Като наближи 1950 г., дядо започна да се оплаква: „Ристо ма вика! 

Абе, говедо с говедо, намери си там някой друг!” На 9.I.1950 г. дядо 

почина на 84-годишна възраст  - 16 дни преди да се изпълни една 

година от смъртта на дядо Христо.  

Мисля, че най-голямото уважение на хората към тях се дължи не 

само на високите им морални качества и онова, което са направили за 

селото, а преди всичко за поведението им през смутните времена на  

1923-25 година.           

 

 

 

 

  

 

      
               Стойко Драгнев                                            Христо Костадинов 
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ЗАПАЛСКАТА ЧЕРКВА 

 

Стойко Стойков 

 

Наричат я още потопената. За нея пишат по вестници и списания, 

говорят по радиото, показват я по телевизията, правят филми, но никой 

не се интересува от истината, нито пък от оригинални документи. 

Никой не разкрива кой сне 3 800 керемиди от покрива, кой докара 

трактор и измъкна железните греди, свързващи зидовете й, кой 

изтръгна железните старобитни решетки от прозорците й, кой нареди с 

копач да бъдат изкъртени великолепната зография и имената на 

загиналите запалци, кой вкара в храма крави и свине и най-после – кой 

направи така, че единствената несъборена сграда в чашката на яз. 

Жребчево под кота 269 да е запалската черква. 

Ще отговоря само на последния въпрос да не се пишат и дрънкат 

глупости, че се е спасила, защото била построена на някакъв си хълм, 

защото тя е на равно място и беше в центъра на селото. 

Запалня бе запокитена от Бога в едно райско кътче в 

северозападните поли на Миджерлика и заемаше една падина в най-

плодородната част от Твърдишкото поле. 

Няма друго населено място в Бъргария с такова име. Мнозина го 

смятат за производно от Азаплий. Ето как Цанка Константинова в 

капиталния си труд „Топонимията в Казанлъшко“, стр. 436 тълкува 

името: „от по-старо За „зад“ плана ʹмалка планина΄, с метатеза  

плана > пална ( палня) или от За ʹзадʹ палище: диал. ʹ място , където 

горят дърва за дървени въглища“. 

Запалня съществува като селище още преди падането на 

България под турско. За това говори и откритата при разкопки 

еднокорабна, едноабсидна базилика, с обща дължина 18.20 м и ширина 

9.20 м, била действащ храм през цялото средновековие. Вероятно 

съборена още при първото нашествие на турците.  

Непосредствено преди Освобождението в Запалня има 87 турски 

и само 28 български къщи. Тия 28 български къщи решават да си 

направят черква. Избират църковно настоятелство, двама запалци 

подаряват места, довеждат от Елхово Косьо Иванов да го направят поп. 

Старозагорското въстание, Априлското въстание и войната по-късно 

забавят строителството. След нея турците се изселват и на тяхно място 

идват преселници от Козарево, Конаре, от еленските и тревненските 

колиби – Клъшка река, Дрента, Злати рът, Черняга, Буйновци, 

Хубановци – общо селото нараства до 80 български къщи. Построяват 

училище на едно от дарените за черква места, построяват и община и 
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се готвят за черквата, която иска повече труд и средства. Точно 

строежът на черквата и общохристиянските православни празници 

обединяват хората, придошли от различни места, вземат най-хубавото 

от всички и създават незабравимите запалски празници, обичаи и 

традиции, изграждат оня запалски дух, та жителите на селото се 

славеха не само като най-заможни, а и като най-предприемчиви, 

гостоприемни, отзивчиви и задружни. 

Място за построяване на храма дарява Петко Колев Велев – 610 

кв.м и придошлият от Клъшка река Ангел Бойчев – 1000 кв.м. Всички 

се включват в строителството. Първата кола с камъни докарва 

малолетният Христо Кръстев Добрев – от Дрента. Той полага и 

първият къмък. Строители са тревненските майстори Ненко и Рую 

Радеви. Храмът е дълъг 19 м, широк 9 м и висок 7 м. Таванът е 

полукръгъл, арка, иззидан изцяло от бигор – шуплест камък, като на 

определни места в него и в стените са зазидани стомни и гърнета за по-

добра акустика и е завършен през 1891 г. Кой е направил иконостаса не 

е известно. Той е тип руски, бял, такъв, какъвто винаги ги е правил 

уста Колю Петков – тревненец. Първата зография на храма прави Иван 

Раев. Той рисува и иконите по иконостаса през 1892 г. Храмът „Св. 

Йоан Рилский“ е осветен на 19.10.1892 г. от Левкийски епископ 

Гервасий, сливенски митрополит и временно завеждащ Старозагорска 

епархия. 

Всички средства за изграждане и зографисване на храма са 

осигурени от тези 80 запалски семейства. За леенето на камбаната 

Цана Балканска дарява 12 звонка, за да бъдат пуснати в сплавта. Затова 

запалската камбана има ясен звук. Сега се намира в Твърдица и се бие 

само, когато почине запалец. 

Втората зография на храма се прави през метежната 1923 г. от 

най-добрите тогавашни български зографи: Кирил Кънчев и проф. 

Мандов  - калоферци. При приемането митрополит Павел е възхитен: 

„В това забутано село сте направили по-хубава зография от тая в 

„Св. Богородица“ и най-добрата в цялата епархия!“ Проф. Мандов 

отговаря: „Селото е малко, но хората са много добри. Не им се свиди 

нищо за черквата, щедри са. Особено оная жена! Възхити ни, крила ни 

даде!“ Случаят е такъв – съставена е комисия от свещ. Сава Попов, 

църковните настоятели, кмета, общинските съветници, двамата 

художници. Всеки казва каква икона иска, художниците казват цената, 

писарят записва. Идва ред на Злата Георгиева – Камбурката – вдовица 

с 4 деца. Нейният мъж е последният запалец, убит във войните. 

Свещеникът й казва: „Стрино Злато, събрахме достатъчно. Каквото 

имаш на сърце, похарчи го за своите сирачета!“ Че като кипва оная 
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ми ти жена: „Тъй ли? Аз ли съм най-долната в туй село? Сички ша 

дадат, само аз няма! И аз искам де да се помоля, де свещ за мъжа си 

да запаля. Че аз гердана от шията си ша снема, ама искам икона на 

св. Гергя!“ 

През 1932 г. новият свещеник Драган Стойков прави ремонт, за 

да се премахнат повредите от чирпанското земетресение. Храмът се 

покрива с цигли, закупени от Николаево, построява се допълнителна 

сграда от 134 кв.м, навес 105 кв.м, сушилня за сливи  104 кв. м. 

Загражда се целият двор с каменен зид, купуват се 5 осемдесетлитрови 

казана за курбан и т.н. В протоколната книга е отбелязано: „И най-

бедните – селските говедари, дадоха по три крини жито.“ 

Запалци се гордееха с храма си. Като влезеш, грабва те звездното 

небе и великолепните икони. Нямаше ниша и празно пространство по 

стените. Отвсякъде те гледа Христос и апостолите, св. Богородица, св. 

братя Кирил и Методий и всички български светци. Имаше по-големи 

икони за всеки ден и по-малки, които се изнасяха за празниците. На 

западната стена, до самия вход, бяха изписани имената на загиналите 

във войните запалци. Тях свещеникът поменаваше всяка св. Литургия 

по време на Великия вход, а на Архангелова задушница отслужваше 

панахида. 

На 05.06.1961 г. излиза Постановление  № 106, нарежда се 

жителите на селото да съборят къщите си, да вземат материалите и да 

се заселят където искат до 31.12.1962 г. Свещ. Драган Стойков свиква 

църковното настоятелство и контролния съвет да решат какво ще се 

прави с черквата и нейното имущество. Взема се решение мястото да 

се замени с такова в Кортенските бани, а с оценките от двата храма в 

Жребчево и Запалня да се построи параклис „св. Йоан Рилский“, да се 

пренесат иконите и имуществото и да се построи почивен дом за 

селяните. Предложението е отхвърлено от властите. Храмът да се 

премести на брега на бъдещия язовир – отхвърля се, да се пренесе в 

новообразувания запалски квартал в Твърдица – отхвърля се, да се 

иззида стена и на нея да се прерисуват най-ценните зографии и 

имената на загиналите – отхвърля се. Приема се само предложението 

на всеки 5 години на 10 септември запалци да се събират, от 1977 г. 

сбирките стават ежегодни. 

Оценката на храма е оскърбително ниска – 9863.04 лв. Свещ. 

Драган Стойков е вбесен. Той атакува всички граждански и духовни 

власти и не е съгласен с оценката. Иска да участват художници и 

архитекти, за да бъде оценена художествената и архитектурна стойност 

на храма. Вместо това  - подигравки и заплахи. Но и тая нищожна сума 

властите отказват да платят. При това положение свещ. Стойков 
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свиква отново църковното настоятелство и се взема следното решение: 

„Единодушно решихме: 1) храмът още не е изплатен, срокът 

31.12.1962 г. не го лови. Храмът да стои непокътнат като паметник, 

манастир или църква во веки.“ Свещ. Др. Стойков напуска последен 

селото на 01.01.1966 г., когато е назначен в с. Копринка. Но 

продължава да се занимава с храма – „Аз за тая черква и плюнката 

под езика си съм дал. Аз съм венчан за нея и за тоя изстрадал запалски 

народ, а бе какво разбирате вий, червените еничари, от тайнства и 

клетви! Когато ти направиш нещо такова и виждаш как пред очите 

фулигани го оничтожават, стой, гледай и мълчи! Аз не моя, защото 

ако спра, камъните ще проговорят.“ 

На 04.03.1973 г. посети отново храма. Върна се крайно възбуден 

и озверен. Сградата на храма е поругана. На другия ден получава 

масивен инфаркт. Пет месеца е като труп, хранихме го с лъжица. 

Отвори очи на рождения си ден – 06 август, постепенно се съвзе и 

подема своите атаки. През януари 1974 г. отправя писма до МВР 

Твърдица, Сливен, архиерейското наместничество в  Нова Загора, св. 

Синод, за да научи къде са керемидите на храма.  

Имуществото на храма е разпределено на различни места по 

указание на старозагорската митрополия. Иконите от иконостаса са в 

туловската черква, част от тях  - в твърдишката. Три казана са в 

манастира в Златна ливада, два оставени при Иван Петров Атанасов, 

камбаната в Твърдица. Свещеникът иска църковната архива да се 

съхрани в Държавен архив Сливен. Пише писмо през май 1962 г. до 

директора на архива Георгиев да дойдат да вземат цялата архива на 

селото. 

Какво точно се е случило не става ясно, но през пролетта на 1966 

г. ходих до вторични суровини при домакина Христан Иванов. Тогава 

ритнах една тетрадка с почерка на баща ми – дневник от 1942-43 г. 

Открихме 2 тетрадки. Намерихме и опаковани регистрите за раждане, 

венчавки и погребения, протоколната книга за дарения, папки с 

входящи и изходящи писма, всички карти за православното семейство 

на Запалня и Жребчево, правени 1941-43 г. Оказа се, че преди два дни 

докарали с пикап тая книжнина, за да я предадат за капачки за 

буркани. Кой точно го е изпратил не знам. Но едно е сигурно – един 

опиянчен селски поп има по-голямо съзнание за отговорност пред 

бъдещите поколения и историята, отколкото един доктор на 

историческите науки.   
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      Свещ. Драган Стойков – спасителят на запалската черква 
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115 ГОДИНИ ТУРИСТИЧЕСКО ДРУЖЕСТВО „ОРЛОВО 

ГНЕЗДО” 

30 ГОДИНИ КЛУБ НА ЖЕНИТЕ ТУРИСТКИ „ОРЛИЦА” 

 

Христина Банова 

 

„Опознай Родината, за да я обикнеш!“ Този призив на Алеко 

Константинов събира на Черни връх на Витоша 300 души. Годината е 

1895, а денят - 27 август. Тук, точно 12.00 ч., се открива заседание  за 

съставяне на клуб на българските туристи. На това заседание под № 71 

е записан Стефан Радучев, под № 89 – Константин Тенев – и двамата 

от Казанлък. 

Първи стъпки за излизане сред природата се правят от 

швейцареца Жак Фардел, който по това време е учител по гимнастика 

в Педагогическото училище в Казанлък. По-късно към него се 

присъединяват много учители и ученици. 

На 22.06.1901 г. основателят на казанлъшката художествена 

галерия Иван Енчев - Видю, дава идея пред ученолюбива дружинка 

„Искра“ за създаване на туристическо дружество в Казанлък. 

Начало на организирано туристическо движение в Казанлък се 

поставя на 12.05.1902 г., когато се учредява туристически клон 

„Бузлуджа“. Първият председател е д-р Георги Георгиев. През 1912 г. 

туристическата организация се преобразува по предложение на Стефан 

Енински в самостоятелно дружество и приема името  „Орлово гнездо“. 

За председател е избран инж. Генчо Стайнов. В края на 1912 г. животът 

в дружеството замира поради избухването на Балканската война. През 

1922 г.  дружеството е възстановено. Започва  активната си дейност: 

1. Походи и излети; 

2. Залесяване – предимно на местността „Тюлбето“; 

3. Хижестроителство.  

През 1927 г. е изградена хижа Марагидик - Тъжа. 

Нa 22.02.1931 г. се взема решение за построяване на хижа 

Бузлуджа - малка. На 02.08.1936 г. хижата е готова и е открита с 

голямо тържество и водосвет. Строежът е извършен с дарение и 

доброволен труд на почти цялото казанлъшко гражданство. В 

северозападната част на хижата е зазидано послание към идните 

поколения. 

През лятото на 1958 г. започва изграждането на голяма хижа 

Бузлуджа. През 1961 г. строежът е завършен и на 02.08.1961 г. хижата 

отваря врати за посетители. Архитект Генчо Скордев изготвя 
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безплатно проектите за трите хижи - Марагидик. Малка и Голяма 

Бузлуджа. 

Към ТД „Орлово гнездо“ има изградени: 

1. Клуб „Пешеходен туризъм“; 

2. Клуб „Бузово кале“; 

3. Клуб на жените туристки „Орлица“; 

4. Клуб „Туристи ветерани“; 

5. Клуб „Ориентиране“; 

6. Клуб за „Семеен туризъм“; 

7. Алпийски клуб; 

8. Пещерен клуб; 

9. Вокална група за туристически песни „Ехо“; 

10.  Клуб на „Ученика турист“. 

За активна туристическа дейност през 1977 г. по случай 75-

годишнината на ТД „Орлово гнездо“ дружеството е наградено с орден 

„Кирил и Методий“, за 80-годишнината е изработен графичен знак от  

Стоян Николов, който изобразява орел в статично положение. 

Триъгълниците, които образуват тялото на орела, символизират 

планинските върхове. 

През 2002 г. тържествено бе отбелязана 100 годишнината на 

дружеството. Издадена бе книга „100 години ТД „Орлово гнездо“. 

През 2017 г., на хижа малка Бузлуджа бе отбелязана 115-та 

годишнина от създаването на дружеството. Положени са големи 

усилия двете хижи на Бузлуджа да са  на ТД „Орлово гнездо“. 

Казанлъшката туристическа общественост има амбицията и 

решимостта с воля и добронамереност да съхрани своето верую и го 

предаде на бъдните поколения. 

 

30 години на клуб жените туристки  „Орлица“2 

 

Един от водещите клубове на ТД „Орлово гнездо“е клубът на 

жените туристки „Орлица“. 

Създаден на 18.04.1987 г. клубът развива разностранна дейност:     

• Провеждане на многобройни походи и излети; 

• Организиране на общински осмомартенски походи и седянки; 

• Работа с ученици и учители; 

• Срещи с творци – поети, писатели; 

• Отбелязване на бележити дати и събития от нашата история; 

• Срещи с приятели от други клубове и дружества; 

                                                 
2 Материалите са извлечени от Държавен архив град Стара Загора. 
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• Дарителски кампании; 

• Връзки с културните институции в града. 

За 20 годишнината си клубът бе награден от ЦС на БТС с плакет 

и похвална грамота. 

За 30 годишнината (която тържествено бе отбелязана на 28 април 

2017г.) получихме знак-медал „За особени заслуги“ и много 

поздравителни адреси.     

Гордеем се с тези награди! 

По наша инициатива и средства бе изработена паметна плоча на 

големия бьлгарски композитор Емануил Манолов. Същата бе открита 

на 22.04.2014 г. Продължаваме да се грижим и за паметника на 

композитора в парк „Тюлбето“.     

Жените от клуба продължават да бродят по пътеки знайни и 

незнайни, по места сакрални  - задружни и ентусиазирани. 
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СПОМЕНИ ЗА ДЕНЮ ЦАНЕВ БУМБАЛОВ  

И ГУНА КОЛЕВА БУМБАЛОВА  

 

Христо  Ангелов 

 

Бащата на дядо - Цаню Ненов е роден в с. Драганчетата, източно 

от Жълтеш. Бил е строител. Правил е къщи. През 1900 г. е построил 

къщата, в която са живели синовете му  - Деню и Георги. Впоследствие  

Георги прави в съседство, на запад през 1925 г. нова сграда, дворът се 

разполовява, а дядо Деню остава в двуетажната, тревненски стил къща. 

Цаню е съградил църквите в Долно Сахране и Дунавци. Почива през 

1911 г. Майката на Деню и Цаню е Ирина.  

Деню е роден в с. Г. Дряново на 10.05.1887 г. Завършил е 

началното училище. Занимавал се е със земеделие. Казармата е карал в 

Сливен. Бил е кавалерист и писар - много красив и четлив почерк 

имаше. През Балканската война  се е сражавал при Одрин. Около 1918 

г. се жени за Неда Тотева Дянова. Раждат им се Ирина /1919 г./ и 

Цанка /1921 г./. По време на Септемврийското въстание е мобилизиран 

като земеделец и след разгрома му е бил арестуван в джамията в 

Казанлък. Негов приятел от  Г. Дряново се застъпил за него, станал му 

гарант, и са го освободили. Неда почива в 1926 г. Деню с двете 

невръстни момичета се жени за красивата мома Гуна Колева 

/01.09.1900 - 05.09.1987/. Около времето на Чирпанското земетресение 

се ражда майка ми Гена /06.05.1928 - 03.11.2015/. Имал е около 100 дка 

земи. Гледал е 15 дка рози. Имал е розоварна в двора. Има и лозе, 

източно от р. Лешница, северно от язовир Копринка. Оттам е добивал 

по 3 кораба грозде. Винарският съд стои още под навеса до портата. 

Мачкал е гроздето с дебели, подковани с цинти кожени ботуши. 

Продавал е излишното вино на хора от Габровско. Сеeли са по 1 дка 

дини и пъпеши. Цялата изба е била пълна с тях. Карал се на баба, 

свикнала да икономисва, че обира корите на дините. Образцов 

стопанин! Авторитетен, тежеше на мястото си с пословичното си 

трудолюбие, с безукорното си поведение и с умението си да реди дом и 

имот. Воловете му бяха ангели, запрегнати в колата, припкат като коне 

и сами намират пътя към нивата. 

И трите му дъщери се задомиха и отгледаха деца и внуци.  

Тежко преживя влизането в ТКЗС. Оставиха му само 3 нивки – 

градини /около 2 дка/, северно от двора. Малката земеделска пенсия 

/около 20 лв/ не му стигаше, и той, с баба, ходеше да работи за 

минимално заплащани трудодни /макс. 0,80-2 лв/. Имаха малачка, 5 

овце, десетина кокошки и прасе, което по Нова година колеха и 
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пърлеха на трап, южно от плевнята. По един бут отиваше за дъщерите. 

Баба Гуна пращаше на леля Цанка в Пловдив по влака мръвките, 

сложени в голяма кошница, покрита със зашит плат. Баба правеше 

биволско масло, пресоваше го в специална дървена форма, шареше го с 

вилица, покриваше го с лозови листа, слагаше го в кошница, 

допълваше я с картофи, плодове, зеленчуци и 10-килограмов кантар, 

задяваше се с цедилка и отиваше на пазар в Казанлък. Докато открият  

ЖП линията, е ходила пеш до града. 

Съжалаваше, че на времето не е останал в казармата военен, или 

не е станал работник в „Арсенал“. Дядо си замина след един месец 

мъки на 30.01.1969 г. Баба го оплакваше, пеейки /никога до тогава не я 

бях чувал да пее/. Беше голямо погребение, с двама свещеници. На 

двора бе направена поменална  трапеза с маси и пейки от приготвените 

някога за тази цел дъски. Съдовете, вилиците и лъжиците, складирани 

от баба за същата цел, още са в долапа на старата, североизточна стая. 

Приготвени, да се ползуват, когато някой отиде „таме“, както казваше 

другата ми баба Мария /Минка/, майка на баща ми. 

Баба продаде малачката и имаше 3 овце и 8 кокошки. До 81 г. 

живя сама на село. Всяка година, на 31 декември вечерта, идваше да 

посрещнем Нова година и се връщаше на другия ден отново в Голямо 

Дряново. После я взехме при нас и майка  се грижеше за нея до края й 

на 5.09.1997 г. 

 

Да бъде вечна паметта им! 
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Христо Радев и Деню Цанев Бумбалов - войници в Сливен, 1906 г. 

 

 
 

Гуна Колева Бумбалова и Деню Цанев Бумбалов – фотомонтаж, 1969 г. 
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КАЛЕНДАРЪТ  НА БОТЕВ ЗА 1875 г. 

Христо  Христов 

Откриването му е малко случайно. Съпругът на Иванка Ботева – 

д-р Стоян Христов, разрушава една стена при преустройство на дома 

им и календарът се появява на бял свят. Сега този единствен 

екземпляр, с лика на Хаджи Димитър и стихотворението „Хаджи 

Димитаръ Асенйовъ“ се намира в Народната библиотека „Св. св. 

Кирил и Методий“ в София.   

За Великден 2016 г. получихме в къщи подарък книгата „Ботев  

календар“ от бивш колега на съпругата ми, краеведът Димитър 

Делийски. Авторът подробно разглежда въпроса с отпечатаните преди 

Освобождението календари. За календара на Ботев, приготвен за 

разпространение в новата 1875 г. той отбелязва, че наред с чисто 

българските християнски светци, поетът е добавил и борци 

революционери. Паисий Хилендарски споменава за 24 български 

светци и мъченици в своята История, докато в календара на Ботев те са 

62. По-интересни са датите, на които се почита паметта на тези 

българските революционери и които съвпадат с датите на тяхната 

гибел. Дадени са точните дати на смъртта и имената на Никола 

Войводов и Цвятко Павлович, Ангел Кънчев, Стефан Караджа. Всички 

те са почетени като християнски мъченици и светци. Датата на смъртта 

на Хаджи Димитър, Ботев е заковал на 5 август по Юлианския (ст.ст.) 

и в съседната колонка 17 август по Грегорианският календар (н.ст.). Но 

битката на Бузлуджа, в която се смята, че е загинал войводата, е на 18 

юли 1868 г., а това е цели 18 дни по-късно. Поетът се е постарал да се 

изпише името „ВЕЛИКОМЪЧ. ХАДЖИ ДИМИТАРЪ АСЕНЙОВЪ“ с 

големи букви, за да ни подчертае датата на гибелта му. В допълнение е 

сложил и кръст отпред като за „особенно голям християнски празник“. 

В същия календар е публикувал и баладата „ХАДЖИ ДИМИТАРЪ 

АСЕНЙОВЪ“. 
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Оказва се, че са прави аджарци (жителите на с. Свежен, 

Брезовско), които твърдят за смъртта на Хаджи Димитър, че е 

настъпила в средата на август, и то в местността Кадрафил над селото 

им.  

Преди време племенницата на Чудомир Лилия Димитрова 

публикува във в. „Долина“ статията „Легенда ли е това ?“. Там тя 

предава спомена на своя роднина Стефан Бучакчиев за разказа на 

стария турийски поп Колю.  

Една вечер през лятото на 1868 г. попът и жена му посрещнали 

неканени гости, четири -  пет души, от които един на носилка. Към 

него все се обръщали другите с „Войводо“ или „Хаджи“. И по-нататък 

продължава: „Разбрахме, че е от четата, дето я разбили. Разказаха 

ни, че като слезли през нощта в Балкана, минали през Секеречево и се 

скрили на разсъмване във воденицата срещу Гюрля. Като се мръкнало, 

процепили по Тунджа, край Карагитлий, стигнали до Турия. Едно от 

момчетата беше аджарче, идвало насам и знаело къщата на попа.“ 

Оказва се, че освен аджарчето, раненият войвода, е носен и от 

младият (25 г.) четник Никола Мартинов от Казанлък. В спомените 

(„Семейни спомени и предания”- непубликувани) на професора от 

БАН Мария Чаролеева, частично представени от Тодор Дончев в 

книгата му „Мраченик и средногорско сияние за Левски” тя съобщава 

следното:  

„За своя дядо Стоил Мартинов  (баща на майка й) от Казанлък, 

че имал двама братя - Стоян и Никола (62а). Никола бил четник в 

четата на Хаджи Димитър през 1868 г. Той е изписан на камъка 

заедно с петимата казанлъчани, участници в четата, под името 

Кольо Мартинов. Този факт тя знае от разказите на майка си и на 

вуйна си. Интересното и важното в разказите на дядо й е, че се 



237 
 

потвърждава тезата, че Хаджи Димитър не е загинал на връх 

Бузлуджа. 

Никола (Кольо) Мартинов, след разбиването на четата на 

Хаджи Димитър и Стефан Караджа, се срещнал случайно с брат си 

Стоян, когато той се връщал от някакво село около с. Енина, където 

бил зидар. От храстите на безлюдния път някой му извикал по име. 

Изненадал се, че вижда брат си Никола, който явно бързал и само му 

казал, че турците разбили четата и той и неговите другари носят 

ранения войвода.” 

Наскоро се разбра и името на още един четник от тази група. 

Това е Велко Кръстев от с. Махалата (преди Пелово, а сега град 

Искър), Плевенско. След смъртта на Хаджи Димитър, той напуска 

местността Кадрафил и се установява десетина километра по на юг в 

Средна гора, близо до сегашното с. Златосел. В тази местност случайно 

го среща една туркиня на име Садие, която събирала дърва в гората. Тя 

била щерка на ходжата на селото, което тогава било чисто турско. 

Започнала да носи храна и лекове на Велко, понеже бил ранен. Покрай 

това те се залюбили, но турците от селото явно ги усетили и 

проследили. Двамата били убити, като тялото на Садие било 

захвърлено в непроходим дол, а овчари успели да погребат Велко до 

една тракийска могила наоколо. Сега местността се нарича Велков 

гроб. Местното население дори измислило песен за Велко хайдутин и 

Садие. Подробно за историята на четника Велко се разбира от статията 

„Велков гроб“, публикувана преди време във в. „Долина” от 

председателя на туристическото дружество в Брезово Иван Муевски. 

Колкото за това съществувала ли е воденицата срещу Гюрля, 

приютила за малко групата с войводата, то военните карти на Русия 

(Триверстова от Руско-турската война 1877-1878 г. и Австроунгарска 

от това време) недвусмислено показват местоположението й. Мястото 

й е малко преди да се влее в Тунджа левия й приток, р. Голяма 

Варовита, излизаща от Балкана, западно от Шипка и минаваща покрай 

Дунавци. Знакът на картата е стилизирано водно колело - кръгче с 

шест симетрични лъча. Действително воденицата е срещу р. Гюрля 

(десен приток) и се е захранвала с вода от Голяма Варовита. Сега 

вероятно останките й се намират на дъното на яз. Копринка и по-точно 

на Дунавският ръкав. 

Остава да се отбележи, че не е случаен маршрутът от Бузлуджа 

до Кадрафил, който са избрали четниците. Предната 1867 г. Филип 

Тотю с още четирима свои четници минава почти по същия маршрут, 

за да се спаси от турските потери по Стара планина. Ходили са и в 

Турия, и по р. Тунджа, където под Лъджите (Павел баня) във 
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воденицата на Хаджи Мехмед ага (след това наричана Пиперовата) са 

искали да убият собственика турчин, но той успял да им избяга. Това е 

записано в романизираната биография на Филип Тотю („Прочутият 

Филип Тотю войвода“) от Филип Симидов от 1900 г. 

Същата воденица на Хаджи Мехмед  ага също я има отбелязана 

на цитираните  по-горе военни карти на Русия и Австро-Унгария. 
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БОЙНИТЕ ДЕЙСТВИЯ НА 56-ТИ ПЕХОТЕН ПОЛК НА 

МАКЕДОНСКИЯ ФРОНТ ПРЕЗ МАРТ 1917 Г. 

 

д-р Чавдар Ангелов 

 

Въпросът за участието на 56-ти пехотен полк в Първата световна 

война досега не е бил обект на специален научен интерес. Обща 

информация за бойните действия на полка може да бъде открита в 

някои изследвания, посветени на участието на българската армия в 

световния военен конфликт. Това е основната причина до момента 

почти непознат да остане изпълненият с много премеждия и тежки 

изпитания боен път на тази войскова единица, в която, рамо до рамо, 

воюват мобилизираните жители от района на бившите Старозагорска, 

Казанлъшка и Габровска околия.  

Целта на настоящата статия е на базата на непубликувани до сега 

документи, съхранявани във фондовете на Държавния военно-

исторически архив – Велико Търново, да се проследи участието на 56-

ти пехотен полк в бойните действия в средата на март 1917 г. на 

Македонския фронт. Разкривайки приноса на личния състав на полка 

за осуетяване плановете на Съглашението за извършване на пробив в 

българската отбрана в района северно от Битоля, с настоящата 

публикация авторът се надява, че ще бъде запълнена една сериозна 

празнота в познанията на съвременния читател за 56-ти пехотен полк. 

Разгромът на Румъния през есента на 1916 г. води до промяна на 

целите, стоящи пред войските на Съглашението на Балканите. 

Отчитайки невъзможността с наличните към момента сили да бъде 

победена българската армия в Македония, тяхната задача е сведена до 

създаване на силна отбрана, сковаване на силите на противника и 

нанасяне на удари на врага при всяка отдала се възможност. 

Съобразявайки се с това, през втората половина на февруари 1917 г., 

командващият на Източните армии генерал Морис Сарай разработва 

план за пролетното настъпление на съюзниците. Крайната цел на 

предстоящата офанзива е сведена до разкъсване на блокадата на 

Битоля, пробив на българската отбрана и настъпление през 

направленията Куманово или Щип към София. 

Краят на 1916 г. заварва 56-ти пехотен полк на почивка в района 

с. Търновче, Прилепско. Тежките загуби, претърпени в сраженията при 

вр. Джемат-ери, к. 1944, вр. Попадия и завоя на Черна, стават причина 

в края на годината полкът да бъде реорганизиран, като в строево 

отношение личният му състав е сведен до две сборни дружини и две 

картечни роти. В средата на февруари 1917 г. те са попълнени със 
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завършилите двумесечен дивизионен курс в Крушево новобранци от 

12-та и 23-та допълваща дружина.   

В навечерието на предстоящата голяма пролетна офанзива на 

Съглашението на Македонския фронт 56-ти пехотен полк е насочен в 

района на с. Снегово. В ранните часове на 1 март 1917 г. той заема 

линията, започваща от пътеката, водеща през к. 821 за с. Снегово до 

десния фланг на съседния 3-ти пехотен Бдински полк. Бойното 

дежурство е поето от 1-ва дружина, като всяка рота назначава по два 

взвода, които заемат предната линия окопи. Поддръжките са в 

постоянна готовност да се изнесат напред в случай на необходимост. В 

участъка на всяка рота са назначени по двама наблюдатели – 

подофицер и войник, с бинокли, които непрекъснато следят и донасят 

за действията на противника. Установена е връзка със съседните части 

на 3-ти пехотен Бдински полк и 23-ти пехотен Шипченски полк. 

Позицията на 56-ти пехотен полк е разположена на тесен, 

каменист и гол гребен, който се спуска на юг от к. 1248 към с. Снегово, 

а оттам на изток – към с. Кръклина и Битолското поле. Склоновете, 

особено от север, са стръмни и трудно достъпни. По цялото 

протежение на тила на позицията, има дълбок дол, който значително 

затруднява снабдяването с боеприпаси и строителни материали. Към 

полковия район водят две тесни и стръмни пътеки, движението по 

които е възможно само в колона по един. Тилът на позицията е добре 

наблюдаван от противника и непрекъснато обстрелван от неговата 

артилерия. Съществуващите окопи са плитки. Изградените скривалища 

и бетонни укрития са недостатъчни. Почти липсват телени 

заграждения и други изкуствени препятствия. 

Незадоволителното състояние на полковата позиция налага 

незабавно да бъдат взети мерки за разширяване на съществуващата 

окопна мрежа и ходове за съобщения, изграждането на прикрития за 

личния състав и нови телени заграждения. Усилено се работи по 

устройването на втора отбранителна линия, разположена източно от к. 

1248. Започнато е прокарването на път от с. Драгарина за втората 

позиция и ход за съобщения между нея и първата линия окопи. 

Превозването на строителните материали се извършва от намиращата 

се на 15 км от позицията железопътна гара Беранци. При това пътят, 

водещ от нея към полковия участък се наблюдава и обстрелва от 

противника, поради което преминаването се извършва само през 

нощта, а денем – само при мъгливо време. Близостта с френските части 

налага строителните дейности да се извършват през тъмната част на 

денонощието. Изграждането на позицията е силно затруднено от 

студеното и мразовито време в началото на март 1917 г.  
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След тежките боеве през декември 1916 г. с частите на 6-та 

пехотна Бдинска дивизия, противникът се е закрепил по южните 

склонове на заетия от 56-ти пехотен полк гребен. На отделни места 

подразделенията на френския 242-ри пехотен полк отстоят на около 

150-300 крачки от българските окопи. До началото на настъплението 

през март 1917 г. французите успяват да изградят по протежение на 

цялата си бойна линия няколко реда окопи, дълбоки по 2-3 метра, 

ходове за съобщения, непрекъсната телена мрежа с 6 до 8 реда колове. 

С подобряване на времето в началото на март 1917 г. е 

възобновено въздушното разузнаване над полковата позиция. 

Непрекъснатият обстрел по цялото разположение на българската 

отбрана и в нейния тил показва, че врагът е разположил нови тежки 

оръдия, с които пристрелва различни пунктове. Проявената на 10 и 11 

март активност от страна на французите потвърждава информацията на 

българското разузнаване за предстоящо масирано настъпление. Това 

налага към бойната линия да бъдат пренесени необходимите провизии 

и боеприпаси. Забранено е всяко движение по позицията и в нейния 

тил. На войниците е наредено да стоят скрити в галериите и лисичите 

дупки и да са в постоянна готовност да отразят евентуално вражеска 

нападение. Взети са мерки за повишаване на бдителността и 

наблюдението към противника.  

Рано сутринта на 12 март 1917 г. френската артилерия откриват 

силен огън по цялото разположение на 56-ти пехотен полк, който с 

малки прекъсвания продължава през целия ден. За опитните български 

войници това е сигурен знак за предстоящо нападение. Масираният 

обстрел прекъсва телефонните съобщения между щаба на полка и 

дружините и ротите. Всички разпореждания и донесенията се предават 

с „летяща” поща. Ясното време улеснява въздушното разузнаване над 

българската позиция, което е използвано за коригиране на 

артилерийската стрелба на противника. 

Под прикритието на своята артилерия, в ранния следобед на 13 

март 1917 г., три неприятелски роти настъпват по групи срещу десния 

фланг в участъка на 3-та рота на 56-ти пехотен полк. Забелязани 

своевременно от българските наблюдатели, те са отблъснати и 

отстъпват в безпорядък, оставяйки след себе си десетки убити и 

ранени. След този неуспех френската артилерия отново засилва огъня 

по българската позиция, който в края на деня постепенно затихва. 

Наблюдателите докладват, че през целия ден по пътя Негочани – 

Кравари – Битоля с камиони и пеш към района на позицията на 56-ти 

пехотен полк продължава предвижването на френски пехотни части. 
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С настъпването на нощта и постепенното затихване на 

артилерийския обстрел започва възстановяването на 

фортификационните съоръжения, разрушени през деня. Попълнени са 

запасите от патрони и ръчни бомби. Към превързочните пунктове и 

лазаретите са изнесени всички ранени. Погребани са телата на 

загиналите. През цялата нощ по позицията кипи усилен труд с 

„лопатата и копача“. За да попречи на работата и прибирането на 

убитите и ранените периодично, на интервали от около 10-15 минути, 

френската артилерия засилва огъня по посока на българските части. 

Предвид очакваните нови опити за настъпление в участъка на полка е 

разпоредено повишаване на бдителността. Взети са мерки за 

възстановяване на телефонните връзки и уреждането на 

наблюдателната служба. 

На 14 март 1917 г. огънят на френската тежка артилерия е 

насочен в тила на българската позиция. От донесенията на 

наблюдателите става ясно, че вражески пехотни части се промъкват 

срещу десния фланг на полковия участък и левия на 3-ти пехотен 

Бдински полк. По заповед на командира на 1-ва дружина 

подполковник Танко Витанов два взвода отдясно фланговата 6-та рота 

и четирите картечници в този участък са преведени в готовност да 

отразят нападението. Своевременно е уговорен редът за откриване на 

преграден огън. С общите усилия на българските пехотни и 

артилерийски части последвалата френска атака е отразена с големи 

загуби за противника, като пространството между българските и 

френските окопи е осеяно с десетки неприятелски трупове.  

За да се приведат в известност загубите на 1-ва дружина и 1-ва 

картечна рота, да се почисти оръжието и снаряжението и да починат 

хората, които от 1 до 14 март 1917 г. непрекъснато отбраняват 

позицията, късно вечерта по заповед на командира на полка 

подполковник Тодор Късев, 2-ра дружина и 2-ра картечна рота заемат 

бойната линия. На разсъмване на 15 март 1-ва дружина и 1-ва картечна 

рота се оттеглят на мястото на полковата поддръжка зад втората 

позиция северно от с. Снегово, където продължават да работят усилено 

по построяването на скривалища, жилищни помещения, ходове за 

съобщения. 

В ранните часове на 15 март 1917 г. вражеският артилерийски 

обстрел се засилва по цялата бойна линия от вр. Червената стена до 

пътя Битоля – Прилеп. Късно следобед той достига своя предел. Под 

неговото прикритие на няколко пъти французите настъпват към к. 1248 

срещу левия фланг на 3-ти пехотен Бдински полк и десния фланг на 

56-ти пехотен полк. Запазвайки хладнокръвие, въпреки сериозният 
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натиск, всички атаки са отбити. При това активно участие в 

сражението вземат двете деснофлангови картечници на 56-ти полк. С 

настъпването на нощта по посока на неприятеля са изпратени 

доброволци, които имат за задача да довлекат няколко вражески трупа, 

от които да стане ясно какви части настъпват срещу 3-та бригада на 8-

ма пехотна Тунджанска дивизия. В изпълнение на дадените 

разпореждания, въпреки умората, през цялата нощ ротите работят 

усилено за възстановяване на разрушените през предишния ден окопи, 

ходове за съобщения, землянки и укрития.  

Затишието не продължава дълго. На 16 март 1917 г. командирът 

на 2-ра дружина подполковник Константин Аврамов докладва, че по 

неприятелската позиция се забелязва сериозно раздвижване. По негова 

заповед личният състав на дружината е приведен в пълна бойна 

готовност. В ранния следобед артилерийският обстрел се обръща на 

„стихиен барабан“. Предната линия на 56-ти пехотен полк е преорана 

от продължилата часове наред бомбардировка. Разрушени са всички 

защитни постройки за прикриване на личния състав. Телефонните 

линии са прекъснати. Част от хората на „летящата” поща между 

първата и втората позиция са избити или ранени. Всички съобщения с 

бойната линия са прекъснати. Под прикритието на тази огнена стена, 

към 15 ч. неприятелят с превъзхождащи сили настъпва по фронта на 

56-ти пехотен полк и левия фланг на съседния 3-ти пехотен Бдински 

полк. Без да срещне особена съпротива той успява да достигне и заеме 

отбраняваната от бдинци позиция. Постигнатият успех позволява на 

французите да фланкират цялото разположение на съседната 3-та 

бригада на 8-ма пехотна Тунджанска дивизия, настъпвайки на изток от 

с. Снегово, към окопите на 2-ра дружина от 56-ти пехотен полк. 

Обхванати и атакувани от десния фланг и по фронта, след жесток 

ръкопашен бой с ножове, кирки и лопати, след най-отчаяна съпротива, 

проявена особено от чиновете на 2-ра картечна рота, при която са 

убити 50 войници от ротата, дружината е принудена да отстъпи и да се 

окопае североизточно от с. Снегово.  

За да облекчи положението на своите подчинени, подполковник 

Тодор Късев нарежда на 1-ва дружина и 1-ва картечна рота незабавно 

да се изнесат в района северно от с. Снегово, от където да се приготвят 

да контраатакуват противника и отново да завладеят загубената от 2-ра 

дружина позиция. За да се ориентира по-добре в обстановката 

командирът на полка, придружен от дружинните командири, лично 

разузнава неприятелското разположение. Става ясно, че със силни 

пехотни части французите са заели командната височина, 

северозападно от с. Снегово (бившата позиция на 1-ва дружина на 3-ти 
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пехотен Бдински полк), с което застрашават фланга на 56-ти пехотен 

полк. На място подполковник Късев посочва на командирите на 

дружини и роти обектите, които трябва да атакуват поверените им 

части и разяснява плана на предстоящата контраатака.  

След старателна подготовка призори на 17 март 1917 г. 1-ва 

дружина и 1-ва картечна рота настъпват. Своевременно забелязани, по 

тях е открит силен пушечен и артилерийски огън. Въпреки това те 

напредват уверено и след атака „на нож” овладяват командните 

височини източно от с. Снегово, заемани до скоро от частите на 3-ти 

пехотен Бдински полк. Постигнатият успех е краткотраен. Вклинили се 

твърде напред в неприятелското разположение, 1-ва дружина и 1-ва 

картечна рота са изложени на силен обстрел по фронта и двата фланга. 

Въпреки това първоначално те успяват да се задържат в заетите окопи. 

По време на една от последвалите френски контраатаки е ранен 

дружинния командир подполковник Витанов, като командването е 

поето от поручик Димитър Иванов. С подобряването на времето 

французите забелязват изолираното положение на 1-ва дружина. 

Използвайки численото си превъзходство те принуждава българите с 

големи загуби да се оттеглят на изходната си позиция. Въпреки това 

решителните действия на дружината сериозно разстройват противника, 

което не му позволява до края на деня да разшири постигнатия до 

момента успех в участъка на 56-ти пехотен полк. 

Понесли силен удар през предходните дни, останалите в строя 

чинове на 1-ва и 2-ра дружина, заедно с леко ранените и контузени 

войници, изпратени от полковия и дружинните превързочни пунктове, 

общо 5 офицери, 1 офицерски кандидат и около 190 подофицери и 

войници и 7 картечници, заемат за отбрана втората позиция, източно 

от наблюдателната височина. През целия ден, под непрекъснат 

артилерийски и минен обстрел, те упорито работят по укрепването на 

позицията, вдълбочаване на окопите и построяване на нови закрития. 

В ранния следобед на 18 март 1917 г. след продължителна 

артилерийска подготовка френските части отново атакуват и успяват за 

заемат окопите на съседната 12-та рота на 55-ти пехотен полк. Това 

компрометира разположението на 8-ма рота на 56-ти пехотен полк, а 

скоро след това и цялото бойно разположение на полка. Въпреки 

оказаната съпротива, останал с по 15-20 човека без никакви 

началстващи лица в рота, 56-ти пехотен полк е принуден да се оттегли 

още назад. Сериозността на положението става причина късно вечерта 

командирът на 3-та бригада на 8-ма пехотна дивизия да разпореди 

силно обезкървените 55-ти и 56-ти пехотен полк да се утвърдят здраво 

и „най-упорито“ да отбранява гребена северно от с. Снегово. На 
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полковите командири е наредено да организират незабавно телефонна, 

патрулна и огнева връзка помежду си, такава със своите съседи вляво и 

вдясно, както и с щаба на бригадата. Заповедта е категорична: 

„Никакво отстъпване от тая позиция. Бригадата, която има славно 

минало и на която, по повод вчерашните и днешни боеве, всички 

началници говорят с възторг и благоговение, трябва до край, най-

енергично да отстоява свещените интереси на нашето Отечество, 

колкото и скъпи жертви да ни коства това.“  

От подадения по-късно рапорт до щаба на бригадата ясно 

проличава незавидното положение, в което се намира 56-ти пехотен 

полк. В резултат на тежките сражения през предходните дни повечето 

офицери са убити или ранени. Начело с полковия командир 

подполковник Тодор Късев, останалите в строя подофицери и войници, 

заедно със завърналите се вечерта на 18 март от дивизионен курс в 

Крушево офицери и войници и една смяна отпускари, са организирани 

в две сборни роти с по 1 офицер и 137 бойци във всяка. С цената на 

много усилия те успяват да възстановят връзката със съседните 

германски и български части. Въпреки натрупаната умора и липсата на 

шанцов инструмент продължава окопаването на новата позиция. 

Тежките боеве продължават с неотслабваща сила и на 19 март. 

Подобно на предходните дни, през целия ден силите на Съглашението 

продължават методично да обстрелват с артилерийски и картечен огън 

цялата българска позиция. Малко преди обед, по заповед на Главното 

командване, на частите на 8-ма пехотна Тунджанска дивизия и 6-та 

пехотна Бдинска дивизия е разпоредено да предприемат общо 

настъпление за възвръщане на загубените в боевете на 16 и 17 март 

позиции. Планираната контраатака трябва да бъде обезпечена с всички 

налични полски и тежки батареи, за което са дадени нужните 

разпореждания. Атакуващите български части са усилени с 

германските 8-ма резервна егерска дружина, една стрелкова дружина 

от 11-ти Гренадирски полк и придадените към тях артилерийски части. 

Въпреки приготовленията в крайна сметка планираната атака не е 

осъществена. 

При така създалата се обстановка  особено значение за целостта 

на българската отбрана придобива запазването на заетата от 2-ра 

дружина на 12-ти пехотен Балкански полк позиция, т.к. нейната 

евентуална загуба ще отреже пътя за отстъпление на 56-ти пехотен 

полк. Ето защо на 1-ва сборна рота е наредено да оказва пълно 

съдействие на своите съседи отляво. Опасенията на командването 

съвсем скоро се потвърждават. Още на разсъмване участъкът на 2-ра 

дружина на 12-ти пехотен полк е подложен на силен артилерийски и 
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минен обстрел. С напредването на деня огънят постепенно се засилва, 

достигайки своя връх около 16,30 ч. Последвалата френска атака 

принуждава балканци да отстъпят назад, оголвайки левия фланг и тила 

на 56-ти пехотен полк. Преследвайки отстъпващите български части, 

французите успяват да се доближат в опасна близост до разположените 

около с. Драгарина български и германски оръдия. За всички става 

ясно, че пробивът в отбраната би довел до отрязване на пътя за 

отстъпление на всички български и германски части на изток от р. 

Черна и на запад от к. 1248. Паническото отстъпление на 2-ра дружина 

от 12-ти пехотен Балкански полк, унищожителният артилерийски и 

картечен огън на противника по ротите на 56-ти пехотен полк и силния 

френски напор в целия участък между к. 1248 и вр. Червената стена, 

разклащат още повече положението, което от минута на минута става 

все по-сериозно. По-малодушните войници без заповед започват да 

отстъпват назад. Въпреки усилията на останалите в строя офицери да 

овладеят ситуацията, френското настъпление продължава. В този 

критичен момент командирът на 56-ти пехотен полк подполковник 

Тодор Късев с пушка в ръка излиза пред своите войници и със силен 

глас обявява присъствието си сред тях. Постъпката на полковия 

командир повдига бойния дух. Поведената лично от храбрия 

подполковник контраатака спира френското настъпление. С общите 

усилия на своевременно притеклите се на помощ 3-та стрелкова 

дружина на германския 11-ти Гренадирски полк и 1-ва сборна рота от 

56-ти пехотен полк, на 20 март 1917 г. французите окончателно са 

прогонени от загубените през предишния ден позиции на 12-ти 

пехотен Балкански полк. 

Това е и краят на опитите на силите на Съглашението да сломят 

българската съпротива в района вр. Червената стена и к. 1248. След 

осем дни на непрекъснат артилерийски обстрел и яростни френски 

атаки, най-сетне на 21 март 1917 г. по целия фронта настъпва затишие. 

Три дни по-късно 56-ти пехотен полк сдава отбраната на своя участък 

на 4-та дружина на 12-ти пехотен Балкански полк и е назначен за 

дивизионна поддръжка. Въпреки голямата умора в следващите дни 

оцелелите в адските сражения офицери и войници продължават 

денонощно да работят за фортификационното усилване на българската 

отбрана. Възстановяват се разрушените и се изграждат  нови окопи, 

ходове за съобщения, телени заграждения и закрития. Силно 

обезкървен от току-що преминалите сражения, в началото на април 

1917 г. 56-ти пехотен полк окончателно е оттеглен от този участък на 

Македонския фронт. 
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Началото на пролетната офанзива на Съглашението на Балканите 

заварва 56-ти пехотен полк в състав от 19 офицери, 7 офицерски 

кандидати и 1363 подофицери и войници. В ожесточените боеве през 

март 1917 г. полкът губи 55,29% от личния си състав. Убити са 6 

офицери, 3 офицерски кандидати, 16 подофицери и 125 войници. 

Ранени са 3 офицери, 4 офицерски кандидати и 383 подофицери и 

войници. Някои от тях скоро след това умират от получените 

наранявания, правейки броя на претърпените безвъзвратни загуби още 

по-голям. Голямо е числото и на обявените за безследно изчезнали – 1 

офицер и 195 подофицери и войници. Тежкият път на пленничеството 

поемат 3 офицери, 1 офицерски кандидат и 27 подофицери и войници.  

Въпреки понесените загуби, ежедневните лишения и трудности, 

воден от своите храбри командири, в боевете през март 1917 г. личният 

състав на 56-ти пехотен полк достойно изпълнява дадената клетва да 

брани докрай националните интереси и да не отстъпва нито педя 

българска земя. Удържайки напора на твърде често превъзхождащ по 

численост противник, разполагащ с мощна артилерия и изобилие от 

снаряди, с участието си в описаните сражения 56-ти пехотен полк дава 

своя принос за окончателното проваляне на голямата пролетна 

офанзива на генерал Сарай на Балканите и опитите на Съглашението 

да разкъса блокадата на Битоля и да организира настъпление към 

българската столица.  
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IN MEMORIAM 

 
 Д-Р ДЕНЧО БОЙЧЕВ 

ЛЕКАР, ПИСАТЕЛ, КРАЕВЕД, ОБЩЕСТВЕНИК 

 

Ганка Стойчева 

 

                              
 

Спомените ми за Денчо Бойчев са още от ученическите години. 

Тогава, след четвърто отделение /сега – четвърти клас/, децата от 

селата Ясеново, Скобелево, Дунавци и Голямо Дряново 

продължавахме прогимназиалното си образование в училището в с. 

Голямо Дряново. 

Един ден учителят ни по пеене Пенчо Глухарев съобщи, че в час 

по пеене ще ни свири на цигулка ученик от гимназията в Казанлък – 

Денчо Бойчев от с. Голямо Дряново. Запомнила съм този час – пред 

нас се изправи и засвири много красиво момче, облечено в черна 

ученическа униформа. Слушахме при пълна тишина, със затаен дъх. 
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Според учителят ни Глухарев, Денчо Бойчев щеше да стане много 

известен цигулар. 

А ето и думите на д-р Бойчев по този повод: „Аз вземах 

единадесет години уроци по цигулка. Бях готов, според думите на 

учителя си Петър Ходжев, за кандидат-студентския изпит по 

цигулка. Първо бе изпитът в Медицинския факултет, а след два 

месеца – по музика. Приеха ме медицина и баща ми рече: „Лекар 

музикант става, но музикант лекар – не може.” И аз го послушах.” 

Денчо Бойчев е роден на 23 октомври 1928 г. в с. Голямо 

Дряново, Старозагорско. Завършва медицина. Специализира и 

придобива специалност по социална медицина в София през 1956 г. и в 

Световната здравна организация в Москва – 1973 г. Работи като 

участъков лекар в Шуменски окръг, участъков педиатър, завеждащ 

паразитологичен кабинет, зам.-главен лекар и главен лекар на 

казанлъшката болница /сега МБАЛ „Д-р Стамболски”/. Д-р Бойчев е 

най-дългогодишният главен лекар на болницата в Казанлък /1973 - 

1983 г./ Бил е главен лекар на Обединена работническа болница 

Усогорск - Коми АССР. 

Освен като доказан специалист-медик, д-р Бойчев е познат на 

казанлъчани като писател и изследовател. Изучава историята на 

родния край, заслужил краевед, член на СНБП.  

Автор е на пет книги: „Народните лечители в Казанлък и 

Казанлъшко”, „Сто години медицинско дело в Казанлък”, „По 

стъпките на здравеопазването в Казанлък – 1857 - 1980 г.”, „Гнездо под 

Балкана – документален разказ за с. Голямо Дряново”, „Чудни 

чудесии”. Готов е ръкописът на последната му книга – неговата 

автобиография. 

Награден е с ордените „Кирил и Методий“ – първа степен, 

„Народен орден на труда“ – златен, с медали и други отличия. 

Д-р Бойчев ни напусна на 1 юли тази година. 

Спомените отново ме връщат към ученическите и младежките 

години. Виждахме се с Денчо на жп спирката в Голямо Дряново, на 

гарата в Казанлък – превозът ни беше само с влак, нямаше автобуси 

тогава… Като познати от съседни села се поздравявахме. После много 

години не се бяхме виждали… По-късно започнахме да се срещаме на 

учения по Гражданска отбрана, на различни културни мероприятия, на 

краеведските четения, организирани от краеведското дружество „Иван 

Енчев – Видю”. 

На мен сега ми е трудно да кажа най-същественото за д-р Бойчев: 

музикант, лекар, общественик, колега - писател и краевед, приятел, с 
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когото можеше да говориш на всякакви теми, да получиш желания 

отговор… 

На четенията аз винаги си нося тетрадка и си записвам темите, 

авторите и изрази от докладите, които са ми харесали. Запазила съм 

старите си записки и благодарение на тях откривам, че от 1995 до 2001 

г. сме изслушали 97 доклада. Участията на д-р Денчо Бойчев започнаха 

след 2001 г. Ще припомня някои от темите, представени от него: за 

лекарите от Казанлък и казанлъшко, за проф. Михаил Рашев, за д-р 

Георги Баев, за проф. Генчо Кръстинов, за д-р Стамболски, д-р Иван 

Балев, за проф. Кольо Гаргов, за Червения кръст, за лекарите във 

военната медицина и за лекарите, участвали във войните, за евреите 

лекари в Казанлък. Като лекар, съвсем естествен е интересът на д-р 

Бойчев към негови колеги с принос към развитието на медицината – не 

само в нашия край, но и в национален и световен мащаб. 

В първата си книга „Народните лечители в Казанлък и 

Казанлъшко” представя лечителите с техните имена и начините им на 

лечение. Те са лекували бедното население. За написването на тази 

книга са били необходими срещи и разговори с близки и роднини на 

народните лечители. Един от най-известните лечители, дори извън 

границите на България, е бил Иван Раев от Шипка, роден в 1876 г. 

умира през 1938 г. Прочут е с това, че е лекувал сънната болест с 

лекарство, получавано от корените на билката беладона /лудо биле/, за 

която се знае, че в по-големи количества е отровна. 

Втората книга на д-р Бойчев е „100 години медицинско дело в 

Казанлък”. Всяко изречение в нея е история – не само за развитието на 

медицината, но и за Казанлък, за неговото начало…  

Надявам се делото на д-р Бойчев да бъде продължено. Дано 

неговите проучвания, направени през миналия век, бъдат доразвити и 

допълнени за обогатяване историята на нашия град. Защото според д-р 

Денчо Бойчев: „Житейско правило е, че който не хвърля поглед към 

миналото, ослепява за бъдещето.” 

Д-р Денчо Бойчев предава професията си на своя син – д-р Бойчо 

Бойчев, специалист вътрешни болести; един от най-добрите 

кардиолози не само в Казанлък. В практиката си той използва най-

новите технологии, работи с най-модерна апаратура. Има издадени 

научни трудове.  

По техните стъпки върви и внукът на д-р Денчо Бойчев – 

Денислав. Именно той беше причина за последната ни среща – на 25 

април т.г. Събрахме се у дома, заедно с моята приятелка Радка 

Стайкова и д-р Денчо Бойчев. Той искаше да ни почерпи за 

дипломирането на внука си – най-младият от фамилията, д-р Денислав 
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Бойчев, който също специализира кардиология, и вече работи в 

болница „Токуда” – София. Дядото беше изключително горд от 

неговите успехи като млад лекар и щастлив, че вече има трето 

поколение д-р Бойчев. Сподели, че е приключил ръкописа на най-

новата си книга – автобиография. За съжаление тя ще бъде и 

последна… 

Щастлива съм, че се познавам със семейството на Елена и Денчо 

Бойчеви, а също и с техния син – д-р Бойчо Бойчев, който е мой 

лекуващ лекар и съпругата му д-р Хилда Бойчева. Пословично 

трудолюбиви, всеотдайни, скромни – като лекари и личности на 

Казанлък.  

Иска ми се да завърша с веруюто на д-р Денчо Бойчев: „Вярвам в 

законите на равновесието и възмездието. Нарушиш ли закона на 

равновесието, възмездието винаги идва, за да възстанови 

равновесието. Наблюдавайте и ще се уверите!” 
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КЪНЧО СТОЯНОВ  (1934 - 2016) 

 

                    
    

 Роден в с. Недялско, Ямболско. Завършил философско-

исторически факултет в Софийски университет „св. Климент 

Охридски” специалност история. Работил като учител, уредник в 

Исторически музей „Искра”, журналист към в. „Искра”, общественик, 

краевед, писател, поет. Издава стихосбирките – „Сърцето – ревнивият 

Отело”, „Отлетяха птиците”, „Преди да тръгнеш”, „Лунно 

наводнение”, „Скърби душата”, „Изпъдени от Рая”, „Бялата 

лястовица”, „Избрани стихотворения”. Прави краеведски проучвания и 

издава книгите: „Следобедно кафе с Чудомир”, „Хайдути и 

поборници”, „Царица Смилцена”. 

На Кънчо Стоянов дължим и идеята за химн на Казанлък, 

написан по стихотворението му „Казанлък”. Химнът прозвуча за първи 

път в Деня на народните будители на площад „Севтополис”, по време 

на парада на възрожденските потрети и училищни знамена през 2006 г. 
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СТЕФАН  ФУРНАДЖИЕВ 

 

      Соня  Фурнаджиева 

 

                                  
 

Говоря  за  явлението   Стефан  Фурнаджиев   точно  защото  съм  

му  дъщеря. 

Моят  отец  е  роден  на  2  октомври  1935 г.   в  село  Габарево,  

Старозагорско,  от  майка Цона  Костадинова (с. Турия)  и  баща  

Михал, от казанлъшки  род. Били  са  овчари  в  местостта  Саите, там  

където реките  Тунджа и  Тъжа  се  сливат,  на  собствено  стадо  от  

около  150  овце. 

Баба  ми  Цона  е  била  много  интелигентна жена,  работила  

като  слугиня  в  Пловдив,  където  научава  арменски  и  иврит.  

Произхожда  от  хайдушки  род. Дядо ми  Михал  е  участвал  в  

Балканските война  и  ми  е  разказвал  за  тях. 

Единствено,  късно  родено  дете,  баща  ми  не  отраства  сам.  

Налага  се  сирачета да бъдат  разпределени  при  роднини.  И  така    

ние  имахме  чичо  Васил  и  чинка  от  Габрово. 

Ставайки  ученик  в  селското  училище - Стефан  го  натоварват  

сутрин  на  магарето  с  гюмовете  мляко и  така -  първо  през  

мандрата,  после  на  училище. Съответно  -  двойкаджия. Може  би 
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защото  са  живели  в  голяма  бедност, е  нямало  пари  за  учебници.  

И  става  работник  в  завода,  в  Казанлък,  веднага  след  основното  

образование, където  забелязан  от  Атанас  Рунтов. Като  буден  

младеж  е  изпратен  да  учи  Рабфак в  Пловдив  и  завършва  

електротехникум  „Ленин”.  След  това го  приемат  за  агроном,  но  

той  избира  ВИНС - Варна.  Тогава  са  първите  му поетични  

публикации  и  бива  забелязан  от  писателя  и  литературен критик 

Светозар  Цонев. Завършва  висшето  образование  и  започва  работа  в 

Габрово. Оттам  и  приятелството  с  писателя,  адвокат,  анархист,  

Йордан  Хаджиев,  писал  разкази  за  дедите  ми.  БКП  забранява  

дружбата  им. 

Въпреки  че  членува  в  БКП,  баща  ми  е  бивал  екстрадиран  от  

милиционерите, 

 „Аз  мога  да  убия  човек,  но  не  и  да  разваля  настроението  

му.” 

„Най – красивото  нещо  е  жената“... са  думи  на  Стефан  

Михалев  Фурнаджиев. 

През  1966  г.  се  жени  за  лекарката   Гана  Ангелова,  която  му  

ражда  три  деца,  дъщеря  и  двама  сина,  Михаил  и  Ангел,  живущи  

сега  в  майчината  и  бащина  родни  къщи в  Карлово  и  Габарево. 

Аз помня баща  ми, като началник на отдел ТРЗ  на Вакуумната,  

която  напусна заради свободата. Поезията е свобода. По-късно завъди 

30-тина кози  и се завърна  в родното пристанище - село Габарево.  

Изплати  ведомствения апартамент в  Западното,  изплати  и  моя,  на  

„Сойкин  връх“  в  Източното. 

Плодовит поет, човек, изключително честен и праволинеен,  едва 

след 1989 г. баща ми започва да издава книги. Неудобен  като  човек и 

поет, непознат, оценен от големите Нино Николов, Иван  Динков,  

Велин  Георгиев..., член  на  СБП. 

Пасейки стадото си,  той успява да създаде местен комитет  

„Васил Левски” /защото е член на националния такъв/ и в Джананова  

къща в Габарево на 17 юли всяка година се провеждат литературни  

срещи и рецитали в памет  раждането на Апостола на Свободата.  

Първата книга  на  баща ми е  „Заклинания”,  после „Паша  за  

вълци”, „Високо бесило“ е „словесен  паметник на Апостола“ – 

цитирам Веселин Стоянов , „Скок от високо“ е поема за госпожа  Нора 

и доктор Алексеев,  легендата на  Габарево. „Бащина  дума” е издание  

на СБП, която Пеню Терзиев „арестува“ за около месец и  

възпрепятсва писателите, дошли за Чудомирови  празници  да  намерят  

и  да  се  запознаят с болния вече Стефан Фурнаджиев. 
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Други негови книги са „Ваденки от галактика“ и „Фамилно  

евангелие“, като последната преиздадохме с благоволението на 

неговия  приятел и писател Росен  Георгиев. 

Печелил  наградата  „Златен  ланец”  на вестник Труд и други  

признания,  „Кукерът  с  чанове“, поет, магьосник Стефан  Фурнаджиев  

не преживявя смъртта  на жена  си  и  три  години  по-късно умира  от  

рак,   едва 70-годишен.... 

Насън се явява на  състудентката  си  Йорданка Трополова „Защо  

не  звучи  моя  глас?”  и тя  прави  рецитал  по  неговите стихове... 

Смъртта  е  врата  към  безсмъртие. 

И  Габарево  свети. 
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Исторически музей „ИСКРА” - КАЗАНЛЪК 
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